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Dames en Heren,

Uw commissie heeft de beleidsverklaring van de 
minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Buitenlandse Handel, en de Federale Culturele Instellingen 
besproken tijdens haar vergadering van 5 oktober 2022.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING  
VAN DE MINISTER VAN BUITENLANDSE ZAKEN, 

EUROPESE ZAKEN EN  
BUITENLANDSE HANDEL, EN DE FEDERALE 

CULTURELE INSTELLINGEN

In overeenstemming met artikel 121bis van het 
Reglement van de Kamer van volksvertegenwoordigers 
licht mevrouw Hadja Lahbib, minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Buitenlandse Handel, en de 
Federale Culturele Instellingen, haar beleidsverklaring 
toe (DOC 55 1610/066).

De beleidsverklaring  bevat de prioriteiten en accen-
ten die de minister aan het buitenlands beleid van ons 
land wil geven. De beleidsnota zal in november worden 
gepresenteerd en gericht zijn op het komende jaar. De 
twee oefeningen zijn nauw met elkaar verbonden.

De afgelopen jaren hebben diverse ingrijpende ge-
beurtenissen het internationale politieke landschap 
flink door elkaar geschud. In de eerste plaats heeft de 
COVID-19-pandemie het dagelijkse leven in de hele 
wereld ingrijpend veranderd. De gevolgen op menselijk, 
gezondheids- en economisch gebied zijn nog steeds 
tastbaar. Tevens is er ook de invasie van Oekraïne 
door Rusland, die een illegale, ongerechtvaardigde en 
onaanvaardbare daad van agressie is. Daarenboven 
hebben de brexit, de toenemende assertiviteit van China 
en het Amerikaanse presidentschap van Donald Trump, 
met hun neiging tot unilateralisme en isolementspolitiek, 
hun stempel gedrukt op het internationale toneel. Al 
deze gebeurtenissen hebben heel wat verschuivingen 
en veranderingen teweeggebracht in de wereld. De 
huidige gebeurtenissen zijn verschuivingen van tecto-
nische platen, primaire tendensen die, in hun geheel, 
evenveel impact kunnen hebben als het einde van de 
Koude Oorlog. De afgelopen jaren heeft de unipolaire 
wereld plaats gemaakt voor een multipolaire wereldorde, 
waarin naar nieuwe duurzame evenwichten moet worden 
gezocht. De gevolgen van een wereld die beweegt in 
schokken laten zich ook voelen op andere domeinen: 
klimaat, non-proliferatie van kernwapens, alsook migratie. 
Terwijl bevroren conflicten dreigen te ontdooien, nemen 

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné l’exposé d’orientation 
politique de la ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et du Commerce extérieur, et des 
Institutions culturelles fédérales au cours de sa réunion 
du 5 octobre 2022.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF  
DE LA MINISTRE DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES,  

DES AFFAIRES EUROPÉENNES  
ET DU COMMERCE EXTÉRIEUR, ET DES 

INSTITUTIONS CULTURELLES FÉDÉRALES

Conformément à l’article 121bis du Règlement de la 
Chambre des représentants, Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, et des Institutions culturelles 
fédérales présente son exposé d’orientation politique 
(DOC 55 1610/066).

L’exposé d’orientation politique reprend les priorités et 
les accents que la ministre entend donner à la politique 
étrangère de la Belgique. La note de politique générale 
sera présentée en novembre et se concentrera sur 
l’année à venir. Les deux exercices sont étroitement liés.

Ces dernières années, plusieurs évènements mar-
quants ont profondément secoué la scène politique 
internationale. D’abord, la pandémie de COVID-19 a 
radicalement changé la vie quotidienne de la population 
mondiale. Les conséquences humaines, sanitaires et 
économiques de cette pandémie sont toujours tangibles. 
Puis l’Ukraine a été envahie par la Russie, cette inva-
sion constituant un acte d’agression illégal, injustifié et 
inacceptable. En outre, le Brexit, l’affirmation croissante 
de la Chine et la présidence américaine de Donald 
Trump – qui illustrent une tendance à l’unilatéralisme 
et à l’isolement politique – ont marqué la scène inter-
nationale de leur empreinte. Tous ces évènements ont 
provoqué de nombreux changements dans le monde. 
Les évènements actuels sont comparables à des dé-
placements de plaques tectoniques, et expriment des 
tendances primaires qui, ensemble, pourraient avoir un 
impact aussi important que la fin de la Guerre froide. 
Ces dernières années, le monde unipolaire a cédé la 
place à un ordre mondial multipolaire, dans lequel il y a 
lieu de chercher de nouveaux équilibres durables. Les 
conséquences d’un monde soumis à tous ces chocs se 
font également sentir dans d’autres domaines: climat, 
non-prolifération des armes nucléaires et aussi migration. 
Et tandis que des conflits gelés menacent de reprendre 
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conflicten van lage intensiteit in alle hevigheid toe. Dat 
baart zorgen. Meer dan ooit is er nood aan diplomatie.

Het spreekt vanzelf dat de diplomatie zich dient aan 
te passen aan die nieuwe context, met gewijzigde bond-
genootschappen en prioriteiten. In die permanent veran-
derende wereld is het zaak snel te kunnen inspelen op 
de nieuwe uitdagingen, maar ook de geboden kansen te 
grijpen. Eerst en vooral zal de oorlog die Vladimir Poetin 
in Oekraïne voert, ongetwijfeld leiden tot een duurzame 
en grondige verandering waarvan de gevolgen zich op 
middellange en lange termijn zullen doen voelen. België 
schaart zich aan de zijde van Oekraïne om de onafhan-
kelijkheid, de soevereiniteit en de territoriale integriteit 
van dat land te verdedigen. Die steun wordt ingevuld 
door Oekraïense vluchtelingen in België op te vangen, 
door militaire, humanitaire en macro-economische hulp 
te bieden, of nog door het standpunt van België in de 
internationale fora uit te dragen en aldaar te wegen op de 
beslissingen ervan. Deze aanval is een grove schending 
van het VN-Handvest, en is des te aanstootgevender 
omdat hij uitgaat van een permanent lid van de VN-
Veiligheidsraad. In dat orgaan, dat de internationale vrede 
en veiligheid moet waarborgen, scheert Rusland het 
vetorecht en het recht op straffeloosheid over één kam.

Die aanval noopt tot een denkoefening over de om-
geving van België, de bondgenootschappen en de wijze 
waarop ons land kan bijdragen aan het waarborgen van 
de vrede en de veiligheid in de wereld, alsook van de 
internationale gerechtigheid. De oorlog herbevestigt 
tevens de waarden en beginselen die Staten als België 
erop nahouden: de rechtsstaat, mensenrechten, recht-
vaardigheid en een op het recht gestoelde internationale 
orde. Voor de minister illustreren de recente referenda 
in veroverd gebied hoezeer Rusland geen enkel respect 
heeft voor dit recht. Daarom wenst de minister haar in-
spanningen om de Belgische en de Europese waarden 
actief te bevorderen en te verdedigen, nog op te voeren. 
De Russische oorlog heeft een groot aantal slachtoffers 
gemaakt en veel infrastructuur vernietigd. Het leven van 
miljoenen Oekraïners is erdoor ontwricht. Zij zijn moeten 
vluchten of riskeren nog dagelijks hun leven. Buiten de 
Oekraïense grenzen heeft Moskou drie crises tegelijk 
veroorzaakt: een economische crisis, een energiecrisis 
en een voedselcrisis. Ook Europa en België worden dus 
hard getroffen. De minister is van mening dat de agres-
sieve retoriek van president Poetin doet vrezen dat hij 
niet van plan is het daarbij te laten.

De groeiende assertiviteit van China op het interna-
tionale toneel vormt eveneens een uitdaging voor de 
democratische modellen en voor de op regels gestoelde 
internationale orde. Onder impuls van Xi Jinping wil 
China, een voormalig ontwikkelingsland, thans een 

vigueur, certains conflits de faible intensité dégénèrent 
complètement. Cette situation est préoccupante et rend 
la diplomatie plus nécessaire que jamais.

La diplomatie doit évidemment s’adapter à ces nou-
velles donnes qui modifient les alliances et les priorités. 
Dans ce monde en perpétuelle évolution, il faut pouvoir 
rapidement faire face aux nouveaux défis, mais aussi 
saisir les opportunités qui se présentent. Pour com-
mencer, la guerre de Vladimir Poutine en Ukraine est 
sans aucun doute un facteur de changement durable 
et profond, dont les conséquences se feront sentir à 
moyen et à long terme. La Belgique est aux côtés de 
l’Ukraine pour défendre son indépendance, sa souve-
raineté et son intégrité territoriale. Ce soutien se traduit 
de nombreuses manières: en accueillant les réfugiés en 
Belgique, en apportant de l’aide militaire, humanitaire 
et macro-économique, ou encore en faisant entendre 
la voix de la Belgique et en pesant sur les décisions sur 
la scène internationale. Cette agression constitue une 
violation flagrante de la Charte des Nations Unies. Elle 
est d’autant plus choquante qu’elle émane d’un membre 
permanent du Conseil de sécurité. Dans cet organe 
chargé de garantir la paix et la sécurité internationales, 
la Russie assimile droit de veto et droit d’impunité.

Cette agression oblige à repenser l’environnement 
qui entoure la Belgique, ses alliances et la manière dont 
elle peut contribuer à assurer la paix et la sécurité dans 
le monde, ainsi que la justice internationale. La guerre 
réaffirme également les valeurs et principes des États 
comme la Belgique: l’état de droit, les droits humains, 
la justice et un ordre international fondé sur le droit. La 
ministre estime que les référendums récemment orga-
nisés dans les territoires conquis illustrent à quel point 
la Russie ne respecte pas ce droit. C’est pourquoi la 
ministre souhaite encore intensifier ses efforts pour pro-
mouvoir et défendre les valeurs belges et européennes. 
La guerre menée par la Russie a fait un grand nombre 
de victimes et détruit de nombreuses infrastructures. 
La vie de millions d’Ukrainiens est chamboulée. Ils ont 
dû fuir ou risquent encore leur vie quotidiennement. En 
dehors des frontières ukrainiennes, Moscou a provoqué 
trois crises simultanément: une crise économique, une 
crise énergétique et une crise alimentaire. L’Europe et la 
Belgique sont donc elles aussi durement touchées. La 
ministre estime que la rhétorique agressive du président 
Poutine fait craindre qu’il n’a pas l’intention de s’arrêter là.

L’assertivité grandissante de la Chine sur la scène 
internationale constitue également un défi pour les 
modèles démocratiques et l’ordre international fondé 
sur les règles. Ancien pays en développement, la Chine 
ambitionne aujourd’hui de devenir, sous l’impulsion 
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economische en technologische grootmacht worden. 
De “Visie 2035” van China, waarmee het land tech-
nologische zelfbedruipendheid als ontwikkelingspijler 
nastreeft, is ingebed in een context van strategische 
wedijver met de Verenigde Staten om het wereldleider-
schap. De opkomst van China komt tevens op militair 
vlak tot uiting. De maneuvers van China in de Straat 
van Taiwan en de militarisering van bepaalde posten 
in de Zuid-Chinese zee nopen tot ongerustheid. In een 
context van sterke spanningen komt het erop aan het 
risico op incidenten te voorkomen en dus in te zetten 
op de-escalatie en op het hervatten van de dialoog. 
Ook de staat van de mensenrechten op het Chinese 
vasteland, in Xinjiang, in Tibet en Hong Kong blijft zeer 
verontrustend. De minister stelt vast dat de strijd tegen 
COVID-19 algemeen heeft bijgedragen tot een verdere 
beperking van de vrijheden. In Hong Kong wordt het 
beginsel ‘Eén land, twee stelsels’ verder uitgehold door 
de toepassing van de nationale veiligheidswet en wordt 
de democratie verder ondermijnd. Vanuit Xinjiang komen 
geloofwaardige verhalen van onder meer willekeurige 
opsluitingen, folteringen en gedwongen sterilisaties die 
nopen tot snel ingrijpen, teneinde die flagrante schen-
dingen van de mensenrechten een halt toe te roepen.

De minister geeft aan dat België, samen met de 
Europese partners en gelijkgestemde Staten, door-
gaat met het overleg over hoe China ertoe kan worden 
gebracht zijn internationale verplichtingen in acht te 
nemen. Maar men moet echter ook de debatlijnen open 
houden, inclusief op het hoogste niveau, om berichten 
over te brengen en China te bewegen tot betrokkenheid 
bij aangelegenheden van gemeenschappelijk belang 
waarvoor een coherent standpunt moet worden ingeno-
men waarover zoveel mogelijk Staten het eens zijn. De 
minister geeft aan dat de huidige machtsverhoudingen 
er niet van de ene dag op de andere zijn gekomen. De 
opgang van autoritaire staatsmodellen ten nadele van 
democratische modellen is al verscheidene jaren aan de 
gang. Deze regimes kunnen alleen maar standhouden 
door de democratische ruimte te beperken, door de 
stem van het middenveld te smoren en door kritiek weg 
te censureren. Rusland is niet het enige land dat zich 
daaraan bezondigt; het komt op alle continenten voor. 
Deze regimes hanteren andere narratieven en metho-
den. Foute informatie, propaganda, opportunisme en 
het relativeren van universele waarden floreren er volop.

Volgens de minister heerst binnen de Europese Unie 
zelf terecht bezorgdheid over de rechtsstaat en de 
mensenrechten in diverse lidstaten. Dat moet de waak-
zaamheid aanscherpen en tot krachtige en onmiddellijke 
reacties aanzetten. In deze steeds sterker gecontesteerde 
omgeving zijn de trans-Atlantische banden, vooral met 
de Verenigde Staten, des te belangrijker. België deelt 
dezelfde fundamentele waarden met die landen, hun 

de Xi Jinping, une puissance économique et techno-
logique. Sa “Vision 2035”, qui vise l’autosuffisance 
technologique comme pilier du développement, s’ins-
crit dans un contexte de compétition stratégique avec 
les États-Unis pour le leadership mondial. La montée 
en puissance de la Chine se traduit aussi sur le plan 
militaire. Les manœuvres chinoises opérées dans le 
détroit de Taïwan, ainsi que la militarisation de certaines 
positions en Mer de Chine méridionale sont sources 
d’inquiétudes. Dans un contexte de tensions acerbes, 
il est essentiel de prôner la désescalade et le retour au 
dialogue pour éviter le risque d’incidents. La situation 
des droits humains en Chine continentale, au Xinjiang, 
au Tibet et à Hong Kong demeure également un sujet 
de préoccupation majeure. D’une manière générale, 
la ministre constate que la lutte contre le COVID-19 a 
contribué à restreindre davantage encore les libertés. 
À Hong Kong, l’application de la Loi sur la Sécurité 
nationale continue de mettre à mal le principe “Un pays, 
deux systèmes” et de saper la démocratie. Au Xinjiang, 
les récits crédibles de détentions arbitraires, de torture 
et de stérilisations forcées notamment, requièrent une 
réponse rapide pour mettre un terme à ces violations 
flagrantes des droits humains.

La ministre souligne que la Belgique continue, avec 
les partenaires européens et like-minded, à se coor-
donner sur la manière d’amener la Chine à respecter 
ses obligations internationales. Mais il convient aussi 
de garder les canaux de discussion ouverts, y compris 
au plus haut niveau, pour faire passer des messages et 
engager la Chine sur des sujets d’intérêt commun qui 
requièrent une attitude cohérente et partagée par le plus 
grand nombre possible. Pour la ministre, les rapports de 
force actuels ne se sont pas construits en un jour. Depuis 
plusieurs années, on observe la montée en puissance 
de modèles autoritaires qui viennent s’affirmer face 
aux modèles démocratiques. Ces régimes ne peuvent 
subsister qu’en réduisant l’espace démocratique, en 
éteignant les voix de la société civile et en censurant 
les critiques. La Russie n’est pas ici la seule, et ce 
phénomène est à déplorer sur tous les continents. Ces 
régimes ont recours à des narratifs et à des méthodes 
distincts. Les fausses informations, la propagande, 
l’opportunisme et le relativisme des valeurs universelles 
fonctionnent ici à plein régime.

Mais la ministre estime que la situation de l’État de 
droit et des droits humains est également préoccupante 
dans plusieurs États membres de l’Union européenne. 
Cela doit renforcer notre vigilance et entraîner des actions 
fortes et immédiates. Dans cet environnement de plus 
en plus contesté, les liens transatlantiques, en particulier 
avec les États-Unis, sont d’autant plus importants. La 
Belgique adhère aux mêmes valeurs fondamentales 
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economieën zijn nauw met elkaar verbonden. Op veel 
punten liggen de multilaterale belangen op één lijn. In 
het belang van alle partijen moet naar een zo groot 
mogelijke synergie worden gestreefd.

Soms hebben de partners van België buiten Europa 
de verkeerde indruk dat de Europese Unie momenteel 
alleen geïnteresseerd is in het conflict in Oekraïne. Dit 
conflict speelt zich weliswaar af in de directe omge-
ving van Europa, maar de aandacht moet ook blijven 
uitgaan naar andere conflictsituaties of spanningen in 
de wereld. Deze boodschap heeft de minister in New 
York gebracht, zowel tijdens de evenementen als bij de 
bilaterale ontmoetingen met vertegenwoordigers van 
Armenië en Azerbeidzjan, of van Rwanda en Congo. 
Voor de minister mag de steun van België voor Oekraïne 
niet ten koste gaan van de rest van de wereld.

De minister somt vervolgens de zeven speerpunten 
van haar beleid op: democratie en mensenrechten, de rol 
van de Europese Unie, de nationale veiligheidsstrategie, 
buitenlandse handel, energie en klimaat, communicatie 
en tot slot cultuur. Die waarden moeten in de huidige 
crisissen de ruggengraat van het Belgische buitenland-
beleid blijven. De eerbiediging van de mensenrechten, 
van het internationaal recht en van de rechtsstaat is een 
fundamenteel beginsel waar niet aan te tornen valt. Toch 
worden die beginselen overal uitgehold, ook in Europa. 
Zij vergen permanente waakzaamheid en mogen nooit 
als verworven worden beschouwd, zoals recent nog in 
de Verenigde Staten is gebleken in verband met het recht 
op abortus. De schendingen aanklagen volstaat niet; 
het is zaak waar en wanneer mogelijk te handelen om 
veranderingen op middellange en lange termijn ingang 
te doen vinden. Dat betekent ook dat men inspanningen 
moet leveren en verantwoordelijkheid moet nemen op 
met name multilateraal vlak, zowel binnen de Verenigde 
Naties als binnen de Europese Unie.

Wat de Verenigde Naties betreft, zal België 
over enkele dagen worden verkozen als lid van de 
Mensenrechtenraad voor de periode 2023-2025. Concreet 
oefent die instantie controle uit op de mensenrech-
tensituatie in welbepaalde landen, maar ook in een 
aantal domeinen gaande van racisme tot het recht op 
een gezond milieu. Voor de minister kan België tijdens 
dit mandaat het verschil maken. België zit in de Raad 
met 46 andere VN-leden, die niet allemaal like-minded 
zijn. Elk initiatief zal het resultaat zijn van harde onder-
handelingen en België kan die hopelijk beïnvloeden. 
Het spreekt vanzelf dat de standpunten die in de Raad 
worden ingenomen, intensief worden afgestemd tussen 
de lidstaten van de EU. De eerbiediging van het inter-
nationaal recht, in Oekraïne en elders, is de hoeksteen 
van België’s waarden en belangen. Zoals de rechtsstaat 

que ces pays et nos économies sont étroitement liées. 
Dans de nombreux domaines, les intérêts multilatéraux 
sont parallèles. Il y a lieu de maximiser les synergies, 
dans l’intérêt des uns et des autres.

Les partenaires de la Belgique en dehors de l’Europe 
ont parfois l’impression erronée que l’Union européenne 
ne s’intéresse actuellement qu’au conflit en Ukraine. 
Ce conflit se déroule aux portes de l’Europe, mais il 
convient de rester attentif aux autres situations conflic-
tuelles et aux autres tensions dans le monde. C’est le 
message qu’a exprimé la ministre à New-York, aussi 
bien dans le cadre des évènements qu’au cours de 
ses rencontres bilatérales avec des représentants de 
l’Arménie, de l’Azerbaïdjan, du Rwanda ou du Congo. La 
ministre estime que le soutien accordé par la Belgique 
à l’Ukraine ne doit pas lui être accordé au détriment du 
reste du monde.

La ministre énumère ensuite les sept priorités de sa 
politique: la démocratie et les droits humains, le rôle de 
l’Union européenne, la stratégie nationale de sécurité, 
le commerce extérieur, l’énergie et le climat, la com-
munication et la culture. Pour elle, ces valeurs doivent 
rester la colonne vertébrale de la politique étrangère de 
la Belgique dans les crises actuelles. Le respect des 
droits humains, du droit international et de l’état de droit 
sont des principes fondamentaux sur lesquels il n’est pas 
question de transiger. Or ces principes s’érodent partout, 
y compris en Europe. Ils demandent une attention de 
tous les instants et ne peuvent jamais être considérés 
comme acquis, comme cela s’est vu récemment avec 
le droit à l’avortement aux États-Unis. En dénoncer 
les abus ne suffit pas, il faut agir, quand et là où c’est 
possible, dans l’objectif d’induire des changements 
à moyen et long terme. Cela signifie aussi qu’il faut 
s’investir et prendre ses responsabilités, notamment au 
niveau multilatéral, tant aux Nations Unies qu’au sein 
de l’Union européenne.

Aux Nations Unies, la Belgique sera élue dans 
quelques jours au Conseil des droits de l’homme pour 
la période 2023 à 2025. Le Conseil des droits de l’homme 
est l’organe qui suit concrètement la situation des droits 
humains dans des pays particuliers, mais aussi dans 
une série de domaines qui vont du racisme au droit à un 
environnement sain. La ministre estime que la Belgique 
peut faire la différence durant son mandat. Elle siégera 
au Conseil avec 46 autres pays membres des Nations 
Unies qui ne partagent pas tous les mêmes idées. 
Chaque initiative sera le fruit d’âpres négociations et 
il faut espérer que la Belgique pourra y contribuer. Il 
va de soi que les positions prises au sein du Conseil 
font l’objet d’une concertation intense entre les États 
membres de l’Union européenne. Au centre des valeurs 
et intérêts de la Belgique se situe le respect du droit 
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van wezenlijk belang is in elke staat afzonderlijk, zo is de 
eerbiediging van de internationale regels onontbeerlijk 
voor het vreedzaam samenleven van naties en voor 
de wereldvrede. België steunt Oekraïne in zijn inspan-
ningen om de onwettigheid te doen erkennen van de 
agressie die het land treft en van de eruit voortvloeiende 
schendingen van het internationaal humanitair recht. In 
dat verband dient via het Internationaal Gerechtshof en 
het Internationaal Strafhof erop te worden toegezien dat 
misdaden niet ongestraft blijven.

Ook binnen de Europese Unie moeten situaties waar-
bij de rechtsstaat met voeten wordt getreden worden 
aangeklaagd, maar daar mag het niet bij blijven: om 
verandering teweeg te brengen moet ook daadwer-
kelijk actie worden ondernomen. Die strijd is volgens 
de minister nog steeds van cruciaal belang, want de 
aantasting van de Europese waarden door sommige 
landen ondermijnt het wederzijds vertrouwen en brengt 
de Europese verworvenheden en het voortbestaan van 
het gemeenschappelijk project in gevaar. De rechtsstaat 
is geen vaag, hol of verafgelegen concept, maar een 
fundamentele basis. De niet-inachtneming ervan heeft 
concrete en rechtstreekse gevolgen voor de burgers. 
Indien de voorrang van het recht van de Europese Unie 
en het gezag van het Hof van Justitie niet worden erkend 
of indien een lidstaat een rechtsstelsel uitwerkt dat het 
Europees recht naast zich neer dient te leggen, dan 
heeft dat rechtstreekse gevolgen voor de burgers. Zo 
komen de rechten van de LGTBQI+-gemeenschap zwaar 
onder druk te staan wanneer regeringen verboden zones 
inrichten of uiterst stigmatiserende wetten aannemen.

Dat en vele andere voorbeelden tonen duidelijk aan 
dat de integriteit en de werking van de Europese Unie in 
het gedrang komen wanneer een lidstaat de rechtsstaat 
niet eerbiedigt. Telkens als die rechten en onze waarden 
worden aangetast, moet men zijn stem verheffen en 
reageren. En dat gebeurt in de Raad van de Europese 
Unie, meer bepaald in het raam van de dialoog over de 
rechtsstaat of van artikel 7 van het EU-Verdrag (VEU), dat 
relevant zal blijven zolang er ernstige inbreuken blijven 
bestaan. Een lidstaat die de arresten van het Hof van 
Justitie niet toepast of de verdragen schendt, plaatst zich-
zelf buiten het Europese rechtskader. Daarmee ontstaat 
overigens niet alleen een geschil tussen die lidstaat en 
de Europese Commissie of het Hof van Justitie, maar ook 
met andere lidstaten die de verdragen wel naleven. Het is 
derhalve van het allergrootste belang om bij ingrijpende 
of stelselmatige schendingen vastberaden op te treden. 
België moedigt de Europese Commissie er dus toe aan 
haar rol van bewaakster van de verdragen ten zeerste 
ter harte te nemen en zo nodig inbreukprocedures op 

international, en Ukraine et ailleurs. Tout comme l’état 
de droit est essentiel au sein des États, le respect des 
règles de l’ordre international est incontournable pour 
une coexistence pacifique des nations et, de surcroît, 
pour la paix mondiale. La Belgique appuie l’Ukraine 
dans ses efforts de faire reconnaître l’illicéité de cette 
agression mais aussi les violations du droit international 
humanitaire qui en résultent. C’est notamment le cas à 
la Cour internationale de Justice et au sein de la Cour 
pénale internationale, afin de veiller à ce que les crimes 
ne restent pas impunis.

Au sein de l’Union européenne aussi, il y a lieu de 
dénoncer les situations qui voient l’état de droit ba-
foué, et aller plus loin en agissant pour induire des 
changements. Ce combat reste crucial aux yeux de la 
ministre, étant donné que le non-respect par certains 
des valeurs européennes érode la confiance mutuelle, 
et met en péril l’acquis européen et la pérennité de ce 
projet commun. L’état de droit n’est pas un concept 
vague, vide ou lointain. C’est une base fondamentale, 
dont le non-respect a des conséquences concrètes et 
directes pour les citoyens. Si la primauté du droit de 
l’Union européenne et l’autorité de la Cour de justice ne 
sont pas reconnues, ou si le système judiciaire d’un État 
membre n’est pas autorisé à respecter le droit européen, 
cela a des conséquences directes pour les citoyens. Par 
exemple, en ce qui concerne les droits des LGTBQI+, 
lorsque certains gouvernements établissent des zones 
interdites ou votent des lois qui les stigmatisent fortement.

Cet exemple, comme de nombreux autres, montrent 
clairement que l’intégrité et le fonctionnement de 
l’Union européenne sont mis à mal lorsqu’un État membre 
ne respecte pas l’état de droit. Chaque fois que ces droits 
et que nos valeurs sont mis à mal, il y a lieu d’élever 
la voix et de réagir. C’est précisément ce qui se passe 
au Conseil de l’Union européenne, notamment dans le 
cadre du dialogue sur l’état de droit, ou de l’article 7 du 
Traité sur l’Union européenne (TUE) qui restera pertinent 
aussi longtemps que des manquements graves persis-
teront. Car lorsqu’un État membre n’applique pas les 
arrêts de la Cour de Justice ou qu’il viole les traités, il 
se met lui-même hors du cadre juridique européen. Et 
il ne s’agit alors pas uniquement d’un conflit entre un 
État membre et la Commission ou la Cour de Justice 
mais également d’un différend avec les autres États 
membres qui, eux, respectent les traités. Il est donc 
capital d’agir résolument quand il existe des violations 
importantes ou systémiques. C’est pourquoi la Belgique 
encourage toujours la Commission à tenir fermement 
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te starten. Die kunnen dan leiden tot een zaak voor het 
Hof, waar België zich overigens geregeld achter schaart.

Ook spoort België de Europese Commissie ertoe 
aan volop gebruik te maken van de regeling waarbij de 
toewijzing van budgettaire middelen wordt gekoppeld aan 
de voorwaarde dat de rechtsstaat in alle toepasselijke 
gevallen wordt geëerbiedigd. Het is immers onaanvaard-
baar dat Europese fondsen bedrieglijk of ondeugdelijk 
worden aangewend. De binnenlandse naleving van die 
fundamentele beginselen is tevens uitermate belangrijk 
om geloofwaardig te blijven ten aanzien van het model 
en de actie waar de Europese Unie voor wil staan.

Sinds haar oprichting neemt de Europese Unie een 
centrale plaats in de Belgische diplomatie in en is ze 
vaak het belangrijkste instrument van het buitenlands 
beleid van België in de hele wereld. Het is duidelijk nu 
met de oorlog in Oekraïne: op het Europese niveau kan 
het meeste gewicht in de schaal worden gelegd om de 
belangen en het model van België te verdedigen. En 
sinds het begin van deze crisis heeft de Europese Unie 
een voorbeeldige eenheid en solidariteit aan de dag 
gelegd. Hierdoor werd een antwoord gegeven op deze 
crisis, door ongeziene maatregelen te nemen, bijvoor-
beeld op het gebied van energie of sancties, maar ook 
wat de opvang van vluchtelingen of humanitaire hulp 
betreft. De Europese Unie reageert, maar de burgers 
en ondernemingen verwachten nu terecht nog meer van 
de Unie: een betere bescherming tegen de vele crises 
waarmee ze geconfronteerd worden, of het nu gaat om 
energie, inflatie of koopkracht.

Volgens de minister moet binnen de Europese Unie 
meer dan ooit worden gestreefd naar pragmatische en 
doeltreffende oplossingen om die problemen aan te pak-
ken en zo nodig moet worden opgetreden. Alleen door 
met 27 samen te werken zullen de lidstaten die crisissen 
het hoofd kunnen bieden. Makkelijk en snel zal dat niet 
gaan, want het gaat om talrijke, diepgaande crisissen 
die zich bovendien gelijktijdig voordoen. Ze stellen de 
Europese landen in hun eendracht en vastberadenheid 
op de proef. De Europese Unie heeft in het verleden 
echter al veel veerkracht aan de dag gelegd en is telkens 
sterker uit een crisis gekomen. De minister geeft aan 
er volop in te vertrouwen dat de EU met haar vereende 
krachten toereikend gewapend is om die belangrijke 
uitdagingen aan te gaan.

In dit ongewone tijdsgewricht zal België zijn rol op het 
Europese toneel beslist voluit blijven spelen. Ons land 
zal met andere woorden constructieve voorstellen doen 
in de debatten, maar tegelijk gedreven zijn belangen 
verdedigen binnen de EU, waar de machtsverhoudingen 

son rôle de gardienne des traités et à lancer, quand c’est 
d’application, des procédures d’infraction qui peuvent 
mener à des saisies de la Cour, auxquelles la Belgique 
se joint régulièrement.

La Belgique encourage également la Commission 
à faire pleinement usage du nouveau mécanisme de 
conditionnalité du budget lié à l’état de droit pour tous 
les cas qui s’appliquent, car il n’est plus acceptable que 
des fonds européens soient utilisés de manière fraudu-
leuse ou corrompue. Le respect de ces fondamentaux 
en interne est également crucial pour rester crédible par 
rapport au modèle et à l’action que l’Union européenne 
souhaite projeter à l’extérieur.

Depuis sa création, l’Union européenne occupe une 
place centrale au sein de la diplomatie belge et constitue 
souvent l’instrument le plus important de la politique 
étrangère de la Belgique dans le monde entier. La guerre 
en Ukraine l’illustre clairement: c’est au niveau européen 
que l’on peut peser le plus pour défendre les intérêts et 
le modèle de la Belgique. Depuis le début de la crise 
ukrainienne, l’Union européenne a fait preuve d’une 
unité et d’une solidarité exemplaires. Cette unité a per-
mis de fournir une réponse à cette crise en prenant des 
sanctions et des mesures inédites, par exemple dans 
les domaines de l’énergie, de l’accueil des réfugiés et 
de l’aide humanitaire. L’Union européenne réagit mais 
les citoyens et les entreprises en attendent, à juste titre, 
maintenant encore davantage de l’Union: une meilleure 
protection contre les nombreuses crises auxquelles ils 
sont confrontés, qu’il s’agisse de l’énergie, de l’inflation 
ou du pouvoir d’achat.

Pour la ministre, il faut plus que jamais œuvrer au 
sein de l’Union européenne à la recherche de solutions 
pragmatiques et efficaces pour gérer ces problèmes 
et intervenir quand c’est nécessaire. C’est ensemble, 
à 27, qu’il est possible de faire face à ces crises. Ce ne 
sera ni facile, ni immédiat car ces crises sont multiples, 
profondes et simultanées. Elles mettent à l’épreuve 
l’unité et la détermination des pays européens. Mais 
l’Union européenne a largement prouvé par le passé 
qu’elle sait faire preuve d’une grande résilience et sait 
se renforcer à travers les crises. La ministre affirme avoir 
pleinement confiance en la capacité collective de l’UE 
d’être à la hauteur de ces enjeux majeurs.

Face à cette conjoncture particulière, la Belgique 
continuera assurément de jouer pleinement son rôle sur 
la scène européenne, celui d’une force de proposition 
constructive dans les débats, tout en défendant vigoureu-
sement ses intérêts dans cette Union, où les rapports de 
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veranderen en het “transactiedenken” het vaak haalt van 
het collectieve belang. België moet met zijn nabije part-
ners en met landen die dezelfde waarden en belangen 
delen bondgenootschappen blijven aangaan om samen 
ten volle op de besluitvorming te kunnen wegen.

De paradigmashift die de oorlog in Oekraïne is en 
het vooruitzicht op toekomstige uitbreidingen moeten 
een aanleiding zijn om de Europese Unie grondig te 
hervormen en haar zo efficiënter en geloofwaardiger 
te maken. De werkzaamheden van de Conferentie over 
de toekomst van Europa zijn uitgemond in een reeks 
aanbevelingen die in dat opzicht interessant zijn. Nu is 
het zaak te bepalen welke van die aanbevelingen het 
grootste potentieel hebben om het gemeenschappelijke 
project doeltreffender te maken en dichter bij de burger 
te brengen. Daarnaast moeten nieuwe domeinen worden 
geïdentificeerd waar een Europese integratie zinvol is, 
zoals de gezondheidszorg, de strategische autonomie 
of de veiligheidsarchitectuur. Een van de vele aanbe-
velingen is om voor bepaalde materies over te stappen 
van unanimiteit naar gekwalificeerde meerderheid. 
België zal dit voorstel blijven verdedigen, zeker voor 
het buitenlands beleid; de unanimiteit maakt het daar 
vaak moeilijk om met één stem te spreken en belemmert 
Europa in zijn ambitie om een geopolitieke speler te 
worden die overeenstemt met zijn economisch gewicht.

Er is in ieder geval geen gebrek aan uitdagingen 
op Europees niveau, tot het Belgische voorzitterschap 
van de Raad van de EU in 2024, een prioriteit voor 
de hele regering. De voorbereidingen zijn volop aan 
de gang. Een aantal teams zijn al operationeel en er 
wordt momenteel gewerkt aan een gemeenschappelijk 
programma, samen met Spanje en Hongarije, en aan 
een individueel programma voor België. De prioriteiten 
moeten nog nauwkeuriger worden bepaald. De minister 
zal het later bij de voorstelling van haar beleidsnota nog 
hebben over het tijdpad en de werkwijze voor de speci-
fieke voorbereiding van dat voorzitterschap.

België moet zich aanpassen aan een volop ver-
anderende veiligheidsomgeving. Daartoe beschikt 
ons land sinds enkele maanden over een Nationale 
Veiligheidsstrategie. Dat instrument behelst alle compo-
nenten voor collectieve veiligheid. Die strategie vertrekt 
van een brede omschrijving van veiligheid, die niet alleen 
vrijheid omvat, maar ook welzijn, welvaartsbescherming 
en behoud van het ecosysteem in ons land. Die belangen 
zijn immers onlosmakelijk verbonden met de veiligheids-
uitdagingen in de nauwe zin van het woord. Volgens de 
minister vervult het departement Buitenlandse Zaken 
een sleutelrol bij de tenuitvoerlegging van die strategie, 
aangezien die aspecten geregeld aan bod komen in de 
werkzaamheden van de multilaterale instellingen waarin 

force évoluent et où la logique transactionnelle l’emporte 
souvent sur l’intérêt collectif. La Belgique doit continuer 
de nouer des alliances avec ses partenaires proches 
et avec les États avec lesquels elle partage les mêmes 
valeurs et intérêts pour, ensemble, peser de tout leur 
poids dans les prises de décisions.

Le changement de paradigme que représente la guerre 
en Ukraine et la perspective de futurs élargissements 
invite en effet à réformer en profondeur l’Union, afin de 
la rendre plus efficace et plus crédible. Les travaux de 
la Conférence sur l’avenir de l’Europe ont abouti à des 
recommandations intéressantes dans cette optique. Il y a 
lieu maintenant d’identifier celles qui revêtent le meilleur 
potentiel pour renforcer l’efficacité du projet commun, 
de rapprocher des citoyens et identifier de nouveaux 
domaines où une intégration au niveau européen fait 
sens, par exemple celui de la santé, de l’autonomie 
stratégique ou de l’architecture de sécurité. L’une des 
nombreuses recommandations est de passer de l’una-
nimité à la majorité qualifiée pour certaines matières. La 
Belgique continuera à défendre cette proposition, surtout 
en matière de politique étrangère, car la contrainte de 
l’unanimité fait qu’il est souvent difficile de parler d’une 
seule voix et l’Europe est freinée dans son ambition 
de devenir un acteur géopolitique à la mesure de son 
poids économique.

En tout cas, les défis ne manquent pas au niveau euro-
péen jusqu’à la présidence belge du Conseil de l’UE 
en 2024, une priorité pour l’ensemble du gouvernement. 
Les préparatifs sont bien avancés. Plusieurs équipes 
sont déjà opérationnelles et un programme commun est 
en cours d’élaboration, avec l’Espagne et la Hongrie, 
ainsi qu’un programme individuel pour la Belgique. 
Les priorités devront encore être affinées. La ministre 
reviendra sur le calendrier et la méthode de travail pour 
la préparation spécifique de cette présidence lors de la 
présentation de sa note de politique générale.

En termes de sécurité, la Belgique doit s’adapter à 
un environnement en pleine mutation. Elle s’est dotée 
il y a quelques mois d’une stratégie nationale de sécu-
rité, un instrument qui contient tous les ingrédients 
pour travailler à une sécurité collective. Cette stratégie 
prend le parti d’une définition large de la sécurité, en 
incluant la liberté mais aussi le bien-être, la protection 
de la prospérité et la préservation de l’écosystème du 
pays. Il s’agit d’intérêts que l’on ne peut dissocier des 
enjeux sécuritaires au sens strict. Pour la ministre, les 
Affaires étrangères ont un rôle clé à jouer dans la mise 
en œuvre de cette stratégie, puisque ces questions font 
régulièrement l’objet de travaux dans les institutions 
multilatérales dans lesquelles la Belgique est impliquée. 
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België actief is. Samenhang tussen het nationale en het 
internationale niveau is met name cruciaal voor alle ingre-
pen die de systemen veerkrachtiger moeten maken. De 
tenuitvoerlegging van de Nationale Veiligheidsstrategie 
vereist ook heel concrete maatregelen. Zo moet worden 
voorzien in de vereiste beschermingsmiddelen inzake 
cyberveiligheid, fysieke veiligheid en dataverkeersveilig-
heid. Niettemin blijven de fundamentele uitgangspunten 
van toepassing. De veiligheid van ons land komt bovenal 
tot stand via multilaterale organisaties voor collectieve 
veiligheid, in de eerste plaats de NAVO. In de huidige 
veranderende wereld ligt het zwaartepunt bij de trans-
Atlantische eenheid. Die eenheid werd onlangs kracht 
bijgezet. De NAVO waakt ervoor geen partij bij het conflict 
te worden, maar heeft tegelijkertijd de nodige beslis-
singen genomen om de bondgenoten die het dichtst bij 
Oekraïne liggen te beschermen door haar oostflank te 
versterken. Ook op de top van Madrid werden historische 
beslissingen genomen om het bondgenootschap aan te 
passen aan de voortdurend veranderende omgeving; zo 
werden twee nieuwe leden toegelaten, namelijk Finland 
en Zweden. Veiligheid is eveneens een zaak van de 
OVSE. Tegen de bijzonder heikele achtergrond waarbij 
leden van de organisatie elkaar wantrouwen, is België 
van september tot december 2022 voorzitter van het 
Forum for Security Cooperation. Het is de bedoeling 
een werkende, veerkrachtige multilaterale omgeving 
in stand te houden om vervolgens op langere termijn 
de nodige werkzaamheden te hervatten, bijvoorbeeld 
inzake controle van de bewapening.

België blijft zich ook inzetten voor de non-proliferatie 
van kernwapens. De povere resultaten van de toetsings-
conferentie van het Non-Proliferatieverdrag in juni 2022 en 
de toenemende nucleaire retoriek in de context van 
de oorlog in Oekraïne maken duidelijk hoe actueel dit 
blijft. België steunt in dit verband de activiteiten van de 
Internationale Organisatie voor Atoomenergie (IAEA) 
inzake nucleaire veiligheidscontrole. Gezien de toene-
mende cyberdreigingen moet de cyberdiplomatie versterkt 
worden. De bescherming van de Belgische waarden en 
belangen in de cyberspace is een belangrijke uitdaging 
voor de komende jaren. Sinds de regering in mei 2021 de 
nationale Cyber Security Strategy 2.0 heeft aangenomen, 
beschikt België over een nieuw afschrikkingsmiddel. De 
toewijzingsprocedure maakt het mogelijk de verantwoor-
delijkheid voor kwaadaardige cyberactiviteiten formeel 
toe te wijzen. Deze procedure werd in juli 2022 voor het 
eerst geactiveerd. Na grondig onderzoek kwam toen 
aan het licht dat Chinese cyberactoren betrokken waren 
bij de aanvallen waar de FOD Binnenlandse Zaken en 
Defensie in 2021 door getroffen werden.

De veiligheid van België is ook synoniem met de veilig-
heid van zijn burgers in de wereld. De crisisparaatheid 

La cohérence entre le niveau national et international 
est notamment essentielle pour les actions visant à 
améliorer la résilience des systèmes. La mise en œuvre 
de la stratégie nationale de sécurité passe également 
par des mesures très concrètes. Il faut se donner les 
moyens de se protéger, tant en termes de cybersécurité, 
que de sécurité physique et de sécurité de circulation 
de l’information. Il n’en reste pas moins des fondamen-
taux. La sécurité de la Belgique s’inscrit avant tout dans 
le cadre des organisations multilatérales de sécurité 
collective, au premier titre desquelles l’OTAN. L’unité 
transatlantique est centrale face au contexte changeant 
d’aujourd’hui. Cette unité s’est récemment renforcée. 
Prenant garde à ne pas être partie au conflit, l’OTAN a 
pris les décisions nécessaires pour protéger les alliés les 
plus proches de l’Ukraine en renforçant son flanc Est. 
Des décisions historiques ont également été prises au 
Sommet de Madrid pour adapter l’alliance à cet environ-
nement en pleine évolution, parmi lesquelles l’adhésion 
de deux nouveaux membres, la Finlande et la Suède. 
La sécurité est également abordée à l’OSCE. Dans un 
contexte particulièrement difficile de défiance entre ses 
membres, la Belgique assume la présidence du Forum for 
Security Cooperation, de septembre à décembre 2022. 
L’objectif est de maintenir un environnement multilatéral 
fonctionnel et résilient pour, à long terme, reprendre les 
travaux nécessaires, par exemple sur le contrôle des 
armements.

La Belgique continue également à œuvrer en faveur 
de la non-prolifération des armes nucléaires. Les piètres 
résultats de la conférence d’évaluation du traité sur la 
non-prolifération des armes nucléaires en juin 2022 et 
l’intensification de la rhétorique nucléaire dans le contexte 
de la guerre en Ukraine montrent à quel point cette 
question reste d’actualité. Dans ce contexte, la Belgique 
soutient les activités de l’Agence internationale de 
l’énergie atomique (AIEA) en matière de contrôle de 
sécurité nucléaire. Compte tenu des cybermenaces 
croissantes, il convient de renforcer la cyberdiplomatie. 
La protection des valeurs et des intérêts belges dans 
le cyberespace est un défi majeur pour les années à 
venir. Depuis que le gouvernement a adopté la Cyber 
Security Strategy 2.0 en mai 2021, la Belgique dispose 
d’un nouvel instrument de dissuasion. La procédure 
d’attribution permet d’attribuer officiellement la respon-
sabilité des cyberactivités malveillantes. Cette procédure 
a été activée pour la première fois en juillet 2022. Après 
des enquêtes approfondies, il est alors apparu que des 
cyberacteurs chinois étaient impliqués dans les attaques 
qui ont affecté le SPF Intérieur et la Défense en 2021.

La sécurité de la Belgique est aussi synonime de la 
sécurité de ses citoyens dans le monde. La préparation 
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is sterk geprofessionaliseerd en de FOD Buitenlandse 
Zaken ontwikkelt momenteel nieuwe instrumenten. 

Ook de buitenlandse handel en de economische 
diplomatie vormen een speerpunt. De geopolitieke 
ontwikkelingen hebben aanzienlijke gevolgen voor de 
economische toestand van de Belgische burgers en 
ondernemingen. De inval in Oekraïne en meer bepaald 
de Russische strategie om de energiemarkten te desta-
biliseren, hebben geleid tot forse prijsstijgingen, die de 
koopkracht van de burgers en het concurrentievermogen 
van de ondernemingen rechtstreeks aantasten. Die ver-
storingen komen boven op de malaise ten gevolge van 
de COVID-19-pandemie, die al talrijke sectoren gede-
stabiliseerd en sommige productieketens stilgelegd had. 
De tendens tot geopolitieke versplintering die nu al jaren 
bestaat komt ook tot uiting in de wereldhandel en leidt 
ertoe dat bestaande partnerschappen moeten worden 
uitgebouwd, de bevoorrading van kritieke sectoren beter 
moet worden georganiseerd en de ontwikkeling van on-
dernemingen in het buitenland nog meer ondersteuning 
moet krijgen. Dat aspect is een belangrijk onderdeel van 
buitenlandse handel. De eerstvolgende grote afspraken 
van de Belgische economische diplomatie – het staats-
bezoek van het vorstenpaar aan Litouwen en de door 
prinses Astrid geleide prinselijke economische missie 
naar Japan – vinden trouwens plaats in landen die 
op-en-top solidair met Oekraïne zijn en deel uitmaken 
van de landen waarmee de economische betrekkingen 
absoluut moeten worden versterkt.

Bij deze inspanningen inzake economische diplomatie 
zal, in nauwe samenwerking met de regio’s, bijzondere 
aandacht worden besteed aan de sectoren die voor 
België van strategisch belang zijn. Het gaat met name 
om sectoren die bijdragen tot de diversificatie van de 
aanvoer van bepaalde producten, tot het economisch 
herstel en tot de ontwikkeling van sleutelsectoren als 
energie, hoogwaardige technologie, biowetenschappen 
en digitale technologie.

Het Europese handelsbeleid kan en moet ook bijdra-
gen tot de versterking van de Europese economie in de 
huidige context van economische onzekerheid, door de 
belangen van de lidstaten te bevorderen en te verdedi-
gen. Dit is bijzonder belangrijk voor België, met zijn open 
economie die sterk afhankelijk is van de export. De pijler 
openheid van het Europese handelsbeleid staat daarom 
vandaag opnieuw op de voorgrond. Ook het sluiten 
van nieuwe handelsovereenkomsten zal een centrale 
plaats innemen op de Europese agenda. Dat gesloten 
akkoorden ook daadwerkelijk worden geratificeerd is tot 
slot van groot belang voor de geloofwaardigheid van ons 
land ten aanzien van zowel onze Europese partners als 
de EU-partnerlanden, aangezien die soms wel tien jaar 

aux situations de crise a été fortement professionnalisée 
et le SPF Affaires étrangères développe actuellement 
de nouveaux instruments.

 Le commerce extérieur et la diplomatie économique 
constituent également une priorité. Les développements 
géopolitiques ont des effets significatifs sur la santé 
économique des citoyens et des entreprises belges. 
L’invasion de l’Ukraine et, en particulier, la stratégie 
russe de déstabilisation des marchés de l’énergie a 
eu pour effet une augmentation drastique des prix, 
qui touche directement au portefeuille des citoyens et 
à la compétitivité des entreprises. Ces perturbations 
viennent s’ajouter aux difficultés liées à la pandémie 
de COVID-19, qui avait déjà déstabilisé de nombreux 
secteurs et rompu certaines chaînes de production. 
Plus largement, la tendance, depuis plusieurs années, 
à la fragmentation géopolitique se reflète aussi dans 
le commerce mondial et nécessite de renforcer les 
partenariats existants, à mieux penser les approvi-
sionnements dans les secteurs critiques et à soutenir 
encore davantage le développement des entreprises à 
l’étranger. Cet aspect constitue un volet important du 
commerce extérieur. Les prochains grands rendez-vous 
de la diplomatie économique de la Belgique, à savoir la 
visite d’État en Lituanie, menée par le Couple royal, et la 
mission économique princière au Japon, menée par la 
princesse Astrid, se déroulent d’ailleurs dans des pays 
qui affichent une solidarité sans faille envers l’Ukraine 
et qui font partie des pays avec lesquels il est primordial 
de renforcer les liens économiques.

Dans le cadre de ces efforts de diplomatie économique, 
on accordera, en étroite collaboration avec les régions, 
une attention particulière aux secteurs d’importance 
stratégique pour la Belgique. Il s’agit notamment de 
secteurs qui contribuent à la diversification de l’offre de 
certains produits, à la relance économique et au déve-
loppement de secteurs clés tels que l’énergie, les hautes 
technologies, les sciences du vivant et le numérique.

La politique commerciale européenne peut et doit 
également contribuer à renforcer l’économie euro-
péenne dans le contexte d’incertitude économique 
actuel, en promouvant et en défendant les intérêts des 
États membres. Cela est particulièrement important pour 
la Belgique, dont l’économie ouverte dépend fortement 
des exportations. Le pilier “ouverture” de la politique 
commerciale européenne occupe dès lors à nouveau 
l’avant-plan aujourd’hui. La conclusion de nouveaux 
accords commerciaux sera également au cœur de 
l’agenda européen. Enfin, la ratification des accords 
passés est cruciale pour la crédibilité de la Belgique, 
tant vis-à-vis de ses partenaires européens que vis-à-
vis des pays partenaires de l’Union européenne, qui 
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moeten wachten vooraleer de door hen gesloten over-
eenkomsten met de EU definitief in werking treden.

De minister beklemtoont dat wegens de ongeziene 
energiecrisis die heel Europa treft, energie een van 
de speerpunten zal zijn tijdens de komende weken, 
maanden en zelfs jaren. Niettemin blijft ook de strijd 
tegen de klimaatverandering een hoofdzaak; alle be-
trokkenen zullen versneld werk moeten maken van de 
energietransitie. Evenals energie is de energietransitie 
een vraagstuk waarvan de relevantie absoluut niet stopt 
aan de landsgrenzen en dat bij uitstek een Europese 
en internationale dimensie heeft. Om die reden wil de 
minister het internationaal beleid van ons land afstem-
men op die uitdaging, die onvermijdelijk almaar dieper 
doordringt in het dagelijkse leven van de Belgische 
burgers. Het departement Buitenlandse Zaken is nu al 
heel actief betrokken bij de klimaatonderhandelingen en 
bij de follow-up van de tot dusver gedane toezeggingen. 
België is ook een drijvende kracht in de onderhandelin-
gen over de bescherming van de biodiversiteit op volle 
zee, die hopelijk in de komende maanden zullen worden 
afgerond. Verder zal België in 2023 zetelen in de raad 
van bestuur van de Internationale Zeebodemautoriteit. 
Deze instelling staat centraal in de mariene-milieupro-
blematiek. Zij heeft recentelijk een initiatief gelanceerd 
dat moet leiden tot een internationaal verdrag inzake 
plasticvervuiling, waarvan de eerste fase binnenkort 
wordt afgerond.

In het bijzonder op Europees niveau zullen de komen-
de maanden van groot belang zijn voor de Green Deal 
en voor de afronding van het Fit for 55-pakket, dat de 
Europese Unie in staat moet stellen om tegen 2030 zijn 
CO2-uitstoot te verminderen met 55 %. De minister zelf 
wil met name de nadruk leggen op de impact van het 
klimaat op veiligheid, een thema dat België tijdens zijn 
mandaat in de Veiligheidsraad na aan het hart gaat. 
Dat aspect vormt een belangrijk onderdeel van de – 
hedendaagse en toekomstige – preventieve diploma-
tie. Het is in dat opzicht zaak bloot te leggen in welke 
zones natuurlijke hulpbronnen tot spanningen leiden 
en te ontleden in welke mate die factoren leiden tot de 
versterking van andere, dieper liggende oorzaken van 
mogelijke conflicten, zoals etnische of religieuze span-
ningen. Zo kan volgens de minister niet worden ontkend 
dat het geweld in de Sahel onder meer wordt veroorzaakt 
door toegenomen concurrentie tussen landbouwers 
en veehouders die met elkaar de strijd om het almaar 
schaarsere water aangaan.

Communicatie kan een geweldige troef zijn om het 
imago en de belangen van België te verdedigen, alsook 
om de waarden en standpunten van ons land in het 
buitenland uit te dragen. De minister wil daarom ook 

attendent parfois depuis près de dix ans l’entrée en 
vigueur définitive des accords qu’ils ont conclus avec 
l’Union européenne.

La ministre souligne qu’étant donné la crise énergé-
tique sans précédent qui touche toute l’Europe, l’énergie 
sera un des thèmes prioritaires dans les semaines, mois 
et même années à venir. Néanmoins, la lutte contre le 
changement climatique demeure à l’avant-plan et doit 
inciter l’ensemble des acteurs à accélérer la transition 
énergétique. Tout comme pour l’énergie, c’est un sujet 
qui dépasse largement les frontières et présente par 
nature une forte dimension européenne et internatio-
nale. C’est la raison pour laquelle la ministre souhaite 
orienter la politique internationale de la Belgique sur 
cet enjeu, qui occupe inévitablement de plus en plus de 
place dans la vie des citoyens belges. Le département 
des Affaires étrangères s’implique déjà très activement 
dans les négociations climatiques et le suivi des enga-
gements pris jusqu’ici. La Belgique joue également un 
rôle moteur dans les négociations sur la protection de la 
biodiversité en haute mer, qui devraient aboutir dans les 
prochains mois. En outre, la Belgique siégera au Conseil 
de l’Autorité internationale des fonds marins en 2023. 
Cette institution est au cœur des questions relatives 
à l’environnement marin. Elle a récemment lancé une 
initiative devant aboutir à une convention internationale 
sur la pollution plastique, dont la première phase sera 
bientôt achevée.

Au niveau européen notamment, les mois à venir 
seront essentiels dans le cadre du Green Deal et de 
la finalisation du paquet Fit for 55, qui doit permettre à 
l’Union européenne d’atteindre son objectif de réduction 
de 55 % des émissions de CO2 d’ici 2030. De son côté, 
la ministre envisage d’accorder un accent particulier à 
l’impact du climat sur les questions de sécurité, car il 
s’agit d’un thème cher à la Belgique durant son mandat 
au Conseil de sécurité. C’est un volet important de la 
diplomatie préventive d’aujourd’hui et de demain: identi-
fier les zones de tensions pour les ressources naturelles 
et analyser dans quelle mesure ces facteurs viennent 
renforcer d’autres causes profondes de conflits poten-
tiels, comme des tensions ethniques ou religieuses. Il 
est par exemple indéniable, pour la ministre, que l’une 
des multiples causes de la violence au Sahel résulte 
d’une compétition accrue entre cultivateurs et éleveurs 
qui se disputent l’accès à l’eau, de plus en plus restreint.

Autre priorité de la ministre, la communication peut 
constituer un atout énorme en vue de défendre l’image et 
les intérêts de la Belgique, et de promouvoir ses valeurs 
et ses prises de position à l’étranger. La ministre se 



131610/067DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

daar een speerpunt van maken. Zij stelt tevreden vast 
dat de diplomatieke posten zich in dezen doorgaans 
niet onbetuigd laten. Desinformatie wordt steeds vaker 
gebruikt als oorlogswapen. Het is een hybride, heel echte 
bedreiging. Ook in minder extreme omstandigheden wordt 
desinformatie ingezet om het vertrouwen van het publiek 
in de instellingen en de democratie te ondermijnen. Dit 
kan zeer concrete gevolgen hebben voor de Belgische 
en Europese landgenoten en belangen, alsook voor de 
diplomatieke betrekkingen met derde landen. Het be-
hoort tot de kerntaken van de instellingen om de burgers 
en andere gesprekpartners betrouwbare informatie te 
bieden. Desinformatie, fake news en complottheorieën 
zijn een centraal thema geworden voor België en voor 
de Europese Unie.

Volgens de minister is bekend welke landen dergelijke 
praktijken toepassen en moeten alle actoren bewust 
worden gemaakt van dat thema. Zij beklemtoont boven-
dien dat landen als Rusland zich ter zake heel offensief 
opstellen en daartoe alle mogelijke middelen aanwen-
den. In veel landen blijkt desinformatie trouwens goed 
te gedijen, zowel bij de overheid als bij de bevolking 
en op sociale media. Zo is het opvallend dat Rusland 
er via agressieve desinformatie in geslaagd is in Afrika 
een breed gedragen perceptie te creëren dat Moskou 
een belangrijke en onbaatzuchtige partner, ja zelfs een 
echte vriend is. Ter plaatse begaan Russische huurlingen 
evenwel misdaden tegen de burgerbevolking en leggen 
zij de hand op de hulpbronnen, wat de ontwikkeling in de 
kiem smoort. Terwijl de antikoloniale gevoelens worden 
opgehitst, wordt de omvang van de Europese handel 
en hulp geminimaliseerd en als vernederend voorge-
steld. Als voorbeeld verwijst de minister naar Mali en de 
Centraal-Afrikaanse Republiek, waar Rusland nochtans 
hoegenaamd geen bijdrage tot duurzame stabiliteit levert.

Cultuur is het laatste thema dat de minister nauw 
aan het hart ligt. Cultuur is volgens haar cruciaal voor 
de ontplooiing van elke mens en creëert vaak een ven-
ster op de wereld. De minister is dan ook verheugd 
dat zij werd belast met de federale culturele materies, 
waarvoor zij al een beleidsverklaring heeft afgelegd in 
de commissie voor Mobiliteit, Overheidsbedrijven en 
Federale Instellingen. Cultuur, de ongelofelijk diverse 
Belgische cultuur niet het minst, is daarenboven een 
uitmuntend diplomatiek instrument. Voor de minister is 
het dan ook bijzonder zinvol de link te leggen tussen de 
federale culturele materies en de aangelegenheden van 
Buitenlandse Zaken en Buitenlandse Handel.

Volgens de minister zullen de federale culturele 
instellingen systematisch worden betrokken bij alle 
staatsbezoeken en handelsmissies. Ook acht zij het 
essentieel erover na te denken om budgettaire middelen 
van Buitenlandse Zaken aan te wenden voor culturele 

réjouit de constater que les postes diplomatiques sont en 
général très actifs à ce niveau. La désinformation est de 
plus en plus utilisée comme une arme de guerre. C’est 
une menace hybride, très réelle. Même dans des circons-
tances moins extrêmes, la désinformation est utilisée 
pour saper la confiance du public dans les institutions et 
la démocratie. Cela peut avoir des conséquences très 
concrètes pour les compatriotes et les intérêts belges 
et européens, ainsi que pour les relations diplomatiques 
avec les pays tiers. Fournir une information fiable aux 
citoyens et autres interlocuteurs fait partie des tâches 
clés des institutions. La désinformation, les fake news 
et les théories du complot sont devenues une question 
centrale pour la Belgique et pour l’Union européenne. 

Pour la ministre, les États qui recourent à de telles 
pratiques sont connus et il est important de sensibiliser 
tous les acteurs à cette problématique. Elle souligne 
par ailleurs que certains, comme la Russie, sont très 
offensifs sur la question et ne se refusent aucun moyen. 
Cette désinformation évolue par ailleurs en terrain fertile 
dans de nombreux pays, tant au niveau des autorités 
officielles que de la population et des médias sociaux. 
Il est ainsi frappant de constater qu’en Afrique, la désin-
formation agressive russe a réussi à largement créer 
une perception que Moscou est un partenaire majeur et 
désintéressé ainsi qu’un ami sincère. Or, sur le terrain, 
les mercenaires russes commettent des crimes contre 
les populations civiles et s’accaparent les ressources, 
aux dépens du développement. Le sentiment anticolonial 
est attisé et les volumes commerciaux et d’aide euro-
péens sont minimisés et présentés comme avilissants. 
La ministre cite les exemples du Mali et de la République 
centrafricaine, où la Russie n’apporte pourtant rien en 
termes de stabilisation durable.

La culture, comme dernier thème de prédilection, est 
jugée essentielle à l’épanouissement de tout être humain 
et est bien souvent une fenêtre ouverte sur le monde. 
La ministre se réjouit d’avoir été chargée des matières 
culturelles fédérales, pour lesquelles elle a déjà présenté 
un exposé d’orientation politique en commission de la 
Mobilité, des Entreprises publiques et des Institutions 
fédérales. Mais la culture est aussi un merveilleux outil 
de diplomatie. La culture belge, dans son incroyable 
diversité, l’est particulièrement. Il est dès lors pertinent, 
pour la ministre, de faire le lien entre les matières cultu-
relles fédérales et celles des Affaires étrangères et du 
Commerce extérieur.

Selon la ministre, les institutions culturelles fédérales 
seront systématiquement associées à toutes les visites 
d’État et missions commerciales. Elle estime égale-
ment essentiel de réfléchir à l’utilisation des ressources 
budgétaires des Affaires étrangères pour la diplomatie 



1610/067DOC 5514

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

diplomatie, in nauwe samenwerking met de gemeen-
schappen, en voor evenementen als Europalia. De 
“geëxporteerde” cultuur moet een weerspiegeling zijn 
van de Belgische waarden en gehechtheid aan men-
senrechten, culturele diversiteit en tolerantie. Ze moet 
niet gericht zijn op een publiek dat al over de streep is 
getrokken en van buitenlandse cultuur houdt. Ze moet 
op een nieuw publiek mikken, een jong publiek dat wij 
willen laten kennis maken met de eigenheid, de rijkdom 
en het surrealisme van België. Voor de minister staat het 
vast: het departement Buitenlandse Zaken, dat zijn in 
de eerste plaats toegewijde mensen die België dienen, 
in Brussel en overal ter wereld.

Ondanks de beperkende COVID-maatregelen zijn de 
teams ten dienste van de burger erin geslaagd het pu-
bliek zo goed mogelijk te bedienen. Ze hebben elke dag 
opnieuw blijk gegeven van flexibiliteit, in soms moeilijke 
omstandigheden. Sommigen van hen hebben recent 
een crisis moeten beheren in een bijzonder gespannen 
context, inclusief in Kaboel, Oekraïne en China, waar 
de Belgische diplomatieke posten moeten werken in 
de bijzonder moeilijke omstandigheden van de zero-
COVID-strategie. De dienstverlening aan de burger was 
de rode draad doorheen het optreden van de Belgische 
diplomatieke en consulaire posten, evenals van het hele 
team in Brussel. De minister neemt de gelegenheid te 
baat om hen te danken voor hun flexibiliteit, hun plichts-
besef en hun inspanningen, waar zij zich ook bevinden, 
om België te promoten en zijn belangen te behartigen. 
De dankbetuiging is bij uitbreiding ook bedoeld voor 
de familieleden die hen vergezellen, in vaak moeilijke 
omstandigheden.

Tot besluit stelt de minister dat zij bovenal de inspan-
ningen hoopt voort te zetten opdat diplomatie nog meer 
een spiegel van de maatschappij wordt, alsook van de 
kundige mix die zo kenmerkend is voor België, een land 
in hartje Europa waar nu eens Nederlands, dan weer 
Frans of Duits gesproken wordt en dat sterk gehecht 
is aan de democratische waarden, de rechtsstaat en 
de vrijheid. Een open land, dat erin geslaagd zich in 
diversiteit vorm te geven en van diplomatie een kunst 
van het compromis te maken waar heel de wereld ons 
om benijdt.

II. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Peter De Roover (N-VA) is van mening dat de 
beleidsverklaring van de minister op veel onderwerpen 
ingaat, maar te veel vragen onbeantwoord laat en niet 
gedetailleerd genoeg is wat de concrete beleidslijnen 

culturelle, en étroite collaboration avec les Communautés, 
et pour des événements comme Europalia. La culture 
“exportée” doit être le reflet des valeurs de la Belgique et 
de notre attachement aux droits humains, à la diversité 
culturelle et à la tolérance. Elle ne doit pas s’adresser 
à un public déjà conquis et friand de culture étrangère, 
mais au contraire cibler un public nouveau, un public 
jeune à qui nous voulons faire découvrir la singularité, la 
richesse et le surréalisme de la Belgique. Car la ministre 
en est convaincue: les Affaires étrangères, ce sont avant 
tout des hommes et des femmes dévoués qui servent la 
Belgique, à Bruxelles et partout dans le monde.

Malgré les mesures restrictives dues à la pandé-
mie de COVID-19. les équipes au service du citoyen 
sont parvenues à servir le public au mieux, faisant jour 
après jour preuve de flexibilité, dans des conditions 
parfois difficiles. Certaines d’entre elles ont récemment 
dû gérer une crise dans un contexte particulièrement 
tendu, y compris à Kaboul, en Ukraine et en Chine, où 
les postes diplomatiques belges doivent travailler dans 
les conditions particulièrement ardues imposées par la 
“stratégie zéro-COVID”. Le service aux citoyens a guidé 
l’action des postes diplomatiques et consulaires belges, 
comme de toute l’équipe à Bruxelles. La ministre saisit 
l’occasion pour les remercier pour leur flexibilité, leur 
sens du devoir et les efforts qu’ils déploient, où qu’ils 
soient, pour promouvoir la Belgique et défendre ses 
intérêts. Ces remerciements s’étendent aux familles 
qui les accompagnent, dans des circonstances souvent 
difficiles.

La ministre conclut en disant qu’elle espère plus que 
tout poursuivre les efforts entamés pour que la diploma-
tie soit le miroir de la société, qu’elle puisse refléter le 
savant mélange propre à la Belgique, une terre au cœur 
de l’Europe où l’on parle tantôt le néerlandais, le français 
ou l’allemand, attachée aux valeurs démocratiques, à 
l’état de droit et à la liberté. Une terre ouverte, qui a su 
s’inventer dans la diversité et faire de la diplomatie un 
art du compromis que le monde entier nous envie.

II. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

M. Peter De Roover (N-VA) estime que l’exposé 
d’orientation politique de la ministre aborde beaucoup 
de sujets mais laisse trop de questions sans réponse et 
ne donne pas assez de détails quant aux orientations 
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betreft. In de eerste plaats staat hij stil bij de voorrang 
die de minister geeft aan goede communicatie en be-
trouwbare informatie. In dit verband betreurt hij het 
gebrek aan communicatie en openheid van de minister 
tegenover de Kamerleden, in het bijzonder bij haar aan-
treden in juli 2022, toen zij niet transparant geweest is 
over haar activiteiten een jaar eerder.

Voorts legt de minister in haar beleidsverklaring de 
nadruk op het aanpakken van straffeloosheid. Het lid vindt 
dat een nogal ironisch engagement in het licht van de 
initiatieven die de regering heeft genomen, meer bepaald 
het wetsontwerp – het eerste dat de minister aan deze 
commissie heeft voorgelegd – houdende instemming 
met verschillende internationale verdragen, waaronder 
het uitleveringsverdrag met Iran. Dat ontwerp werd 
op  20 juli 2022 aangenomen en lijkt volgens het lid niet 
zozeer bedoeld om de straffeloosheid aan te pakken, 
als wel om ze te officialiseren jegens een regime dat 
de jongste weken radicaal en repressief opgetreden is. 
Concreet vraagt de heer De Roover of de minister het 
geval van Assadollah Assadi met haar Iraanse ambtge-
noot besproken heeft tijdens haar ontmoeting met hem 
in New York of bij andere contacten met dat land, en wat 
de vooruitzichten zijn aangaande de eventuele uitlevering 
van de veroordeelde. Hij meent – en vraagt of dit inder-
daad zo is – dat de op  20 juli 2022 aangenomen wet 
houdende instemming met de internationale verdragen 
met de Verenigde Arabische Emiraten en met Iran nog 
niet bekendgemaakt is, terwijl voor dat wetsontwerp de 
spoedbehandeling gevraagd was.

Met betrekking tot Oekraïne verklaart de minister zich 
aan te sluiten bij het standpunt van de overige landen in 
het multidimensionale antwoord dat met de NAVO- en 
EU-partners geformuleerd is. De heer De Roover stelt 
vast dat de minister in dit dossier uiterst behoedzaam 
is, en vraagt zich af of zij van plan is het land de ko-
mende weken te bezoeken. Bovendien lijkt de bijdrage 
van België hem nogal pover; hij vraagt de minister dan 
ook of die volgens haar wel volstaat en of zij bij de ko-
mende begrotingsbesprekingen een grotere bijdrage in 
de wacht wil slepen.

Armenië dan weer maakt volgens het lid een exis-
tentiële crisis door, aangezien het omringd en aange-
vallen wordt door een technologisch superieure vijand, 
Azerbeidzjan. Ook hier is het standpunt van de regering 
niet duidelijk. Het lid vraagt zich af in hoeverre België 
geen nadrukkelijker standpunt tegen de Azerbeidzjaanse 
agressor moet aannemen.

Aangaande het buitenlands beleid van België in 
Midden-Afrika vraagt het lid of de minister van plan is 
bijkomende steun voor de DR Congo te koppelen aan de 

politiques concrètes. Il s’attarde tout d’abord sur la prio-
rité donnée par la ministre à la bonne communication 
et l’information fiable. À ce sujet, il déplore le peu de 
communication et d’ouverture de la part de la ministre 
vis-à-vis des membres de la Chambre, notamment lors 
de son entrée en fonction en juillet 2022, où elle n’aurait 
pas été transparente sur ses activités un an plus tôt.

L’exposé de la ministre met également l’accent sur 
la lutte contre l’impunité. Le membre trouve cet enga-
gement ironique au regard des initiatives prises par le 
gouvernement, et notamment du projet de loi, qui a été 
le premier soumis par la ministre à cette commission, 
portant assentiment à différents actes internationaux, 
dont le traité de transfèrement avec l’Iran. Ce dernier a 
été approuvé le 20 juillet 2022 et ne semble pas des-
tiné à lutter contre l’impunité, aux yeux du membre, 
mais plutôt à l’officialiser vis-à-vis d’un régime qui s’est 
montré radical et répressif ces dernières semaines. 
Concrètement, M. De Roover demande à la ministre 
si elle a abordé le cas d’Assadollah Assadi avec son 
homologue iranien, lorsqu’elle l’a rencontré à New York 
ou lors d’autres contacts avec ce pays, et quelles sont les 
perspectives au sujet du transfert éventuel du condamné. 
Il pense à ce sujet, mais demande confirmation, que la 
loi portant assentiment aux traités internationaux avec 
les Émirats arabes unis et l’Iran, votée le 20 juillet 2022, 
n’a pas encore été publiée alors que l’urgence avait été 
demandée pour ce projet de loi.

Concernant l’Ukraine, la ministre déclare se rallier à la 
position des autres pays dans la réponse multidimension-
nelle qui a été formulée avec les partenaires de l’OTAN 
et de l’UE. M. De Roover constate que la ministre est très 
prudente sur ce dossier et se demande si elle planifie 
de visi ter le pays dans les semaines qui viennent. En 
outre, la contribution de la Belgique lui semble faible et 
il demande à la ministre si elle est suffisante à ses yeux 
ou si elle envisage de négocier un apport plus important 
lors des prochaines discussions budgétaires.

Concernant l’Arménie, le membre estime qu’il est 
désormais question d’une crise existentielle pour ce 
pays, qui est entouré et attaqué par un ennemi techno-
logiquement supérieur, l’Azerbaïdjan. De nouveau, la 
position du gouvernement n’est pas claire. Le membre 
se demande dans quelle mesure la Belgique ne devrait 
pas adopter une position plus explicite contre l’agresseur 
azerbaïdjanais.

Par rapport à la politique étrangère de la Belgique 
en Afrique centrale, le membre demande si la ministre 
compte conditionner un soutien supplémentaire à la 
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voorwaarde van een goed verloop van de verkiezingen, 
zoals de vorige regering heeft gedaan. Voorts rijst de 
vraag hoe men er zeker van kan zijn dat de door België 
opgeleide troepen niet zoals in het verleden zullen worden 
ingezet voor repressie jegens de bevolking.

Met betrekking tot het Sahelgebied vraagt de 
heer De Roover zich af wat de minister zal kunnen 
overhouden van de “alomvattende aanpak van België” 
(2020), nu de veiligheidssituatie erop achteruitgaat.

Wat de Maghreblanden betreft, vond de regering-
Michel samenwerking belangrijk omdat zulks het migra-
tievraagstuk mee hielp afwikkelen. Zal de minister ook 
kiezen voor een dergelijke werkwijze, die de jongste jaren 
veronachtzaamd is?

Vervolgens wil het lid weten hoe de minister aankijkt 
tegen de internationale akkoorden, in het bijzonder de 
handelsovereenkomsten. De spreker denkt met name 
aan de al bestaande of nog te sluiten overeenkomsten 
met Zuid-Amerika en aan de dossiers omtrent Chili en 
Mercosur. Hij vraagt wat de minister bedoelt met “zijn 
verplichtingen zo goed mogelijk nakomen” en of haar 
beleid van meer vermetelheid zal getuigen dan tot dusver 
bij de vivaldicoalitie het geval geweest is.

Aangaande de economische diplomatie heeft de 
Vlaamse regering haar steun aan de handelskamers 
al in 2015 ingetrokken, terwijl de minister aangeeft dat 
zij de financiering dienaangaande wil optrekken. De 
heer De Roover wil dan ook weten of die beslissing op 
overleg stoelt, dan wel of het een individueel initiatief 
betreft.

Wat de eenstemmigheidsregel in de EU betreft, begrijpt 
het lid dat het Europese beleid doeltreffend moet kunnen 
zijn, maar hij attendeert de minister erop dat zonder die 
regel het gevaar bestaat van een kloof tussen sommige 
EU-landen, waarvan er een aantal dreigt af te haken; 
dat kan het wederzijds vertrouwen tussen de lidstaten 
ondermijnen. Volgens de heer De Roover is het soms 
beter te trachten landen van een bepaalde beleidslijn 
te overtuigen dan die op te leggen, met name wanneer 
zij aan de soevereiniteit van de Staten raakt.

Aangaande de Europese defensie wil de minister zoveel 
mogelijk bijdragen aan een sterkere Europese militaire 
capaciteit, maar tegelijkertijd geen afbreuk doen aan de 
verbintenissen jegens de NAVO. Het lid vraagt zich af 
in welke mate een land als België, met zijn bescheiden 
middelen, zoiets geloofwaardig kan verkondigen op het 
Europese toneel.

RD Congo au bon déroulement des élections, comme 
l’a fait le gouvernement précédent. Aussi, dans quelle 
mesure peut-on s’assurer que les troupes formées par 
la Belgique ne seront pas utilisées, comme par le passé, 
à des fins de répression vis-à-vis de la population?

Pour ce qui est de la région du Sahel, M. De Roover 
se demande ce que la ministre va pouvoir garder de 
l’approche globale de la Belgique (2020), compte tenu 
de la dégradation de la situation sécuritaire.

En ce qui concerne le Maghreb, le gouvernement 
Michel considérait important de coopérer avec ces pays, 
notamment parce que cela contribuait à la résolution du 
problème migratoire. La ministre a-t-elle l’intention d’adop-
ter la même approche, négligée ces dernières années?

Le membre aimerait ensuite connaître la vision de 
la ministre concernant les accords internationaux, et 
en particulier les accords commerciaux. Par exemple, 
ceux conclus ou à conclure avec l’Amérique du Sud, 
les dossiers du Chili et du Mercosur. Il se demande ce 
qu’entend la ministre par “remplir ses obligations du 
mieux possible” et si sa politique fera preuve de plus 
d’audace que ne l’a fait la Vivaldi jusqu’ici.

Concernant la diplomatie économique, le gouverne-
ment flamand a déjà retiré son soutien aux chambres de 
commerce en 2015, tandis que la ministre affirme vouloir 
augmenter le financement à ce niveau. M. De Roover 
demande dès lors si cette décision est prise suite à une 
concertation ou s’il s’agit d’une initiative individuelle.

Pour ce qui est de la règle de l’unanimité de l’UE, 
le membre comprend que la politique européenne a 
besoin d’être efficace mais il souhaite attirer l’attention 
de la ministre sur le fait que supprimer cette règle fait 
courir le risque de créer des fossés entre certains pays 
de l’Union, avec certains qui ne veulent plus suivre, ce 
qui pourrait porter atteinte à la confiance mutuelle entre 
les États membres. Pour M. De Roover, il est parfois 
préférable de convaincre les pays à adopter une certaine 
politique plutôt que de l’imposer, en particulier lorsqu’elle 
touche la souveraineté des États.

En matière de défense européenne, la ministre veut à 
la fois contribuer autant que possible à une plus grande 
capacité militaire européenne et, en même temps, ne 
pas saper les engagements de l’OTAN. Le membre 
se demande dans quelle mesure il est réaliste pour la 
Belgique, avec son modeste budget, d’annoncer cela 
de manière crédible à l’Europe.
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Wat de kernwapens betreft, lijkt de minister duidelijk 
gekant te zijn tegen het verdrag inzake het verbod op 
kernwapens (TPNW), vermits zij aangeeft dat alleen een 
akkoord tussen de kernmachten resultaat kan opleveren 
en dat ontwapening een kwestie van geleidelijkheid 
is. Is dit een standpunt van de hele regering of van de 
minister alleen?

Aangaande het Israëlisch-Palestijns conflict vraagt 
de heer De Roover dat de minister nader verklaart wat 
zij bedoelt met “concrete stappen zetten inzake een 
bilateraal en multilateraal differentiatiebeleid”.

Wat tot slot de steun aan Irak en Syrië met het oog op 
stabilisatie betreft, waarbij rekening moet worden gehou-
den met “de levensomstandigheden in de kampen waar 
nog Belgische onderdanen aanwezig zijn”, vraagt het lid 
hoe een en ander gestalte zal krijgen. Zal bijvoorbeeld 
steun aan de Koerdische autoriteit in het noorden van 
Syrië gekoppeld worden aan de voorwaarde dat een 
toereikend aantal terroristen van Belgische origine moet 
worden opgevangen?

De heer Samuel Cogolati (Ecolo-Groen) is verheugd 
over het engagement van de minister inzake de eerbiedi-
ging van de mensenrechten, de energietransitie en een 
solidair Europa. Hij kaart eerst de toestand in Oekraïne 
aan en acht het belangrijk eraan te herinneren dat de 
Russische militaire agressie onwettig is en een inbreuk 
uitmaakt op het Handvest van de Verenigde Naties, wat 
ook geldt voor de nucleaire dreiging vanwege president 
Vladimir Poetin. Inzake het nieuwe pakket sanctiemaatre-
gelen die op Europees niveau zijn besproken, benadrukt 
het lid dat bepaalde sectoren nog worden gevrijwaard 
en dat die snel mee moeten worden ingeschakeld. Hij 
denkt in het bijzonder aan de samenwerking met het 
Russische nucleaire agentschap Rosatom, dat de atoom-
bom ontwikkelt voor Vladimir Poetin. Dat overheidsbedrijf 
is een belangrijke uitvoerder van uraniumstaven voor het 
Europese continent en het lid vraagt zich af wanneer 
die sector zal worden opgenomen in de lijst van sanc-
ties tegen Rusland. De heer Cogolati verwijst ook naar 
de diamantsector, met het tot de Russische overheid 
behorende winningsbedrijf Alrosa, dat een markt van 
bijna 4,5 miljard euro uitmaakt. Hoe zit het daarmee? 
Voorts vestigt het lid de aandacht van de minister op 
de explosieve wapens met een groot bereik, die totaal 
onschuldige bevolkingsgroepen kunnen treffen, meer 
bepaald in Oekraïne. Hij beklemtoont dat op  18 no-
vember 2022 in Dublin een politieke verklaring tegen 
het gebruik van dat soort wapens in bevolkte gebieden 
moet worden aangenomen. Het lid vraagt de minister 
te bevestigen dat de Belgische regering van plan is die 
verklaring te ondertekenen en spoort haar, in voorkomend 
geval, aan haar engagement ter zake publiekelijk aan 

Concernant les armes nucléaires, la ministre semble 
être clairement opposée au traité sur l’interdiction des 
armes nucléaires (TIAN), lorsqu’elle affirme que seul un 
accord entre les puissances nucléaires peut donner des 
résultats et que le désarmement doit se faire progressi-
vement. Est-ce une position soutenue par l’ensemble du 
gouvernement ou uniquement par la ministre?

Concernant le conflit israélo-palestinien, M. De Roover 
demande à la ministre d’expliquer ce qu’elle veut dire 
lorsqu’elle parle de “prendre des mesures supplémen-
taires et concrètes sur les politiques de différenciation 
bilatérale et multilatérale.”

Enfin, concernant l’aide fournie à l’Irak et la Syrie 
en matière de stabilisation, qui doit tenir compte des 
“conditions de vie dans les camps où des ressortissants 
belges sont encore présents”, le membre demande com-
ment cela va se matérialiser. Par exemple, un soutien à 
l’autorité kurde au Nord de la Syrie est-il conditionné à 
un accueil satisfaisant des terroristes d’origine belge?

M. Samuel Cogolati (Ecolo-Groen) se réjouit de 
l’engagement de la ministre en faveur du respect des 
droits humains, de la transition énergétique et d’une 
Europe solidaire. Il aborde tout d’abord la situation en 
Ukraine et estime important de rappeler que l’agression 
militaire russe est illégale et constitue une violation de 
la charte des Nations Unies, et qu’il en est de même 
pour le recours à la menace nucléaire de la part du 
président Vladimir Poutine. En ce qui concerne le nou-
veau paquet de sanctions discuté au niveau européen, 
le membre souligne que certains secteurs sont encore 
préservés et devraient être abordés rapidement. Il pense 
en particulier à la coopération avec l’agence nucléaire 
russe, Rosatom, qui développe la bombe atomique 
pour le compte de Vladimir Poutine. Cette entreprise 
publique constitue un exportateur important de barres 
d’uranium pour le continent européen et le membre se 
demande quand ce secteur sera inclus dans la liste de 
sanctions contre la Russie. M. Cogolati évoque égale-
ment le secteur diamantaire, avec l’entreprise publique 
d’extraction russe Alrosa, qui représente un marché de 
près de 4,5 milliard d’euros. Qu’en est-il? Par ailleurs, 
le membre souhaite attirer l’attention de la ministre sur 
les armes explosives à large rayon d’impact, qui visent 
des populations totalement innocentes, notamment en 
Ukraine. Il souligne qu’une déclaration politique contre 
l’usage de ce type d’armes en zones peuplées doit être 
adoptée à Dublin le 18 novembre prochain. Le membre 
demande à la ministre de confirmer que le gouverne-
ment belge a l’intention de signer cette déclaration et, 
le cas échéant, l’encourage à annoncer publiquement 
son engagement sur cette voie lors de la première 
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te kondigen in het raam van de eerste commissie van 
de Algemene Vergadering van de Verenigde Naties, die 
op  3 en 4 november 2022 samenkomt.

Wat Europa betreft, herinnert de heer Cogolati eraan 
dat solidariteit fundamenteel is geweest tijdens de ge-
zondheidscrisis; hij meent dat die solidaire ingesteldheid 
als leidraad moet dienen in de heersende energiecrisis. 
Hij merkt op dat de eerste minister werd opgeroepen 
zich in te zetten voor een algemene plafonnering van de 
gasprijzen op Europees niveau. Het lid is van oordeel dat 
een beleid van “ieder voor zich” enkel kan leiden tot het 
failliet van het Europese welvaartsmodel. In Europa win-
nen de populistische bewegingen en de extreemrechtse 
partijen echter fors terrein en de heer Cogolati acht het 
belangrijk een zeer daadkrachtig standpunt in te nemen 
om, bijvoorbeeld, sancties op te leggen aan Hongarije, 
het Poolse maatschappelijk middenveld te steunen en de 
democratie in Italië te beschermen. Hij vraagt bijgevolg 
aan de minister hoe zij denkt te reageren op het verval 
van de democratische waarden in die landen.

Het lid snijdt vervolgens het onderwerp China aan, 
waar in de regio Xinjiang een ernstig risico bestaat op 
genocide, zelfs op misdaden tegen de menselijkheid. Hij 
verwijst naar het rapport dat op  31 augustus 2022 werd 
gepubliceerd door het Hoog Commissariaat voor de 
mensenrechten van de Verenigde Naties en dat het 
heeft over misdaden tegen de mensheid ten aanzien 
van de gemeenschap van de Oeigoeren. Hij vraagt de 
minister wat België concreet zal doen om die interna-
tionale misdaden te veroordelen en die wreedheden 
te doen stoppen. Vervolgens verwijst het lid naar de 
kwestie Taiwan en de zogenaamde T-Day, namelijk 
de dag waarop het eiland zou kunnen worden gecon-
fronteerd met een militaire agressie vanwege China. 
Het lid vraagt de minister meer duidelijkheid inzake het 
mogelijke antwoord van de Europese Unie en België ten 
opzichte van de uitdrukkelijke bedreigingen van China.

Inzake de internationale handel en de mensenrech-
ten is het lid verbaasd dat de minister niet verwijst naar 
de lopende onderhandelingen bij de Verenigde Naties 
over het verdrag “Ondernemingen en Mensenrechten”, 
hoewel dat een fundamenteel onderdeel van het regeer-
akkoord betreft. De heer Cogolati wenst van de minister 
te vernemen wat het actieve en constructieve antwoord 
is dat van België ter zake wordt verwacht binnen de VN. 
Hij merkt op dat de Kamer in januari 2021 een resolu-
tie heeft aangenomen (DOC 55 0524/005) die België 
oproept een krachtig standpunt in te nemen inzake de 
zorgplicht, op het niveau van zowel de Europese Unie 
als de VN; hij roept de minister op dat laatste niveau 
niet te veronachtzamen.

commission de l’Assemblée générale des Nations Unies, 
les 3 et 4 novembre 2022.

Concernant l’Europe, M. Cogolati rappelle que la 
solidarité a été essentielle pendant la crise sanitaire et 
estime que cet esprit de solidarité doit servir de guide 
face à la crise énergétique actuelle. Il fait observer que 
le premier ministre a été appelé à lutter en faveur d’un 
plafonnement général des prix du gaz au niveau euro-
péen. Pour le membre, une politique du “chacun pour 
soi” ne peut mener qu’à une faillite du modèle de prospé-
rité européenne. Or on assiste en Europe à une montée 
des mouvements populistes et des partis d’extrême droite 
et M. Cogolati estime important d’adopter une position 
très ferme pour, par exemple, imposer des sanctions à la 
Hongrie, soutenir la société civile polonaise et préserver 
la démocratie en Italie. Il demande dès lors à la ministre 
comment elle compte réagir face au déclin des valeurs 
démocratiques dans les pays cités.

Le membre aborde ensuite le cas de la Chine, où se 
présente un risque sérieux de génocide, voire de crime 
contre l’humanité dans la région du Xinjiang. Il évoque le 
rapport publié le 31 août 2022 par le Haut-Commissariat 
des Nations Unies aux droits de l’homme, qui parle de 
crime contre l’humanité à l’encontre de la communauté 
ouïghoure. Il demande à la ministre ce que la Belgique 
va entreprendre, concrètement, pour condamner ces 
crimes internationaux et faire cesser ces atrocités. Le 
membre aborde ensuite la question de Taïwan et de ce 
qu’on appelle le T-Day, soit le jour où l’île pourrait être 
confrontée à une agression militaire de la part de la 
Chine. Le membre demande à la ministre plus de clarté 
quant à la réponse possible de l’Union européenne et 
de la Belgique face aux menaces explicites de la Chine.

Concernant le commerce international et les droits 
humains, le membre s’étonne qu’aucune référence 
ne soit faite par la ministre aux négociations en cours 
aux Nations Unies sur le traité “Entreprises et Droits 
de l’homme”, alors qu’il s’agit d’une partie essentielle 
de l’accord de gouvernement. M. Cogolati aimerait 
entendre la ministre sur la position active et constructive 
attendue de la Belgique à ce sujet au sein de l’ONU. 
Il fait observer qu’une résolution a été adoptée par la 
Chambre en janvier 2021 (DOC 55 0524/005), qui appelle 
la Belgique à adopter une position ferme en matière de 
devoir de vigilance, tant au niveau de l’Union européen 
que de l’ONU, et invite la ministre à ne pas négliger 
cette dernière.
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Nog steeds wat de buitenlandse handel betreft, stelt 
het lid dat de ambassadeur van de Europese Unie in 
Brazilië zou hebben verwezen naar een nota die de 
onderhandelingen over het vrijhandelsakkoord tussen 
Mercosur en de Europese Unie moet doen vooruitgaan. 
Hij vraagt de minister te bevestigen in welke mate die 
nota de antwoorden integreert op de door de Commissie 
aan de lidstaten bezorgde vragenlijst met het oog op het 
identificeren van hun bezorgdheden. Het lid stelt vast 
dat de minister het belang benadrukt van de toepassing 
van “bindende en afdwingbare sociale en milieunormen”; 
bijgevolg vraagt hij de minister om te bevestigen dat 
België geen genoegen kan nemen met een protocol dat 
beperkt zou blijven tot de kwestie van de ontbossing.

Tot slot is de heer Cogolati verheugd dat de proble-
matiek van de internationale misdaad ecocide één van 
de prioriteiten van de minister is. Hij is van oordeel dat 
België er trots op mag zijn dat het een vooruitstrevend 
standpunt over dat thema kan innemen, meer bepaald 
door de opname van die misdaad in het Strafwetboek. 
Hij wenst te weten hoe de minister op internationaal vlak 
die strijd zal aangaan. Hij herinnert eraan dat over dat 
onderwerp ook een resolutie werd aangenomen, die 
oproept tot een ad hoc-landencoalitie om een interna-
tionaal verdrag over de misdaad ecocide op te stellen 
(DOC 55 1429/006). Hij vraagt zich eveneens af of het niet 
mogelijk zou zijn het proces te versnellen en voortgang 
te boeken met een verdrag over de erkenning van die 
misdaad, zonder te wachten op een tweederdemeerder-
heid om het Statuut van Rome inzake het Internationaal 
Strafhof te amenderen. De heer Cogolati wenst te weten 
welke diplomatieke initiatieven de minister in dat verband 
plant te nemen.

De heer Christophe Lacroix (PS) is van oordeel dat 
de minister onvoldoende duidelijk is in haar uiteenzetting 
over China. Weliswaar beschrijft ze het land – terecht – 
als zowel een partner als een onderhandelingspartner 
die men moet wantrouwen, maar de spreker had liever 
gezien dat de minister een standpunt innam over de 
aanwezigheid van China in de Westelijke Balkan. Die 
geopolitieke breuklijn ligt vlakbij de Europese Unie en 
tal van landen in de regio zijn kandidaat voor een toetre-
ding tot de EU. De afgelopen tien jaar heeft China daar 
echter omvangrijke bedragen geïnvesteerd: 2,4 miljard 
USD rechtstreekse investeringen, bijna 7 miljard aan 
leningen voor infrastructuurwerken (autowegen, spoor-
wegen, elektriciteitscentrales) en grote deelnames in 
sleutelondernemingen in de transport- en energiesector. 
China hanteert bovendien soft power-instrumenten, zoals 
universitaire samenwerking en vaccindiplomatie, om zijn 
positie te verstevigen. Wanneer die kandidaat-landen 
ooit lidstaten van de EU worden, zal China bijgevolg 
onrechtstreeks belanghebbende partij zijn – zeker als 
men bedenkt dat het land ook fors heeft geïnvesteerd in 

Également en matière de commerce extérieur, le 
membre rapporte que l’ambassadeur de l’Union euro-
péenne au Brésil aurait évoqué une note destinée à faire 
avancer les négociations sur l’accord de libre-échange 
entre le Mercosur et l’Union européenne. Il demande à 
la ministre de confirmer dans quelle mesure cette note 
intègre les réponses au questionnaire transmis aux États 
membres par la Commission en vue d’identifier leurs 
préoccupations. Le membre note que la ministre souligne 
l’importance de “mettre en œuvre des normes sociales 
et environnementales contraignantes et exécutoires” et 
demande dès lors à la ministre de confirmer qu’un pro-
tocole qui se limiterait à la question de la déforestation 
ne serait pas acceptable pour la Belgique.

Enfin, M. Cogolati se réjouit de constater que la ques-
tion du crime international d’écocide figure parmi les 
priorités de la ministre. Il estime que la Belgique peut 
être fière de pouvoir adopter une position d’avant-garde 
sur ce thème, notamment par son inscription au code 
pénal. Il aimerait savoir comment la ministre compte 
porter ce combat au niveau international. Il rappelle 
qu’une résolution a également été adoptée en la matière, 
appelant notamment à une coalition ad-hoc de  pays 
pour établir une convention internationale sur le crime 
d’écocide (DOC 55 1429/006). Il se demande aussi s’il ne 
serait pas possible d’accélérer le processus et d’avancer 
avec un traité sur la reconnaissance de ce crime, sans 
attendre une majorité des deux-tiers pour amender le 
Statut de Rome de la CPI. M. Cogolati aimerait savoir 
quelles initiatives diplomatiques la ministre a prévues 
à ce sujet.

M. Christophe Lacroix (PS) estime que la ministre 
n’est pas assez explicite dans son exposé concernant 
la Chine. Le membre relève qu’elle y est décrite, à juste 
titre, à la fois comme un partenaire et un interlocuteur 
dont on doit se méfier. Mais il aurait aimé que la ministre 
se positionne par rapport à la présence de la Chine dans 
les Balkans occidentaux. Cette ligne de faille géopolitique 
est située aux portes de l’Europe et de nombreux pays 
de la région sont candidats à l’adhésion à l’UE. Or ces 
dix dernières années, la Chine y a engagé des sommes 
considérables: 2,4 milliards d’USD d’investissements 
directs, près de 7 milliards de prêts pour des infrastruc-
tures (autoroutes, chemins de fer, centrales électriques) 
et participations importantes dans des entreprises clés 
du secteur des transports et de l’énergie. La Chine utilise 
par ailleurs des outils de soft power, tels la coopération 
universitaire et la diplomatie des vaccins pour renforcer 
sa position. Aussi, si ces pays candidats deviennent un 
jour des États membres de l’UE, la Chine sera indirec-
tement partie prenante. D’autant plus que la Chine a 
également investi massivement dans le port du Pirée 
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de haven van Piraeus en in havenstructuren in Portugal. 
Welk standpunt neemt België daarover in?

Voorts vindt de heer Lacroix dat onevenredig veel 
belang wordt toegekend aan de NAVO, ten nadele van 
een EU-defensiebeleid. Hij betreurt eveneens dat niet 
wordt verwezen naar het STAR-plan van de minister van 
Defensie. De standpunten en de rol van de Belgische 
ambassadeur binnen de NAVO, meer bepaald inzake 
nucleaire bewapening, vindt de spreker bijzonder zorgwek-
kend, ondanks de verschillende resoluties die de Kamer 
heeft aangenomen. Hij vraagt meer details hierover.

De heer Lacroix heeft echter wel lof voor de vastbe-
radenheid van de minister in haar strijd tegen autonome 
dodelijke wapens en vooral de killer robots. Daarmee 
sluit ze zich rechtstreeks aan bij de verbintenissen uit 
het regeerakkoord, dat binnen die context stelt dat de 
nodige initiatieven op het internationale vlak dienen te 
worden genomen.

Wat tot slot de wet op “due diligence” betreft, begrijpt 
het commissielid dat de minister niet voluit gaat voor het 
instellen van een nationaal kader ter zake, maar aan-
kondigt daar in de mate van het mogelijke werk van te 
zullen maken. Desalniettemin betreurt de heer Lacroix 
dat, aangezien eurocommissaris Didier Reynders, die 
dat dossier binnen de EU trekt, een termijn van ten 
minste zeven jaar vooropstelt eer de Europese richtlijn 
in de lidstaten zal zijn omgezet. Dat is veel te lang, 
aangezien in de tussentijd veel mensen nog altijd het 
slachtoffer zullen worden van het feit dat bedrijven hun 
zorgplicht niet nakomen. Die zorgplicht is nochtans reeds 
in verscheidene internationale wetgevingen opgenomen. 
Het lid vindt dat de zorgplicht, die in het bijzonder van 
belang is in de strijd tegen de drugstrafiek en in het mijn-
conflict in Kivu en de Democratische Republiek Congo, 
veel sneller in een nationale wet zou moeten worden 
opgenomen. Aldus zou België sneller vooruitgang in 
dat zeer belangrijke dossier kunnen boeken.

Volgens mevrouw Ellen Samyn (VB) dient het bui-
tenlandse beleid dat de minister voorstelt, vooreerst 
onvoldoende de belangen van het Belgische volk en 
stoelt het meer en meer op de beslissingen die vanuit de 
EU worden genomen. Aldus de spreekster krijgt België 
daardoor minder ruimte om keuzes te maken voor zijn 
eigen burgers. Europa is een mengelmoes van naties 
met verschillende en moeilijk met elkaar te verzoenen 
visies, economieën, stelsels voor sociale bescherming 
en politieke systemen. Zo ook hebben de NAVO-landen 
niet alle dezelfde agenda. Mevrouw Samyn vindt in de 
beleidsverklaring van de minister praktisch geen enkele 
vermelding terug van bilaterale onderhandelingen of 
van optredens van België op het internationale toneel. 

et dans des infrastructures portuaires au Portugal. Le 
membre demande quelle est la position de la Belgique 
à ce sujet.

Ensuite, M. Lacroix trouve que l’importance accordée à 
l’OTAN, par rapport à l’Europe de la défense, est dispro-
portionnée. Il déplore également l’absence de référence 
au plan STAR de la ministre de la Défense. En particulier, 
les prises de position et le rôle de l’ambassadeur belge 
au sein de l’OTAN, notamment en matière d’armement 
nucléaire, malgré les différentes résolutions adoptées 
par la Chambre, sont pour lui préoccupants. Il demande 
davantage de précisions à ce sujet.

Par contre, M. Lacroix se réjouit de la détermination de 
la ministre à lutter contre les armes autonomes létales, 
et notamment les killer robots, dans la droite ligne des 
engagements de l’accord de gouvernement visant à 
prendre les initiatives internationales nécessaires à 
cet effet.

Enfin, concernant la loi sur le devoir de vigilance, le 
membre comprend que la ministre ne s’engage pas 
fermement à mettre en place un cadre national à ce 
sujet, mais qu’elle parle de le faire dans la mesure 
du possible. M. Lacroix trouve cela regrettable étant 
donné que le commissaire Didier Reynders qui porte ce 
dossier à l’UE a prédit un délai d’au moins sept années 
avant la concrétisation de la directive européenne au 
niveau des États membres. C’est beaucoup trop long 
car entretemps, de nombreuses personnes continueront 
d’être victimes du non-respect, par les entreprises, du 
devoir de vigilance déjà repris dans certaines législations 
internationales. Pour le membre, le devoir de vigilance, 
qui est notamment lié à la lutte contre le narcotrafic et 
au conflit minier au Kivu et en RD Congo, devrait plus 
rapidement faire l’objet d’une loi nationale pour que la 
Belgique puisse faire avancer ce dossier essentiel.

Mme Ellen Samyn (VB) estime tout d’abord que la 
politique étrangère proposée par la ministre ne sert pas 
suffisamment les intérêts du peuple belge et repose de 
plus en plus sur des décisions prises par l’UE. Pour la 
membre, cette approche réduit la capacité de la Belgique 
à faire des choix pour ses propres citoyens. L’Europe est 
un amalgame de nations avec des visions, des écono-
mies, des protections sociales et des systèmes politiques 
différents et difficiles à combiner. De la même manière, 
les pays de l’OTAN ne partagent pas le même agenda. 
Or, Mme Samyn ne trouve dans l’exposé d’orientation 
politique de la ministre pratiquement aucune mention 
de négociations bilatérales ou d’interventions sur la 
scène internationale, qui constituent pour elle le principal 
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Die vormen volgens haar nochtans de belangrijkste 
hefboom om aan de nationale belangen voorrang te 
kunnen geven. Het feit dat de “kleine” Staten misschien 
minder op het wereldbeleid wegen, betekent niet dat ze 
daarom moeten worden meegesleurd in het beleid van 
de “grote” Staten. Een land kan immers pro-Europees 
zijn én voorstander van een nauwe en vrijwillige samen-
werking alsook van een sterke economische unie, maar 
desondanks geen deel uitmaken van de EU. De EU 
heeft trouwens te weinig oog voor de diversiteit en de 
specifieke kenmerken van België en van Vlaanderen, 
aldus mevrouw Samyn.

Het lid heeft het moeilijk met het standpunt dat de 
minister inneemt jegens Turkije, dat wordt beschre-
ven als een gewaardeerde NAVO-bondgenoot en een 
strategische partner van de EU en van België. Volgens 
mevrouw Samyn heeft Turkije reeds verscheidene malen 
bewezen dat het er zeer verschillende strategische belan-
gen op na houdt, in die mate zelfs dat het sommige van 
onze waarden schendt. Het lid haalt enkele voorbeelden 
aan: het eenzijdige optreden van Turkije in het noorden 
van Syrië tegen de Koerdische bondgenoten die tegen 
IS strijden, het ronselen en inzetten van jihadisten om in 
de regio voet aan de grond te krijgen, het rechtstreekse 
conflict met Griekenland, dat een NAVO-partner is, de 
Turkse deelname aan de oorlog die Azerbeidzjan tegen 
Armenië voert en die de schijn heeft van een etnische 
zuivering enzovoort. Volgens mevrouw Samyn valt Turkije 
niet te vertrouwen, zoals de overeenkomst tussen de EU 
en Turkije met betrekking tot de vluchtelingenkwestie 
aantoont en die Erdogan aangrijpt om te dreigen met 
het openzetten van de vluchtelingenkraan indien de EU 
hem een strobreed in de weg legt. Ze vindt tevens dat 
Turkije geen plaats heeft binnen het bondgenootschap 
en dat het proces tot toetreding van het land tot de EU 
zou moeten worden stilgelegd.

Het lid heeft het vervolgens over Iran en klaagt de 
naïviteit van de vivaldiregering ter zake aan. In de be-
leidsverklaring wordt vermeld dat de nucleaire en bal-
listische programma’s van Iran en de steun van dat land 
in het kader van proxy-conflicten in de regio de stabiliteit 
aldaar op de helling zetten. In dezelfde paragraaf wordt 
echter het nucleair akkoord aangehaald als een waar-
borg voor vrede en stabiliteit. Volgens mevrouw Samyn 
maakt dat akkoord Iran alleen maar rijker en financiert 
het daarmee zijn ballistische-rakettenprogramma en 
zijn oorlogskas. Ze roept ertoe op de onderhandelingen 
over het Akkoord van Wenen over de Iraanse nucleaire 
kwestie (JCPOA) stop te zetten en het verdrag over de 
overbrenging van gevonniste personen opnieuw in vraag 
te stellen. Volgens het lid gebruikt Iran dat verdrag enkel 
als instrument om in België gevonniste terroristen vrij te 
krijgen, in ruil voor onschuldige westerse gijzelaars die in 
Iran worden vastgehouden, zoals Olivier Vandecasteele 

levier pour donner la priorité aux intérêts nationaux. Les 
“petits” États peuvent avoir moins de poids dans la poli-
tique mondiale, mais cela ne signifie pas qu’ils doivent 
être entraînés dans la politique des “grands” États car 
même si l’on est pro-européen, en faveur d’une coopé-
ration étroite et volontaire et d’une union économique 
forte, on peut ne pas se retrouver dans l’UE qui, selon 
Mme Samyn, ne respecte pas assez la diversité et les 
spécificités de la Belgique et de la Flandre.

Pour la membre, l’attitude de la ministre envers la 
Turquie, qualifiée d’allié apprécié de l’OTAN et de par-
tenaire stratégique de l’UE et de la Belgique, est difficile 
à accepter. Pour elle, c’est un État qui a fait montre, à 
maintes reprises, d’intérêts stratégiques très différents, 
au point de violer certaines de nos valeurs. La membre 
cite quelques exemples: action unilatérale dans le Nord 
de la Syrie contre les alliés kurdes qui combattent l’EI, 
recrutement et déploiement de djihadistes pour s’étendre 
dans la région, conflit direct avec la Grèce, partenaire de 
l’OTAN, participation à la guerre de l’Azerbaïdjan contre 
l’Arménie, qui s’apparente à un nettoyage ethnique, 
etc. Pour Mme Samyn, la Turquie n’est pas digne de 
confiance, comme l’illustre l’accord UE-Turquie, qui est 
utilisé par Erdogan pour brandir la menace d’ “ouvrir le 
robinet des réfugiés” si l’UE lui impose des contraintes, 
et il y a lieu de l’exclure de l’alliance et de mettre fin au 
processus de son adhésion à l’UE.

La membre aborde ensuite la question de l’Iran et 
dénonce la naïveté du gouvernement Vivaldi à ce sujet. 
L’exposé d’orientation politique indique que le programme 
nucléaire et balistique de l’Iran et son soutien aux guerres 
par procuration provoquent l’instabilité dans la région, 
tout en parlant de l’accord sur le nucléaire comme 
d’une garantie de paix et de stabilité. Pour Mme Samyn, 
cet accord n’a fait qu’enrichir l’Iran, au profit de son 
programme de missiles balistiques et de son trésor 
de guerre. Elle appelle à l’arrêt des négociations sur 
l’accord de Vienne sur le nucléaire iranien (JCPOA) et 
à la remise en question du traité de transfèrement des 
personnes condamnées. Pour la membre, ce traité n’est 
utilisé par l’Iran que comme instrument pour faire libérer 
des terroristes condamnés en Belgique, en échange 
d’otages occidentaux innocents en Iran, comme Olivier 
Vandecasteele ou le professeur irano-suédois Djalali. 
Céder au chantage iranien créerait un très mauvais 
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of de Iraans-Zweedse hoogleraar Djalali. Toegeven aan 
de Iraanse chantage zou een zeer betreurenswaardig 
precedent creëren en zou koren op de molen zijn van 
Irans internationale terroristische programma.

Voorts betreurt mevrouw Samyn dat er in de be-
leidsverklaring weinig aandacht gaat naar Jemen, waar 
zich één van de ergste humanitaire crisissen ter wereld 
afspeelt. Vandaag dreigen twintig miljoen mensen daar 
van honger om te komen en hangt het land voor 80 % 
af van humanitaire hulp wegens het conflict tussen de 
soennitische Al-Hadi-regering en de sjiitische Houthi 
rebellen, met de betrokkenheid van twee islamitische 
dictaturen.

Voorts is het lid fel gekant tegen de door de minister 
aangekondigde versterkte sociale pijler binnen de EU, 
aangezien een dergelijk standpunt volgens haar een 
ontkenning is van de diversiteit van de Europese lidstaten, 
die elk hun eigen socio-economische context hebben. 
Het socialezekerheidsbeleid dient een nationaal thema 
te blijven, dat gestalte krijgt naargelang van de voor de 
betrokken Staat typische sociaaleconomische noden.

Vervolgens verwijst het commissielid naar verscheidene 
landen waarin de mensenrechten worden geschonden, 
maar waarvan de minister geen melding maakt. Eerst 
en vooral worden in islamitische landen en in China 
steeds meer christenen vervolgd. Zo wijst de spreek-
ster nadrukkelijk op de aanzienlijke toename van het 
geweld jegens de Assyrisch-Chaldese christenen in 
het zuidoosten van Turkije. Ze heeft het tevens over het 
gebrek aan godsdienstvrijheid waarmee niet-moslims 
in moslimlanden worden geconfronteerd. Zeer erge tot 
extreme vervolging treft 360 miljoen christenen en één 
christen op zeven kan zijn geloof niet in vrijheid belijden, 
aldus het jaarrapport van de organisatie Open Doors. 
Vervolgens stipt de spreekster de specifieke situatie 
van volkeren zoals de bahá’i gemeenschap in Iran 
aan die systematisch door het regeringsbeleid aldaar 
wordt verdrukt. Ze verwijst ook naar het Zuid-Afrikaanse 
Plaasmoorde-dossier, waarin zwarte bendes moordpo-
gingen op witte boeren ondernamen. De bedroevende 
staat van de vrouwenrechten in islamitische dictaturen 
houdt het commissielid eveneens wakker en dan heeft 
ze het niet enkel over de toestand in Afghanistan sinds 
de val van Kaboel. De specifieke situatie van de door IS 
vervolgde jezidi’s valt evenmin in de beleidsverklaring 
van de minister te bespeuren. Tot slot vestigt het com-
missielid de aandacht op de situatie van de etnische 
Armeniërs in en rond Nagorno-Karabach, wier christelijke 
identiteit wordt weggezuiverd en die door islamitische 
Azerbeidzjanen worden verjaagd, gefolterd, vernederd 

précédent et jouerait dans leur programme terroriste 
international.

Par ailleurs, Mme Samyn regrette le peu d’attention 
accordée au Yémen, où se déroule l’une des pires crises 
humanitaires au monde. Actuellement, dans le conflit 
entre le gouvernement sunnite Al-Hadi et les rebelles 
chiites houthis, dans lequel interviennent deux dictatures 
islamiques, l’Arabie saoudite et l’Iran, 20 millions de 
personnes risquent de mourir de faim et 80 % du pays 
dépend de l’aide humanitaire.

En outre, la membre se dit fermement opposée au 
renforcement du pilier social au sein de l’UE mentionné 
par la ministre car, selon elle, cette position nie la diver-
sité des États membres européens, qui ont chacun 
leur propre contexte socioéconomique. La politique 
de sécurité sociale doit rester une question nationale, 
élaborée en fonction des besoins socioéconomiques 
propres à l’État concerné.

Puis la membre relève plusieurs cas de violation des 
droits humains dont la ministre n’a pas fait mention. Tout 
d’abord, la persécution croissante des chrétiens dans les 
pays islamiques et en Chine. Elle souligne, par exemple, 
l’augmentation sensible de violence contre les chrétiens 
assyro-chaldéens dans le Sud-Est de la Turquie. De 
même, l’absence de liberté religieuse pour les non-mu-
sulmans dans le monde islamique, où 360 millions de 
chrétiens souffrent de persécutions très graves à extrêmes 
et où 1 chrétien sur 7 ne peut pas vivre sa foi dans la 
liberté, d’après le rapport annuel 2022 de l’organisation 
Portes Ouvertes. Ensuite, la situation spécifique de 
peuples comme les baha’is, qui sont systématiquement 
opprimés par les politiques gouvernementales en Iran. 
Un autre dossier est celui du Plaasmoorde, concernant 
des tentatives d’assassinat contre des fermiers blancs 
par des gangs noirs en Afrique du Sud. La situation 
affligeante des droits des femmes dans les dictatures 
islamiques préoccupe également la membre, et pas 
seulement en Afghanistan depuis la chute de Kaboul. Par 
ailleurs, la situation spécifique des Yézidis, persécutés 
par l’EI, n’est également mentionnée nulle part dans 
l’exposé d’orientation de la ministre. Enfin, la membre 
attire l’attention sur la situation des Arméniens de souche 
dans et autour du Haut-Karabakh, qui voient leur identité 
chrétienne anéantie et qui sont chassés de chez eux, 
torturés, humiliés et exécutés par les Azéris musulmans. 
La membre insiste sur l’importance de non seulement 
défendre les droits humains dans tous les cas cités, 
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en geëxecuteerd. Het lid wijst erop hoe belangrijk het 
is niet alleen de mensenrechten in alle voornoemde 
gevallen te verdedigen, maar ook al die situaties in de 
bilaterale, Europese en internationale cenakels aan de 
kaak te stellen.

Mevrouw Samyn betreurt eveneens dat de minister 
het niet heeft over de gevallen van ouderontvoering, 
waarvan er tientallen per jaar zijn en die samen met de 
minister van Justitie moeten worden opgevolgd.

Tot slot leidt het lid uit de beleidsverklaring af dat de 
minister meer vrouwen ertoe wil aanzetten een loopbaan 
in het buitenland binnen de FOD Buitenlandse Zaken, 
Buitenlandse Handel en Ontwikkelingssamenwerking 
uit te bouwen. De minister rept echter met geen woord 
over het diversiteitsactieplan van haar voorgangster, 
mevrouw Wilmès, dat in het bijzonder gerichte acties 
voor mensen met een handicap bevat. Aangezien de 
regering zelf binnen haar kabinetten geen uitvoering 
geeft aan haar eigen quotum op grond waarvan 3 % 
van de jobs aan mensen met een handicap moet zijn 
voorbehouden, vraagt het lid zich af of er wel in middelen 
voor dat plan is voorzien.

De heer Michel De Maegd (MR) benadrukt vooreerst 
dat de oorlog in Oekraïne en de effectieve ontvouwing 
van een nieuw Russisch imperialisme ernstige gevol-
gen zouden kunnen hebben voor België en Europa. 
Niet alleen worden essentiële middelen zoals energie 
en voeding ingezet als oorlogswapen, maar ook het 
Westerse model en de waarden ervan komen zwaar 
onder druk te staan. Het wordt onontbeerlijk die waar-
den te verdedigen en de dialoog te versterken met de 
landen die in de Algemene Vergadering van de VN van 
onverschilligheid blijk hebben gegeven, door zich te 
onthouden tijdens de stemming tegen de Russische 
invasie. Het lid vraagt de minister hoe volgens haar de 
instrumenten van de VN-Raad voor de Mensenrechten, 
waarin België vanaf oktober 2022 gedurende twee jaar 
zitting hoopt te hebben, in dat opzicht slagvaardiger 
kunnen worden gemaakt.

In die context moeten ook het buitenlands beleid en 
het beleid inzake de strijd tegen desinformatie worden 
versterkt. We moeten onze waarden opnieuw bevestigen, 
maar ook communiceren met de burgers van politieke 
dictaturen zoals Rusland, Iran of Afghanistan, en een 
onderscheid maken tussen de machthebbers en het 
volk. Het conflict in Oekraïne haalt ons referentiekader 
overhoop en wijzigt de veiligheidsarchitectuur in Europa, 
door een verharding van de machtsverhoudingen tussen 
Staten en het ter discussie stellen van waarden zoals de 
zin voor compromis, de vrede, het belang van samenwer-
king, de veiligheid van nucleaire sites, de bescherming 
van de burgers en het oorlogsrecht in het algemeen. Met 

mais aussi de dénoncer toutes ces situations dans les 
enceintes bilatérales, européennes et internationales.

Mme Samyn regrette aussi que la ministre n’ait pas 
parlé des cas de rapt parental, qui se comptent par 
dizaines chaque année et exigent un suivi avec le ministre 
de la Justice.

Enfin, la membre comprend que la ministre entend 
promouvoir l’engagement de femmes dans les carrières 
extérieures du SPF Affaires étrangères, alors qu’elle 
n’aborde pas le “plan d”action diversité’ de sa prédéces-
seur Mme Wilmès, qui prévoit notamment des actions 
ciblées pour les personnes en situation de handicap. 
Étant donné que le gouvernement ne respecte pas 
son propre quota de 3 % pour l’emploi de personnes 
handicapées, la membre demande si des ressources 
seront prévues pour ce plan.

M. Michel De Maegd (MR) souligne tout d’abord que 
la guerre en Ukraine et le déploiement effectif d’un nouvel 
impérialisme russe pourraient avoir des conséquences 
graves pour la Belgique et l’Europe. Non seulement, des 
ressources essentielles comme l’énergie et l’alimentation 
sont prises en otage comme armes de guerre, mais le 
modèle occidental et ses valeurs sont aussi fortement 
remis en question. Il devient indispensable de défendre 
ces valeurs, ainsi que de renforcer le dialogue avec 
les pays qui ont marqué leur désintérêt à l’Assemblée 
de l’ONU, en s’abstenant lors du vote contre l’invasion 
russe. Le membre demande à la ministre comment, 
selon elle, les outils du Conseil des droits de l’homme 
de l’ONU, où la Belgique espère siéger pour deux ans 
à partir d’octobre 2022, peuvent être renforcés pour être 
plus efficaces dans cette optique.

Dans ce contexte, la politique étrangère et la politique 
de lutte contre la désinformation doivent aussi être ren-
forcées. Il faut réaffirmer nos valeurs, mais aussi commu-
niquer avec les citoyens des dictatures politiques, telles 
que la Russie, l’Iran ou l’Afghanistan, en distinguant le 
pouvoir du peuple. Car le conflit en Ukraine bouleverse 
notre cadre de référence et modifie l’architecture de la 
sécurité en Europe, moyennant un durcissement des 
rapports de force entre États et la remise en question 
de valeurs telles que le sens du compromis, la paix, 
l’importance de la coopération, la sécurité des sites 
abritant des centrales nucléaires, la protection des civils 
et le droit de la guerre en général. Face à cette réalité, il 
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die realiteit voor ogen is het essentieel te strijden tegen 
de straffeloosheid, steunend op de Europese Unie en 
de trans-Atlantische relaties, maar moet eveneens een 
gemeenschappelijke aanpak inzake steun aan Oekraïne 
en een langetermijnbeleid ten opzichte van Rusland wor-
den ontwikkeld. De heer De Maegd vraagt de minister 
een stand van zaken te geven over de trans-Atlantische 
relatie, los van het conflict in Oekraïne.

Door een oorlog die lang dreigt te duren en tot een 
al even lange heropbouw zal nopen, zijn de eenheid 
binnen de Europese Unie en de samenwerking met 
Washington essentieel en zullen zij een belangrijke as 
van het Belgische voorzitterschap van de EU in 2024 uit-
maken. Bovendien toont deze oorlog aan dat een Staat, 
zelfs als permanent lid van de Veiligheidsraad, zijn eigen 
engagementen en de meest fundamentele rechtsbegin-
selen van het Handvest van de Verenigde Naties kan 
schenden, wat de kwetsbaarheid van die instelling en van 
het multilateralisme aantoont. Het lid benadrukt echter 
dat het conflict in Oekraïne ons de andere conflicten 
in de wereld niet mag doen vergeten: meer in bepaald 
Afghanistan, Iran, Mali, Mozambique, Burkina Faso, DR 
Congo of Armenië.

Wat de Europese Unie betreft, zou de heer De Maegd 
graag het programma kennen van het Belgische voorzit-
terschap, dat over iets meer dan een jaar van start gaat. 
Aangezien de inspanningen om de Europese wetgevings-
processen af te ronden, zullen worden opgevoerd tegen 
het einde van de zittingsperiode, zal de dialoog met het 
Europees Parlement en het vorige voorzitterschap van 
fundamenteel belang zijn. Omwille van de eenheid zal 
België zijn banden met alle lidstaten moeten versterken, 
maar ook met de landen die kandidaat zijn om toe te 
treden. Dat voorzitterschap zal tevens de gelegenheid 
zijn om de Europese Unie beter voor te stellen aan de 
burgers en om Brussel te consolideren als Europese 
hoofdstad. Het lid vraagt in welke mate het departe-
ment meer middelen zal krijgen ter gelegenheid van 
dat voorzitterschap.

De heer De Maegd stipt vervolgens de uitbreiding 
van de Unie en de Europese politieke gemeenschap 
aan. Het is van strategisch belang de Westelijke Balkan 
zo stevig mogelijk te koppelen aan de Europese Unie. 
De Europese politieke gemeenschap zal geen vervan-
gingsmiddel of alternatief zijn, maar zal tegemoetkomen 
aan de urgentie om samen de uitdagingen aan te gaan 
die het hele Europese continent treffen, zoals veiligheid, 
gezondheid, connectiviteit en energie. Het lid vraagt de 
minister te verduidelijken wat de belangen van Zwitserland 
en Noorwegen ter zake zijn, maar ook wat haar standpunt 
is over een eventuele wijziging van de verdragen. In dat 
verband beklemtoont hij dat al wat Europa in staat stelt 
krachtdadiger op te treden, het nationaal belang dient: 

est primordial de lutter contre l’impunité, en s’appuyant 
sur l’Union européenne et les relations transatlantiques, 
mais aussi définir une approche commune d’aide à 
l’Ukraine et une politique à long terme vis-à-vis de la 
Russie. M. De Maegd demande à la ministre qu’elle 
fasse le point sur l’état de la relation transatlantique, en 
dehors de ce qui concerne le conflit en Ukraine.

Face à une guerre qui risque d’être longue et néces-
sitera une reconstruction tout aussi longue, l’unité au 
sein de l’Union et la coopération avec Washington sont 
primordiales et constitueront un axe de la présidence 
belge de l’UE en 2024. Par ailleurs, cette guerre montre 
aussi qu’un État, membre permanent du Conseil de 
sécurité, peut violer ses propres engagements et les 
principes de droit les plus fondamentaux de la charte 
des Nations Unies, révélant la fragilité de cette institution 
et du multilatéralisme. Mais le membre souligne que 
l’Ukraine ne doit pas faire oublier les autres conflits dans 
le monde: Afghanistan, Iran, Mali, Mozambique, Burkina 
Faso, RD Congo ou Arménie, notamment.

Pour ce qui est de l’Union européenne, M. De Maegd 
aimerait connaître le programme de la présidence 
belge, qui débute dans un peu plus d’un an. Comme 
les efforts pour conclure des processus législatifs euro-
péens arriveront en fin de législature, le dialogue avec 
le Parlement européen et la présidence précédente 
seront fondamentaux. Dans un souci d’unité, la Belgique 
devra renforcer ses liens avec tous les États membres, 
mais aussi avec les pays candidats à l’adhésion. Cette 
présidence sera également l’occasion de mieux présenter 
l’Union européenne auprès des citoyens et de renforcer 
Bruxelles comme capitale européenne. Le membre 
demande dans quelle mesure les moyens du départe-
ment seront renforcés à l’occasion de cette présidence.

M. De Maegd évoque ensuite l’élargissement de 
l’Union et de la Communauté politique européenne. 
L’intérêt stratégique est d’arrimer le plus solidement 
possible les Balkans occidentaux à l’Union européenne. 
La Communauté politique européenne ne sera pas un 
substitut ou une alternative, mais répondra à l’urgence 
de gérer ensemble les défis qui concernent tout le 
continent européen, et notamment la sécurité, la santé, 
la connectivité ou l’énergie. Le membre demande à la 
ministre de préciser les intérêts de la Suisse et de la 
Norvège en la matière, mais aussi sa position quant à 
une éventuelle modification des traités. Il souligne à cet 
effet que tout ce qui rend l’Europe capable d’agir plus 
efficacement sert l’intérêt national: par exemple, la fin de 
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bijvoorbeeld de afschaffing van de eenstemmigheids-
regel inzake het gemeenschappelijk buitenlands en 
veiligheidsbeleid (GBVB) of de geleidelijke invoering van 
autonome handelsbeschermingsinstrumenten waardoor 
de bevoorradingsketens beter zouden kunnen worden 
beschermd.

Wat Afrika betreft, benadrukt de heer De Maegd de 
prioritaire thema’s, namelijk ontwikkelingshulp, de strijd 
tegen terrorisme, de beheersing van de demografie, 
conflictbeheer, maar ook de bouw van steden van de 
toekomst die energie-autonoom zijn en, algemeen, de 
verdediging van de universele waarden. Het partnerschap, 
maar ook het veranderen en het aanhalen van de banden, 
zijn van strategisch belang, des te meer daar er nieuwe 
concurrerende mogendheden opduiken, zoals Rusland, 
maar ook andere, waarvan sommige geen scrupules 
hebben. De aanpak van België berust volgens het lid 
op twee pijlers: enerzijds nauwer samenwerken met 
regionale organisaties zoals de Afrikaanse Unie, en de 
regionale integratie en de regionale inspanningen voor 
vrede en veiligheid steunen; anderzijds de uitvoering 
van de akkoorden van Cotonou mogelijk maken, door 
in dialoog te treden met de jeugd, de ondernemers en 
alle geledingen van het maatschappelijk middenveld, 
teneinde beter te begrijpen en begrepen te worden en 
aldus beter gezamenlijk te kunnen handelen. Er zijn 
middelen beschikbaar aangezien het budget voor ont-
wikkelingssamenwerking zou moeten stijgen tot 0,7 % 
van het bbp. Bovendien zijn de complexe situatie in de 
Sahel, de militaire terugtrekking uit Mali en het belang 
van Niger in de hele regeling evenzeer elementen die 
in aanmerking worden genomen. Het lid wenst de visie 
van de minister daarover te kennen en, meer bepaald, 
te weten hoe zij denkt de landen in de golf van Guinee 
te helpen. De heer De Maegd is van oordeel dat het 
onontbeerlijk blijft de partners te helpen in de strijd 
tegen de gewapende terreurgroepen, zowel voor hún 
veiligheid als voor die van België. Hij verwijst ook naar 
de uiterst zorgwekkende veiligheidssituatie in het oosten 
van de DR Congo, de naderende verkiezingen in dat 
land en de moeilijke politieke situatie in Burundi; gelet 
op de moeilijkheden die het centraal gezag ondervindt 
maar ook zelf veroorzaakt, moet België zich volgens de 
spreker rechtstreeks tot de bevolking, tot de regionale 
organisaties en tot de verenigingen richten.

In Azië woedt een intense competitie tussen mogend-
heden en de regio zou een strijdtoneel kunnen worden, 
zoals de militaire oefeningen van China rond Taiwan 
aantonen. Wat China betreft, is de verslechtering van 
de relaties met de Verenigde Staten niet onafwendbaar 
en het lid meent dat blijk moet worden gegeven van 
pragmatisme: samenwerking rond de raakvlakken, zoals 
de klimaatdiplomatie, maar ook standvastigheid inzake 
de eerbiediging van de normen in handelsrelaties. India, 

la règle de l’unanimité en matière de politique étrangère 
et de sécurité commune (PESC), ou la mise en place 
progressive d’instruments de défense commerciale 
autonomes, qui permettraient de mieux défendre les 
chaînes d’approvisionnement.

Concernant l’Afrique, M. De Maegd souligne les thèmes 
prioritaires que sont l’aide au développement, la lutte 
contre le terrorisme, la maîtrise de la démographie, la 
gestion des conflits, mais aussi la construction de villes 
du futur autonomes en énergie et, de manière générale, 
la défense des valeurs universelles. Le partenariat, mais 
aussi la transformation et le raffermissement des liens, 
sont stratégiques, d’autant plus que se manifestent de 
nouvelles concurrences, de la Russie et d’autres puis-
sances, dont certaines sans scrupules. L’approche de 
la Belgique repose, pour le membre, sur deux piliers: 
d’une part, renforcer la coopération avec les organisa-
tions régionales telles que l’Union africaine, et soutenir 
l’intégration régionale et les efforts régionaux en matière 
de paix et de sécurité; et d’autre part, permettre la 
mise en œuvre des accords de Cotonou, en dialoguant 
avec la jeunesse, les entrepreneurs et l’ensemble des 
forces de la société civile pour mieux comprendre et 
être compris, afin de mieux agir ensemble. Des moyens 
sont disponibles puisque les ressources dédiées au 
développement devraient croître pour atteindre 0,7 % du 
PIB. Par ailleurs, la situation complexe au Sahel, le retrait 
militaire du Mali, l’importance du Niger dans le dispositif 
sont autant d’éléments qui entrent en ligne de compte. 
Le membre aimerait connaître la vision de la ministre 
à ce sujet et, notamment, savoir comment elle entend 
aider les pays du golfe de Guinée. Pour M. De Maegd, 
il reste indispensable d’aider les partenaires à lutter 
contre les groupes terroristes armés, tant pour leur 
sécurité que pour celle de la Belgique. Il évoque aussi 
la situation sécuritaire extrêmement préoccupante dans 
l’Est de la RD Congo, l’approche des élections dans ce 
pays et la situation politique difficile au Burundi et il est 
d’avis que, vu les difficultés rencontrées par et avec le 
pouvoir central, la Belgique doit s’adresser directement 
à la population, aux organisations régionales et aux 
associations.

Quant à l’Asie, elle est le lieu d’une compétition intense 
entre puissances et pourrait devenir un terrain de confron-
tation, comme l’illustrent les exercices militaires menés 
par la Chine autour de Taïwan. Concernant la Chine, la 
détérioration des relations avec les États-Unis n’est pas 
une fatalité et il y a lieu, pour le membre, de faire preuve 
de pragmatisme: coopérer sur les points de convergence, 
comme la diplomatie climatique, et être fermes sur le 
respect des normes dans les relations commerciales. 
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Indonesië en Japan zijn overigens evenzeer mogelijke 
commerciële afzetgebieden. De heer De Maegd vraagt in 
dat verband wat het programma is van de economische 
missie naar Japan, die in december wordt voorgezeten 
door Prinses Astrid, en wat de andere staatsbezoeken 
zijn voor de twee komende jaren.

Wat Armenië betreft, werd het staakt-het-vuren van no-
vember 2020 herhaaldelijk geschonden en recent vielen 
bij Azerbeidzjaanse aanvallen tegen burgerinfrastructuren 
bijna 300 doden. Die agressie tegen de integriteit van het 
Armeense territorium werd duidelijk veroordeeld door de 
Verenigde Staten en Frankrijk, maar niet door de Europese 
Unie, wat volgens het lid rampzalige gevolgen dreigt te 
hebben in de regio. Tijdens een parlementaire missie 
in dat land heeft de heer De Maegd kunnen vaststellen 
dat het Armeense volk zich in de steek gelaten voelt. 
De Azerbeidzjanen steken hun expansiedrang niet meer 
weg en hebben recent aangekondigd in de regio de Turkse 
Republiek Zanguezur-Goyce te willen oprichten. Het lid 
had het op prijs gesteld indien België – in navolging van 
de eerste minister die bij de aanval op Oekraïne te ken-
nen gaf dat neutraliteit geen optie was – niet neutraal zou 
blijven in de Armeense kwestie, ondanks de geopolitieke 
uitdagingen. De situatie in Nagorno-Karabach is nog 
vreselijker. De heer De Maegd acht het noodzakelijk 
later op die onderwerpen terug te komen.

De heer De Maegd stelt vervolgens enkele specifieke 
vragen:

— inzake militaire samenwerking ontvangt België 
buitenlandse aspirant-officieren en onderofficieren 
in zijn militaire school. Hoe zit het, op het niveau van 
Buitenlandse Zaken, met de aanwezigheid van buiten-
landse stagiairs in de Belgische diplomatie?

— in Italië puurt de nieuwe eerste minister ideologische 
markers uit de waarden van de liberale democratieën: 
rechtsstaat, fundamentele vrijheden enzovoort. Het lid 
roept de regering op om zo nodig waakzaam te blijven 
en de fundamentele beginselen te verdedigen;

— het NPV 2022 was een mislukking, maar de pro-
cedure zal in 2023 opnieuw worden gelanceerd ter 
voorbereiding van 2025. Het lid meent dat de politieke 
wil om tot een oplossing te komen moet blijven bestaan 
en dat België inspanningen moet blijven leveren voor 
het verbod op dodelijke autonome wapens, anders zal 
het ontwapeningsproces zich ontwikkelen langs paral-
lelle wegen die de hele regeling ondermijnen, zoals het 
Verdrag inzake het verbod op kernwapens;

— in de huidige internationale context ligt het gevoelig 
de bevolking van politieke dictaturen te steunen. Het lid 

Par ailleurs, l’Inde, l’Indonésie et la Japon sont autant 
de débouchés commerciaux potentiels. M. De Maegd 
demande à ce sujet quel est le programme de la mission 
économique au Japon, présidée en décembre par la 
Princesse Astrid, et quelles sont les autres visites d’État 
prévues pour les deux prochaines années.

En ce qui concerne l’Arménie, l’accord de cessez-le-
feu de novembre 2020 a été rompu à de nombreuses 
reprises et récemment, des attaques azéries visant 
des infrastructures civiles ont fait près de 300 morts. 
Cette agression contre l’intégrité du territoire arménien 
a été clairement dénoncée par les États-Unis et la 
France, mais pas par l’Union européenne, ce qui, pour le 
membre, risque d’avoir des conséquences désastreuses 
dans la région. En mission parlementaire dans ce pays, 
M. De Maegd a été témoin du sentiment d’abandon de 
la population arménienne. Les Azéris ne cachent plus 
leur volonté expansionniste et ont annoncé récemment 
vouloir créer dans la région la République turque de 
Zanguezur-Goyce. De la même manière que face à 
l’agression en Ukraine, le premier ministre a affirmé 
qu’il n’y avait pas de neutralité possible, le membre 
aurait apprécié que la Belgique ne reste pas neutre au 
sujet de l’Arménie, malgré les enjeux géopolitiques. La 
situation dans le Haut-Karabakh est encore plus terrible. 
M. De Maegd estime nécessaire de revenir sur ces 
sujets ultérieurement.

M. De Maegd pose ensuite quelques questions 
spécifiques:

— en matière de coopération militaire, la Belgique 
accueille des aspirants officiers et sous-officiers étran-
gers dans son école militaire. Qu’en est-il, au niveau 
des Affaires étrangères, de la présence de stagiaires 
étrangers dans la diplomatie belge?

— en Italie, la nouvelle Première ministre trouve des 
marqueurs idéologiques dans les valeurs des démocra-
ties libérales: état de droit, libertés fondamentales, etc. 
Le membre appelle le gouvernement, le cas échéant, 
à rester attentif à défendre les principes fondamentaux;

— le TNP 2022 a été un échec mais le processus sera 
relancé en 2023 pour préparer 2025. Pour le membre, il 
faut garder la volonté politique d’aboutir et la Belgique 
doit poursuivre ses efforts sur l’interdiction des armes 
létales autonomes, sans quoi le processus de désar-
mement prendra des voies parallèles qui fragilisent 
l’ensemble du dispositif, comme le traité d’interdiction 
des armes nucléaires;

— dans le contexte international actuel, soutenir 
les populations de dictatures politiques est délicat. Le 
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wenst te weten welke hefbomen de minister in werking 
kan stellen om de vrouwen en de burgers te helpen, hen 
te doen beseffen dat we hen niet vergeten en hen te 
steunen op andere manieren dan de vijandige overheden;

— hoever staat het met de oprichting van het multi-
lateraal investeringsgerecht?

Tot slot zijn de goedkeuring van de Richtlijn over de 
zorgplicht en de omzetting ervan in het Belgisch recht 
nog in behandeling, maar het lid herinnert eraan dat zijn 
fractie dat dossier steunt.

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) heet de mi-
nister welkom. Hij begrijpt dat zij een drukke agenda 
heeft, maar betreurt dat zij pas twee maanden na haar 
aanstelling voor de commissie verschijnt, alsook dat 
de eerste zitting met parlementaire vragen pas wordt 
gehouden op  19 oktober, een maand na de start van 
het parlementair jaar, terwijl de toestand in Europa en 
in de wereld snel en zorgwekkend verandert.

De heer De Vuyst merkt op dat de minister al het vierde 
MR-lid is dat voor het departement Buitenlandse Zaken 
bevoegd wordt, na Didier Reynders, Philippe Goffin en 
Sophie Wilmès, wier vertrek werd opgevangen door een 
kort intermezzo van eerste minister De Croo. De spreker 
verwachtte dus niet dat het beleid van de minister veel 
zou verschillen van dat van haar voorgangers, temeer 
daar de speelruimte voor het buitenlandbeleid beperkt 
is doordat België lid is van de Europese Unie en van de 
NAVO. Het lid wijst er niettemin op dat ook in de beleids-
verklaring van de minister almaar meer tegenstrijdige 
keuzes inzake buitenlandbeleid tot uiting komen.

Om te beginnen merkt de heer De Vuyst op dat de 
begrippen “waarden” en “belangen” zonder onder-
scheid worden gebezigd en een leidraad doorheen de 
beleidsverklaring vormen, terwijl zij niet nauwkeurig 
worden omschreven. Hij verzoekt de minister derhalve 
om die begrippen te verduidelijken en om aan te geven 
wat volgens haar concreet onze waarden zijn, welke 
wisselwerking ze met onze belangen hebben, en of die 
waarden en belangen met elkaar in strijd zijn dan wel 
elkaar versterken. Naar wie wordt verwezen wanneer 
sprake is van “onze” belangen of waarden? Naar België, 
naar Europa, naar de NAVO of naar de hele wereld? 
Waar verwijst de minister voorts naar wanneer zij ge-
wag maakt van “gemeenschappelijke regels die door 
iedereen worden erkend en gerespecteerd”? Stemmen 
die regels overeen met België’s waarden en belangen?

Wanneer meer concreet sprake is van het Grote 
Merengebied, stelt de minister dat België wil optreden 
als “woordvoerder van de regio”. Rekening houdend met 
de bewogen geschiedenis van ons land in die regio, is 

membre aimerait savoir quels leviers la ministre peut 
actionner pour aider les femmes et les civils, leur faire 
comprendre qu’on ne les oublie pas et les soutenir par 
d’autres voies que celles d’autorités adverses;

— où en est la création du Tribunal multilatéral des 
investissements?

Enfin, l’adoption de la directive sur le devoir de vigi-
lance et sa transposition dans le droit belge sont encore 
en suspens, mais le membre rappelle que son groupe 
soutient ce dossier.

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) souhaite la bienvenue 
à la ministre et comprend qu’elle a un agenda chargé mais 
déplore les deux mois d’attente depuis sa nomination, 
et la première séance de questions parlementaires qui 
ne se tiendra que le 19 octobre, soit un mois après la 
rentrée parlementaire, dans un contexte de changements 
rapides et inquiétants en Europe et dans le monde.

M. De Vuyst souligne que la ministre est déjà la qua-
trième membre consécutive du groupe MR à la tête des 
Affaires étrangères, après Didier Reynders, Philippe 
Goffin et Sophie Wilmès – avec un court intermède du 
premier ministre De Croo. Il ne s’attendait donc pas à ce 
que sa politique diffère beaucoup de celle de ses prédé-
cesseurs, d’autant plus que la marge dans la politique 
étrangère belge est déjà limitée par l’appartenance de 
la Belgique à la fois à l’Union européenne et à l’OTAN. 
Le membre relève néanmoins un nombre croissant de 
contradictions dans les options de politique étrangère, 
qui se manifestent dans l’exposé de la ministre.

Pour commencer, M. De Vuyst observe que les notions 
de “valeurs” et d’ “intérêts” sont utilisées de manière 
interchangeable, comme fils conducteurs de l’exposé 
d’orientation, sans toutefois être définies précisément. 
Il demande donc à la ministre d’éclaircir ces concepts, 
en précisant ce qu’elle considère concrètement comme 
étant nos valeurs, de quelle manière elles interagissent 
avec nos intérêts, et s’ils entrent en contradiction ou se 
renforcent mutuellement. Et de qui parle-t-on quand il 
est question de “nos” intérêts ou valeurs, s’agit-il de la 
Belgique, de l’Europe, de l’OTAN, du monde entier? Il 
demande également à quoi se réfère la ministre lorsqu’elle 
parle de “règles communes, reconnues et respectées 
par tous “. Ces règles correspondent-elles aux valeurs 
ou aux intérêts de la Belgique?

Plus concrètement, lorsqu’il est question de la région 
des Grands Lacs, la ministre affirme que la Belgique 
s’engage à jouer un rôle de “porte-voix de la région “. 
Au vu de l’histoire mouvementée de notre pays dans 
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het lid verbaasd dat België die rol opeist voor niet minder 
dan drie soevereine Staten, namelijk de Democratische 
Republiek Congo, Rwanda en Burundi. Hij vraagt zich 
dan ook af of over een dergelijk mandaat op voorhand 
afspraken zijn gemaakt en welke instanties hun akkoord 
zouden hebben gegeven. Werd een en ander opgeno-
men in een verdrag?

Bovendien wil de minister bij haar optreden in Afrika 
focussen op de uitdagingen inzake milieu, ontwikkelings-
samenwerkingsfinanciering, onderwijs, volksgezondheid 
enzovoort. Waar het in de beleidsverklaring over de be-
trekkingen met Rwanda, Burundi en de Democratische 
Republiek Congo gaat, wordt echter op geen van die 
thema’s concreet ingegaan. Alleen de crisissen die 
met veiligheid te maken hebben, worden vermeld. Alle 
lovenswaardige aspecten in verband met ondersteuning, 
samenwerking en erkenning van de daadwerkelijke 
materiële behoeften worden bovendien terzijde gescho-
ven; een neerbuigende benadering komt er voor in de 
plaats. Het lid vraagt dat de minister die contradictie 
opheldert en uitlegt hoe zij die hooghartige houding kan 
verzoenen met de wetenschap dat een parlementaire 
bijzondere commissie het koloniale verleden van België 
onderzoekt en kritische conclusies formuleert over de 
wijze waarop de ideologische erfenis van het verleden 
de huidige denkwijze nog beïnvloedt.

Wat vervolgens de nucleaire ontwapening betreft, 
merkt het lid op dat de in augustus 2022 in Wenen 
gehouden conferentie over de herziening van het Non-
proliferatieverdrag (NPV) namens België werd bijgewoond 
door slechts één, te elfder ure afgevaardigde ambassa-
deattaché, die bovendien als waarnemer optrad aangezien 
hij aan geen enkele bespreking heeft deelgenomen noch 
enige verklaring heeft afgelegd. Het lid vraagt voorts hoe 
de minister de Belgische verplichtingen ten aanzien van 
de NAVO kan doen rijmen met een actieve betrokkenheid 
ten bate van ontwapening en non-proliferatie. Hoe kan 
ons land als kernwapenvrije staat en als ondertekenaar 
van het NPV tolereren dat kernwapens van een vreemde 
mogendheid op ons grondgebied worden opgeslagen? De 
heer De Vuyst vindt dat indien België het internationaal 
recht daadwerkelijk in acht wil nemen en uitdragen, het 
de kernwapens in Kleine-Brogel aan de eigenaar ervan 
moet overdragen en het verdrag inzake het verbod op 
kernwapens moet ondertekenen. Aldus zou ons land 
zich aan de juiste kant van de geschiedenis scharen 
en het pad effenen voor een nieuwe multilaterale ont-
wapeningsinspanning om de Verenigde Staten ertoe 
aan te sporen, hoe heikel de toestand vandaag ook is, 
opnieuw met Rusland in gesprek te gaan. De spreker 
herinnert eraan dat de eerdere verdragen (SALT, ABM, 
INF en START) tussen beide kernmachten niet in een 
gunstigere context ondertekend werden, maar toch de 
aanzet hebben gegeven voor een politieke dooi en een 

cette région, le fait que la Belgique revendique ce rôle 
pour pas moins de trois États souverains – la RD Congo, 
le Rwanda et le Burundi – interpelle le membre, qui se 
demande si ce mandat a été convenu au préalable et 
quelles instances ont donné leur accord. Est-ce inscrit 
dans un traité?

Par ailleurs, concernant l’Afrique, la ministre propose 
de concentrer son action sur les défis environnemen-
taux, le financement du développement, l’éducation, la 
santé, etc.; or dans la partie de l’exposé sur les relations 
avec le Rwanda, le Burundi et la RD Congo, aucune de 
ces questions n’est abordée concrètement, les seules 
crises mentionnées sont les crises sécuritaires et tous 
les aspects louables de soutien, de coopération et de 
reconnaissance des besoins matériels réels sont mis de 
côté et remplacés par une approche condescendante. 
Le membre aimerait que la ministre clarifie cette contra-
diction et explique comment elle peut concilier cette 
attitude prétentieuse avec l’idée qu’une commission 
spéciale examine le passé colonial de la Belgique et 
en tire des conclusions critiques sur la manière dont 
l’héritage idéologique du passé influence encore le 
mode de pensée actuel.

Ensuite, dans le chapitre sur le désarmement nucléaire, 
le membre relève que seul un attaché de l’ambassade 
de Belgique a été envoyé in extremis à la Conférence 
de révision du Traité de non prolifération (TNP) à Vienne 
en août dernier, en tant qu’observateur puisqu’il n’a par-
ticipé à aucune discussion et n’a pas fait de déclaration. 
Le membre se demande aussi comment la ministre 
entend concilier les engagements de la Belgique vis-à-
vis de l’OTAN, avec une implication active en faveur du 
désarmement et de la non-prolifération, et comment la 
Belgique peut tolérer que des armes nucléaires d’une 
puissance étrangère restent sur son territoire, en tant 
qu’État non doté d’armes nucléaires et signataire du 
TNP. Pour M. De Vuyst, si la Belgique veut réellement 
respecter et propager le droit international, elle doit rendre 
les armes nucléaires de Kleine Brogel à leur propriétaire 
et signer le traité d’interdiction des armes nucléaires. 
Elle pourrait ainsi se placer du bon côté de l’histoire 
et ouvrir la voie à un nouvel effort de désarmement 
multilatéral en exhortant les États-Unis à relancer les 
pourparlers avec la Russie, même si le contexte actuel 
est très difficile. Il rappelle que la signature des traités 
précédents (SALT, ABM, INF et Start) par ces deux 
grandes puissances nucléaires n’a pas eu lieu dans un 
contexte plus favorable, mais a inauguré une période 
de détente et de rétablissement de la confiance, avec 
une réduction des coûts financiers et sociaux et de la 
spirale ‘action-réaction’ qui vaut aujourd’hui. Le membre 
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herstel van het vertrouwen, wat tot lagere financiële en 
sociale kosten heeft geleid en de inmiddels weer op-
gedoken escalatiespiraal heeft doorbroken. Het lid wijst 
erop dat er veel grotere vijanden zijn: de klimaatcrisis, 
de voedselcrisis, de verstoring van de wereldeconomie 
en de huidige en toekomstige pandemieën; zij gaan 
naar het kookpunt en zijn veel moeilijker in te tomen 
wanneer tegelijk militaire of economische conflicten 
beslecht moeten worden.

De heer De Vuyst gaat vervolgens in op het onderdeel 
over de conflictgebieden, dat van wal steekt met de 
oorlog in Oekraïne. Hij beklemtoont dat de minister in 
dezen veel minder vaag is en in duidelijke taal concrete 
maatregelen tegen Rusland vordert. Het lid betreurt 
dat de minister met geen woord rept van maatregelen 
om het conflict te beëindigen, hoewel hij weet dat zij in 
Wenen binnen de OVSE gesprekken heeft gehad met 
Russische afgevaardigden. De spreker beschouwt de 
OVSE na de VN als het meest geschikte forum om te 
trachten een nieuwe modus vivendi te vinden en een 
nieuwe veiligheidsarchitectuur op te bouwen voor het 
Europese continent, waar ook Rusland deel van uitmaakt. 
Volgens de heer De Vuyst heeft iedereen belang bij een 
politieke oplossing die het resultaat is van onderhan-
deling. Ons land moet als EU-lidstaat beslissen of het 
blindelings blijft meedoen aan de escalatiespiraal, dan 
wel bijdraagt tot een oplossing.

Het lid gaat vervolgens in op het conflict tussen Israël 
en Palestina, dat helemaal anders wordt benaderd dan 
de oorlog in Oekraïne. De heer De Vuyst stelt dat terwijl 
Rusland als een schurkenstaat wordt bestempeld en onder 
sancties wordt bedolven, de bezetter in het Israëlisch-
Palestijns conflict met open armen als bevoorrecht 
handelspartner wordt ontvangen. De spreker beaamt dat 
bepaalde waarden misschien worden gedeeld, maar dat 
in dit conflict dezelfde schendingen van het internationaal 
recht en dezelfde oorlogsmisdaden worden gepleegd 
en al veel langer. Hij stipt aan dat op  3 oktober 2022 in 
Brussel een Associatieraad EU-Israël werd gehouden, 
en wel voor het eerst sinds 2013 omdat eerder protest 
rees tegen het feit dat Israël het internationaal recht 
onvoldoende in acht nam. Het lid vraagt zich af wat 
intussen veranderd is om een dergelijke bijeenkomst 
mogelijk te maken. Neemt Israël het internationaal 
recht nu wel in acht en is de bezetting van Palestina 
misschien beëindigd? De militaire bezetting van de 
Westelijke Jordaanoever en van Oost-Jeruzalem gaat 
nochtans onverminderd voort, evenals de ermee gepaard 
gaande uithuiszettingen en deportaties van Palestijnen, 
de uitbreiding van de Israëlische nederzettingen, de 
militaire raids op steden als Jenin en Nablus en de 
nagenoeg dagelijkse moorden op Palestijnse mannen, 
vrouwen en kinderen. Ook de moordende en misdadige 
blokkering van Gaza houdt aan. Israël bombardeert 

rappelle l’existence d’ennemis bien plus puissants: la 
crise climatique, la crise alimentaire, la perturbation de 
l’économie mondiale et les pandémies existantes et 
futures sont exacerbées et plus difficiles à appréhender 
en cas de conflits militaires ou économiques.

M. De Vuyst aborde ensuite le chapitre sur les zones 
de conflit, qui s’ouvre sur la guerre en Ukraine. Il sou-
ligne que la ministre est ici beaucoup moins vague et 
s’exprime fermement, avec des mesures concrètes contre 
la Russie. Le membre regrette de ne pas entendre la 
ministre s’exprimer sur des mesures visant à mettre fin 
au conflit mais est conscient que la ministre a eu des 
discussions avec des représentants russes à Vienne, 
dans le cadre de l’OSCE. C’est pour lui le forum le plus 
approprié, après l’ONU, pour tenter de trouver un nouveau 
modus vivendi et développer une nouvelle architecture 
de sécurité pour ce continent, dont fait partie la Russie. 
Pour M. De Vuyst, il est dans l’intérêt de tous d’aboutir 
à une solution politique à la table des négociations. La 
Belgique doit décider si, en tant qu’État membre de l’UE, 
elle continue à marcher aveuglément d’une escalade à 
l’autre ou si elle contribue à une solution.

Le membre soulève ensuite la question du conflit 
israélo-palestinien, qui n’est pas du tout abordée de la 
même façon que celle de l’Ukraine. Il juge en effet que 
contrairement à la Russie, considérée comme un État 
voyou et bombardée de sanctions, l’occupant du conflit 
israélo-palestinien est accueilli à bras ouverts, comme 
un partenaire commercial privilégié. Pour M. De Vuyst, 
il est peut-être question de valeurs partagées, mais les 
mêmes violations du droit international et crimes de 
guerre sont commis, depuis beaucoup plus longtemps. 
Il se réfère au Conseil d’association UE-Israël, qui s’est 
réuni à Bruxelles le 3 octobre 2022. Cette réunion n’avait 
pas eu lieu depuis 2013, pour protester contre ce qui a 
été décrit comme un “manque de respect d’Israël pour 
le droit international”. Le membre se demande ce qui a 
changé entretemps pour permettre à cette réunion de se 
tenir, si Israël respecte le droit international et si l’occu-
pation de la Palestine a pris fin. Or l’occupation militaire 
de la Cisjordanie et de Jérusalem-Est se poursuit sans 
relâche, y compris les expulsions et les déportations de 
Palestiniens, l’expansion de la colonisation, les raids 
militaires sur des villes comme Jénine et Naplouse et 
les meurtres quasi quotidiens d’hommes, femmes et 
enfants palestiniens. Le blocus meurtrier et criminel 
contre Gaza continue également, Israël bombarde les 
aéroports civils internationaux et d’autres cibles en Syrie, 
et menace de bombarder la population civile libanaise 
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internationale burgerluchthavens en andere doelwitten 
in Syrië en dreigt ermee de Libanese burgerbevolking 
minstens één keer per week te bombarderen. Ondanks 
al die misdaden betuigt de Europese Unie Israël haar 
goedkeuring en respect door voor het eerst sinds tien jaar 
de Israëlische regeringsleider officieel in Brussel te 
ontvangen. Een dergelijke voorkeursbehandeling valt 
Israël volgens de heer De Vuyst alleen maar te beurt 
omdat het gas aan Europa levert – gas dat van de 
Palestijnen wordt gestolen, vervolgens in Egypte wordt 
getransformeerd tot LNG en van daaruit naar Europa 
wordt verscheept. Die handel loopt al sinds 2020, op 
grond van een contract dat Israël 15 miljard dollar zou 
opleveren en waarmee Israël volgens het lid de oorlog 
met Palestina financiert. Volgens de heer De Vuyst 
wordt Israël, anders dan Rusland, veroordeeld noch 
gestraft en zelfs voor zijn misdaden beloond. Hij haalt 
een aan de leden bezorgde brief van 11.be aan, waarin 
die organisatie uitlegt waarom de EU Israël het interna-
tionaal recht ongestraft laat schenden maar waarmee 
zij zelf de grondslagen onderuithaalt van de associa-
tieovereenkomst tussen de EU en Israël, in het raam 
waarvan de betrekkingen tussen de partijen gebaseerd 
moeten zijn op de inachtneming van de mensenrechten 
en van de democratische beginselen. Voorts houdt het 
geen steek dat de EU Israël er niet van heeft kunnen 
overtuigen de Russische inval in Oekraïne streng te 
veroordelen of sancties in te stellen tegen Rusland. 
Het lid blijft er niettemin van overtuigd dat elke oorlog 
wordt beëindigd aan de onderhandelingstafel en dat alle 
inspanningen daartoe welkom zijn. Hij meent evenwel 
dat het vredesproces, dat al decennia in het slop zit, 
een strategiewijziging behoeft.

De heer De Vuyst staat vervolgens stil bij de relaties 
die België onderhoudt met Saoedi-Arabië, Qatar en 
de Verenigde Arabische Emiraten. Die landen hebben 
in maart 2015 een vreselijke oorlog in Jemen ontketend, 
waarbij tot dusver liefst 400 000 slachtoffers zijn gevallen. 
De bombardementen en het militair geweld maar sinds 
enkele weken ook de zeeblokkade zouden volgens de 
Verenigde Naties aan de basis liggen van de “grootste 
humanitaire ramp van de eeuw”. Het lid vindt het jam-
mer dat de minister die oorlog niet vermeldt en dat de 
oorlogvoerende landen niet voor hun daden worden 
veroordeeld. Ook uit die oorlog leidt de spreker af dat 
energiebevoorrading kennelijk het enige is wat ertoe doet.

Tot slot van zijn betoog stelt de heer De Vuyst vast 
dat de minister een lans breekt voor de versterkte cen-
trale rol van de Verenigde Naties. Die herijking lijkt hem 
noodzakelijk nu de NAVO van mondiale ambities blijk 
geeft en zich als een zogenaamd “alternatief” voor de 
Verenigde Naties wil opwerpen. Het belangrijkste dat 
België volgens het lid kan doen om de VN in die centrale 
rol te herstellen, is ervoor pleiten het VN-budget sterk op 

au moins une fois par semaine. Mais tous ces crimes 
n’empêchent pas l’Union européenne de montrer à Israël 
son approbation et son respect en recevant officiellement 
son chef de gouvernement à Bruxelles, pour la première 
fois depuis dix ans. M. De Vuyst juge que ce traitement 
de faveur vient du fait qu’Israël fournit du gaz à l’Europe, 
volé aux Palestiniens et d’abord exporté vers l’Égypte 
pour être transformé en GNL, puis acheminé par bateau 
vers l’Europe. Ce commerce a débuté en 2020, dans 
le cadre d’un contrat qui rapporterait 15 milliards de 
dollars à Israël et qui, pour le membre, finance la guerre 
israélo-palestinienne. Pour M. De Vuyst, Israël n’est 
pas condamnée, ni sanctionnée comme l’est la Russie, 
mais plutôt récompensée pour ses crimes. Il cite une 
lettre de l’organisation 11.be envoyée aux membres, qui 
explique pourquoi elle considère que l’UE donne à Israël 
le feu vert pour continuer à violer le droit international 
en toute impunité, et transgresse ainsi les fondements 
mêmes de l’accord d’association UE-Israël, qui stipule 
que les relations entre les parties sont fondées sur le 
respect des droits humains et des principes démocra-
tiques. Le fait que l’UE n’ait pas réussi à amener Israël 
à condamner sévèrement l’invasion russe de l’Ukraine 
ou à imposer des sanctions contre la Russie est tout 
aussi incohérente. Le membre réaffirme néanmoins sa 
conviction que toutes les guerres se terminent à la table 
des négociations et que tous les efforts pour y parvenir 
sont les bienvenus, mais qu’il estime que le processus 
de paix, qui est mené en vain depuis des décennies, 
exige un changement de stratégie.

M. De Vuyst s’attarde ensuite sur les relations de la 
Belgique avec l’Arabie saoudite, le Qatar et les Émirats 
arabes unis. Ces pays ont déclenché une guerre horrible 
au Yémen en mars 2015, faisant jusqu’ici pas moins 
de 400 000 victimes. Les bombardements et la violence 
militaire, mais aussi le blocus médiéval imposé depuis 
des semaines, seraient à l’origine, pour les Nations 
Unies, de “la plus grande catastrophe humanitaire de 
ce siècle”. Le membre déplore que cette guerre ne soit 
pas mentionnée par la ministre et que les pays qui la 
mènent ne soient pas condamnés pour leurs actes. Là 
encore, il en déduit que l’approvisionnement énergétique 
semble être la seule valeur qui compte.

M. De Vuyst conclut son intervention en observant 
que la ministre insiste sur l’importance de renforcer le 
rôle central que doivent jouer les Nations Unies. Ce 
recadrage lui semble nécessaire à un moment où l’OTAN 
formule des ambitions mondiales et essaie de se pré-
senter comme une soi-disant “alternative” à l’ONU. Pour 
le membre, la chose la plus importante que la Belgique 
puisse faire pour restaurer ce rôle central de l’ONU est 
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te trekken. Hoe verontrustend is het immers niet dat het 
totale budget van de VN, de organisatie die de volledige 
mensheid verenigt en die als enige op een wettige manier 
over oorlog en vrede kan beslissen, 300 miljard euro 
bedraagt, terwijl wereldwijd liefst 2 000 miljard dollar 
aan wapens opgaat?

Mevrouw Goedele Liekens (Open Vld) beklemtoont 
dat de minister geen gemakkelijke taak heeft in deze zeer 
turbulente tijden waarin het aan onrustbarend nieuws 
niet ontbreekt: de oorlog in Oekraïne, de energiecrisis, 
de strijd tegen desinformatie en buitenlandse inmenging, 
de strijd voor onze liberale waarden en normen, onze 
vrijheden en rechten, alsook de strijd tegen de achteruit-
gang van vrouwenrechten (recht op abortus enzovoort). 
In de beleidsverklaring van de minister komen bijna alle 
regio’s en thema’s aan bod, maar het commissielid wil 
ingaan op wat ze er niet in terugvindt, namelijk gezond-
heid en seksuele en reproductieve rechten (GSRR), 
thema’s waarvoor zijzelf op de bres staat.

Vooreerst verwondert het de spreekster dat de minister, 
in tegenstelling tot haar voorgangster, mevrouw Sophie 
Wilmès, in haar beleidsverklaring niets zegt over gezond-
heid en seksuele en reproductieve rechten (GSRR). Zij 
vraagt de minister dan ook hoe zij GSRR in haar nieuwe 
rol als minister zal bevorderen en wat ze zal doen om 
België’s pioniersrol in dezen te verdedigen. Is de minister 
van plan om GSRR alsnog in haar beleid op te nemen?

Vervolgens stipt het lid aan dat de minister het Verdrag 
van Istanbul als een model op het vlak van de strijd voor 
vrouwenrechten beschouwt. Ze wijst er meer bepaald 
op dat de Kamer van volksvertegenwoordigers op 14 ja-
nuari 2021 een resolutie over het Verdrag van Istanbul 
eenparig heeft aangenomen (DOC 55 1588/006); zij 
vraagt de minister dan ook de in die resolutie vervatte 
verzoeken ten uitvoer te leggen en in de eerste plaats 
bij de Europese Unie aan te dringen op de bekrachtiging 
van het Verdrag van Istanbul.

Wat het Belgische voorzitterschap van de EU 
in 2024 betreft, bevestigt de minister haar voornemen 
om daarvoor met de Federale Staat en de deelstaten 
samen te werken. Mevrouw Liekens wil weten welke rol 
daarin voor het federale Parlement zal zijn weggelegd 
en hoe de minister de commissie voor Buitenlandse 
Betrekkingen wil betrekken bij de voorbereiding van dat 
voor België belangrijke voorzitterschap.

Aangaande de nationale veiligheidsstrategie be-
klemtoont het lid hoe belangrijk het is in te zetten op de 
veiligheid van kritieke infrastructuur, inclusief energiebe-
voorrading en cyberveiligheid. Ze denkt in het bijzonder 

de plaider pour une augmentation significative de son 
budget. Il est en effet particulièrement inquiétant de 
constater que, alors que 2 000 milliards de dollars sont 
actuellement dépensés dans le monde pour des armes, 
le budget total de l’ONU, l’organisation qui réunit toute 
l’humanité et qui seule peut décider légalement de la 
guerre et de la paix, est d’à peine 300 milliards de dollars.

Mme Goedele Liekens (Open Vld) souligne que 
le rôle de la ministre n’est pas aisé, en cette période 
particulièrement agitée, et que les sujets de préoc-
cupation ne manquent pas: la guerre en Ukraine, la 
crise énergétique, la lutte contre la désinformation et 
les ingérences étrangères, la lutte pour protéger nos 
valeurs et normes libérales, nos libertés et nos droits, 
la lutte contre le déclin des droits des femmes (avorte-
ment, etc.) L’exposé d’orientation politique de la ministre 
aborde presque toutes les régions et les thèmes mais la 
membre souhaite s’attarder sur ce qu’elle n’y retrouve 
pas, parmi les sujets qu’elle défend en priorité, à savoir 
la santé et les droits sexuels et reproductifs.

Tout d’abord, elle s’étonne que la ministre, contrai-
rement à sa prédécesseure, Mme Sophie Wilmès, ne 
mentionne pas la santé et les droits sexuels et reproductifs 
(SDSR) dans son exposé. Elle demande dès lors à la 
ministre comment elle envisage de promouvoir la SDSR 
dans son nouveau rôle de ministre, et ce qu’elle compte 
faire pour défendre le rôle de pionnier de la Belgique sur 
ce thème. La ministre envisage-t-elle d’inclure la SDSR 
dans sa politique?

Ensuite, la membre relève le fait que la ministre consi-
dère la Convention d’Istanbul comme un modèle en ce 
qui concerne la lutte pour les droits des femmes. Elle 
précise que la Chambre des représentants a adopté à 
l’unanimité une résolution sur la Convention d’Istanbul 
en date du 14 janvier 2021 (DOC 55 1588/006) et de-
mande à la ministre d’exécuter les demandes énoncées 
dans cette résolution, à commencer par la promotion 
de la ratification de la convention d’Istanbul auprès de 
l’Union européenne.

Pour ce qui est de la présidence belge de l’UE en 2024, 
la ministre affirme son l’intention de coopérer avec l’État 
fédéral et les États fédérés. Mme Liekens aimerait savoir 
ce qu’il en est du Parlement fédéral et comment la 
ministre compte impliquer la commission des Relations 
extérieures dans la préparation de ce moment important 
pour la Belgique.

En ce qui concerne la stratégie de sécurité nationale, 
la membre insiste sur l’importance de la sécurité des 
infrastructures critiques, en ce compris l’acheminement de 
l’énergie et la cybersécurité. Elle pense notamment à la 
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aan de recente sabotages van de Nordstream 1- en 
Nordstream 2-gaspijpleidingen. Onlangs nog heeft de 
Europese Commissie de EU-lidstaten ertoe opgeroepen 
hun kritieke infrastructuur te testen – en daarbij ook 
naar energiebevoorrading, ziekenhuizen enzovoort te 
kijken – op hun weerstand tegen sabotages of aanvallen. 
Mevrouw Liekens vraagt hoe België die stresstests op 
zijn kritieke infrastructuur zal aanpakken en of ter zake 
reeds een concreet plan bestaat.

De beleidsverklaring vermeldt voorts dat zes 
Balkanlanden tot de EU willen toetreden. De minister 
geeft aan dat België voorstander is van een realistisch 
toetredingsperspectief. Volgens het lid is voor toetreding 
een gedifferentieerd beleid aan de orde, aangezien Servië 
Albanië niet is, net zo min als Kosovo Bosnië-Herzegovina 
is. Het lid denkt dat het Europees Parlement zal vragen de 
toetredingsgesprekken met Servië op te schorten zolang 
het land weigert zich achter de Europese sancties tegen 
Rusland te scharen. Mevrouw Liekens beklemtoont echter 
vooral dat Servië en Rusland, die op zeer goede voet 
met elkaar staan, onlangs een overeenkomst hebben 
gesloten waarin ze zich tot een gemeenschappelijk en 
gecoördineerd buitenlandbeleid verbinden. Voorts haalt 
ze cijfers aan waaruit blijkt dat een groot deel van de 
Servische bevolking zelf geen voorstander is van toetre-
ding tot de Europese Unie. Mevrouw Liekens vraagt de 
minister hoe zij staat tegenover een eventueel verzoek 
van het Europees Parlement om de toetredingsgesprek-
ken tussen de EU en Servië op te schorten en of België 
een dergelijk verzoek zal ondersteunen. Zij roept op tot 
waakzaamheid, aangezien het zeer moeilijk is een land 
uit de Unie te zetten zodra het lid is.

Nog in verband met de Europese Unie wil me-
vrouw Liekens de aandacht van de minister vestigen 
op de strijd van de Europese liberale fractie om de toe-
gang tot wettige en veilige abortus op te nemen in het 
Handvest van de grondrechten van de Europese Unie. 
Volgens haar dient België de oproep ter zake aan het 
adres van de Raad nadrukkelijk te steunen. Ze vraagt 
de minister dan ook dit dossier op het Europese niveau 
aan te kaarten. Naar het voorbeeld van wat onlangs in 
de Verenigde Staten is gebeurd, zouden ook in de EU 
populistische en conservatieve regimes dat grondrecht 
immers ter discussie kunnen stellen. Het lid merkt op 
dat in bijvoorbeeld Polen vrouwen gestorven zijn omdat 
artsen uit vrees voor vervolging geweigerd hebben hen 
te helpen. De spreekster roept op tot waakzaamheid, 
aangezien vrouwenrechten vaak als eerste sneuvelen bij 
het terugschroeven van de rechtsstaat en de democratie.

Tot slot is mevrouw Liekens ermee ingenomen dat 
de minister de strijd tegen straffeloosheid als speerpunt 
naar voren schuift. Ze merkt echter op dat de minister 

récente attaque contre les gazoducs de Nordstream 1 et 2. 
Dernièrement, la Commission européenne a appelé les 
États membres de l’UE à effectuer des tests sur leurs 
infrastructures critiques, y compris l’approvisionnement 
en énergie, les hôpitaux, etc., afin de vérifier si elles sont 
suffisamment résistantes aux sabotages ou aux attaques. 
Mme Liekens aimerait savoir comment la Belgique 
abordera ces tests de résistance sur les infrastructures 
critiques et s’il existe déjà un plan concret à ce sujet.

Il est question ensuite des 6 pays des Balkans occi-
dentaux qui veulent rejoindre l’UE. La ministre indique 
dans son exposé d’orientation que la Belgique est en 
faveur d’une perspective d’adhésion réaliste. Pour la 
membre, ce thème doit faire l’objet d’une politique dif-
férenciée, car la Serbie n’est pas l’Albanie et le Kosovo 
n’est pas la Bosnie-Herzégovine. La membre pense 
que le Parlement européen va demander la suspension 
des pourparlers sur l’adhésion de la Serbie tant qu’elle 
refusera de se joindre aux sanctions de l’UE contre 
la Russie. Mais elle souligne surtout que la Serbie a 
récemment signé un accord avec la Russie pour une 
politique étrangère commune et coordonnée et qu’elle 
entretient des liens très étroits avec la Russie. Par 
ailleurs, elle cite des chiffres qui démontrent qu’une 
grande partie de la population serbe elle-même n’est 
pas partisane d’une adhésion à l’Union européenne. 
Mme Liekens demande à la ministre ce qu’elle pense 
d’une éventuelle demande du Parlement européen de 
suspendre les négociations d’adhésion à l’UE avec la 
Serbie, et si la Belgique appuiera cette demande. La 
membre appelle à la vigilance à ce sujet car une fois 
qu’un État est admis dans l’Union, il est très difficile de 
l’en faire sortir, comme l’illustre le cas de la Hongrie.

En ce qui concerne l’Union européenne, Mme Liekens 
souhaite attirer l’attention de la ministre sur la lutte du 
groupe libéral européen pour inscrire l’accès à un avorte-
ment légal et sûr dans la Charte des droits fondamentaux 
de l’Union européenne. Elle estime que la Belgique doit 
soutenir cet appel au Conseil avec fermeté et appelle 
la ministre à porter ce dossier au niveau européen. Car 
comme cela s’est fait récemment aux États-Unis, ce 
droit fondamental pourrait aussi être remis en question 
par les régimes populistes et conservateurs de l’UE. La 
membre cite l’exemple de femmes décédées en Pologne 
parce que des médecins avaient refusé d’intervenir 
suite à des complications, de peur d’être poursuivis, et 
appelle à la vigilance car les droits des femmes sont 
souvent le premier point d’action pour réduire l’état de 
droit et la démocratie.

Enfin, la ministre a cité la lutte contre l’impunité comme 
une priorité de sa politique et la membre s’en réjouit. 
Mais elle relève qu’aucune mention n’est faite dans 
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in haar beleidsverklaring met geen woord rept van het 
geweld in het oosten van de Democratische Republiek 
Congo. Het Grote Merengebied is voor België nochtans 
een prioriteit; bovendien houdt de Kamer momenteel 
hoorzittingen over het geweld in het oosten van de 
DRC, in het bijzonder naar aanleiding van het expli-
ciete verzoek dat dr. Denis Mukwege daartoe tijdens 
het staatsbezoek aan de DRC heeft gedaan. Vandaag 
regeert in dat gebied immers de straffeloosheid. Het lid 
merkt in dat verband op dat volgens informatie van de 
FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse Handel en 
Ontwikkelingssamenwerking België de Congolese over-
heid en de internationale instanties ertoe oproept een 
mechanisme van “overgangsgerechtigheid” in te stellen. 
Mevrouw Liekens vindt het zeer belangrijk dat de minister 
die verbintenis van zeer nabij opvolgt. Ze vraagt of België, 
de Verenigde Naties of de Democratische Republiek 
Congo zelf concrete initiatieven hebben genomen om 
een dergelijk mechanisme in te stellen. Voorts vraagt 
ze zich af of een dergelijk mechanisme dient te worden 
uitgebreid tot het Grote Merengebied. Ze is benieuwd 
naar het standpunt van de minister over de strijd tegen 
de straffeloosheid in het oosten van de DRC: hoe daar 
concreet mee om te gaan, en wat kan België zelf doen?

De heer Kris Verduyckt (Vooruit) meent dat na meer 
dan zes maanden bloedige oorlog in Oekraïne, na de 
sabotage van Nordstream 1 en 2, na de annexatie van 
vier Oekraïense gebieden (Cherson, Zaporozje, Donetsk, 
Loegansk) bij Rusland via schijnreferenda en na de 
spanningen aan het front, naar aanleiding waarvan 
Vladimir Poetin het in zijn hoofd heeft gehaald met een 
kernaanval te dreigen, een oplossing voor het conflict 
niet voor morgen is. Voor het lid staat het nu wel vast 
dat Rusland zich als een schurkenstaat gedraagt. Het 
akkoord om het graan vrij te geven dat in de havens 
langs de Zwarte Zee vastzat, was nog geen dag oud 
of de haven van Odessa werd gebombardeerd. Voorts 
lijkt de Russische president tweedracht te willen zaaien 
in het Westen. Het is onze plicht het niet zo ver te laten 
komen en onze steun aan Oekraïne onverminderd voort 
te zetten. Hij vraagt de minister in de eerste plaats hoe zij 
het conflict in Oekraïne op korte en middellange termijn 
ziet evolueren. Ook wil hij weten hoe zij en de Veiligheid 
van de Staat het risico op het gebruik van kernwapens 
inschatten. Bovendien benadrukt het lid dat er voor het 
eerst een gewapend conflict plaatsvindt in de nabijheid 
van kerncentrales, wat voor heel Europa een reëel gevaar 
inhoudt. De heer Verduyckt wil weten hoe de minister 
de veiligheid van de kerncentrale van Zaporozje inschat 
en of België ter zake betrokken is. Tot slot verzoekt 
hij de minister om verduidelijking over haar standpunt 
aangaande het doel dat België en bij uitbreiding de EU 
moet nastreven. Moet worden ingezet op een overwinning 
voor Oekraïne en op een terugkeer naar de situatie van 
voor 24 februari 2022, of moet eenvoudigweg worden 

son exposé d’orientation des violences perpétrées 
dans l’Est de la RD Congo. La région des Grands Lacs 
est pourtant une priorité pour la Belgique. De plus, la 
Chambre organise actuellement des auditions sur les 
violences dans l’Est de la RD Congo, notamment suite 
à une demande explicite du docteur Denis Mukwege 
lors de la visite d’État en RD Congo. Car l’impunité 
règne actuellement dans cette région et à ce propos, la 
membre relève que le SPF Affaires étrangères rapporte 
que la Belgique exhorte les autorités congolaises et les 
instances internationales à mettre en place un méca-
nisme de “justice transitionnelle”. Pour la membre, il 
est très important que la ministre suive de très près cet 
engagement. Elle demande si des initiatives concrètes 
ont été prises pour mettre en place un tel mécanisme, 
par la Belgique, les Nations Unies, ou la RD Congo 
elle-même. Elle se demande par ailleurs si un tel méca-
nisme devrait s’étendre à la région des Grands Lacs et 
aimerait entendre l’avis de la ministre sur la lutte contre 
l’impunité dans l’Est de la RD Congo: comment y faire 
face concrètement? Et que peut faire la Belgique?

M. Kris Verduyckt (Vooruit) estime qu’après plus de 
six mois de guerre sanglante en Ukraine, le sabotage 
de Nordstream 1 et 2, l’annexion de quatre territoires 
ukrainiens (Kherson, Zaporizhzhya, Donetsk, Lougansk) 
à la Russie suite à des référendums fictifs et les tensions 
au front qui incitent Vladimir Poutine à brandir la menace 
d’une attaque nucléaire, le conflit ne semble pas près 
d’être résolu. Il ne fait aucun doute pour le membre que 
la Russie se comporte comme un État voyou. Un accord 
a pu être conclu de justesse pour débloquer les céréales 
dans les ports le long de la mer Noire et un jour après 
l’accord, le port d’Odessa était déjà bombardé. Par 
ailleurs, le président russe semble essayer de semer la 
discorde en Occident. Il est de notre devoir d’empêcher 
que cela se produise et de poursuivre sans relâche notre 
soutien à l’Ukraine. Il demande tout d’abord à la ministre 
comment elle voit évoluer le conflit en Ukraine à court 
et moyen terme. Il demande aussi comment elle et la 
Sûreté de l’État mesurent le risque d’utilisation d’armes 
nucléaires. En outre, le membre souligne que c’est la 
première fois qu’un conflit armé a lieu dans le voisinage 
de centrales nucléaires, ce qui représente un réel dan-
ger pour toute l’Europe. M. Verduyckt aimerait savoir 
comment la ministre évalue la sécurité de la centrale 
nucléaire de Zaporizhzhya et si la Belgique est impli-
quée à ce sujet. Enfin, il demande à la ministre qu’elle 
précise son point de vue sur l’objectif à poursuivre par 
la Belgique et, par extension, par l’UE. Doit-on miser 
sur une victoire de l’Ukraine et un retour à la situation 
d’avant le 24 février 2022, ou simplement espérer un 
cessez-le-feu au plus vite? Qu’en est-il de la candidature 
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gehoopt dat er zo snel mogelijk een staakt-het-vuren 
komt? Hoe zit het met de kandidatuur van Oekraïne om 
versneld lid te worden van de NAVO, nu Rusland vier 
Oekraïense provincies geannexeerd heeft?

Vervolgens gaat de heer Verduyckt in op de zorgplicht. 
De minister verwijst naar het voorstel voor een Europese 
richtlijn, maar ook naar een nationaal raamwerk. Vooruit 
hecht hier veel belang aan, want het is onaanvaardbaar 
dat ondernemingen zich aan mensenrechtenschendingen 
schuldig blijven maken. Afgelopen zomer nog kwam in 
België aan het licht dat in het chemiebedrijf Borealis 
mensen uitgebuit werden en dat er sprake was van men-
senhandel. Sommige ondernemingen maken misbruik 
van hun economische macht. Om daar een einde aan 
te maken, pleit de heer Verduyckt voor een nationaal 
raamwerk dat van toepassing is op alle in België actieve 
of gevestigde ondernemingen, dus breder dan waarin 
thans is voorzien. Het lid benadrukt dat de zorgplicht 
geen hinderpaal voor de Belgische ondernemingen is 
en dat de ondernemingen integendeel niet liever heb-
ben dan dat hun inspanningen beloond zouden worden, 
zoals blijkt uit een brief die de regering heeft ontvangen 
van zestig ondernemingen en werkgeversfederaties en 
waarin in de eerste plaats wordt gepleit voor eerlijke 
concurrentie. Het regeerakkoord biedt de mogelijkheid 
aan de verwachtingen van die ondernemingen tegemoet 
te komen. Het lid peilt dus naar het standpunt van de 
minister over het voorstel van de Europese Commissie 
over de zorgplicht en wil weten of zij het ermee eens is 
dat het aantal ondernemingen onder die wetgeving moet 
worden uitgebreid. Ook verneemt hij graag het standpunt 
van de minister over de nationale wetgeving met betrek-
king tot de zorgplicht en wil hij samen met haar bevestigd 
zien dat België in dit dossier een voortrekkersrol kan 
spelen en de EU op het goede spoor kan zetten door 
een nationale zorgplichtwet te doen aannemen.

Vervolgens gaat het lid in op het Israëlisch-Palestijns 
conflict, dat zich in 2022 voortgezet heeft. Hij meldt 
dat Israël Palestijnse voorzieningen blijft vernietigen, 
nieuwe nederzettingen blijft bouwen en verantwoor-
delijk is voor de dood van veel Palestijnse burgers en 
van journalisten. Begin deze zomer gloorde even hoop 
toen beide partijen in gesprek gingen, maar eind au-
gustus volgden nieuwe raketaanvallen van Israël op de 
Gazastrook en omgekeerd, waarbij talrijke doden vielen. 
De heer Verduyckt betreurt de aanvallen ten zeerste, 
maar heeft vooral vragen bij de reactie van België op de 
Israëlische nederzettingen- en annexatiepolitiek. Voor 
het lid is het pakket differentiatiemaatregelen dat de 
regering in november 2021 heeft genomen, noodzakelijk 
maar ontoereikend. Het internationaal recht is duidelijk; de 
gebieden in kwestie zouden niet als Israëlisch grondge-
bied mogen worden beschouwd. Hij vindt zelfs dat België 
de invoer van producten uit die illegale nederzettingen 

accélérée de l’Ukraine pour rejoindre l’OTAN, mainte-
nant que la Russie a annexé 4 provinces ukrainiennes?

M. Verduyckt soulève ensuite la question du devoir 
de vigilance. La ministre se réfère à la proposition de 
directive européenne, mais aussi à un cadre national. 
C’est un engagement important pour Vooruit car il est 
inacceptable que des entreprises continuent de se 
rendre coupables de violations des droits humains. Cet 
été encore, un nouveau cas d’exploitation et de traite 
des êtres humains a été découvert en Belgique, dans 
l’entreprise chimique Borealis. Pour mettre un terme à 
l’abus de pouvoir économique de certaines entreprises, 
M. Vercuyckt prône un cadre national qui s’applique à 
toutes les entreprises actives ou établies en Belgique, 
c’est-à-dire plus largement que ce qui est prévu actuelle-
ment. Le membre souligne que le devoir de vigilance ne 
constitue pas un obstacle pour les entreprises belges et 
que c’est au contraire la volonté des entreprises de voir 
leurs efforts récompensés, comme l’illustre une lettre 
reçue par le gouvernement de la part de 60 entreprises 
et fédérations d’employeurs, qui plaide avant tout pour 
une concurrence loyale. L’accord de coalition offre la 
possibilité de répondre aux attentes de ces entreprises. 
Le membre demande donc à la ministre quelle est sa 
position sur la proposition de la Commission européenne 
sur le devoir de vigilance, et si elle est d’accord pour dire 
qu’il faut élargir le nombre d’entreprises couvertes par la 
législation. En outre, il aimerait connaître la position de 
la ministre sur la législation nationale relative au devoir 
de vigilance et confirmer avec elle que la Belgique peut 
jouer un rôle de pionnier dans ce dossier et montrer la 
voie au sein de l’UE, en introduisant une loi nationale 
sur le devoir de vigilance.

Le membre aborde ensuite le conflit israélo-palesti-
nien, qui s’est poursuivi en 2022. Il rapporte qu’Israël 
continue de détruire les structures palestiniennes, de 
construire de nouvelles colonies et est responsable de 
la mort de nombreux civils palestiniens et journalistes. 
Le fait que les deux parties se parlent a donné un peu 
d’espoir au début de l’été, mais la fin du mois d’août a 
été marquée par de nouvelles attaques de roquettes 
d’Israël sur la bande de Gaza et vice versa, faisant de 
nombreux morts. À ce sujet, M. Verduyckt déplore les 
attaques mais s’interroge surtout concernant la réaction 
de la Belgique face à la politique de colonisation et 
d’annexion israélienne. Pour le membre, l’ensemble de 
mesures de différenciation prises par le gouvernement 
en novembre 2021 est nécessaire, mais pas suffisant. 
Le droit international est clair et les zones en question 
ne devraient pas être considérées comme un territoire 
israélien. Il pense même que la Belgique devrait interdire 
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zou moeten verbieden. Hij vraagt de minister dus hoe 
zij tegen het bestaande differentiatiebeleid aankijkt, of 
zij verbeterpunten ziet en, in voorkomend geval, welke 
bijkomende maatregelen zij van plan is te nemen. Hoe 
staat de minister trouwens tegenover een verbod op de 
invoer van producten uit illegale nederzettingen?

Het lid staat vervolgens stil bij het kernwapenvraagstuk 
en benadrukt het belang van non-proliferatie. De oorlog 
in Oekraïne heeft het brede publiek eens te meer het ge-
vaar duidelijk gemaakt van het bestaan van kernwapens, 
waardoor naburige landen heel behoedzaam moeten 
zijn wat hun steun aan Oekraïne betreft. Deze situatie 
is een zoveelste argument om kernwapens definitief uit 
te bannen. Het lid vindt het een goede zaak dat België 
heeft deelgenomen aan de eerste conferentie over het 
VN-Verdrag inzake het verbod op kernwapens (TPNW). 
De minister heeft zelf de VN een bezoek gebracht in 
augustus, ter gelegenheid van de toetsingsconferentie 
van het non-proliferatieverdrag. Hij vraagt de minister of 
zij al een briefing heeft ontvangen van de waarnemer die 
de TPNW-conferentie in Wenen heeft bijgewoond, en wat 
zij er beleidsmatig uit kan putten. Ook wil hij weten wat 
zij van België en van de internationale partners concreet 
verwacht inzake non-proliferatie en welke initiatieven zij 
daartoe van plan is te nemen.

Voorts is het lid een sterke voorstander van heldere 
regelgeving omtrent de volledig autonome wapensys-
temen. Defensie heeft zelf verklaard er geen nodig te 
hebben en de spreker begrijpt dat ook de minister ter 
zake regelgeving wil uitwerken, in overeenstemming 
met het regeerakkoord. In Genève kon binnen de VN 
geen akkoord worden bereikt en Rusland houdt elke 
vooruitgang op dit punt tegen. Er klinken almaar meer 
stemmen om voort te gaan met de tachtig landen die 
op eenzelfde lijn zitten, en dwingende regelgeving uit 
te werken. De heer Verduyckt is dus van mening dat de 
minister over een duidelijk mandaat beschikt om in dezen 
nieuwe maatregelen te nemen. Beaamt de minister dat 
België het voortouw moet nemen en samen met andere 
landen het initiatief moet nemen voor een dwingend 
regelgevingskader inzake autonome wapensystemen? 
Zo ja, zal zij het diplomatiek korps dan vragen daar in 
een nabije toekomst gestalte aan te geven, bijvoorbeeld 
via een gemeenschappelijke verklaring in de Algemene 
Vergadering van de Verenigde Naties? Overigens sluit de 
spreker zich aan bij de vraag van de heer Cogolati over 
de explosieve wapens met een groot bereik en spoort 
ook hij de minister ertoe aan in dezen verbintenissen 
aan te gaan.

Aangaande het Wereldkampioenschap Voetbal dat 
eind november 2022 in Qatar van start gaat, geeft de 

l’importation de produits provenant de ces colonies 
illégales. Il demande dès lors à la ministre comment 
elle évalue la politique de différenciation existante, si 
elle voit des pistes d’amélioration et, le cas échéant, 
quelles mesures complémentaires elle compte prendre. 
Par ailleurs, que pense la ministre d’une interdiction 
d’importer des produits provenant de colonies illégales?

Le membre s’attarde ensuite sur la problématique 
des armes nucléaires et insiste sur l’importance de la 
non-prolifération. La guerre en Ukraine a une fois de plus 
fait comprendre au grand public le danger de l’existence 
d’armes nucléaires, qui oblige les pays voisins à être 
vigilants par rapport à leur soutien à l’Ukraine. Cette 
situation constitue un argument de plus pour interdire 
définitivement les armes nucléaires. Le membre trouve 
positif que la Belgique ait participé à la première confé-
rence sur le Traité d’interdiction des armes nucléaires 
des Nations Unies (TPNW). La ministre a elle-même été 
en visite à l’ONU en août, à l’occasion de la conférence 
d’examen du traité de non-prolifération. Il demande à la 
ministre si elle a déjà reçu un briefing de l’observateur 
qui a assisté à la conférence sur le TPNW à Vienne, 
et ce qu’elle en retire en termes de politique. Il aime-
rait aussi savoir ce qu’elle attend concrètement de la 
Belgique et des partenaires internationaux en matière 
de non-prolifération et quelles initiatives elle compte 
prendre à cette fin.

Le membre s’attache par ailleurs à défendre la mise 
en place d’une réglementation claire sur les systèmes 
d’armes entièrement autonomes. La Défense a elle-même 
déclaré ne pas en avoir besoin et il comprend que la 
ministre souhaite elle aussi faire établir une réglementation 
à ce sujet, conformément à l’accord de gouvernement. 
Un accord n’a pas pu être conclu à Genève au sein de 
l’ONU et la Russie continue à bloquer tout progrès à 
ce sujet. De plus en plus de voix se font entendre pour 
avancer avec les 80 pays qui partagent les mêmes 
idées et développer une réglementation contraignante. 
M. Verduyckt estime donc que la ministre a un mandat 
clair pour prendre de nouvelles mesures à cet égard. Il 
lui demande si elle reconnaît que la Belgique doit être à 
l’avant-garde et prendre l’initiative, avec d’autres pays, 
d’œuvrer à un cadre contraignant pour réglementer 
les systèmes d’armes autonomes. Et le cas échéant, il 
aimerait savoir si elle demandera au corps diplomatique 
d’y travailler dans un avenir proche, par exemple à tra-
vers une déclaration commune à l’Assemblée générale 
des Nations Unies. Il se rallie par ailleurs à la question 
de M. Cogolati sur les armes explosives à large rayon 
d’impact et encourage lui aussi la ministre à prendre 
des engagements à ce sujet.

Pour ce qui est de la Coupe du monde au Qatar qui 
débutera fin novembre 2022, M. Verduyckt affirme que, 
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heer Verduyckt aan dat hij dat tornooi, zelfs als voetbal-
liefhebber, als de illustratie ziet van het meest gemene 
dat aan het kapitalistisch systeem inherent is, namelijk 
het feit dat een van de grootste sportevenementen voor 
mercantiele doeleinden wordt misbruikt, op de kap van 
de lokale bevolking, van het milieu en van de sport zelf. 
Deze situatie is nog erger dan destijds in Brazilië, waar 
op een steenworp van de sloppenwijken met marmer 
uitgeruste voetbalstadions opgetrokken zijn. Het lid 
merkt op dat niet alleen het voetbal in dit bedje ziek is, 
aangezien ook de wereldkampioenschappen atletiek 
van 2019 plaatsvonden in Qatar, in extreme weersom-
standigheden. Sport komt dan op de tweede plaats en de 
sportbonden kijken neer op al wie zich waar ook ter wereld 
inzet in de strijd tegen de klimaatopwarming of tegen de 
toenemende ongelijkheid. Het lid herinnert eraan dat de 
Kamer van volksvertegenwoordigers op  2 juni 2022 een 
resolutie heeft aangenomen (DOC 55 2330/009), waarin 
nadrukkelijk wordt gevraagd dat de toewijzingscriteria 
voor sporttornooien stelselmatig worden gecontroleerd. 
Hij vraagt de minister of zij van die resolutie op de hoogte 
is en hoe zij er gehoor aan wil geven. Ook wil hij haar 
standpunt over het tornooi in Qatar kennen en verne-
men in welke mate met betrekking tot dat evenement 
initiatieven zullen worden genomen.

Tot slot van zijn betoog overloopt de spreker de pri-
oriteiten van de minister. In de eerste plaats treedt hij 
de minister volmondig bij wat de klimaatopwarming 
betreft. Dit vraagstuk bedreigt talrijke levens op deze 
planeet en dreigt ongeziene onzekerheid te creëren. 
Het lid geeft aan dat de minister in dezen op de steun 
van de Vooruit-fractie zal kunnen rekenen. Ook is hij 
het ermee eens dat de oorlog in Oekraïne en de oplo-
pende spanningen met China des te meer aantonen hoe 
noodzakelijk een Europese strategische autonomie is. 
Veel politici in de lidstaten verdedigen louter de eigen 
nationale belangen, terwijl het beter zou zijn vooral het 
Europese beleid te versterken. Hij vindt dus dat het pad 
moet worden geëffend om beslissingen inzake buiten-
lands beleid voortaan met gekwalificeerde meerderheid 
aan te nemen, en spoort de minister ertoe aan op dit 
spoor voort te gaan. Tot slot zegt het lid de minister 
andermaal zijn steun toe met betrekking tot moeizame 
internationale processen, zoals de geleidelijke uitban-
ning van kernwapens, de akkoorden inzake autonome 
wapensystemen en de zorgplicht.

De heer Georges Dallemagne (Les Engagés) beaamt 
dat de internationale situatie bijzonder gespannen is. 
Hij vindt dat de minister zich heel behoedzaam en zelfs 
te terughoudend opstelt in een aantal dossiers waarin 
het volgens de spreker belangrijk is zijn stem te laten 
horen; de waarden en de belangen van België staan 
immers op het spel. Hij verwijst bijvoorbeeld naar de 
misdaad van ecocide, in verband waarmee de minister 

même en tant qu’amateur de football, il voit ce tournoi 
comme l’illustration du système capitaliste dans ce qu’il 
a de plus vil, à savoir qu’un des plus grands événements 
sportifs est exploité à des fins mercantiles au détriment 
de la population locale, de l’environnement et même 
du sport lui-même. C’est encore pire que les stades 
de football en marbre construits au Brésil à deux pas 
des bidonvilles. Le membre fait observer que le football 
n’est pas le seul en cause, puisque les championnats du 
monde d’athlétisme de 2019 se sont également déroulés 
au Qatar, dans des conditions climatiques extrêmes. Le 
sport devient secondaire et les fédérations sportives 
méprisent tous ceux qui, dans le monde, s’engagent 
pour lutter contre le réchauffement climatique ou les 
inégalités croissantes. Le membre rappelle qu’une 
résolution a été adoptée le 2 juin 2022 par la Chambre 
des représentants (DOC 55 2330/:009), qui exige que les 
critères d’attribution des tournois sportifs fassent l’objet 
d’un contrôle systématique. Il demande à la ministre si 
elle connaît cette résolution et comment elle envisage 
sa mise en œuvre. Il aimerait également l’entendre sur 
le tournoi au Qatar et savoir dans quelle mesure des 
initiatives seront prises par rapport à cet événement.

Le membre termine son intervention en passant en 
revue les priorités de la ministre. Tout d’abord, il juge 
que la ministre a tout à fait raison en ce qui concerne 
le réchauffement climatique. Ce problème met de nom-
breuses vies en péril sur cette planète et menace de 
créer une incertitude jamais vue auparavant. Le membre 
confirme que la ministre peut compter sur l’appui du 
groupe Vooruit à ce sujet. Il convient aussi que la guerre 
en Ukraine et la montée des tensions avec la Chine 
rendent encore plus évidente la nécessité d’une autono-
mie stratégique européenne. Or de nombreux politiciens 
dans les États membres défendent leur intérêt national, 
alors qu’il serait préférable de renforcer la politique euro-
péenne avant tout. Il est donc d’avis qu’il faut évoluer 
vers un vote à la majorité qualifiée pour les décisions de 
politique étrangère et encourage la ministre à avancer sur 
cette voie. Enfin, le membre réaffirme à la ministre son 
soutien en faveur de processus internationaux difficiles 
tels que l’élimination progressive des armes nucléaires, 
les accords sur les systèmes d’armes autonomes et le 
devoir de vigilance.

M. Georges Dallemagne (Les Engagés) confirme que 
la situation internationale est particulièrement tendue 
et il trouve que la ministre s’est montrée très prudente, 
voire trop réservée sur un certain nombre de sujets sur 
lesquels il estime nécessaire de s’affirmer, car ils mettent 
en question les valeurs et les intérêts de la Belgique. Il 
cite l’exemple du crime d’écocide, à propos duquel la 
ministre n’a parlé que d’initier une réflexion. Le membre 
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louter een denkoefening in uitzicht stelt. Het lid merkt 
op dat de minister zich daarentegen duidelijk uitspreekt 
over het conflict in Oekraïne, waarbij ze het heeft over 
een barbaarse agressie en een flagrante schending van 
het VN-Handvest. Toch vindt de spreker dat het niet bij 
woorden mag blijven en dat het tijd is voor daden. De 
heer Dallemagne noemt drie domeinen waarin België 
volgens hem een rol zou moeten spelen: militaire steun, 
handelssancties en wederopbouw. België behoort ech-
ter tot de landen die het minst militaire steun verlenen, 
handhaaft de diamanthandel met Rusland en heeft inzake 
wederopbouw nog steeds niet aangegeven hoe en in 
welke regio van Oekraïne het daar werk wil van maken. 
Het lid vraagt de minister hier meer duidelijkheid over.

Voorts wil de heer Dallemagne van de minister weten 
waarom zij nog niet naar Oekraïne gereisd is, hoewel zij 
zulks aangekondigd had. Niet alleen is dat beschamend 
omdat zij die reis in uitzicht had gesteld, maar ook om-
dat zelfs de eerste minister nog niet naar Oekraïne is 
gegaan, terwijl dit conflict de hele wereld destabiliseert 
en alle internationaalrechtelijke regels en de wereldwijde 
veiligheid op het spel zet. Een Russische overwinning 
in Oekraïne zou de huidige wereldorde zoals we die 
sinds de Tweede Wereldoorlog kennen helemaal op 
de helling zetten.

Vervolgens vindt het lid dat de minister zich veel te 
diplomatisch uitlaat met betrekking tot de agressie van 
China tegen Taiwan. Als die situatie niet stellig wordt 
veroordeeld, begaat men dezelfde fouten als destijds 
ten aanzien van Rusland. China moet onverwijld het 
signaal krijgen niet nog verder te gaan.

In verband met Iran maakt het lid dezelfde analyse: 
België zou mee het voortouw moeten nemen in de steun 
aan de revolutie die de Iraanse vrouwen met gevaar voor 
eigen leven voeren. Het is in de wereldgeschiedenis 
ongezien dat vrouwen zich trachten te bevrijden van 
het juk van de theocraten, die hun een ondraaglijke 
levenswijze opleggen en hun waardigheid aantasten. 
De heer Dallemagne eist een krachtig signaal van de 
minister. Voorts vindt hij dat België zich moet terugtrek-
ken uit het recent met Iran gesloten verdrag voor de 
uitlevering van veroordeelden.

Ook ten aanzien van Turkije wikt en weegt de minister 
volgens het lid te veel. Hij heeft begrepen dat Turkije 
volgens de minister in Syrië en Irak militaire acties mag 
ondernemen zolang het de soevereiniteit van die landen 
niet in het gedrang brengt – lees: zolang het geen grond-
gebied opeist. Nochtans is er voldoende reden om de 
agressie en de bombardementen van Turkije waarvan 
de bevolking in het noorden van Syrië het slachtoffer 
is uitdrukkelijk te veroordelen. Hetzelfde geldt voor de 

relève toutefois que la ministre s’exprime clairement sur 
le conflit en Ukraine, en parlant d’agression barbare et 
de violation flagrante de la charte, mais qu’il y a lieu 
maintenant de passer de la parole aux actes. Il cite trois 
domaines sur lesquels la Belgique devrait intervenir, à 
son sens: l’aide militaire, les sanctions commerciales et 
la reconstruction. Or la Belgique est parmi les derniers 
en matière d’aide militaire, elle continue de faire du 
commerce de diamant avec la Russie, et elle n’a toujours 
pas annoncé quelle région d’Ukraine elle s’engage à 
aider en termes de reconstruction et de quelle manière. 
Le membre demande à la ministre de donner plus de 
précisions à ce sujet.

Par ailleurs, la ministre avait annoncé son intention 
de se rendre en Ukraine, M. Dallemagne demande à la 
ministre ce qui explique qu’elle ne l’ait pas encore fait. 
C’est gênant non seulement parce qu’elle l’a annoncé, 
mais aussi parce que le premier ministre ne s’y est pas 
rendu non plus, alors qu’il est question d’un conflit qui 
déstabilise le monde entier et met en jeu toutes les 
règles du droit international et la sécurité sur le plan 
mondial. Une victoire de la Russie en Ukraine remet-
trait en question tout l’ordre mondial actuel, depuis la 
Deuxième Guerre mondiale.

Ensuite, le membre estime que la ministre utilise 
un langage bien trop diplomatique en ce qui concerne 
l’agression de la Chine contre Taïwan, car c’est une 
situation qui doit être condamnée fermement, faute de 
quoi on commet les mêmes erreurs qu’avec la Russie 
par le passé. Il y a lieu de dissuader la Chine, dès à 
présent, d’aller plus loin.

Par rapport à l’Iran, le membre émet la même ana-
lyse et trouve que la Belgique devrait être en première 
ligne pour soutenir la révolution menée par les femmes 
iraniennes, au prix de leur vie. Il s’agit d’un événement 
inédit de l’histoire mondiale, où des femmes tentent de 
se libérer de la tutelle de théocrates qui leur imposent 
un mode de vie insupportable et qui atteignent à leur 
dignité. M. Dallemagne réclame un signal fort de la 
part de la ministre. Il estime par ailleurs nécessaire de 
renoncer au traité de transfèrement des condamnés 
conclu récemment avec l’Iran.

Vis-à-vis de la Turquie aussi, les propos sont trop 
mesurés, aux yeux du membre. Il comprend que selon 
la ministre, la Turquie peut mener des actions militaires 
en Syrie et en Irak, pour autant que la souveraineté de 
ces pays ne soit pas menacée, autrement dit, qu’elle ne 
revendique pas des territoires. Or il y a lieu de condamner 
explicitement l’agression et les bombardements de la 
Turquie à l’égard des populations du Nord de la Syrie. 
De même pour les relations de la Turquie avec la Grèce 
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betrekkingen van Turkije met Griekenland en Cyprus, 
waar veel meer aan de hand is dan louter “bilaterale 
spanningen”. Het lid dringt erop aan de handelwijze 
van Turkije in dezen onomwonden en ondubbelzinnig 
te veroordelen.

Wat Libië betreft, wijst het lid erop dat tegen de reso-
luties van de VN-Veiligheidsraad in 2 miljard euro van 
de Belgische banken naar Libië is doorgesluisd, zonder 
dat duidelijk is wat met die bedragen – de zogeheten 
“Libische fondsen” – is gebeurd. Het lid vraagt de mi-
nister duidelijkheid te scheppen over die bedragen, 
waar mogelijk terroristische groeperingen in Libië mee 
zijn gefinancierd.

De heer Dallemagne vindt dat de minister evenzeer 
een al te soft standpunt inneemt met betrekking tot het 
conflict tussen Azerbeidzjan en Armenië. Het lid heeft 
de situatie ter plaatse aanschouwd en bevestigt dat het 
niet gewoon om geweld aan de grens gaat, maar om 
bombardementen die civiele en militaire slachtoffers 
maken. Uit respect voor de plaatselijke bevolking maar 
ook omwille van de waarden en de geloofwaardigheid 
van België moeten die daden aan de kaak worden ge-
steld en krachtig worden veroordeeld.

Tot besluit van zijn betoog verwijst het lid naar de 
bijzonder zorgwekkende situatie in het oosten van de 
Democratische Republiek Congo, waar ook de commis-
sie voor Buitenlandse Betrekkingen zich over buigt. Hij 
benadrukt dat de context meer vereist dan een loutere 
denkoefening inzake MONUSCO en dat België zich 
als EU-lidstaat moet inzetten om een einde te maken 
aan het inmiddels decennialange bloedbad in de regio.

Voorzitster Els Van Hoof (cd&v) benadrukt vooreerst 
dat het belangrijk is te reageren op het door Vladimir 
Poetin geuite dreigement van een kernaanval tegen 
Oekraïne. Ze vraagt de minister wat hierover het stand-
punt van de NAVO is.

Aangaande het conflict in Oekraïne is het volgens me-
vrouw Van Hoof zaak ervoor te zorgen dat Rusland niet 
straffeloos wegkomt met de gepleegde oorlogsmisdaden. 
Zij wijst erop dat België zich op  2 september 2022 sa-
men met veertig andere landen bereid heeft verklaard 
naar het Internationaal Gerechtshof te stappen om de 
Russische Federatie te doen aanklagen voor genocide. 
Zij peilt naar de stand van zaken in deze bevoegdheids-
kwestie en naar de vooruitzichten dienaangaande, mede 
gelet op het uitdrukkelijke verzoek van de Oekraïense 
ambassade om bijzondere aandacht aan deze oorlogs-
misdaden te besteden en er hoorzittingen in de Kamer 
over te organiseren.

et Chypre, qui vont plus loin que de simples “tensions 
bilatérales”. Le membre insiste pour que les agissements 
de la Turquie soient condamnés sans détours, et pas 
à demi-mots.

Concernant la Lybie, le membre signale qu’en violation 
des résolutions du Conseil de Sécurité, 2 milliards d’euros 
sont partis des banques belges vers la Lybie, sans qu’on 
sache très bien ce qu’il est advenu de ces montants, 
désignés sous le terme de “fonds lybiens”. Le membre 
demande à la ministre de faire toute la clarté sur ces 
montants, qui pourraient avoir alimenté des groupes 
terroristes en Lybie.

Pour M. Dallemagne, le conflit entre l’Azerbaïdjan et 
l’Arménie fait lui aussi l’objet d’une approche trop édul-
corée de la part de la ministre. Le membre a pu constater 
la situation sur le terrain et confirme qu’il est question 
de bombardements, qui ont fait des victimes civiles et 
militaires, pas de simple violence à la frontière. Ces actes 
doivent être dénoncés et condamnés fermement, par 
respect pour les populations locales, mais aussi pour 
les valeurs et la crédibilité de la Belgique.

Le membre conclut son intervention en évoquant la 
situation particulièrement préoccupante à l’Est de la RD 
Congo, à propos de laquelle des travaux sont menés 
au sein de la commission des Relations extérieures. Il 
souligne que le contexte exige bien davantage qu’un 
simple exercice de réflexion à propos de la Monusco et 
que la Belgique doit s’impliquer, en tant qu’État membre 
de l’UE, en vue de mettre fin au bain de sang toujours 
en cours depuis des décennies dans la région.

Mme Els Van Hoof (cd&v), présidente, souligne tout 
d’abord l’importance de réagir par rapport aux menaces 
d’attaques nucléaires en Ukraine formulées par Vladimir 
Poutine. Elle demande à la ministre quelle est la position 
adoptée par l’OTAN à ce sujet.

En ce qui concerne le conflit en Ukraine, Mme Van Hoof 
souligne l’importance de lutter contre l’impunité par 
rapport aux crimes de guerre perpétrés par la Russie. 
Elle rappelle que la Belgique a communiqué le 2 sep-
tembre 2022 sa volonté, à l’instar de 40 autres pays, 
d’intervenir devant la Cour internationale de Justice pour 
des allégations de génocide envers la Fédération de 
Russie. Elle demande quel est l’état des lieux de cette 
question de compétence et quelles sont les perspectives, 
compte tenu également de la demande explicite, de la 
part de l’ambassade d’Ukraine, de consacrer une atten-
tion particulière à ces crimes de guerre et d’organiser 
des auditions à la Chambre à ce sujet.
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Vervolgens gaat het lid nader in op het al 25 jaar 
aanslepende conflict in Oost-Congo, waarover in de 
commissie voor Buitenlandse Betrekkingen hoorzit-
tingen zijn gehouden. Een door president Tshisekedi 
duidelijk aan de orde gestelde kwestie is die van Rwanda 
en de M23-rebellen. De president heeft de Algemene 
Vergadering van de VN ertoe opgeroepen het proces 
van Nairobi voor het herstellen van de vrede in die re-
gio te hervatten; zulks impliceert dat de DR Congo en 
Rwanda met elkaar in gesprek gaan in Luanda en dat 
wordt opgetreden tegen de gewapende groeperingen 
in Oost-Afrika. De vraag is hoe België omgaat met 
die kwesties en met meer bepaald de situatie van de 
MONUSCO in de DR Congo, waarvan de bevolking de 
aanwezigheid niet langer aanvaardt. Uit de hoorzittingen 
leidt het lid af dat het niet zal volstaan het mandaat te 
herzien. Voor haar staat het vast dat het hele mechanisme 
onverwijld moet worden herbekeken met het oog op een 
betere bescherming van de bevolking van die regio en 
van ngo’s en mensenrechtenactivisten, die het slacht-
offer zijn van ernstige repressie. De spreekster vraagt 
de minister welke houding volgens haar moet worden 
aangenomen jegens de Congolese regering. De staat 
van beleg lijkt evenmin een oplossing te bieden en kan 
niet als voorwendsel dienen om de presidentsverkie-
zingen van december 2023 uit te stellen. Voor het lid is 
het immers van wezenlijk belang in de eerste plaats te 
focussen op de eerbiediging van de democratie op het 
grondgebied van de DR Congo.

Het Israëlisch-Palestijns conflict is eveneens een 
belangrijk aspect van het Belgische buitenlandbeleid. 
De spreekster herinnert eraan dat de regering zich 
enkele maanden geleden heeft uitgesproken voor een 
differentiatiebeleid, maar daar verneemt ze inmiddels 
niets meer van. Ze vraagt de minister dan ook hoe het 
met het Belgische engagement ter zake zit, meer bepaald 
aangaande het idee om producten uit illegale nederzet-
tingen te boycotten. Ook wil ze weten of concreet wordt 
nagedacht over specifieke wetgeving en hoe de regering 
aankijkt tegen maatregelen om de escalatie van het 
conflict en de voortzetting van de kolonisatie een halt 
toe te roepen. Ze stipt aan dat sinds het aantreden van 
de nieuwe regering er 60 % geannexeerde gebieden 
bijgekomen zijn. Volgens haar is het dan ook tijd om in 
actie te schieten.

Het lid staat vervolgens stil bij de situatie van de 
Syrische vluchtelingen, die vooral in Turkije en Libanon 
met velen zijn. Vanwege het conflict in Oekraïne en de 
economische crisis worden zij de laatste tijd almaar 
vaker teruggedrongen naar Syrië, ook al is hun veilig-
heid er allerminst gewaarborgd. Bovendien krijgen die 
vluchtelingen steeds minder internationale aandacht en 
slinken de financiële middelen om hen te helpen. Mevrouw 
Van Hoof stelt dat de minister hier terecht de aandacht 

La membre aborde ensuite le conflit en cours de-
puis 25 ans à l’Est de la RD Congo qui fait l’objet d’audi-
tions en commission des Relations extérieures. Une 
problématique a été clairement posée par le président 
Tshisekedi et concerne le Rwanda et les rebelles du 
M23. Le président a convoqué l’assemblée générale 
en vue de la reprise du processus de Nairobi pour le 
retour de la paix dans cette région, ce qui implique des 
pourparlers entre la RD Congo et le Rwanda à Luanda 
et une intervention vis-à-vis des groupes armés de la 
région d’Afrique de l’Est. La question est de savoir com-
ment la Belgique aborde ces questions, en ce compris la 
situation de la Monusco en RD Congo, dont la présence 
n’est plus acceptée par la population. La membre déduit 
de ce qu’elle a entendu durant les auditions qu’une 
révision du mandat de cette mission ne suffira pas. Il 
est clair pour elle que l’ensemble du dispositif doit être 
remis en question sans attendre, de manière à mieux 
protéger la population de cette région, ainsi que les ONG 
et les activistes de défense de droits humains, qui sont 
victimes d’une répression sévère. Elle demande à la 
ministre comment elle estime qu’il faut réagir vis-à-vis 
du gouvernement congolais. L’état de siège ne semble 
pas offrir une solution non plus et ne peut pas servir de 
prétexte pour retarder l’élection présidentielle, prévue 
en décembre 2023. Car il est essentiel, pour la membre, 
d’œuvrer en priorité au respect de la démocratie sur le 
territoire de la RD Congo.

Le conflit israélo-palestinien constitue également un 
aspect important de la politique étrangère de la Belgique. 
La membre rappelle que le gouvernement s’est posi-
tionné, il y a quelques mois, en faveur d’une politique 
de différenciation mais elle n’en entend plus parler et 
demande dès lors à la ministre où en est l’engagement 
de la Belgique à ce sujet, notamment en ce qui concerne 
l’idée de boycotter les produits provenant de colonies 
illégales. Elle demande également si une législation 
est envisagée concrètement, et quelle est la position 
actuelle du gouvernement par rapport à des mesures 
visant à contrer l’escalade du conflit et la poursuite de 
la colonisation. Elle signale que l’annexion de nouveaux 
territoires a augmenté de 60 % depuis la prise de pouvoir 
du nouveau gouvernement et estime dès lors qu’il est 
nécessaire d’agir dès à présent.

La membre s’attarde ensuite sur la situation des réfu-
giés syriens, surtout présents en nombre en Turquie et au 
Liban. Ils se voient, ces derniers temps, de plus en plus 
refouler vers la Syrie, en raison du conflit en Ukraine et 
de la crise économique, alors que leur sécurité n’y est 
absolument pas garantie. En outre, ces réfugiés bénéfi-
cient de moins en moins d’une attention internationale et 
de ressources financières pour être assistés. La ministre 
souligne cette situation à juste raison et Mme Van Hoof 
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op vestigt, en is van mening dat die bevolkingsgroepen 
te hulp moet worden geschoten via aanmoedigings- en 
ontmoedigingsmaatregelen (incentives en disincentives) 
die er niet alleen toe moeten leiden dat vluchtelingen 
fatsoenlijk worden onthaald, maar ook dat sancties 
worden genomen wanneer zij worden mishandeld of 
met geweld worden teruggestuurd.

Inzake het conflict tussen Azerbeidzjan en Armenië 
stelt mevrouw Van Hoof vast dat de Minsk-akkoorden 
niet meer werken om conflicten in die regio op te los-
sen. Volgens haar moet een nieuwe instantie in het veld 
toezien op de eerbiediging van de akkoorden tussen 
de hoofdrolspelers. Het lid wijst erop dat de Kamer van 
volksvertegenwoordigers op  2 december 2020 een 
resolutie dienaangaande heeft aangenomen1 en vraagt 
de minister hoe volgens haar met dit vraagstuk moet 
worden omgegaan.

Mevrouw Van Hoof vindt het positief dat in de beleids-
verklaring van de minister veel aandacht gaat naar de 
eerbiediging van de mensenrechten, van de rechtsstaat 
en van de democratische principes. Zij wenst alvast in 
te gaan op de situatie in drie landen in het bijzonder: 
Iran, Rwanda en China.

Vrouwenrechten worden in Iran nog steeds met de 
voeten getreden maar geven momenteel aanleiding tot 
ongeziene protesten die – zo hoopt zij – zullen leiden 
tot een nieuw politiek regime, dat meer eerbied heeft 
voor de mensen- en de vrouwenrechten. Het lid vraagt 
de minister of zij hierover reeds contacten heeft gehad 
met haar Iraanse ambtgenoot of met de Iraanse am-
bassadeur en, zo ja, wat daar dan uit is voortgekomen.

Zij haakt vervolgens in op de gijzelingspraktijken die 
Iran van oudsher toepast en naar aanleiding waarvan 
onlangs in deze commissie woelige debatten hebben 
plaatsgevonden over meer bepaald het lot van Olivier 
Vandecasteele en de eventuele uitlevering van Assadollah 
Assadi. Mevrouw Van Hoof heeft toen de noodzaak van 
een multilaterale oplossing voor de situatie benadrukt. 
Zij stelt dat de jongste tien jaar liefst 49 onschuldige 
mensen in dat land zijn gearresteerd en dat 21 mensen 
met een dubbele nationaliteit in Iraanse gevangenissen 
opgesloten zijn. Zij vindt dat deze onaanvaardbare toe-
stand niet geval per geval maar structureel moet worden 
aangepakt. Zij vraagt hoe de minister deze kwestie zal 
benaderen.

Ook wat Rwanda betreft werd een resolutie aange-
nomen; de minister heeft duidelijk verklaard dat die al 

1 Resolutie betreffende de ondersteuning van de initiatieven van 
België en van de internationale instellingen om inzake het conflict 
over Nagorno-Karabach tot een staakt-het-vuren en een duurzame 
oplossing te komen (DOC 55 1597/010).

estime qu’il y a lieu d’agir pour aider ces populations 
en détresse, en actionnant des moyens de persuasion 
et de dissuasion (incentives et disincentives) pour que 
d’un côté, elles soient accueillies décemment, mais 
aussi pour que des sanctions soient prises lorsqu’elles 
sont maltraitées ou refoulées violemment.

En ce qui concerne le conflit entre l’Azerbaïdjan et 
l’Arménie, Mme Van Hoof observe que le processus de 
Minsk ne fonctionne plus pour résoudre les conflits dans 
cette région et qu’il est nécessaire de faire intervenir 
une nouvelle instance pour contrôler, sur le terrain, le 
respect des accords pris entre les protagonistes. La 
membre souligne qu’une résolution a été adoptée à la 
Chambre des représentants le 2 décembre 2020 à ce 
sujet1 et demande à la ministre comment elle estime 
que la Belgique doit traiter cette question.

Mme Van Hoof trouve positif que le respect des droits 
humains, de l’état de droit et des principes démocratiques 
occupe une large place de l’exposé d’orientation politique 
de la ministre et elle souhaite revenir sur la situation dans 
trois pays en particulier: l’Iran, le Rwanda et la Chine.

En Iran, les droits des femmes sont toujours malmenés 
mais donnent lieu actuellement à des manifestations 
sans précédent qui, elle l’espère, mèneront à un nouveau 
régime politique, plus respectueux des droits humains et 
des femmes. La membre demande à la ministre si elle 
a déjà établi un contact avec son homologue iranien ou 
avec l’ambassadeur d’Iran à ce sujet et, le cas échéant, 
quel est le résultat de ces entretiens.

Elle revient ensuite sur la politique de prise d’otages 
pratiquée depuis longtemps par l’Iran, qui a récemment 
donné lieu à des débats houleux dans cette commission, 
notamment en lien avec le sort d’Olivier Vandecasteele 
et l’éventuelle extradition d’Assadollah Assadi. À cette 
occasion, Mme Van Hoof avait souligné la nécessité 
de trouver une solution multilatérale à la situation. Elle 
relève que pas moins de 49 personnes innocentes ont 
été arrêtées dans ce pays ces dix dernières années et 
que 21 personnes avec la double nationalité sont enfer-
mées dans les prisons iraniennes. Pour elle, c’est une 
situation inacceptable qui doit être traitée de manière 
structurelle, pas au cas par cas. Elle demande de quelle 
manière la ministre compte aborder cette problématique.

Concernant le Rwanda, une résolution a également 
été adoptée et la ministre a clairement affirmé qu’elle 

1 Résolution visant à soutenir les initiatives de la Belgique et des 
institutions internationales pour obtenir un cessez-le-feu et une 
résolution pérenne du conflit du Haut-Karabakh DOC 55 1597/010.

.
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haar aandacht zou krijgen. De mensenrechten en de 
fundamentele vrijheden worden er nog geregeld ge-
schonden, getuige het geval van Paul Rusesabagina, 
die door de vorige minister van Buitenlandse Zaken, 
mevrouw Sophie Wilmès, als slachtoffer van een schijn-
proces werd erkend en die via de ambassade medisch 
werd opgevolgd. Het lid vindt het zorgwekkend dat over de 
heer Rusesabagina niets meer vernomen is en vraagt de 
minister of zij meer informatie heeft. Zij wenst eveneens 
te weten hoe de minister met deze situatie zal omgaan.

Ook China is voorwerp van menig debat geweest. 
Het lid verwijst naar het rapport waarin de toenmalige 
Hoge Commissaris van de VN voor de Mensenrechten, 
mevrouw Michelle Bachelet, kritiek uit op de mensen-
rechtenschendingen in Xinjiang, meer bepaald jegens de 
Oeigoeren. Mevrouw Van Hoof wil weten of de minister 
die kwestie bij de opvolger van mevrouw Bachelet, de 
heer Volker Türk, heeft aangekaart en hoe die zaak 
voort zal worden aangepakt.

Wat Taiwan betreft, is de situatie bijzonder heikel, zo-
als duidelijk blijkt uit het agressieve en dreigende beleid 
van China, zijn militaire aanwezigheid op het eiland en 
de spanningen naar aanleiding van het bezoek van de 
voorzitster van het Amerikaanse Huis van Afgevaardigden, 
mevrouw Nancy Pelosi. België blijft verklaren het status 
quo te respecteren, maar China is kennelijk niet van plan 
het daarbij te laten. Het lid peilt naar het standpunt van 
de minister dienaangaande. Worden concrete acties 
overwegen, meer bepaald aangaande de opname van 
Taiwan in internationale organisaties?

Tot slot gaat de mondiale eerbiediging van de vrou-
wenrechten er strikt genomen niet op vooruit; volgens 
het lid verslechtert die situatie zelfs, gelet op de toestand 
in Iran, in het westen van Congo, in Afghanistan en in 
Oekraïne, om enkele voorbeelden te noemen. Zij vindt 
dan ook dat bijkomende inspanningen moeten worden 
geleverd. Zoals zij reeds heeft voorgesteld, zou een 
vertegenwoordiger voor vrouwenrechten, mensenrechten 
en gendergelijkheid dat vraagstuk kunnen opvolgen bij 
Buitenlandse Zaken. Andere Europese landen hebben 
op dat niveau reeds een vertegenwoordiger om voor 
die specifieke domeinen een concreet beleid te helpen 
uitbouwen.

Het lid pleit er eveneens voor meer in te zetten op de 
rechten van ouderen, die bij Buitenlandse Zaken niet 
expliciet worden opgevolgd, ondanks de aanneming in 
deze commissie en in plenum van een resolutie over 
een internationale conventie tegen leeftijdsdiscriminatie 
van ouderen (DOC 55 0305/007). Het lid meent dat met 

y accordait toute son attention. Les droits humains et 
les libertés y sont encore régulièrement violés, comme 
l’illustre le cas de Paul Rusesabagina, qui a été reconnu 
par la ministre précédente des Affaires étrangères, 
Mme Sophie Wilmès, comme victime d’un simulacre 
de procès et qui bénéficiait d’un suivi médical régu-
lier par l’intermédiaire de l’ambassade. La membre 
trouve inquiétant de ne plus rien entendre à propos 
de M. Rusesabagina et demande à la ministre si elle 
dispose d’informations à son sujet. Elle aimerait éga-
lement connaître l’approche de la ministre par rapport 
à cette situation.

La Chine a également fait l’objet de beaucoup de 
discussions. La membre évoque le rapport de l’ancienne 
haut-commissaire aux droits de l’homme de l’ONU, 
Michelle Bachelet, qui dénonce les violations des droits 
humains au Xinjiang, notamment vis-à-vis des Ouïghours. 
Mme Van Hoof aimerait savoir si la ministre a abordé la 
question avec le successeur de Mme Bachelet, M. Volker 
Türk, et de quelle manière cette question va être traitée.

Pour ce qui est de Taïwan, la politique agressive et 
menaçante de la Chine, sa présence militaire sur l’île 
et les tensions suite à la visite de la présidente de la 
Chambre des représentants américaine, Nancy Pelosi, 
illustrent bien à quel point la situation est délicate. La 
Belgique continue d’affirmer qu’elle respecte le status quo 
mais la Chine ne compte apparemment pas en rester là. 
La membre aimerait entendre l’avis de la ministre sur la 
question. Des actions concrètes sont-elles envisagées, 
notamment par rapport à la présence de Taïwan au sein 
d’organisations internationales?

Enfin, le respect des droits des femmes dans le monde 
n’est pas à proprement parler en progrès; la membre 
est plutôt d’avis qu’il recule, au vu de la situation en 
Iran, à l’Est du Congo, en Afghanistan ou en Ukraine, 
pour ne citer que quelques exemples. Elle estime dès 
lors qu’un effort supplémentaire devrait être fourni à 
ce sujet. Comme elle l’a déjà proposé, le suivi de cette 
question pourrait être pris en charge par un délégué 
aux droits des femmes, aux droits humains et à l’égalité 
des genres au sein des Affaires étrangères. D’autres 
pays européens disposent déjà d’un représentant à ce 
niveau, de manière à développer une politique concrète 
sur ces aspects spécifiques.

La membre plaide également pour des avancées sur la 
thème des droits des personnes âgées, qui ne bénéficie 
pas d’un véritable suivi aux Affaires étrangères, malgré 
l’adoption, au sein de cette commission et en plénière, 
d’une résolution visant à lutter contre la discrimination 
des personnes âgées (DOC 55 0305/007). La membre 
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toepassing van die resolutie een verbindend verdrag 
zou moeten worden gesloten.

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA) kaart eerst 
de kwestie van Turkije aan, dat volgens de minister nog 
steeds kandidaat is om tot de EU toe te treden, maar dat 
niet in de EU kan worden opgenomen wegens tekortko-
mingen inzake mensen- en andere rechten. Haar fractie 
heeft in dat verband een voorstel ingediend om Turkije 
definitief uit te sluiten van de lijst van kandidaat-lidstaten 
en in de plaats daarvan een nieuw soort partnerschap 
met dat land te sluiten. Het lid vraagt wat de minister 
daarvan denkt.

Vervolgens begrijpt mevrouw Van Bossuyt wel dat de 
minister de economische diplomatie als een belangrijke 
pijler van haar beleid ziet. Het lid wijst de minister er 
evenwel op dat het in werkelijkheid een deelstaatbevoegd-
heid betreft. Het federale niveau heeft hier in principe 
niets over te zeggen. Zij vraagt de minister bijgevolg of 
zij voor een herfederalisering van die bevoegdheden 
pleit of dat zij althans minstens uitlegt hoe zij concreet 
aankijkt tegen de bevoegdheidsverdeling ter zake met 
de deelstaten, die in dezen normaal gezien de eindbe-
slissing zouden moeten hebben.

Wat het Belgische voorzitterschap van de EU 
in 2024 betreft, vindt het lid het normaal dat bij de voorbe-
reidingen zowel de federale als de gewestelijke actoren 
zullen worden betrokken. Ook begrijpt zij dat de minister 
overweegt de burgers te betrekken, in navolging van 
de Conferentie over de toekomst van Europa. Het lid 
vraagt bijgevolg of de minister vindt dat die conferentie 
een succes is geweest en of de Europese burger zich 
voortaan veel meer betrokken voelt bij Europa. Het lid 
meent dat dit proces een pover resultaat heeft opgeleverd 
maar veel heeft gekost. Zij vraagt de minister welk doel 
zij met een dergelijke werkwijze nastreeft.

De zorgplicht van ondernemingen is eveneens aan-
gekaart door de minister, die verwijst naar het Europese 
wettelijke kader. Het lid merkt op dat ook een nationaal 
voorstel werd ingediend en dat in dat verband hoorzit-
tingen werden georganiseerd in de commissie voor 
Economie, Consumentenbescherming en Digitale Agenda. 
Naar aanleiding daarvan hebben ondernemingen te 
kennen gegeven dat het in de huidige economische 
context moeilijk is dergelijke bepalingen uit te voeren. 
Volgens het lid betekent zulks niet dat mensenrechten 
niet belangrijk zouden zijn voor ondernemers. Zij vraagt 
of de minister bereid zou zijn het Europese voorstel af te 
wachten alvorens op dit thema voort te werken.

Mevrouw Van Bossuyt kaart vervolgens de samen-
werkingsakkoorden van 1994 en 1995 aan, waarover de 
minister zo trots lijkt te stellen dat een evaluatieoefening 

estime qu’un traité contraignant devrait être signé en 
application de cette résolution.

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) aborde tout d’abord 
la question de la Turquie qui serait, selon la ministre, 
toujours candidate à l’adhésion à l’UE mais ne peut y 
est admise en raison de lacunes en matière de droits 
humains et autres. Une proposition a été déposée par 
son groupe à ce sujet, pour exclure définitivement la 
Turquie de la liste des pays candidats, mais conclure 
plutôt un nouveau genre de partenariat avec ce pays. 
La membre demande à la ministre ce qu’elle pense de 
cette idée.

Ensuite, Mme Van Bossuyt comprend que la ministre 
considère la diplomatie économique comme un aspect 
important de sa fonction. La membre fait remarquer à la 
ministre qu’il s’agit en réalité d’une compétence attribuée 
aux entités fédérées. Le niveau fédéral n’a en principe 
par voix au chapitre à ce sujet. Elle demande dès lors 
à la ministre si elle plaide pour une refédéralisation de 
ces compétences ou, à tout le moins, d’expliquer com-
ment elle envisage concrètement la répartition de ces 
compétences avec les entités fédérées, qui devraient 
normalement avoir la décision finale en la matière.

Concernant la présidence belge de l’UE en 2024, la 
membre comprend que les préparatifs impliqueront à la 
fois les parties prenantes fédérales et régionales. Elle 
comprend par ailleurs que la ministre envisage aussi 
une implication citoyenne, à l’instar de la Conférence 
sur l’avenir de l’Europe. La membre demande dès lors 
à la ministre si elle considère que cette conférence a 
été couronnée de succès et que le citoyen européen se 
sent désormais beaucoup plus impliqué dans l’Europe. 
Pour la membre, ce processus a coûté très cher pour un 
résultat limité. Elle demande à la ministre quel objectif 
elle souhaite poursuivre avec ce genre de méthode.

Le devoir de vigilance des entreprises est égale-
ment abordé par la ministre, qui fait référence au cadre 
légal européen. La membre signale qu’une proposition 
nationale a également été introduite et que des audi-
tions ont été organisées à ce sujet en commission de 
l’Économie, de la Protection des consommateurs et de 
l’Agenda numérique. À cette occasion, des entreprises 
ont témoigné de la difficulté de mettre en œuvre de telles 
dispositions dans le contexte économique actuel. Pour 
la membre, cela ne signifie pas que les droits humains 
ne sont pas importants pour ces entrepreneurs. Elle 
demande à la ministre si elle accepterait d’attendre la 
proposition européenne pour avancer sur ce thème.

Mme Van Bossuyt aborde ensuite les accords de coo-
pération de 1994 et 1995, à propos desquels la ministre 
semble si fière de dire qu’un exercice d’évaluation vient 
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werd aangevat. Zij benadrukt dat intussen veel tijd is 
verstreken en dat meerdere Staatshervormingen de 
context hebben gewijzigd. Het is nu tijd om stappen te 
ondernemen om die samenwerkingsakkoorden onverwijld 
en daadwerkelijk aan te passen. Zij vraagt wanneer de 
minister concrete aanpassingsvoorstellen denkt voor 
te leggen.

Tot slot verwijst het lid naar het gezinsleven van 
Belgische expats. Momenteel is het voor de partners 
van Belgische diplomaten in het buitenland nog steeds 
moeilijk een beroepsleven uit te bouwen omdat het ka-
der voor werkende partners niet adequaat is. Mevrouw 
Van Bossuyt vraagt welke stappen de minister daarom-
trent overweegt.

De heer Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) gaat voor-
eerst in op de toestand in Egypte, waarmee de minister 
naar eigen zeggen standpunten inzake mensenrechten 
uitwisselt. Hij vraagt de minister om nadere uitleg, aange-
zien de Egyptische regering zich onlangs schuldig heeft 
gemaakt aan ernstige mensenrechtenschendingen. Hij 
wil weten of die schendingen gevolgen kunnen hebben 
voor de diplomatieke en economische samenwerking 
met België. Voorts vindt in november 2022 in Egypte de 
COP 27 plaats, naar aanleiding waarvan milieu-ngo’s het 
slachtoffer van brutale repressie blijken te zijn. Het lid 
vraagt de minister dan ook meer details ter zake.

Wat het Israëlisch-Palestijns conflict betreft, waardeert 
de heer De Vriendt dat de minister ten aanzien van 
Israël een bilateraal en multilateraal differentiatiebeleid 
voorstaat. Hij peilt naar de concrete stappen die de 
regering en de minister hebben gezet sinds de federale 
werkgroep inzake het differentiatiebeleid eind okto-
ber 2021 zijn conclusies bekendgemaakt heeft. Het lid 
acht het van cruciaal belang dat de toezeggingen ter 
zake overeenkomstig het internationaal recht voorwerp 
zijn van een follow-up.

Vervolgens gaat het lid in op de Associatieraad EU-
Israël, die voor het eerst sinds 2013 weer heeft plaatsge-
vonden. De vergaderingen daarvan waren een tijdlang 
opgeschort uit protest tegen de door Israël begane 
schendingen van het internationaal recht. Het lid vreest 
dat de hervatting van die bijeenkomsten door Israël wordt 
geïnterpreteerd als een vrijbrief voor straffeloosheid en 
als een toelating om het internationaal recht te blijven 
schenden. Volgens het lid strookt zulks niet met de 
associatieovereenkomst zelf, want artikel 2 ervan voor-
ziet in expliciete voorwaarden inzake de inachtneming 
van de mensenrechten en van de democratie. Het lid 
noemt enkele gevallen waarin Israël de mensenrechten 
schendt. Hij vraagt of de minister het nuttig vindt opnieuw 

d’être entamé. Elle souligne que beaucoup de temps 
s’est écoulé entretemps et que plusieurs réformes de 
l’État ont changé le contexte. Il est désormais temps 
d’entreprendre des démarches pour effectivement 
adapter ces accords de coopération sans tarder. Elle 
demande à la ministre quand elle compte soumettre 
des proposition concrètes d’adaptation.

Enfin, la membre évoque la vie familiale du personnel 
belge expatrié. À l’heure actuelle, pour les partenaires 
de diplomates belges postés à l’étranger par exemple, 
il reste encore difficile d’avoir une vie professionnelle 
car le cadre en tant que conjoints qui travaillent n’est 
pas totalement adapté. Mme Van Bossuyt demande 
à la ministre quelles actions elle envisage à ce sujet.

M. Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) se penche tout 
d’abord sur le cas de l’Egypte, avec laquelle la ministre 
affirme avoir des échanges en matière de droits humains. 
Il aimerait que la ministre s’étende un peu plus sur cette 
question car le gouvernement égyptien s’est récemment 
rendu coupable de graves violations des droits humains. 
Il aimerait savoir si ces violations pourraient avoir des 
conséquences en termes de coopération diplomatique 
et économique avec la Belgique. Les ONG de défense 
de l’environnement sont également victimes d’un forte 
répression dans le cadre de la COP27 qui se tiendra en 
Egypte en novembre 2022. Le membre demande donc 
plus de précisions à ce sujet.

En ce qui concerne le conflit israélo-palestinien, 
M. De Vriendt apprécie l’engagement de la ministre 
en faveur de la différenciation bilatérale et multilatérale 
à l’égard d’Israël. Il demande que la ministre décrive 
quelles démarches concrètes ont été entreprises par 
le gouvernement et par la ministre depuis qu’ont été 
dévoilées, fin octobre 2021, les conclusions du groupe 
de travail fédéral sur la politique de différenciation. Pour 
le membre, il est essentiel que les engagements pris à 
ce niveau fassent l’objet d’un suivi, conformément au 
droit international.

Le membre aborde ensuite la question du Conseil 
d’association UE-Israël, qui s’est réuni pour la première 
fois depuis 2013. Ces réunions avaient été interrompues 
pour protester contre les violations du droit international 
par Israël et le membre craint que la reprise de ces réu-
nions soit interprétée par Israël comme un assentiment à 
l’impunité et une autorisation de poursuivre les violations 
du droit international. Pour le membre, cette situation 
va à l’encontre de l’accord d’association lui-même, dont 
l’article 2 fixe explicitement des conditions de respect 
des droits humains et de la démocratie. Le membre 
cite quelques exemples de violations concrètes des 
droits humains sur le terrain par Israël. Il demande à la 
ministre si elle estime pertinent d’organiser de nouveau 
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aan te knopen met die jaarlijkse besprekingen. Hij wil 
voorts weten of voor elke concrete stap met het oog 
op de hervatting van de betrekkingen tussen de EU 
en Israël via die Associatieraad Israël de voorwaarde 
opgelegd kan krijgen dat het vooruitgang moet boeken 
inzake de inachtneming van het internationaal recht en 
van de mensenrechten, alsook welke factoren ter zake 
bepalend zouden kunnen zijn. Anderzijds heeft het lid 
begrip voor het argument dat dergelijke ontmoetingen 
precies de gelegenheid en de plaats kunnen bieden om 
mensenrechtenschendingen te berde te brengen. Zulks 
veronderstelt echter dat die kritiek dan ook daadwerkelijk 
wordt geuit; het is derhalve van belang te weten welke 
kritiek dan zal worden geformuleerd, met betrekking 
tot welke feiten, hoe die kritiek door Israël zal worden 
opgevat en – vooral – wat het resultaat ervan zal zijn. 
Mag worden gehoopt dat Israël toezeggingen doet 
en waarborgen biedt opdat er een einde komt aan de 
verdere bouw van nederzettingen, de vernieling van 
Palestijnse infrastructuur en de moordende aanvallen 
op Palestijnse burgers?

Conform het regeerakkoord zou een lijst worden op-
gesteld met sanctiemaatregelen wegens de annexatie 
van Palestijns grondgebied door Israël. Het lid vraagt 
de minister hoever het daarmee staat.

Tot slot gaat de heer De Vriendt in op de DR Congo. 
Hij merkt op dat in deze commissie hoorzittingen worden 
gehouden over het huidige conflict in het oosten van 
de DR Congo. Voorts heeft de eerste minister duidelijk 
aangegeven dat MONUSCO niet over de passende 
middelen beschikt om in die regio naar behoren op te 
treden. Hij vraagt de minister op welke wijze ons land 
denkt bij te dragen aan een met een robuuster mandaat 
gewapend alternatief voor MONUSCO. In dat verband 
zij erop gewezen dat het mandaat van de VN-missie 
verstrijkt en dat de terugtrekking gepland staat voor 2024. 
Zal België het nodige doen opdat MONUSCO zo spoedig 
mogelijk wordt vervangen door een beter alternatief?

Eveneens in verband met de DR Congo heeft de 
heer De Vriendt uit de hoorzittingen onthouden dat het 
wenselijk zou zijn grondstoffen beter traceerbaar te 
maken, meer bepaald om gemakkelijker te achterhalen 
welke natuurlijke hulpbronnen afkomstig zijn uit con-
flictgebieden. Hij vraagt de minister of dat vraagstuk al 
werd aangesneden en of België op dat vlak initiatieven 
kan nemen.

De heer Malik Ben Achour (PS) stelt aangaande het 
EU-WTO-handelsbeleid tevreden vast dat de door de 
EU gesloten handelsovereenkomsten voortaan aspecten 
in verband met duurzame ontwikkeling behelzen, zoals 

ces discussions annuelles. Il lui demande par ailleurs 
si chaque étape concrète de reprise des relations entre 
l’UE et Israël, dans le cadre de ce Conseil d’association, 
pourrait être liée à des avancées de la part d’Israël en 
matière de respect du droit international et des droits 
humains, et quels pourraient être les facteurs détermi-
nants. D’un autre côté, le membre comprend l’argument 
qu’une rencontre de ce type offre justement l’occasion 
et le lieu pour aborder les violations des droits humains. 
Mais cela suppose que ces critiques soient formulées 
et il est donc important de savoir quelles seront les 
critiques exprimées, en référence à quels faits, com-
ment elles seront accueillies par Israël et, surtout, quel 
sera le résultat. Peut-on espérer qu’Israël prenne des 
engagements et donne des garanties en vue de mettre 
fin à la poursuite de la colonisation, à la destruction 
des structures palestiniennes et aux attaques mortelles 
envers les citoyens palestiniens?

L’accord de gouvernement s’engageait également 
à dresser une liste de contre-mesures à l’encontre de 
l’annexion du territoire palestinien par Israël. Le membre 
demande à la ministre d’en donner un état des lieux.

Enfin, M. De Vriendt aborde la question de la RD 
Congo. Il fait observer que des auditions se tiennent au 
sein de la présente commission au sujet du conflit en 
cours à l’Est de la RD Congo. Par ailleurs, le premier 
ministre a clairement affirmé, à propos de la Monusco, 
qu’elle n’était pas équipée de manière adéquate pour 
agir comme elle le doit dans cette région. Il demande 
à la ministre de quelle manière la Belgique compte 
s’impliquer pour la mise en place d’une alternative à 
la Monusco qui disposerait d’un mandat plus solide, 
également compte tenu du fait que le mandat de la 
mission de l’ONU prend fin et que le retrait est prévu 
en 2024. La Belgique va-t-elle faire le nécessaire pour 
que la Monusco soit remplacée plus rapidement par 
une meilleure alternative?

Egalement en ce qui concerne la RD Congo, 
M. De Vriendt a retenu des auditions que des mesures 
visant à améliorer la traçabilité des matières premières 
seraient souhaitables, pour notamment mieux identifier 
l’origine des ressources naturelles liées aux conflits. 
Il demande à la ministre si cette question a déjà été 
soulevée et si elle peut faire l’objet d’initiatives de la 
part de la Belgique.

M. Malik Ben Achour (PS) se réjouit d’abord de consta-
ter, à propos de la politique commerciale UE – OMC, 
que les accords de libre-échange conclus par l’UE 
intègrent désormais des aspects de développement 
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blijkt uit de in juni 2022 gesloten handelsovereenkomst 
met Nieuw-Zeeland. Hij meent echter te begrijpen dat 
die benadering alleen zal worden toegepast op de 
toekomstige akkoorden en dat over al bestaande over-
eenkomsten niet opnieuw zal worden onderhandeld 
om er dwingende sociale en milieuaspecten in te doen 
opnemen. Het lid vraagt de minister waarom de nieuwe 
benadering van de Europese Commissie beperkt zou 
moeten blijven tot de toekomstige akkoorden, wat toch op 
een gebrek aan ambitie en samenhang duidt. Hij wil ook 
weten wat de minister bedoelt wanneer zij stelt pragma-
tische oplossingen te willen aanreiken om die evoluties 
te doen inbedden in de overeenkomsten. Het lid meent 
dat van dit initiatief moet worden gebruikgemaakt om de 
benadering te veralgemenen tot álle overeenkomsten, 
waaronder de CETA en de Mercosur-overeenkomst.

Wat het Israëlisch-Palestijns conflict betreft, wijst het lid 
erop dat de minister verklaart niet te zullen inbinden op de 
waarden die België hooghoudt, noch op de inachtneming 
van het internationaal recht. Dat waardeert de heer Ben 
Achour, want aldus kan de regering haar narratief, haar 
diplomatie en haar optreden aanpassen aan de evolutie 
van de toestand in Palestina. Volgens meerdere ngo’s 
is de Palestijnse bevolking namelijk het slachtoffer van 
een almaar radicaler stelselmatig apartheidsbeleid, tegen 
de grondrechten en het internationaal recht in. Nu de 
bijeenkomsten van de Associatieraad EU-Israël worden 
hervat, meent het lid dat het tijd is om een einde te maken 
aan de zalvende taal en de vrijblijvende veroordelingen 
zonder gevolgen; dergelijke uitspraken van derde landen 
komen niet geloofwaardig over. België moet zich inzake 
de toepassing en de inachtneming van de grondrechten 
uiterst vastberaden en veeleisend opstellen.

Vervolgens gaat de heer Ben Achour in op de toestand 
in Libanon, dat thans onder een ongeziene economische 
crisis gebukt gaat en waar 80 % van de bevolking onder 
de armoedegrens leeft. Corruptie heeft het land en het 
leven van de Libanezen verwoest; volgens het lid is het 
beste middel om daar een einde aan te maken de door 
de EU toegepaste sanctieregeling voor schendingen van 
het internationaal recht en van de mensenrechten uit 
te breiden tot corruptiemisdrijven. Dat voorstel werd op 
Europees niveau al geformuleerd maar door meerdere 
landen tegengehouden. De heer Ben Achour meent 
dat België daarvoor moet blijven ijveren en verzoekt de 
minister daar rekening mee te houden.

Voorts is het lid ermee ingenomen dat de werkzaam-
heden om aan de resolutie inzake de segregatie jegens 
metissen uitvoering te geven worden voortgezet. Op 
grond van de getuigenissen van de door de bijzondere 
commissie Koloniaal Verleden afgevaardigde deelne-
mers aan een missie naar de DR Congo meent hij dat 

durable, comme l’illustre l’accord conclu avec la Nouvelle-
Zélande en juin 2022. Cependant, il comprend que 
cette approche ne sera adoptée que dans les futurs 
accords et que ceux qui ont été conclus par le passé 
ne seront pas renégociés pour intégrer des aspects 
sociaux et environnementaux contraignants. Le membre 
demande à la ministre pourquoi la nouvelle approche de 
la Commission européenne devrait se limiter aux accords 
futurs et manquer ainsi d’ambition ou de cohérence. Il 
aimerait aussi comprendre ce qu’elle envisage lorsqu’elle 
dit vouloir trouver des solutions pragmatiques pour la 
mise en œuvre de ces évolutions dans les accords. 
Pour le membre, il faut profiter de cette initiative pour 
généraliser la philosophie à tous les accords, tels le 
CETA ou l’accord avec le Mercosur.

Concernant le conflit israélo-palestinien, le membre 
relève que la ministre affirme qu’elle ne transigera sur 
les valeurs de la Belgique et sur le respect du droit 
international. Cet engagement est important pour le 
membre et devrait permettre au gouvernement d’adapter 
son discours, sa diplomatie et ses actions à l’évolution 
de la situation en Palestine. Or selon plusieurs ONG, 
la population palestinienne est victime d’une politique 
d’apartheid systématique, qui se radicalise de plus en 
plus et viole les droits fondamentaux et le droit interna-
tional. Dans le contexte de la reprise des réunions du 
Conseil d’association UE-Israël, le membre estime que le 
moment est venu de sortir des discours lénifiants et des 
condamnations sans conséquences qui décrédibilisent 
la parole des pays tiers. La Belgique doit être très ferme 
et exigeante concernant l’application et le respect des 
droits fondamentaux.

M. Ben Achour parle ensuite du Liban, qui vit une crise 
économique sans précédent, avec 80 % de la population 
vivant sous le seuil de pauvreté. Pour le membre, le meil-
leur moyen de lutter contre la corruption qui a détruit le 
pays et la vie des Libanais serait d’élargir le dispositif de 
sanctions de l’UE pour violation du droit international et 
des droits humains aux crimes de corruption. C’est une 
proposition qui a déjà été introduite au niveau européen 
mais a été bloquée par plusieurs pays. M. Ben Achour 
pense que la Belgique devrait porter ce message et 
demande à la ministre d’en tenir compte.

Par ailleurs, le membre apprécie que le travail se 
poursuive pour que soit mise en œuvre la résolution 
concernant la ségrégation subie par les métis. Sur base 
du témoignage des participants à une mission en RD 
Congo de la commission spéciale Passé colonial, il 
pense que la situation des métis qui sont restés en RD 
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ook de situatie van de in dat land gebleven metissen 
specifieke aandacht vergt. Hij vraagt de minister hier 
een oplossing voor te vinden.

Wat Iran betreft, heeft de minister erop gewezen dat 
ons land veel belang hecht aan de goede afloop van de 
onderhandelingen inzake het nucleair akkoord (JCPoA). 
Volgens het lid zou een dergelijk akkoord een hefboom 
kunnen zijn om via onderhandeling de gewelddadige 
repressie van de jongste weken in te tomen.

Tot slot stelt de heer Ben Achour nadrukkelijk dat 
het risico op een Chinese inval in Taiwan toeneemt; 
hij spoort de minister ertoe aan daarop te anticiperen 
met een realistisch scenario, wat met betrekking tot het 
conflict in Oekraïne niet is gebeurd.

Mevrouw Annick Ponthier (VB) vindt dat het beleid 
van de minister door de bank genomen een eigen visie 
mist en zich niet voldoende op de nationale belangen 
van België richt. Ze stelt vast dat de minister, evenals 
haar voorgangster en de huidige minister van Defensie, 
in haar beleid het accent op Afrika legt. Volgens het lid 
veronderstelt de aanpak van de minister dat met dictaturen 
partnerschappen worden aangeknoopt. De resultaten 
qua vooruitgang inzake economie, onderwijs, democra-
tie, veiligheid of cultuur vallen dan ook vaak pover uit in 
vergelijking met de geleverde inspanning. Een dergelijke 
aanpak, die op een patriarchale en weinig constructieve 
visie lijkt te steunen, dreigt die landen bovendien van 
westerse financiering afhankelijk te maken.

De minister verwacht voorts veel van investeringen 
in democratische instellingen en in mensenrechten, wat 
het lid positief vindt. Tezelfdertijd getuigt dat van een te 
grote naïviteit, aangezien de dominante moslimcultuur 
in veel Afrikaanse landen vooruitgang op het vlak van 
mensenrechten en democratie afremt. Haar beleids-
verklaring vertrekt van het idee dat het Westen via 
samenwerking, handel en ontwikkelingshulp zijn visie 
kan opleggen. Volgens het lid is de endemische cor-
ruptie binnen de regeringen en het moslimextremisme 
de hoofdoorzaak van de achteruitgang in onder meer de 
Sahellanden. Een oplossing zou erin kunnen bestaan 
die landen te responsabiliseren door met betrekking tot 
handelsovereenkomsten en ontwikkelingshulp voorwaar-
den op te leggen inzake behoorlijk bestuur en inzake 
samenwerking in de strijd tegen clandestiene immigratie 
en tegen moslimterrorisme.

Mevrouw Ponthier stelt eveneens de bilaterale mili-
taire hulp aan de DR Congo opnieuw ter discussie. Ze 
beseft dat de situatie in het oosten van het land veront-
rustend is, maar vraagt zich af of militaire hulp de juiste 
oplossing is om de veiligheid in dat land te garanderen. 
Bovendien meent ze dat België in de eerste plaats nood 

Congo mérite aussi une attention particulière. Il invite 
la ministre à trouver une solution.

Par rapport à l’Iran, la ministre a rappelé l’importance 
pour la Belgique d’un aboutissement des négociations 
sur le JCPoA. Le membre est d’avis qu’un tel accord 
pourrait servir de levier pour négocier un apaisement de 
la répression violente des dernières semaines.

Enfin, le membre souligne le risque croissant d’invasion 
chinoise à Taïwan et invite la ministre à anticiper l’évé-
nement en préparant un scénario réaliste, contrairement 
à ce qui s’est fait pour le conflit en Ukraine.

Mme Annick Ponthier (VB) estime dans l’ensemble 
que la politique de la ministre manque d’une vision 
propre et ne se focalise pas suffisamment sur les intérêts 
nationaux de la Belgique. Elle constate qu’à l’instar de 
sa prédécesseur et de l’actuelle ministre de la Défense, 
la ministre met l’accent sur l’Afrique dans sa politique. 
Pour la membre, l’approche de la ministre implique de 
nouer des partenariats avec des dictatures. Dès lors, les 
résultats, en termes de progrès sur le plan économique, 
éducatif, démocratique, sécuritaire ou culturel, sont 
souvent réduits par rapport à l’effort fourni. L’approche 
risque également de rendre les pays dépendants du 
financement occidental et semble basée sur une attitude 
patriarcale, peu constructive.

Par ailleurs, la ministre compte beaucoup sur l’investis-
sement dans les institutions démocratiques et les droits 
humains, ce que la membre trouve positif mais trop naïf 
car le fait que l’islam soit la culture dominante dans de 
nombreux pays africains est pour Mme Ponthier un fac-
teur qui entrave le progrès dans le domaine des droits 
humains et de la démocratie. La déclaration politique est 
basée sur l’idée que l’Occident peut imposer sa vision 
par la coopération, le commerce et l’aide au développe-
ment. Pour la membre, la cause principale du déclin de 
pays comme ceux du Sahel est la corruption endémique 
des gouvernements et l’extrémisme islamiste. La solu-
tion serait de responsabiliser ces pays en assortissant 
les accords commerciaux et l’aide au développement 
de conditions en matière de bonne gouvernance, de 
coopération contre l’immigration clandestine et de lutte 
contre le terrorisme musulman.

Mme Ponthier remet également en question l’aide 
militaire bilatérale fournie à la RD Congo. Elle admet que 
la situation est préoccupante dans l’Est du pays mais 
se demande si c’est la bonne ligne de conduite pour 
assurer la sécurité dans ce pays. Elle estime en outre 
que la Belgique a avant tout besoin de militaires dans 
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heeft aan militaire aanwezigheid in zijn onmiddellijke 
veiligheidsomgeving en inzonderheid aan de oostflank 
van de NAVO, waar nu oorlog woedt.

Mevrouw Ponthier leidt voorts uit de beleidsverklaring 
af dat de minister eveneens de staten van de Golf van 
Guinea wil ondersteunen in de vorm van hulp in de strijd 
tegen moslimextremisme. Ze vraagt de minister hoe ze 
van plan is dat aan te pakken. Volgens het lid beschikken 
de Belgische defensie en ontwikkelingssamenwerking 
over onvoldoende middelen om in die regio te investeren.

Het lid verwijst naar de “metissenresolutie” en on-
derstreept dat metissen nog altijd veel juridische en 
administratieve problemen ondervinden omdat ze nooit 
door de Belgische Staat erkend zijn. Ze peilt naar de 
stand van zaken in dit dossier.

Vervolgens vraagt mevrouw Ponthier waar de door de 
minister aangekondigde versterkte samenwerking met 
de Maghreblanden concreet in bestaat. Ze wil horen of 
er inderdaad bijkomende inspanningen inzake migratie 
komen – zoals het Marrakesh-pact van de VN vooropstelt 
– om een rem te zetten op de economische migratie, 
die België te veel kost, en wettige migratie vanuit die 
gebieden te versterken.

Mevrouw Ponthier stelt vast dat het beleid van de mi-
nister jegens China afgestemd is op dat van de meeste 
EU-landen en op dat van haar voorgangster. De minister 
erkent dat China tezelfdertijd een partner, een concur-
rent en een rivaal voor België en de EU is, wat om een 
constructief-kritische dialoog met Peking vraagt. Het lid 
had graag geweten waarom de minister zich niet afvraagt 
of Peking in een dialoog met het Westen geïnteresseerd 
is. Volgens mevrouw Ponthier onderwerpt de Chinese 
president Xi Jinping zijn eigen burgers en minderheden 
aan een onderdrukkend totalitair regime en treedt hij de 
mensenrechten met voeten. De uitwisselingen met China 
hebben niets veranderd aan de interne repressie in dat 
land, dat een brutaal machtsbeleid jegens zijn buurlanden 
voert en zijn economisch stelsel als hefboom gebruikt 
om druk uit te oefenen op de EU-landen. Volgens me-
vrouw Ponthier dienen de Chinese staatsbedrijven niet 
te worden beschouwd als economische partners maar 
als instrumenten voor het exporteren van het Chinese 
totalitaire model, dat de welvaart en de veiligheid van 
de EU-landen echter rechtstreeks bedreigt. België moet 
zijn relatiebeleid met China drastisch herzien. Vooreerst 
zou het uitleveringsverdrag ingetrokken moeten worden 
en zouden de besprekingen over de investeringsover-
eenkomst tussen China en de EU tijdelijk opgeschort 
moeten worden. Het lid stelt eveneens voor om onverwijld 

son environnement de sécurité immédiat, notamment 
aux frontières orientales de l’OTAN, qui sont confrontées 
à la guerre.

Mme Ponthier comprend que la ministre souhaite 
également soutenir les États du golfe de Guinée pour les 
aider à lutter contre l’extrémisme islamiste. Elle demande 
à la ministre comment elle compte s’y prendre. Pour la 
membre, la défense et la coopération au développement 
de la Belgique ne disposent pas de moyens suffisants 
pour investir dans cette région.

La membre évoque la résolution concernant les métis 
et souligne que ces derniers sont toujours confrontés à 
de nombreux problèmes juridiques et administratifs car 
ils n’ont jamais été reconnus par l’État belge auparavant. 
Elle demande quel est l’état d’avancement de ce dossier.

Mme Ponthier demande ensuite en quoi consiste 
concrètement la coopération renforcée avec les pays du 
Maghreb évoquée par la ministre. Elle aimerait s’assurer 
que des efforts supplémentaires sont prévus en matière 
de migration, comme l’envisage le pacte ONU-Marrakesh, 
de manière à limiter la migration économique, qui coûte 
trop cher à la Belgique, et renforcer la migration légale 
à partir de ces zones.

En ce qui concerne la Chine, la politique de la ministre 
s’aligne sur celle de la plupart des pays de l’UE et de 
la précédente ministre. La ministre reconnaît que la 
Chine est à la fois un partenaire, un concurrent et un 
rival pour la Belgique et l’UE, ce qui implique d’entre-
tenir un dialogue constructif mais critique avec Pékin. 
La membre aimerait savoir pourquoi la ministre ne se 
demande pas si Pékin est intéressé par un dialogue 
avec l’Occident. Pour Mme Ponthier, le président chinois 
Xi Jinping impose un régime totalitaire qui opprime 
ses propres citoyens et minorités et ignore les droits 
humains. Les échanges avec la Chine n’ont pas fait 
évoluer la répression interne de ce pays, qui mène une 
politique de puissance brute envers ses pays voisins et 
utilise son système économique comme levier pour faire 
pression sur les pays de l’UE. Pour Mme Ponthier, les 
entreprises publiques chinoises ne sont pas des parte-
naires économiques mais un instrument d’exportation 
du modèle totalitaire chinois qui menace directement la 
prospérité et la sécurité des pays de l’UE. La politique 
adoptée par la Belgique dans ses relations avec la Chine 
doit être revue drastiquement. Il y a lieu tout d’abord de 
mettre fin au traité d’extradition et de mettre en attente 
les négociations sur l’accord d’investissement Chine-UE. 
La membre préconise également de développer sans 
attendre un mécanisme pour filtrer les investissements 
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werk te maken van een mechanisme om zicht te krij-
gen op de buitenlandse investeringen aan de Chinese 
Communistische Partij via Chinese ondernemingen die 
in werkelijkheid aan de Staat toebehoren.

Vervolgens heeft mevrouw Ponthier het over de grond-
stoffenbevoorradingsketens, die grotendeels in handen 
zijn van landen als China en waarop bijgevolg nauwlet-
tend dient te worden toegezien. Hoewel het lid beseft 
dat energieonafhankelijkheid staat of valt met de groene 
transitie en met het streven naar een koolstofneutraal 
Europa, vreest ze dat daardoor het risico bestaat op 
een nog grotere afhankelijkheid van dictaturen waarbij 
Rusland verbleekt. Ze vraagt zich dan ook af hoe de 
EU en haar lidstaten een strategische autonomie zullen 
kunnen ontwikkelen. Wat fossiele brandstoffen betreft, 
vindt ze het niet wenselijk dat de afhankelijkheid van 
Rusland wordt ingeruild voor een afhankelijkheid van 
de Verenigde Staten voor lng en van landen als China, 
India en Azerbeidzjan voor aardgas. Op die manier komt 
immers de ene dictatuur in de plaats van de andere. 
Die aanpak valt trouwens moeilijk te verzoenen met de 
nagestreefde onafhankelijkheid voor de kritieke sectoren. 
Volgens het lid verschaft de beleidsverklaring van de 
minister geen antwoord op die vragen.

Wat de passages over Rusland en Oekraïne betreft, 
betreurt mevrouw Ponthier dat geen politieke en di-
plomatieke oplossing wordt voorgesteld uit vrees het 
conflict voort aan te wakkeren. Volgens haar is het 
nodig voor Oekraïne een toekomst binnen Europa te 
plannen en de relaties die België en de EU met Rusland 
onderhouden een nieuwe invulling te geven. De EU 
moet vredesbesprekingen en een werkbaar compromis 
voor de beide partijen tegemoet durven te zien. Anders 
dreigt een nieuwe escalatie, met een eventuele inzet van 
nucleaire middelen. Dat is te allen tijde en voor iedereen 
het slechtst mogelijke scenario. Mevrouw Ponthier stelt 
vast dat de minister absoluut niet wil dat de NAVO een 
rechtstreekse partner in het conflict wordt. Ze vraagt de 
minister dan ook hoe ze tegenover Oekraïnes verzoek 
om toetreding tot de NAVO staat.

Mevrouw Ponthier vindt voorts dat de EU-landen in het 
verleden te afhankelijk van Russische fossiele brandstof-
fen zijn geworden en daardoor de energiesancties veel 
harder voelen dan Rusland zelf. Het is zaak erop toe te 
zien dat men niet van de ene afhankelijkheid in een andere 
verzeilt. Langetermijncontracten voor gasbevoorrading 
met landen als Azerbeidzjan, die even dictatoriaal en 
oorlogszuchtig zijn als het regime in Moskou, zijn dan 
ook uit den boze.

Wat de Europese defensie betreft, verwijst het lid 
nadrukkelijk naar de chaotische terugtrekking van de 
troepen uit Afghanistan en naar de Oekraïense crisis, 

étrangers destinés au PCC, par l’intermédiaire d’entre-
prises chinoises qui appartiennent en réalité à l’État.

Ensuite, Mme Ponthier souligne que les chaînes 
d’approvisionnement en matières premières sont pour 
la plupart entre les mains de pays comme la Chine et 
doivent dès lors faire l’objet d’une attention particulière. 
Pour la membre, si viser l’indépendance énergétique 
implique de passer à une transition verte et à un conti-
nent neutre en carbone, cela comporte un risque de 
devenir encore plus dépendants de dictatures encore 
pires que la Russie. Elle se demande dès lors comment 
l’UE et ses États membres vont pouvoir construire une 
autonomie stratégique. Par rapport aux combustibles 
fossiles, elle estime qu’il n’est pas souhaitable de tro-
quer une dépendance vis-à-vis de la Russie contre 
une dépendance vis-à-vis du gaz GNL américain et du 
gaz de pays tels que la Chine, l’Inde et l’Azerbaïdjan. 
Car cela revient à échanger une dictature contre une 
autre. Et comment concilier cette approche avec une 
indépendance au niveau des secteurs critiques? La 
membre estime que la ministre n’a pas répondu à ces 
questions dans son exposé.

En ce qui concerne la Russie et l’Ukraine, Mme Ponthier 
déplore l’absence de solution politique et diplomatique, 
de manière à ne pas attiser le conflit. Il est nécessaire, 
selon elle, de planifier l’avenir de l’Ukraine au sein de 
l’Europe et repenser les relations de la Belgique et 
de l’UE avec la Russie. L’UE doit oser envisager des 
pourparlers de paix et un compromis gérable pour les 
deux parties. L’alternative est une nouvelle escalade, 
éventuellement avec des conséquences nucléaires. 
Et c’est toujours et pour tout le monde le pire résultat 
possible. Elle relève que la ministre souligne que l’OTAN 
doit veiller à ne pas devenir un partenaire direct dans 
le conflit. Elle demande dès lors à la ministre quelle est 
sa position sur la demande d’adhésion de l’Ukraine à 
l’OTAN.

Mme Ponthier estime par ailleurs que les pays de 
l’UE sont devenus beaucoup trop dépendants des 
combustibles fossiles russes par le passé, raison pour 
laquelle ils ressentent les sanctions énergétiques plus 
durement que la Russie elle-même. Il y a lieu maintenant 
de veiller à ne pas échanger une dépendance contre 
une autre, et ne pas conclure de contrats gaziers à long 
terme avec des pays comme l’Azerbaïdjan, qui sont tout 
aussi dictatoriaux et belliqueux que le régime de Moscou.

Concernant l’Europe de la défense, la membre souligne 
que le retrait chaotique d’Afghanistan et la crise ukrai-
nienne ont illustré à quel point les pays de l’UE étaient 
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die aantonen hoe afhankelijk de EU-landen van de 
Verenigde Staten zijn op het vlak van veiligheid en 
defensie. De Verenigde Staten zijn nog altijd de be-
langrijkste mogendheid binnen de NAVO en wenden 
momenteel hun aandacht van Europa af om zich meer 
te focussen op het Oosten, de regio van de Indische 
Oceaan en de Chinese dreiging. Het lid vindt het dan 
ook logisch dat de EU meer te zeggen wil hebben in de 
NAVO en een zelfstandiger beleid wil voeren dat reke-
ning houdt met de gezamenlijke Europese geopolitieke 
belangen. In maart 2022 kwam de EU naar buiten met 
het Strategisch Kompas, waarmee ze tegen 2030 naar 
een zelfstandiger en krachtiger veiligheids- en defensie-
beleid streeft. Dat beleid moet een aanvulling vormen 
op het NAVO-beleid, dat de hoeksteen van de collec-
tieve veiligheid van de Europese landen blijft. Mevrouw 
Ponthier vraagt de minister naar de stand van zaken van 
dat Strategisch Kompas en hoe die Europese defensie 
er uiteindelijk zou uitzien. Is België het idee van een 
Europees leger met een gecentraliseerde bevelvoering 
niet langer ongenegen? Of zou het veeleer kiezen voor 
vrijwillige Europese samenwerking inzake defensie en 
voor een bondgenootschap voor wederzijdse verde-
diging naar het voorbeeld van de NAVO? De tweede 
optie draagt de voorkeur van het lid weg, ook al kan 
een bondgenootschap er enkel op lange termijn ko-
men. Ze stipt aan dat de permanente gestructureerde 
samenwerking (PESCO) in dat verband een interessant 
instrument kan zijn, op voorwaarde dat de lidstaten inzake 
defensie onafhankelijk blijven. Volgens haar begint die 
samenwerking met het investeren in een gezamenlijke 
Europese defensie-industrie en -technologie en met 
een focus op de punten waarop de lidstaten dezelfde 
Europese geopolitieke belangen hebben binnen de 
NAVO, nog altijd de hoeksteen van de gezamenlijke 
veiligheidsarchitectuur van de EU-landen.

Het lid voegt er echter ter verduidelijking aan toe dat 
ze tegen een Europees leger is en tegen het opgeven 
van de procedure waarbij materies in verband met het 
GBVB bij eenparigheid moeten worden aangenomen. 
Anders zouden het buitenland- en het defensiebeleid 
van de lidstaten immers in handen van de EU worden 
gegeven. De lidstaten moeten evenwel een vetorecht 
behouden en het laatste woord hebben inzake hun 
buitenland- en veiligheidsbeleid, willen ze ter zake niet 
het dictaat van de grotere lidstaten opgelegd krijgen.

Tot slot merkt het lid op dat de minister nergens in 
haar beleidsverklaring rept van illegale adoptie. Ze herin-
nert eraan dat een resolutie werd aangenomen om ter 
zake maatregelen te doen nemen in het kader van een 
interministeriële conferentie en in overleg met de ge-
meenschappen. Ze vraagt in hoeverre reeds vooruitgang 
werd geboekt bij de tenuitvoerlegging van die resolutie 
en welke concrete maatregelen al zijn genomen of in de 

dépendants des États-Unis en termes de sécurité et de 
défense. Ce pays est toujours la première puissance au 
sein de l’OTAN et détourne son attention de l’Europe 
pour s’orienter de plus en plus vers l’Est, la région indo-
pacifique et la menace chinoise. Il est donc logique, 
pour la membre, que l’UE veuille avoir son mot à dire au 
sein de l’OTAN et mener une politique plus autonome 
qui tienne compte des intérêts géopolitiques européens 
communs. En mars 2022, l’UE communiquait sur la 
boussole stratégique, qui vise à créer une politique 
de sécurité et de défense plus autonome et plus forte 
d’ici 2030. Cette politique serait complémentaire de 
l’OTAN, qui reste la pierre angulaire de la sécurité col-
lective des pays européens. Mme Ponthier demande à 
la ministre comment cette boussole stratégique se profile 
aujourd’hui et quelle forme prendrait la défense euro-
péenne. La Belgique est-elle désormais favorable à une 
armée européenne avec une structure de commandement 
centralisée? Ou plutôt une coopération de défense euro-
péenne volontaire et une alliance de défense mutuelle, 
comme l’est l’OTAN? La membre est plus favorable à 
la deuxième option, même si cela n’est faisable qu’à 
plus long terme, et estime que la Coopération structurée 
permanente (CSP) peut être un instrument intéressant 
à cet égard, à condition de préserver l’indépendance 
des États membres en matière de défense. Pour elle, il 
faut commencer par investir dans une industrie et une 
technologie de défense européennes communes et 
mettre l’accent sur les intérêts géopolitiques européens, 
là où ils convergent entre États membres, au sein de 
l’OTAN, qui demeure la pierre angulaire de l’architecture 
de sécurité collective des pays de l’UE.

La membre précise par contre qu’elle est opposée à 
une armée européenne et à l’abandon de la procédure 
d’unanimité dans les votes sur la PESC, car cela revien-
drait à confier la politique étrangère et de défense des 
États membres à l’UE. Or les États membres doivent 
conserver un droit de veto et le dernier mot en matière 
de politique étrangère et de sécurité, sans quoi ils se 
mettraient au service des États membres les plus grands.

Enfin, la membre fait observer que l’exposé de la 
ministre ne fait aucune mention de la lutte contre l’adoption 
illégale. Elle rappelle qu’une résolution a été adoptée pour 
prendre des mesures dans ce domaine, dans le cadre 
d’une conférence interministérielle et en concertation 
avec les communautés. Elle demande quels progrès ont 
été réalisés dans la mise en œuvre de cette résolution 
et quelles mesures concrètes ont déjà été prises ou 
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pijplijn zitten. Ze hoopt dat de FOD Buitenlandse Zaken, 
Buitenlandse Zaken en Ontwikkelingssamenwerking 
en de regering het nijpende probleem van de illegale 
adoptie blijvend aandacht zullen schenken.

Ter afronding van haar betoog drukt mevrouw Ponthier 
haar teleurstelling uit over het gebrek aan concrete 
elementen in de beleidsverklaring van de minister. Ze 
vindt er veel oppervlakkige verklaringen maar weinig 
tastbare acties in terug en kondigt aan dat haar fractie 
een aantal aanbevelingen in die zin heeft ingediend.

Mevrouw Darya Safai (N-VA) wijst erop dat de Iraanse 
bevolking al bijna drie weken op rij in de straten betoogt 
naar aanleiding van de dood van de 22-jarige Mahsa 
Amini. De bevolking schreeuwt haar afkeer voor het 
islamitisch regime uit en strijdt voor een democrati-
sche toekomst in Iran. Het lid is van oordeel dat een 
democratisch Iran een goede zaak zou zijn voor het 
Westen. Het regime reageert gewoontegetrouw met 
een bloedige onderdrukking van de betogers, waarbij 
scherpschutters zelfs het vuur openen op burgers die 
weliswaar ongewapend zijn maar gedreven worden door 
een sterke motivatie, namelijk het opkomen voor de eer-
biediging van de mensenrechten en voor de democratie 
in hun land. Het lid betreurt dat de Belgische regering 
niet publiekelijk steun heeft betuigd aan die mannen 
en vrouwen die strijden voor hun rechten en vrijheden. 
Spanje, Duitsland en nog andere EU-lidstaten hebben als 
reactie op de daden van Iran een reeks sancties tegen 
dat land voorgesteld; het lid vraagt de minister waarom 
België zich daar niet bij heeft aangesloten.

Mevrouw Safai wil vervolgens van de minister weten 
of België van plan is in te stemmen met de overbrenging 
van de terrorist Assadolah Assadi. Zij hoopt van niet 
want zulks zou volgens haar een heel negatief signaal 
zijn voor de moedige Iraniërs die op dit moment voor 
hun rechten en tegen dat vreselijke regime strijden. Een 
uitlevering van Assadi zou neerkomen op de vrijlating 
van een terrorist en op een legitimatie van het Iraanse 
regime; het lid vestigt de aandacht van de minister op de 
gruwelijke toestand in dat land. Zij hoopt dat de minister 
het voorbeeld van talrijke ministers van Buitenlandse 
Zaken van andere westerse landen zal volgen en het 
gedrag van het islamitisch regime in Iran zal veroordelen.

De heer Michel De Maegd (MR) wenst te antwoorden 
op het betoog van mevrouw Ponthier over de resolutie 
betreffende de illegale adopties. Hij herinnert eraan dat 
die resolutie in juni 2022 eenparig werd aangenomen door 
de plenaire vergadering. Hij bevestigt dat Buitenlandse 
Zaken bij dit dossier betrokken is, in die zin dat het ge-
vraagd wordt consulaire en diplomatieke hulp te verstrek-
ken aan de slachtoffers die dat wensen. De hoofdmoot 
van de betrokken resolutie behoort daarentegen tot de 

sont en préparation. Elle espère que le SPF Affaires 
étrangères et le gouvernement continueront de prêter 
attention au problème pressant de l’adoption illégale.

Mme Ponthier clôture en exprimant son regret devant 
le peu d’éléments concrets que contient l’exposé d’orien-
tation politique de la ministre. Elle y voit beaucoup de 
déclarations superficielles mais peu d’actions tangibles 
et annonce que son groupe a déposé un certain nombre 
de recommandations dans ce sens.

Mme Darya Safai (N-VA) souligne que la population 
iranienne manifeste dans les rues depuis bientôt trois 
semaines consécutives, suite à la mort d’une jeune 
femme de 22 ans, Mahsa Amini. Le peuple crie ne plus 
vouloir d’un régime islamiste et lutte pour un avenir 
démocratique en Iran. Pour la membre, un Iran démo-
cratique serait une bonne chose pour l’Occident. Le 
régime réagit comme de coutume par une répression 
sanglante des manifestants et des tireurs d’élite ouvrent 
le feu sur des citoyens sans armes mais animés d’une 
forte motivation, qui est de défendre le respect des 
droits humains et de la démocratie dans leur pays. La 
membre regrette que le gouvernement belge ne se soit 
pas exprimé publiquement pour soutenir ces hommes 
et ces femmes qui luttent pour leurs droits et libertés. 
D’autres pays comme l’Espagne, l’Allemagne et d’autres 
États membres de l’UE ont proposé un ensemble de 
sanctions à imposer à l’Iran en réaction à ces actes et 
la membre demande à la ministre pourquoi la Belgique 
n’y a pas contribué.

Mme Safai demande ensuite à la ministre si la Belgique 
a l’intention d’autoriser le transfèrement du terroriste 
Assadolah Assadi. Elle espère que ce n’est pas le cas 
car cela donnerait, selon elle, un signal très négatif aux 
Iraniens courageux qui luttent en ce moment pour leurs 
droits contre ce régime effroyable. Car livrer M. Assadi 
reviendrait à libérer un terroriste et à légitimer le régime 
iranien et la membre attire l’attention de la ministre sur 
la situation abominable dans ce pays. Elle espère que 
la ministre suivra l’exemple de nombreux ministres 
des Affaires étrangères d’autres pays occidentaux, et 
condamnera les agissements du régime islamiste de l’Iran.

M. Michel De Maegd (MR) souhaite répondre à l’inter-
vention de Mme Ponthier concernant la résolution sur 
les adoptions illégales. Il rappelle que cette résolution 
a été adoptée à l’unanimité en plénière en juin 2022. Il 
confirme que les Affaires étrangères sont impliquées dans 
ce dossier concernant l’aide consulaire et diplomatique à 
fournir aux victimes qui le souhaitent. Cependant, le corps 
de la résolution en question incombe au ministre de la 
Justice, qui est chargé de mettre sur pied une enquête 
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bevoegdheid van de minister van Justitie, die ermee 
belast is op federaal niveau en in overleg met de ge-
meenschappen en gewesten onderzoek te doen naar 
het adoptieraderwerk. De heer De Maegd hoopt ten 
stelligste dat de situatie van de slachtoffers van illegale 
adopties snel naar behoren kan worden aangepakt.

Voorts stipt het lid aan dat de Verenigde Naties in 
Genève, niet lang na het getuigenis van mevrouw Coline 
Fanon in deze commissie op  15 maart 2022, hebben 
afgekondigd dat bepaalde illegale adopties te beschou-
wen zijn als misdaden tegen de mensheid. De VN-tekst 
kwam er in het zog van de door de Belgische Kamer 
van volksvertegenwoordigers aangenomen tekst. De 
spreker is bijgevolg van oordeel dat de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen in dezen een baanbreker is 
geweest, wat hem verheugt.

B. Antwoorden van de minister

Conflict in Oekraïne

De minister beaamt dat zij inderdaad en zo snel mo-
gelijk een bezoek aan Oekraïne moet brengen. In dit 
kader identificeert en selecteert de administratie van 
Buitenlandse Zaken momenteel projecten die België op 
zeer korte termijn kan steunen. Het gaat om projecten 
die de meest dringende noden voor de wederopbouw 
tijdens de komende winter maar ook op langere termijn 
moeten helpen lenigen. De minister geeft aan dat tot 
dusver slechts een handvol Europese landen een regi-
onale aanpak voor de heropbouw van Oekraïne heeft 
aangekondigd. Die aanpak heeft niet enkel voordelen 
en er moet goed over worden nagedacht. België wacht 
af tot 25 oktober, wanneer in Berlijn de technische 
vergadering plaatsvindt waarop nader zal worden in-
gegaan op de concrete uitrol van de heropbouw en op 
de interactie tussen de EU, de andere internationale 
instellingen en de lidstaten. België zal zich in dat kader 
actief engageren. Ondertussen heeft de minister niet al-
leen ontmoetingen gehad in de marge van multilaterale 
bijeenkomsten, maar ook twee bilaterale ontmoetingen 
met haar Oekraïense ambtgenoot, Dmytro Kuleba. 
Begin september 2022 heeft ze ook deelgenomen aan 
een vergadering met de Belgische en de Oekraïense 
eerste minister.

De minister verklaart zich bewust te zijn van het feit 
dat Rusland sinds het begin van de oorlog op een mo-
gelijk gebruik van tactische kernwapens zinspeelt en dat 
nieuwe verklaringen dat discours sindsdien nog kracht 
hebben bijgezet. Hoewel het Russische discours soms 
tegenstrijdig is en een dreigement soms al even snel 
weer wordt afgezwakt, is de minister van oordeel dat het 
onaanvaardbaar is met een nucleaire dreiging te scher-
men, wat zij ook publiekelijk bevestigd heeft. Aangezien 

fédérale sur les rouages de l’adoption, en concertation 
avec les entités fédérées. M. De Maegd souligne qu’il 
espère lui aussi que la situation des victimes d’adop-
tions illégales puisse rapidement être prise en charge 
comme il se doit.

Il annonce par ailleurs que, suite au témoignage de 
Mme Coline Fanon le 15 mars 2022 devant cette com-
mission, l’ONU à Genève a décrété certaines adoptions 
illégales comme étant des crimes contre l’humanité. Le 
texte de l’ONU a été adopté dans la foulée de l’adoption 
du texte par la Chambre des représentants de Belgique. 
Il estime dès lors que la commission des Relations 
extérieures a agi en tant que précurseur à ce sujet et 
s’en félicite.

B. Réponses de la ministre

Le conflit en Ukraine

La ministre confirme qu’une visite de sa part en Ukraine 
est nécessaire et doit s’organiser dès que possible. Dans 
ce cadre, l’administration des Affaires étrangères est 
en train d’identifier et de sélectionner des projets que 
la Belgique pourra soutenir à très brève échéance. Il 
s’agit de projets qui contribuent à répondre aux besoins 
les plus urgents en matière de reconstruction au cours 
de l’hiver prochain, mais également à long terme. La 
ministre précise que jusqu’à présent, seuls quelques 
pays européens ont annoncé une approche régionale pour 
la reconstruction de l’Ukraine. Cette approche ne com-
prend pas que des avantages et doit être bien réfléchie. 
La Belgique attend la réunion technique du 25 octobre 
prévue à Berlin, qui devra clarifier l’opérationnalisation de 
la reconstruction et optimiser l’interaction entre l’UE, les 
autres institutions internationales et les États membres. 
La Belgique s’engagera activement dans ce cadre. Dans 
l’intervalle, la ministre a, outre les rencontres qui se sont 
déroulées en marge des accords multilatéraux, également 
eu deux rencontres bilatérales avec son homologue 
ukrainien, Dmytro Kuleba. Début septembre 2022, elle 
a également pris part à une rencontre en présence des 
premiers ministres belge et ukrainien.

La ministre affirme être consciente du fait que la 
Russie fait allusion, depuis le début de la guerre, à 
une possible utilisation d’armes nucléaires tactiques et 
que de nouvelles déclarations sont entretemps venues 
nourrir ce narratif. Bien que le discours russe soit par-
fois contradictoire et les menaces parfois suivies de 
démentis, la ministre juge inacceptable de brandir la 
menace nucléaire et elle l’a exprimé publiquement. Pour 
elle, puisque la Russie a formulé cette menace, il faut la 
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dat dreigement van Rusland nu eenmaal is geuit, moet 
het ook ernstig worden genomen. De Alliantie moet 
haar eenheid bewaren en zal zich niet laten intimideren, 
maar tegelijkertijd breidt ze haar status van gereedheid 
uit. De NAVO blijft inzetten op afschrikking en ontrading 
en behoudt strategische ambiguïteit over haar aanpak. 
Rusland moet beseffen dat een kernaanval de aard van 
het conflict grondig en onomkeerbaar zou veranderen.

Wat de kerncentrale van Zaporozje betreft, verzekert 
de minister dat de algemeen directeur van het IAEA, de 
heer Rafael Grossi, die zij op  29 september 2022 in 
Wenen heeft ontmoet, zich op dit dossier blijft toeleg-
gen. Het IAEA blijft met zowel Rusland als Oekraïne 
werken aan zijn project om rond de kerncentrale een 
veiligheidszone in te stellen. België steunt een derge-
lijke veiligheidszone als voorlopige maatregel, totdat de 
Russische troepen zich definitief terugtrekken. België en 
de bondgenoten nemen akte van het toetredingsverzoek 
van Oekraïne aan de NAVO. Hierover zullen de bondgeno-
ten grondig overleg moeten plegen. Over de aanvaarding 
van een toetredingsverzoek moet bij consensus door 
alle NAVO-bondgenoten worden beslist. De minister 
is van oordeel dat in deze fase de onmiddellijke steun 
aan Oekraïne voorrang moet blijven krijgen, zodat het 
land zich kan verdedigen tegen de Russische agressie.

Sancties tegen Rusland

Gelet op de jongste escalatie van de agressie door 
Rusland, meer bepaald de organisatie van illegale “re-
ferenda” in de bezette gebieden, stelt de minister wat de 
sancties betreft dat de werkzaamheden met het oog op 
een achtste sanctiepakket afgerond zijn, in samenwerking 
met de partners van België. Dat nieuwe pakket omvat 
nieuwe sectorale invoerverboden (bepaalde chemische 
producten, staal, industriële producten), nieuwe uitvoer-
verboden naar Rusland (technologische producten zoals 
halfgeleiders en industriële producten, meer bepaald 
in het domein van de luchtvaart en de dienstensector), 
nieuwe individuele maatregelen (37 nieuwe entiteiten, 
meer bepaald personen die hebben deelgenomen aan 
de organisatie van de referenda in de bezette gebieden 
en ondernemingen die een overeenkomst hebben met 
het Russische leger) en maatregelen die ertoe strekken 
de Russische inkomsten van de verkoop van aardolie op 
de wereldmarkt te beperken. Het zal bijvoorbeeld voor 
Europese operatoren (meer bepaald in de maritieme 
sector en in de verzekeringen) verboden zijn diensten 
te leveren in het kader van de verkoop van aardolie 
boven een bepaalde prijs; de levering van diensten zal 
slechts zijn toegestaan indien het olieproduct is aange-
kocht tegen een gelijke of lagere prijs. De goedkeuring 
van voormelde sancties gebeurt in samenwerking met 
de G7, die eenzelfde engagement aangaat. In principe 
hoeft dat Rusland niet te beletten voor die diensten een 

prendre au sérieux. L’Alliance doit conserver son unité et 
ne se laissera pas intimider mais poursuivra également 
la phase de préparation. L’OTAN continue de miser sur 
la dissuasion et maintient l’ambiguïté stratégique de 
son approche. La Russie doit être consciente qu’une 
attaque nucléaire changerait la nature du conflit de façon 
profonde et irréversible.

En ce qui concerne la centrale de Zaporizhzhia, 
la ministre assure que le directeur général de l’AIEA 
M. Rafael Grossi, qu’elle a rencontré à Vienne le 29 sep-
tembre 2022, reste très engagé sur le dossier. L’AIEA 
continue à travailler tant avec la Russie qu’avec l’Ukraine 
sur son projet d’établissement d’une zone de sécurité 
autour de la centrale. La Belgique soutient la création 
d’une zone de sécurité comme mesure provisoire, 
jusqu’au retrait définitif des forces russes. La Belgique 
et les alliés prennent acte de la demande d’adhésion 
de l’Ukraine à l’OTAN. Les alliés devront mener un 
débat approfondi sur cette question. L’acceptation de la 
demande d’adhésion doit être décidée par consensus 
par l’ensemble des alliés de l’OTAN. La ministre estime 
qu’à ce stade, la priorité doit rester le soutien immédiat 
à l’Ukraine pour aider le pays à se défendre contre 
l’agression russe.

Les sanctions à l’égard de la Russie

En ce qui concerne les sanctions, au vu de la der-
nière escalade de l’agression menée par la Russie, 
notamment l’organisation de “referendums” illégaux 
dans les territoires occupés, la ministre affirme que les 
travaux ont été finalisés pour l’adoption d’un huitième 
paquet de sanctions, en coopération avec les parte-
naires de la Belgique. Ce nouveau paquet comprend 
des nouvelles interdictions sectorielles d’importation 
(certains produits chimiques, acier, produits industriels), 
des nouvelles interdictions d’exportation vers la Russie 
(produits technologiques tels que les semi-conducteurs, 
et industriels, notamment dans le domaine de l’aviation 
ainsi que des services), des nouvelles mesures indivi-
duelles (37 nouvelles entités, notamment des personnes 
ayant participé à l’organisation des référendums dans 
les régions occupées et des entreprises contractante 
de l’armée russe) et des mesures visant à limiter les 
revenus de la Russie provenant de la vente de pétrole 
sur le marché mondial. Par exemple, il sera interdit aux 
opérateurs européens (notamment du secteur maritime 
et des assurances) de fournir des services dans le 
cadre d’une vente de pétrole au-dessus d’un certain 
prix; la fourniture de services ne sera autorisée que si 
le produit pétrolier est acheté à un prix égal ou inférieur. 
L’adoption desdites sanctions se fait en collaboration 
avec le G7, qui prend le même engagement. En principe, 
cela n’empêche pas la Russie de faire appel à d’autres 
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beroep te doen op andere landen, maar gelet op de 
betrokkenheid van de G7 zal de toegang beperkter en 
zeker duurder worden.

De minister benadrukt voorts dat de uitvoer van di-
amanten naar Rusland reeds deel uitmaakt van de 
sancties, maar dat de import van Russische diamanten 
naar de Europese Unie vooralsnog buiten schot blijft. 
De handel vanuit Rusland naar Antwerpen werd niet-
temin sterk teruggeschroefd door de sector. Volgens 
de minister zou die tendens zich moeten voortzetten 
en zou Rusland almaar meer geïsoleerd geraken op 
de wereldwijde diamantmarkt. Zij verduidelijkt ook dat 
de inperking pas doeltreffend kan zijn als wordt voor-
komen dat de handel vanuit Rusland zich naar centra 
verplaatst die niet dezelfde graad van transparantie en 
duurzaamheid hebben als Europa.

De minister beaamt voorts dat de Russische nucleaire 
sector niet in de voorstellen van de commissie is opge-
nomen en dus geen deel uitmaakt van de besprekingen 
over die voorstellen. Zij voegt daar evenwel aan toe dat 
de waarde van de vanuit Rusland uitgevoerde nucleaire 
brandstoffen relatief laag is in vergelijking met het totale 
inkomen inzake energie. Zij benadrukt hoe dan ook dat 
de Europese Unie wel degelijk de verbintenis is aange-
gaan om inzake energie geleidelijk minder afhankelijk 
te worden.

Volgens de minister lijdt het niet de minste twijfel dat 
België aan de zijde van Oekraïne staat in de strijd tegen 
de straffeloosheid van de misdaden die in dat land worden 
begaan. België maakt dan ook deel uit van de landen die 
het Internationaal Strafhof (ICC) betreffende die situatie 
hebben gevat en die het Hof steunen in het kader van 
de lopende onderzoeken. Bovendien heeft België op de 
eerste Ministerraad van het politieke jaar 2022 beslist 
om naar het Internationaal Gerechtshof (ICJ) te stappen 
aangaande de toepassing van het Genocideverdrag, dat 
Rusland als voorwendsel heeft gebruikt om haar aanval 
op Oekraïne in februari 2022 te rechtvaardigen. België is 
tevens partij bij de zaken die het Europees Hof voor de 
Rechten van de Mens (EHRM) behandelt aangaande de 
eerbiediging van de mensenrechten van de Oekraïners.

Plafond voor de gasprijs

Wat het plafond voor de energieprijzen betreft, geeft 
de minister aan dat België al maandenlang pleit voor 
een algemeen dynamisch Europees prijsplafond voor 
gas. Zij beschouwt dat als een krachtige, solidaire en 
betaalbare oplossing; ze blijft er derhalve voor pleiten, 
samen met een vijftiental andere lidstaten die eveneens 
voorstander zijn van een dergelijke Europese keuze. 
De minister meent dat de Europese Commissie op de 

pays pour obtenir ces services mais, vu l’implication du 
G7, l’accès sera réduit et certainement plus coûteux.

La ministre souligne par ailleurs que les exportations 
de diamants vers la Russie font déjà partie des sanc-
tions, mais que les importations de diamants depuis la 
Russie vers l’Union européenne ne sont pas reprises 
jusqu’à présent. Les flux depuis la Russie vers Anvers 
ont néanmoins été réduits de façon considérable par 
le secteur. Selon la ministre, cette tendance devrait 
se poursuivre et la Russie devrait être de plus en plus 
isolée sur le marché mondial du diamant. Elle explique 
également qu’afin d’être efficace, il faut éviter que les 
flux de la Russie se déplacent vers des centres de 
commerce qui n’ont pas le degré de transparence et 
de durabilité de l’Europe.

La ministre admet par ailleurs que le secteur nucléaire 
russe n’a pas été repris dans les propositions de la 
Commission et ne fait donc pas partie des discussions sur 
ces propositions. Mais elle ajoute que la valeur des com-
bustibles nucléaires exportés de Russie est assez faible 
par rapport au revenu total dans le domaine de l’énergie. 
Elle souligne quoi qu’il en soit que l’Union européenne a 
bel et bien pris l’engagement de sortir progressivement 
de sa dépendance dans le domaine de l’énergie.

Pour la ministre, il ne fait aucun doute que la Belgique 
est aux côtés de l’Ukraine dans sa lutte contre l’impunité 
pour les crimes qui y sont commis. Ainsi, elle fait partie 
des pays qui ont saisi la Cour pénale internationale 
(CPI) concernant cette situation et qui l’appuient dans le 
cadre des enquête en cours. De plus, au premier Conseil 
des ministres de la rentrée 2022, la Belgique a décidé 
d’intervenir auprès de la Cour internationale de Justice 
(CIJ) concernant l’application de la Convention sur le 
génocide, que la Russie a invoquée pour justifier son 
attaque de l’Ukraine en février 2022. La Belgique est 
également partie aux cas, devant la Cour européenne 
des droits de l’homme (CEDH) à Strasbourg, relatifs au 
respect des droits humains des Ukrainiens.

Plafonnement des prix du gaz

Concernant le plafonnement des prix de l’énergie, 
la ministre explique que la Belgique plaide depuis de 
nombreux mois pour un plafonnement généralisé et 
dynamique du prix du gaz au niveau européen. Pour 
elle, c’est une solution forte, solidaire et peu coûteuse 
pour laquelle elle continue de plaider, à l’instar d’autres 
États membres puisque une quinzaine d’entre eux sont 
en faveur de ce cap européen. La ministre estime que 
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Europese Top in Praag een duidelijk mandaat daartoe 
moet worden gegeven; dat zou een krachtig signaal zijn.

De verkiezingen in Italië

Wat het resultaat van de Italiaanse parlementsver-
kiezingen eind september 2022 betreft, verklaart de 
minister dat het niet aan haar is om een waardeoordeel 
te vellen over de keuzes van de kiezers bij een demo-
cratische verkiezing. Aangezien de besprekingen met 
het oog op de vorming van een regering pas van start 
zijn gegaan, is het nog te vroeg om een standpunt in 
te nemen over de strekking ervan. De verdediging van 
de democratische waarden en van de mensenrechten, 
in het bijzonder de gendergelijkheid en de rechten van 
vrouwen en meisjes, met inbegrip van de seksuele en 
voortplantingsrechten, zullen evenwel speerpunten 
van het Belgische buitenlandse beleid blijven, aldus de 
minister. Zij herinnert eraan dat Italië een belangrijk lid 
van de Europese Unie is, evenals een partner van ons 
land, en wijst erop dat de EU gevestigd is op gedeelde 
waarden. Zij stelt voorts nadrukkelijk dat de verdediging 
van die waarden en het behoud van de eenheid van de 
EU in de huidige situatie centraal moeten staan, ook 
met betrekking tot de reactie op de aanval op Oekraïne 
door Rusland.

Iran

De minister bespreekt vervolgens de toestand in 
Iran. Zij komt terug op het overlijden van Mahsa Amini, 
een jonge Iraanse vrouw van Koerdische afkomst die 
op  15 september 2022 is omgekomen in een gebouw van 
de zedenpolitie nadat ze was aangehouden. Haar dood 
heeft een brede golf van protest in een aantal Iraanse 
steden teweeggebracht. De minister heeft de arrestatie 
en de dood van de jonge vrouw publiek veroordeeld 
en aangedrongen op een geloofwaardig onderzoek ter 
zake. Zij heeft dat thema tevens aangesneden tijdens 
de ontmoeting met haar Iraanse collega, op  23 septem-
ber 2022, naar aanleiding van de algemene vergadering 
van de Verenigde Naties te New York. De minister heeft 
toen nota genomen van de toezegging van de Iraanse 
president om een onderzoek naar de zaak in te stellen 
en heeft nogmaals opgeroepen om een geloofwaardig 
onderzoek te voeren. Voorts heeft zij meegewerkt aan de 
verspreiding van een communiqué ter verdediging van 
de vrouwenrechten, zo nodig via sancties. België roept 
ertoe op een einde te maken aan het geweld jegens de 
betogers en zal er binnen de EU samen met Frankrijk, 
Duitsland, Denemarken, Spanje, Italië, de Tsjechische 
Republiek en Luxemburg voor pleiten dat de in geval 
van mensenrechtenschendingen toepasselijke sancties 

le Sommet européen de Prague doit pouvoir envoyer un 
signal fort en donnant un mandat clair à la Commission eu-
ropéenne en ce sens.

Les élections en Italie

Concernant le résultat de l’élection présidentielle 
en Italie fin septembre 2022, la ministre indique qu’il 
ne lui revient pas d’émettre un jugement de valeur sur 
le choix des électeurs dans le cadre d’une élection 
démocratique. Les discussions en vue de la formation 
d’un gouvernement ont débuté. Il est dès lors encore 
prématuré de se positionner sur les orientations qu’un 
tel gouvernement prendra. Elle signale cependant que 
la défense des valeurs démocratiques et des droits 
humains, notamment de l’égalité de genre et des droits 
des femmes et des filles, y compris des droits sexuels et 
reproductifs, continueront à constituer des priorités de la 
politique étrangère belge. La ministre rappelle que l’Italie 
est un membre important de l’Union européenne et un 
partenaire de la Belgique et que l’UE est fondée sur des 
valeurs communes. Elle souligne par ailleurs que dans 
le contexte actuel, il est essentiel que la défense de ces 
valeurs et le maintien de l’unité de l’UE soient au centre 
de l’action, y compris dans la réponse à l’agression de 
l’Ukraine par la Russie.

Iran

La ministre aborde ensuite la question de l’Iran. La 
ministre revient sur la mort, le 15 septembre 2022, d’une 
jeune femme iranienne d’origine kurde, Mahsa Amini, 
lors d’une garde à vue dans les locaux de la police des 
mœurs, qui a déclenché une large vague de protestations 
dans plusieurs villes iraniennes. Elle a publiquement 
condamné l’arrestation et la mort de la jeune femme et 
demandé qu’une enquête crédible soit réalisée. Elle a 
également abordé ce sujet lors de la rencontre qu’elle a 
eue le 23 septembre 2022 avec son homologue iranien 
à New York, en marge de l’Assemblée générale des 
Nations Unies. La ministre a alors pris note de l’enga-
gement du président iranien en faveur d’une enquête et 
réitéré son appel à la réalisation d’une enquête crédible. 
Elle a par ailleurs contribué à la diffusion d’un commu-
niqué en faveur des droits des femmes et de la prise 
de sanctions si nécessaire. La Belgique appelle à la fin 
de la violence à l’encontre des manifestants et plaidera 
au sein de l’UE, aux côtés de la France, l’Allemagne, le 
Danemark, l’Espagne, l’Italie, la République tchèque et 
le Luxembourg, pour l’application des sanctions, prévues 
dans le cadre des droits humains, aux responsables 
iraniens des services de sécurité qui se sont livrés à 
la répression contre les femmes. La ministre confirme 
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worden genomen jegens de Iraanse verantwoordelijken 
van de veiligheidsdiensten die zich schuldig hebben ge-
maakt aan de onderdrukking van vrouwen. De minister 
bevestigt aldus dat België zich wel degelijk aansluit bij 
de sancties die Iran als reactie op de desbetreffende 
gewelddaden worden opgelegd.

De minister is echter niet alleen bezorgd over de bin-
nenlandse situatie van Iran, maar ook over de volgens 
haar verontrustende rol die dat land in de regio speelt. 
De Iraanse nucleaire en balistische programma’s, alsook 
de steun aan bevriende strijdende partijen in de regio 
(Libanon, Irak, Syrië, Gaza, Jemen) zetten de veiligheid 
aldaar op de helling. Die dreiging bewijst het nut van een 
regionale veiligheidsarchitectuur, zo stelt de minister. In 
dat opzicht zou een hernieuwd nucleair akkoord (JCPoA) 
de sluitsteen voor de vrede en de stabiliteit in de regio 
moeten vormen.

Voor de minister zijn de inspanningen van Hoge 
Vertegenwoordiger Borrell en zijn team, alsmede van de 
E3 – Frankrijk, Duitsland en het Verenigd Koninkrijk – om 
een compromisvoorstel uit te werken, meer dan lovens-
waardig. Hoewel er tussen nu en de Amerikaanse tus-
sentijdse verkiezingen op  8 november 2022 waarschijnlijk 
weinig zal veranderen, hoopt ze dat de Verenigde Staten 
en Iran daarna tot een definitief akkoord zullen komen.

De minister maakt zich ook zorgen om Olivier 
Vandecasteele; haar diensten doen al het mogelijke om 
hem vrij te krijgen. Van bij diens arrestatie op  24 febru-
ari 2022 heeft België op alle mogelijke niveaus contact 
opgenomen met de Iraanse overheid, teneinde formeel te 
eisen in kennis te worden gesteld van de redenen van zijn 
opsluiting en om zijn vrijlating te verzoeken. De minister 
van Buitenlandse Zaken, alsook de eerste minister van 
België hebben snel contact opgenomen met hun Iraanse 
collega’s. De Iraanse ambassadeur in België werd sinds 
de arrestatie van de heer Vandecasteele zes keer bij 
Buitenlandse Zaken ontboden, teneinde te eisen dat onze 
landgenoot wordt vrijgelaten, dat hij overeenkomstig de 
internationale normen betere detentieomstandigheden 
zou genieten, dat hij toegang heeft tot degelijke voeding 
en regelmatig medisch wordt gecontroleerd, alsook dat 
hij contact met zijn naasten kan onderhouden. Voorts 
werd gevorderd dat de heer Vandecasteele geregeld 
contact zou kunnen hebben met de Belgische ambas-
sade, alsook toegang zou krijgen tot zijn advocaten.

De Belgische ambassade in Teheran heeft ettelijke 
demarches gedaan ten bate van Olivier Vandecasteele, 
die ondertussen vier keer bezoek heeft gekregen van de 
ambassadeur van België of diens zaakgelastigde. De 
ambassade heeft tientallen demarches gedaan met het 
verzoek om vaker een consulair bezoek toe te laten en 
zijn detentie-omstandigheden te verbeteren.

ainsi que la Belgique contribue bel et bien aux sanctions 
imposées à l’Iran en réaction à ces actes de violence.

Mais la ministre n’est pas préoccupée que par la 
situation intérieure de l’Iran car son rôle dans la région 
est également inquiétant à ses yeux. Ses programmes 
nucléaires et balistiques et le soutien qu’il apporte à 
des proxys dans la région (Liban, Iraq, Syrie, Gaza, 
Yémen) remettent en question la sécurité régionale. 
Pour la ministre, cette menace rend une architecture de 
sécurité régionale d’autant plus pertinente. À cet égard, 
un accord nucléaire renouvelé (JCPoA) devrait être la 
pierre angulaire de la paix et la stabilité dans la région.

Pour la ministre, les efforts du Haut Représentant 
Borrell et de son équipe, ainsi que du E3 – France, 
Allemagne et Royaume-Uni – pour élaborer une pro-
position de compromis sont plus que louables. Même 
si peu de choses sont susceptibles de changer d’ici les 
élections américaines de mi-mandat du 8 novembre 2022, 
elle espère que les États-Unis et l’Iran parviendront à 
un accord définitif par la suite.

 La ministre se dit préoccupée elle aussi concernant 
la situation de M. Olivier Vandecasteele et ses services 
déploient toute leur énergie à lui faire retrouver la liberté. 
Dès son arrestation le 24 février 2022, la Belgique est 
entrée en contact avec les autorités iraniennes à tous 
les niveaux possibles pour exiger de recevoir formel-
lement les raisons de son incarcération et réclamer 
sa libération. La ministre des Affaires étrangères et le 
premier ministre belges ont été rapidement en contact 
avec leurs homologues iraniens. Quant à l’ambassa-
deur d’Iran en Belgique, il a été convoqué aux Affaires 
étrangères à 6 reprises depuis le début de l’incarcération 
de M. Vandecasteele afin d’exiger sa libération, que 
ses conditions de détention s’améliorent en conformité 
avec les standards internationaux, qu’il puisse avoir 
accès à un régime alimentaire décent et à des visites 
médicales régulières, et qu’il puisse être en contact avec 
ses proches. Des contacts réguliers avec l’ambassade 
de Belgique et un accès à ses avocats ont également 
été réclamés.

L’ambassade de Belgique à Téhéran a effectué plu-
sieurs démarches en faveur d’Olivier Vandecasteele, qui 
a depuis reçu à quatre reprises la visite de l’ambassadeur 
de Belgique ou de son chargé d’affaires. L’ambassade 
a effectué des dizaines de démarches pour demander 
l’autorisation de visites consulaires plus fréquentes et 
l’amélioration de ses conditions de détention.



1610/067DOC 5556

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

De minister verzekert dat die inspanningen onver-
minderd zullen worden voortgezet. Op  23 septem-
ber 2022 heeft zij in New York trouwens een onderhoud 
met de Iraanse minister van Buitenlandse Zaken gehad 
en heeft zij hem andermaal dezelfde boodschap gebracht. 
De minister acht het belangrijk een communicatielijn met 
de Iraanse overheid open te houden, opdat de detentie 
van de heer Vandecasteele zo snel mogelijk kan worden 
beëindigd en opdat diens gevangenschap in afwach-
ting daarvan met inachtneming van de internationale 
normen verloopt. Zij bevestigt dat het Iraanse gerecht 
tot dusver geen enkele beschuldigingsgrond formeel 
heeft meegedeeld. De Iraanse overheid beweert dat de 
heer Vandecasteele zo lang wordt vastgehouden omdat 
het onderzoek naar diens dossier nog steeds loopt en 
dat de betrokkene nog steeds wordt ondervraagd. Tot 
slot heeft de minister heel snel naar haar aantreden een 
onderhoud met de familie van de heer Vandecasteele 
gehad, teneinde blijk te geven van haar steun, haar 
medeleven en haar inzet.

Wat het overbrengingsverdrag met Iran betreft, stelt 
de minister dat de minister van Justitie in juli 2022, dus 
vóór het aantreden van mevrouw Lahbib, de commissie 
voor Buitenlandse Betrekkingen alle mogelijke informatie 
heeft verschaft over de context en de bedoeling van 
het overbrengingsverdrag met Iran. Tijdens de plenaire 
zitting van 20 juli 2022 is zijzelf ook ingegaan op dat 
thema; zij verwijst derhalve naar de debatten ter zake.
Voor specifieke vragen over het transferverdrag verwijst 
ze door naar de minister van Justitie, inclusief wat de 
publicatie ervan in het Belgisch Staatsblad betreft.

Op de vraag of de naam Assadi gevallen is tijdens 
het onderhoud dat de minister heeft gehad met de 
Iraanse minister van Buitenlandse Zaken in New York 
op  23 september 2022, antwoordt de minister dat de 
naam niet is uitgesproken maar dat er naar naar de 
persoon is verwezen. De Iraanse minister heeft naar 
hem verwezen als “zijn diplomaat”, die onterecht vast 
zou zitten in België.

De mensenrechten in Xinjiang

Wat de mensenrechten in Xinjiang betreft, heeft de 
op zich al geloofwaardige informatie vanwege meerdere 
ngo’s en mensenrechtenorganisaties, namelijk dat aldaar 
grove mensenrechtenschendingen worden begaan, een 
officiëler statuut gekregen dankzij het rapport van het 
Hoog Commissariaat voor de Mensenrechten van de VN.

De minister beweert dat ze niet heeft gewacht op de 
publicatie van dit rapport om actie te ondernemen. De 
kwestie van de eerbiediging van de mensenrechten, 
met name voor de Oeigoerse minderheid, staat hoog 

 La ministre assure que ces démarches seront pour-
suivies sans relâche. Elle s’est par ailleurs entretenue 
le 23 septembre 2022 à New York avec le ministre iranien 
des Affaires étrangères et elle lui ai réitéré les mêmes 
messages. Pour elle, il est important de maintenir un 
canal de communication avec les autorités iraniennes 
pour faire en sorte qu’il soit mis fin au plus vite à la 
détention de M. Vandecasteele et que, d’ici-là, celle-ci 
se déroule dans le respect des standards internatio-
naux. La ministre confirme qu’à ce stade, aucun chef 
d’inculpation n’a été formellement communiqué par la 
justice iranienne. Les autorités iraniennes indiquent que 
la durée de cette détention est due au fait que le dos-
sier d’Olivier Vandecasteele est toujours à l’instruction 
et qu’il continue à être interrogé. Enfin, très vite après 
sa prise de fonction, la ministre s’est entretenue avec 
la famille d’Olivier Vandecasteele car il était important 
pour elle de leur manifester son soutien, son empathie 
et son engagement.

En ce qui concerne le traité de transfèrement avec 
l’Iran, la ministre se réfère au fait que le ministre de la 
Justice a donné toutes les informations possibles sur 
le contexte et l’intention du traité de transfèrement avec 
l’Iran devant la commission des Relations extérieures 
en juillet 2022, avant la prise de fonctions de la ministre. 
Elle a elle-même abordé cette question lors de la séance 
plénière du 20 juillet 2022 et réfère aux débats tenus 
à ce moment-là. Pour les questions spécifiques sur le 
traité de transfèrement, elle renvoie au ministre de la 
Justice, y compris en ce qui concerne sa publication 
au Moniteur belge.

À la question de savoir si le nom d’Assadi a été men-
tionné lors de l’entretien de la ministre avec le ministre 
iranien des Affaires étrangères à New York le 23 sep-
tembre, la ministre répond que ce nom n’a pas été 
prononcé mais que cette personne a été évoquée. Le 
ministre iranien a parlé de lui comme étant “son diplo-
mate”, qui serait détenu à tort en Belgique.

Les droits humains au Xinjiang

Pour ce qui est de la situation des droits humains 
au Xinjiang, le rapport du Haut-Commissariat pour les 
droits de l’homme de l’ONU apporte un statut plus officiel 
aux récits crédibles, déjà relayés par plusieurs ONG et 
défense des droits humains, des violations flagrantes 
qui y sont commises. 

La ministre affirme ne pas avoir attendu la publication 
de ce rapport pour agir. La question du respect des droits 
humains, en particulier envers la minorité ouïghoure, 
figure en bonne place à l’ordre du jour de tout contact 
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op de agenda van elk bilateraal contact met de Chinese 
autoriteiten. Ook in de relevante multilaterale organen 
is België zeer uitgesproken over deze kwestie. Tijdens 
de 51e zitting van de VN-Mensenrechtenraad in sep-
tember heeft België China er opnieuw toe opgeroepen 
zijn internationale verplichtingen inzake mensenrechten 
na te komen. De minister herinnert ook aan de sancties 
die in 2021 op Europees niveau zijn genomen. Samen 
met andere landen heeft België voorts aangedrongen 
op de dringende bekendmaking van dat rapport, want 
net zoals andere EU-lidstaten is ons land de mening 
toegedaan dat werk worden gemaakt van de tenuitvoer-
legging van de in dat rapport vervatte aanbevelingen en 
dat onverwijld een einde moet worden gemaakt aan de 
manifeste mensenrechtenschendingen. België steunt en 
is mede-indiener van het door het Verenigd Koninkrijk 
en de Verenigde Staten genomen initiatief om ter zake 
een voorstel van beslissing ter stemming voor te leggen 
in de Raad voor de mensenrechten. Op grond van die 
beslissing zou tijdens de zitting van de Raad voor de 
mensenrechten van maart 2023 worden gedebatteerd 
over de toestand van de mensenrechten in Xinjiang. 
Het is de bedoeling te bewerkstelligen dat dit vraagstuk 
hoog op de internationale agenda blijft staan en de 
Mensenrechtenraad in staat te stellen na te gaan hoe 
de aanbevelingen van het Hoog Commissariaat voor de 
Mensenrechten ten uitvoer worden gelegd. De minister 
waarschuwt dat zulks niet bepaald makkelijk zal zijn, 
want het zal erop aankomen de landen te overtuigen 
die meegaan in het Chinese narratief dat andere Staten 
zich niet moeten bemoeien met thema’s die China als 
“binnenlandse aangelegenheden” beschouwt. Bovendien 
moet rekening worden gehouden met de nieuwe interna-
tionale context, want ook de uitsluiting van Rusland ten 
gevolge van de inval in Oekraïne verstoort de balans. 
Daarenboven is ook de toestand van de mensenrechten 
in dat land zorgwekkend.

Taiwan

De minister benadrukt dat de recente gang van zaken 
in de Straat van Taiwan, meer bepaald naar aanleiding 
van het bezoek van mevrouw Nancy Pelosi aan Taiwan, 
bijzonder verontrustend is. Hoewel de reactie van Peking 
niet echt verrassend was, mogen internationale reizen 
van parlementsleden volgens de minister in geen geval 
een gelegenheid zijn om te intimideren. België heeft in 
dat verband zijn steun uitgesproken voor de verklaring 
die de G7 heeft uitgebracht naar aanleiding van de 
Chinese militaire oefeningen en de acties van Peking, 
omdat het volgens de minister onaanvaardbaar is dat 
China dreigt met geweld om het status quo te wijzigen. 
De geschillen tussen beide rivalen moeten zodanig wor-
den aangepakt dat het niet tot een open conflict komt; 
daarbij zou niemand gebaat zijn. Men moet zich dus 
terughoudend opstellen en werk maken van de-escalatie 

bilatéral avec les autorités chinoises. La Belgique mani-
feste aussi une opinion très tranchée sur cette question 
au sein des organismes multilatéraux pertinents. Lors de 
la 51e session du Conseil des droits de l’homme en sep-
tembre, la Belgique a de nouveau appelé la Chine à se 
conformer à ses obligations internationales en matière 
de droits de l’homme. La ministre rappelle également 
les sanctions prises au niveau européen en 2021. La 
Belgique fait par ailleurs partie des États qui ont insisté 
sur la publication urgente de ce rapport car elle estime, 
à l’instar d’autres pays de l’UE, qu’il convient d’assurer 
la mise en œuvre des recommandations de ce rapport 
et de mettre un terme, sans attendre, aux violations 
flagrantes des droits humains. La Belgique soutient et 
coparraine l’initiative du Royaume-Uni et des États-Unis 
de soumettre au vote un projet de décision du Conseil 
des droits de l’homme sur cette question. Cette décision 
prévoit l’organisation d’un débat sur la situation des droits 
humains au Xinjiang lors de la session du Conseil des 
droits de l’homme de mars 2023. L’objectif est de veiller 
à ce que cette problématique reste en haut de l’agenda 
international et de permettre au Conseil d’évaluer la mise 
en œuvre des recommandations du haut-commissaire 
des droits de l’homme. La ministre avertit que cela ne 
sera pas nécessairement facile car il faudra convaincre 
ceux qui soutiennent le narratif chinois de non-ingérence 
dans ce que la Chine considère comme “ses affaires 
internes”. Il faut aussi tenir compte du nouveau contexte 
international: la mise au ban de la Russie suite à l’inva-
sion de l’Ukraine bouleverse également les équilibres. 
Et la situation des droits humains dans ce pays est 
également préoccupante.

Taiwan

La ministre souligne que les récents développements 
dans le détroit de Taïwan, notamment suite à la visite 
sur l’île de Madame Nancy Pelosi, sont extrêmement 
préoccupants. Si la réaction de Pékin n’a pas réellement 
constitué une surprise, elle estime que les déplacements 
internationaux de parlementaires ne peuvent en aucun 
cas être utilisés comme une occasion d’intimidation. 
Dans ce cadre, la Belgique a soutenu la Déclaration 
du G7 publiée suite aux exercices militaires chinois et 
aux actions de Pékin car elle juge que la menace de la 
Chine de recourir à la force pour modifier le statu quo 
n’est pas acceptable. Les différends entre les deux rives 
doivent être gérés de manière à éviter un conflit ouvert, 
qui ne serait dans l’intérêt de personne. Il y a donc lieu 
de faire preuve de retenue, entamer une désescalade 
ainsi qu’un véritable dialogue et prendre des mesures 
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en van een echte dialoog, alsook maatregelen nemen 
om het vertrouwen te herstellen. Algemeen verzekert 
de minister dat de contacten tussen België en Taiwan 
zijn ingebed in het één-China-beleid en op politiek vlak 
onbestaande zijn. Zulks neemt echter niet weg dat België 
met Taiwan kan blijven samenwerken op economisch, 
cultureel of academisch vlak, noch dat ons land zijn 
bezorgdheid kan uiten over de recente toename van de 
spanningen. De minister blijft krachtig pleiten voor de 
deelname van Taiwan aan de multilaterale werkzaam-
heden van de gespecialiseerde internationale organi-
saties indien zulks hun werking bevordert en indien de 
agenda het wereldwijde belang dient. Dat streven naar 
een evenwichtig standpunt is een complexe oefening 
die op de proef kan worden gesteld door de huidige en 
toekomstige spanningen. Dat debat wordt tevens op 
Europees niveau gevoerd en staat – gezien de evolutie 
van de situatie – opnieuw hoog op de agenda.

Het vredesproces in het Midden-Oosten

Wat het Israëlisch-Palestijnse conflict betreft, is de 
onmiddellijke prioriteit de hervatting van een geloof-
waardig onderhandelingsproces tussen de partijen, op 
basis van het internationaal recht en de overeengekomen 
parameters, teneinde een tweestatenoplossing op basis 
van de grenzen van 1967 mogelijk te maken. Daartoe 
zal de Belgische regering er bij de partijen blijven op 
aandringen dat ze zich moeten onthouden van unilaterale 
acties die de haalbaarheid van de tweestatenoplossing 
in het gedrang zouden kunnen brengen. Wat het houden 
van een nieuwe EU-Israël-Associatieraad betreft, verwijst 
de minister naar het feit dat alle EU-lidstaten voorstander 
waren van een nieuwe EU-Israël-Associatieraad. Het 
lag in de bedoeling om na tien jaar de Euro-Israëlische 
dialoog nieuw leven in te blazen, ook over de moei-
lijkste onderwerpen zoals de bezetting, het gestrande 
vredesproces en de schendingen van het internationaal 
humanitair recht.

België is pleitbezorger van een belangrijke rol van 
de EU in de oplossing van het conflict, op voorwaarde 
evenwel dat de 27 EU-lidstaten een gemeenschappelijk 
standpunt innemen. De minister geeft aan dat de EU na 
regelmatige en lange onderhandelingen aldus unisono 
heeft kunnen spreken op de Associatieraad en ten aanzien 
van een geassocieerd land geen blijk heeft gegeven van 
verdeeldheid. Tijdens de Associatieraad van 3 oktober 
ging het niet alleen over bilaterale aangelegenheden 
inzake handel, investeringen en energie, maar ook 
over het vredesproces in het Midden-Oosten, de bezet-
ting, de schendingen van het internationaal recht, de 
mensenrechten en het internationaal humanitair recht, 
de repressie van de ngo’s en de Russische oorlog in 
Oekraïne. België heeft zich uitgesproken voor nauwere 
betrekkingen tussen de EU en Israël, op voorwaarde 

visant au rétablissement de la confiance. La ministre 
assure que d’une manière générale, les contacts de 
la Belgique avec Taïwan s’inscrivent dans le cadre de 
la politique d’une seule Chine et sont inexistants sur le 
plan politique. Cependant, ce cadre n’empêche pas la 
Belgique de poursuivre une coopération avec Taïwan dans 
les domaines économique, culturel ou universitaire, ni de 
faire part de ses inquiétudes face à la récente montée 
des tensions. La ministre continue de plaider fortement 
pour la participation de Taïwan, au niveau multilatéral, aux 
travaux des organisations internationales spécialisées 
si cela favorise leur fonctionnement et si l’ordre du jour 
sert l’intérêt mondial. Cette recherche d’une position 
équilibrée est un exercice complexe que les tensions 
actuelles et futures risquent de mettre à l’épreuve. Ce 
débat est également porté au niveau européen et est 
revenu en haut de l’agenda, compte tenu de l’évolution 
de la situation.

Le processus de paix au Moyen-Orient

En ce qui concerne le conflit israélo-palestinien, la 
priorité immédiate est la reprise d’un processus de 
négociation crédible entre les parties, fondé sur le droit 
international et des paramètres reconnus, afin de per-
mettre la solution à deux États, sur la base des frontières 
de 1967. À cette fin, le gouvernement belge continuera 
à demander aux parties de s’abstenir de toute action 
unilatérale qui pourrait compromettre la viabilité de la 
solution à deux États. En ce qui concerne la tenue d’un 
nouveau Conseil d’association UE-Israël, la ministre 
évoque le fait que tous les États membres de l’UE étaient 
favorables à un nouveau Conseil d’association UE-Israël. 
L’objectif était, après 10 ans, de revitaliser le dialogue 
entre l’UE et Israël, y compris sur les questions les plus 
difficiles telles que l’occupation, le processus de paix 
avorté et les violations du droit humanitaire international.

La Belgique est favorable à un rôle important de l’UE 
dans la résolution du conflit, à une condition, qui est 
d’adopter une position commune entre les 27 membres 
de l’UE. La ministre affirme qu’après de fréquentes 
et longues négociations, l’Europe a ainsi pu parler 
d’une seule voix lors du Conseil d’association et n’a pas 
montré de division devant un pays associé. Outre les 
questions bilatérales dans le domaine du commerce, 
des investissements et de l’énergie, les sujets abordés 
lors du Conseil d’association du 3 octobre comprenaient 
le processus de paix au Moyen-Orient, l’occupation, 
les violations du droit international, les droits humains 
et le droit humanitaire international, la répression des 
ONG, ainsi que la guerre russe en Ukraine. La Belgique 
s’est prononcée en faveur d’un approfondissement des 
relations entre l’UE et Israël, à condition qu’il soit mis 
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dat een einde wordt gemaakt aan de bezetting en dat 
het internationaal recht, de mensenrechten en het in-
ternationaal humanitair recht worden geëerbiedigd. De 
minister verduidelijkt dat de nederzettingen niet onder 
het toepassingsgebied van de associatie van Israël 
met de EU vallen. Samengevat komt het erop neer dat 
België de verdere uitbouw van de associatie met de EU 
koppelt aan de voorwaarde van een vredesproces die 
naam waardig. België heeft aldus zijn engagement voor 
een differentiatiebeleid bevestigd ten aanzien van alle 
EU-lidstaten en de Israëlische eerste minister.

Wat het differentiatiebeleid betreft, beweert de minis-
ter dat ze zich aan de afspraken van het regeerakkoord 
zal houden, in continuïteit met haar voorganger en in 
afstemming met de regering. Voor haar houdt een verdere 
uitdieping van het bilateraal en multilateraal differentia-
tiebeleid in dat maatregelen worden genomen die een 
onderscheid maken in de betrekkingen tussen Israël 
enerzijds en de nederzettingen in de bezette Palestijnse 
gebieden anderzijds. Op  31 oktober 2021 heeft de 
regering een beleid ter zake voorgesteld in een aantal 
krachtlijnen. Als eerste bevatten de toekomstige verdra-
gen tussen België en Israël, de EU-territoriale clausule 
die bepaalt dat de overeenkomst niet van toepassing is 
op gebieden die na 1967 onder Israëlisch bestuur zijn 
gekomen. Verdragen die hieraan niet voldoen, kunnen 
niet worden aanvaard. De vroegere en de toekomstige 
bilaterale verdragen hebben betrekking op het grondge-
bied van de Staat Israël, niet op de sedert 1967 bezette 
gebieden. Ten tweede zullen de ministeries van Financiën 
en Economische Zaken de controle op uit Israël inge-
voerde goederen verscherpen. Ook moeten momenteel 
de Belgische douaneautoriteiten de oorsprong van 
goederen zelf controleren. Ten derde voert de EU een 
gemeenschappelijk handelsbeleid op het niveau van de 
Europese Commissie. Op  8 september 2021 heeft de 
Commissie een burgerinitiatief om producten afkomstig 
uit de nederzettingen te verbieden ontvankelijk verklaard. 
Dat betekent dat de Commissie bereid is een onderzoek 
en een analyse uit te voeren indien in minstens zeven EU-
lidstaten binnen een jaar tijd een miljoen handtekeningen 
wordt verzameld. Dit burgerinitiatief zet het vraagstuk van 
de in- en uitvoer van en naar de bezette gebieden op de 
agenda en roept de Commissie op ter zake een standpunt 
in te nemen. België zal de gelijkgestemde EU-lidstaten 
raadplegen aangaande een eventueel voorstel van de 
Commissie. De minister wacht het resultaat hiervan af; 
er liggen geen andere suggesties op tafel. Ten vierde 
is de databank van de Verenigde Naties, die een lijst 
bevat van 112 ondernemingen die handel drijven met de 
nederzettingen, aan een update toe. België vraagt dat 
voldoende middelen van het reguliere VN-budget worden 
uitgetrokken om uitvoering te geven aan het mandaat 
van resolutie 31/36. De besprekingen hierover zullen op 
Europees en multilateraal niveau worden voortgezet.

fin à l’occupation et que le droit international, les droits 
humains et le droit humanitaire international soient 
respectés. La ministre précise que les colonies ne 
font pas partie du champ d’application de l’association 
d’Israël avec l’UE. En résumé, la Belgique conditionne la 
poursuite de l’approfondissement de l’association avec 
l’UE à un processus de paix digne de ce nom. Elle a 
ainsi réaffirmé son engagement envers la politique de 
différenciation pour tous les États membres de l’UE et 
le premier ministre israélien.

En ce qui concerne la politique de différenciation, la 
ministre indique qu’elle s’en tiendra aux dispositions 
de l’accord de gouvernement, dans la continuité de sa 
prédécesseure et en coordination avec le gouvernement. 
Pour elle, approfondir la politique de différenciation 
bilatérale et multilatérale signifie prendre des mesures 
qui différencient les relations avec Israël, d’une part, et 
les colonies dans les territoires palestiniens occupés, 
d’autre part. Le 31 octobre 2021, le gouvernement a 
proposé une politique en la matière et formulé certaines 
lignes de force. Premièrement, les futurs traités entre 
la Belgique et Israël contiendront la clause territoriale 
de l’UE stipulant que l’accord ne s’applique pas aux 
territoires qui sont passés sous administration israé-
lienne après 67. Les traités qui ne s’y conforment pas 
ne peuvent être acceptés. Les traités bilatéraux passés 
et futurs concernent le territoire de l’État d’Israël, et non 
les territoires occupés depuis 67. Deuxièmement, les 
ministères des Finances et des Affaires économiques 
renforceront les contrôles sur les marchandises impor-
tées d’Israël. Actuellement, les autorités douanières 
belges sont également tenues de contrôler elles-mêmes 
l’origine des marchandises. Troisièmement, la politique 
commerciale européenne est commune et se situe au 
niveau de la Commission. Le 8 septembre 2021, la 
Commission a déclaré recevable une initiative citoyenne 
visant à interdire les produits provenant des colonies. 
Cela signifie que la Commission est disposée à réaliser 
une étude et une analyse, à condition qu’un million de 
signatures soient recueillies dans au moins sept États 
membres de l’UE dans un délai d’un an. Cette initiative 
citoyenne soulève la question des importations et des 
exportations vers les territoires occupés et demande la 
position de la Commission sur cette question. La Belgique 
consultera les États membres like-minded de l’UE sur 
l’éventuelle proposition de la Commission. La ministre 
attend le résultat; il n’y a pas d’autres suggestions sur la 
table. Quatrièmement, la base de données des Nations 
Unies, qui répertorie 112 entreprises opérant dans les 
colonies, devrait être mise à jour. La Belgique demande 
l’allocation de fonds suffisants du budget régulier des 
Nations Unies pour mettre en œuvre le mandat de la 
résolution 31/36. Les discussions sur cette question se 
poursuivront aux niveaux européen et multilatéral.
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Tot slot heeft de minister twee opmerkingen. België zal 
geen enkele annexatie van Palestijns grondgebied erken-
nen. Zoals in het regeerakkoord staat, zal een formele 
annexatie van Palestijnse grond tot gevolg hebben dat 
België sancties zal voorstellen met gelijkgezinde landen. 
Wat de apartheid betreft, heeft België akte genomen van 
de verschillende rapporten van een aantal Palestijnse, 
Israëlische en internationale mensenrechtenorganisaties 
en van het rapport dat de Speciale Rapporteur voor de 
mensenrechtensituatie in de bezette gebieden heeft 
voorgelegd aan de Mensenrechtenraad. In verband met 
het kenmerken van apartheid wijst België erop dat het 
Internationaal Strafhof zich in zijn rechtspraak nog niet 
heeft uitgesproken over de onderdelen van de misdaad 
van apartheid. Hoe men het Israëlische regime ten aan-
zien van de Palestijnen ook wil kwalificeren, België en 
de EU zullen blijven ijveren voor de eerbiediging van het 
internationaal recht, inzonderheid van de mensenrechten 
en het internationaal humanitair recht.

De trans-Atlantische betrekkingen

De minister stipt aan dat de VS voor België een cruciale 
partner is op alle gebieden, gaande van veiligheid tot 
democratie over energiebevoorrading, klimaat en werk. 
Ter illustratie verwijst ze naar de prinselijke economische 
missie van juni 2022, waarbij tal van economische sa-
menwerkingsverbanden in innoverende sectoren zoals 
de farmacie, de levenswetenschappen of de offshore-
windenergie onder de aandacht konden worden gebracht. 
De EU-VS-Top van juni 2021 heeft de trans-Atlantische 
samenwerking nieuw leven ingeblazen, en dankzij de 
vele daaruit voortgekomen samenwerkingsverbanden 
kan dat partnerschap worden versterkt. Er is België veel 
aan gelegen de verdere uitbouw van die betrekkingen 
te ondersteunen, en ons land is van oordeel dat er moet 
worden samengewerkt om een performanter wereldwijd 
handelsstelsel te waarborgen op basis van regels en 
duurzame en veilige wereldwijde waardeketens, waarbij 
ook de wederzijdse belangen van de ondernemingen in 
beide landen vooropstaan.

Het mandaat van België in de Mensenrechtenraad

De minister stipt aan dat België, om de instrumenten 
van de Mensenrechtenraad efficiënter te maken, voor dat 
mandaat vier thematische speerpunten heeft bepaald. 
Vooreerst moet er meer rekenschap komen, moet de 
strijd tegen straffeloosheid worden opgevoerd en moet 
de rechtsstaat worden versterkt. Ten tweede moeten 
de civiele ruimte en de bescherming van de mensen-
rechtenactivisten worden verruimd. Ten derde moet de 
gelijkheid worden versterkt en moet discriminatie worden 

Enfin, la ministre a deux remarques à formuler. La 
Belgique ne reconnaîtra aucune annexion des territoires 
palestiniens. Comme indiqué dans l’accord de gouver-
nement, une annexion formelle de terres palestiniennes 
conduira la Belgique à proposer des sanctions avec des 
pays partageant le même point de vue sur la question. 
En ce qui concerne l’apartheid, la Belgique a pris note 
des différents rapports de plusieurs organisations pales-
tiniennes, israéliennes et internationales de défense des 
droits humains, ainsi que du rapport soumis au Conseil 
des droits de l’homme par le rapporteur spécial sur la 
situation des droits humains dans les territoires occupés. 
En ce qui concerne la caractérisation de l’apartheid, la 
Belgique rappelle que la Cour pénale internationale ne 
s’est pas encore prononcée sur les éléments du crime 
d’apartheid dans sa jurisprudence. Quelle que soit la qua-
lification du régime israélien applicable aux Palestiniens, 
la Belgique et l’UE continueront à promouvoir le respect 
du droit international, en particulier des droits humains 
et du droit humanitaire international.

Les relations transatlantiques

Concernant les relations transatlantiques, la ministre 
rappelle que les États-Unis sont un partenaire essentiel 
pour la Belgique dans tous les domaines, de la sécurité 
à la démocratie, en passant par l’approvisionnement en 
énergie, le climat et l’emploi. En guise d’illustration, elle 
se réfère à la Mission économique princière qui a eu lieu 
en juin 2022 et qui a permis de mettre en lumière les 
nombreuses synergies économiques dans des secteurs 
innovants tels que le pharmaceutique, les sciences de 
la vie ou l’éolien offshore. Le Sommet UE-États-Unis 
de juin 2021 a donné un nouveau souffle à la colla-
boration transatlantique et les nombreux mécanismes 
de coopération qui en découlent permettent de renfor-
cer ce partenariat. La Belgique a à cœur de soutenir 
l’approfondissement de ces relations et estime qu’il y 
a lieu de travailler ensemble pour garantir un système 
commercial mondial plus performant, fondé sur des 
règles et des chaînes de valeur mondiales durables et 
sûres, y compris dans l’intérêt mutuel des entreprises 
dans les deux pays.

Le mandat de la Belgique au Conseil des droits 
de l’homme

Concernant la manière de renforcer les outils du 
Conseil des droits de l’homme pour être plus efficace, la 
ministre pense à 4 priorités thématiques poursuivies par 
la Belgique pour ce mandat. Tout d’abord, il faut renforcer 
la responsabilité, la lutte contre l’impunité et l’état de droit. 
Ensuite, il faut promouvoir l’espace civique et la protection 
des défenseurs des droits humains. En troisième lieu, il 
faut renforcer l’égalité et lutter contre la discrimination, 
en accordant une attention particulière aux femmes. 
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tegengegaan, waarbij bijzondere aandacht moet gaan 
naar de vrouwen. Tot slot zal België de ondeelbaarheid 
en de interdependentie van de mensenrechten benadruk-
ken, ongeacht of het burgerlijke, politieke, economische, 
sociale of culturele rechten betreft. Volgens de minister 
moeten de bestaande instrumenten, zoals de bijzon-
dere procedures, optimaal worden aangewend. België 
zal samen met 46 andere leden zitting hebben in de 
Mensenrechtenraad. België zal volgens de minister op 
bepaalde momenten ongetwijfeld gefrustreerd zijn door 
het resultaat van de stemmingen. De Mensenrechtenraad 
is immers niet de weerspiegeling van een ideale we-
reld, maar van de wereld zoals die is. In die context 
probeert België een en ander aan te sturen door het 
goede voorbeeld te geven (lead by example). Zo heeft 
België beloofd bij de uitvoering van dit mandaat een 
aantal verbintenissen na te komen om de efficiëntie te 
kunnen vergroten.

Sahel/Comprehensive approach

Wat de Sahel betreft, voorziet het regeerakkoord in 
een allereerste Belgische strategie, waaraan momen-
teel wordt gewerkt. Het is de bedoeling alle Belgische 
belanghebbenden te raadplegen die in de regio actief 
zijn, teneinde de Belgische actie in een alomvattende 
aanpak (of comprehensive approach) in te bedden, 
waarbij alle Belgische actoren hun actie coördineren 
en elkaar versterken. In Niger wordt er ondertussen 
concreet aan een project gewerkt tussen Buitenlandse 
Zaken, Defensie en Ontwikkelingssamenwerking. Het 
is de bedoeling in de stad Torodi aspecten van goed 
bestuur, veiligheid en ontwikkeling te ondersteunen.

De landen van de Golf van Guinee

Met betrekking tot de landen van de Golf van Guinee 
verklaart de minister dat Benin, Togo, Ghana en Ivoorkust 
geconfronteerd worden met grootschalig geweld dat 
de hele regio bedreigt. Het komt in de eerste plaats die 
landen toe duidelijk te maken wat hun behoeften en 
verwachtingen zijn. Ghana en de diensten van Josep 
Borrell bereiden net met het oog daarop een internationale 
conferentie voor. Op Belgisch niveau zal een delegatie 
van de FOD Buitenlandse Zaken op  4 november 2022 in 
Abidjan in dialoog gaan met Ivoorkust, waarbij deze aan-
gelegenheid uiteraard aan bod zal komen. De minister 
benadrukt echter dat de Belgische defensie al deelneemt 
aan de Europese operatie tegen piraterij in de Golf van 
Guinee. Er wordt ook samengewerkt met Benin, waar 
de Belgische politie haar lokale collega’s ondersteunt.

De Democratische Republiek Congo (DRC)

De minister gaat vervolgens in op de verkiezingen in 
de DRC die voor 2023 op de planning staan. Voor de 

Et enfin, la Belgique mettra en avant l’indivisibilité et 
l’interdépendance des droits humains, qu’ils soient civils 
et politiques ou économiques, sociaux et culturels. Pour 
la ministre, il convient de faire le meilleur usage possible 
des outils existants, comme les procédures spéciales. 
La Belgique siègera au Conseil des droits de l’homme 
avec 46 autres membres. Dès lors, la ministre estime 
qu’elle sera certainement, à certains moments, frustrée 
des résultats des votes car le Conseil n’est pas le reflet 
d’un monde idéal mais du monde tel qu’il est. Dans ce 
contexte, la Belgique essaie de mener par l’exemple 
(lead by example). Ainsi, elle s’est engagée à réaliser 
ce mandat en respectant une série d’engagements qui 
devraient permettre d’être plus efficaces.

Sahel/Comprehensive approach

En ce qui concerne le Sahel, l’accord de gouvernement 
prévoit l’élaboration d’une toute première stratégie belge 
qui est actuellement en cours de préparation. L’objectif 
est de consulter l’ensemble des intéressés belges actifs 
dans cette région, afin d’inscrire l’action belge dans 
une approche globale (ou comprehensive approach), 
tous les acteurs belges coordonnant leurs actions et se 
renforçant mutuellement. Au Niger, le SPF Intérieur, la 
Défense et la Coopération au développement travaillent 
concrètement, dans l’intervalle, à un projet commun qui 
vise à soutenir des aspects de bonne gouvernance, de 
sécurité et de développement dans la ville de Torodi.

Les pays du golfe de Guinée

Pour ce qui est des pays du golfe de Guinée, la ministre 
explique que le Bénin, le Togo, le Ghana et la Côte 
d’Ivoire doivent faire face à d’importantes violences qui 
menacent la région dans son ensemble. C’est avant tout 
à ces pays de dire quels sont leurs besoins et attentes. 
Le Ghana et les services de Josep Borrell préparent 
une conférence internationale précisément à cet effet. 
Au niveau belge, une délégation du SPF Affaires étran-
gères aura un dialogue le 4 novembre 2022 avec la 
Côte d’Ivoire à Abidjan et abordera bien évidemment 
cette question. La ministre souligne cependant que la 
défense belge participe déjà à l’opération européenne 
de lutte antipiraterie dans le golfe de Guinée. De même, 
elle travaille avec le Bénin, où la police belge appuie par 
ailleurs ses confrères locaux.

La République démocratique du Congo

Les élections prévues en 2023 en RD Congo retiennent 
effectivement l’attention de la ministre. L’appui de la 
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organisatie van die verkiezingen werd België nog niet 
om bijstand gevraagd, maar mocht dat het geval zijn, 
dan zal de minister daaraan, in overleg met de minister 
van Ontwikkelingssamenwerking en Grootstedenbeleid, 
haar volle aandacht geven. België dringt aan op vrije en 
transparante verkiezingen. De aankondiging van presi-
dent Tshisekedi dat zijn land buitenlandse waarnemers 
welkom heet, vat de minister op als een stap in de goede 
richting. Algemeen is binnen de Congolese context de 
“more for more”-aanpak beter dan een paternalistische 
benadering, waarbij het bieden van hulp aan voorwaarden 
wordt gekoppeld. Wat tot slot de nadere regels van de 
militaire samenwerking betreft, verwijst de minister naar 
de minister van Defensie; ze bevestigt in dat verband 
dat de principes van het internationaal humanitair recht 
in dat kader in acht zullen worden genomen.

Zij bevestigt tevens dat zowel de DRC als Rwanda en 
Burundi België regelmatig aanspreken over gesprekken 
over Centraal-Afrika die in multilaterale fora plaatsvinden. 
Net omdat België belangrijk is voor de regio en de be-
volking ervan, dringt de minister er bij de internationale 
gemeenschap, zoals de Europese Unie, soms op aan 
bijzondere aandacht te besteden aan het gebied van 
de Grote Meren.

De minister geeft aan dat de regering uitkijkt naar de 
aanbevelingen die voortvloeien uit de werkzaamheden 
van de Bijzondere commissie Koloniaal Verleden en dat 
die zullen worden besproken zodra ze beschikbaar zijn.

Tot slot loopt het jaarmandaat van MONUSCO af 
in december 2022. De minister geeft toe dat aan dit 
mandaat geen volledige uitvoering wordt gegeven en dat 
MONUSCO er onvoldoende in slaagt de burgerbevolking 
te beschermen. België kan echter geen beslissingen 
over dat mandaat nemen, aangezien het geen lid is 
van de VN-Veiligheidsraad. Niettemin werkt ons land 
mee aan de voorbereiding van de beslissingen over de 
toekomst van die missie. Er lopen besprekingen met de 
voornaamste stakeholders ter zake, meer bepaald de 
VN, de landen die troepen sturen en de Congolezen, 
waarbij wordt nagegaan hoe dat nieuwe MONUSCO-
mandaat zou moeten worden ingevuld. De Congolezen 
zijn de belangrijkste partij bij die besprekingen. Hoe dan 
ook is het zaak een veiligheidsvacuüm te voorkomen. 
Tegelijk beraadt de EU zich over de complementariteit 
van het EU-optreden en het VN-optreden in de toekomst.

Het tegengaan van desinformatie

De minister geeft aan dat ze het belangrijk vond het 
in haar beleidsverklaring over desinformatie te hebben, 
aangezien fake news en de samenzweringstheorieën een 
belangrijke uitdaging voor voor Buitenlandse Zaken zijn 

Belgique n’a pas encore été demandé pour l’organisation 
de ces élections mais si cela devait être le cas, la ministre 
y accordera la plus grande attention, en concertation avec 
la ministre de la Coopération. La Belgique appelle à la 
tenue d’élections libres et transparentes. Pour la ministre, 
le fait que le président Tshisekedi ait annoncé la volonté 
de son pays d’accueillir des observateurs étrangers est 
un pas dans la bonne direction. De manière générale, 
dans le contexte congolais, l’approche privilégiée est 
celle du “more for more” plutôt qu’une approche pater-
naliste, telle que le conditionnement de l’aide. Enfin, en 
ce qui concerne les modalités précises de la coopération 
militaire, la ministre renvoie à la ministre de la Défense 
mais confirme que les principes de droit international 
humanitaire ne sont pas oubliés dans ce cadre.

Elle confirme également que tant la République 
démocratique du Congo que le Rwanda et le Burundi 
s’adressent régulièrement à la Belgique au sujet de 
discussions menées dans des forums multilatéraux à 
propos de l’Afrique centrale. C’est précisément parce 
que la Belgique a un intérêt pour la région et sa popu-
lation qu’elle plaide parfois au sein de la communauté 
internationale en faveur d’une attention particulière aux 
Grands Lacs, par exemple au sein de l’Union européenne.

En ce qui concerne les travaux de la commission 
spéciale Passé colonial, la ministre assure que le gou-
vernement attend les recommandations et se penchera 
dessus à ce moment-là.

Enfin, le mandat annuel de la MONUSCO expire en dé-
cembre 2022 et la ministre admet qu’à l’heure actuelle, 
ce mandat n’est pas mis en œuvre au maximum et que 
la Monusco ne protège pas suffisamment la population 
civile. Mais la Belgique n’étant pas membre du Conseil 
de sécurité, elle ne peut pas prendre de décisions sur ce 
mandat. Néanmoins, elle aide à préparer les décisions 
sur l’avenir de cette mission. Des pourparlers sont en 
cours avec les principales parties prenantes à ce débat, 
notamment l’ONU, les pays qui envoient des troupes et 
les Congolais, pour voir à quoi devrait ressembler ce 
nouveau mandat de la MONUSCO. Les Congolais sont 
la partie la plus importante dans ce débat. Mais en tout 
état de cause, il faut évider de créer un vide sécuritaire. 
En parallèle, au sein de l’UE, une réflexion est en cours 
sur la complémentarité entre actions européennes et 
onusiennes à l’avenir.

La lutte contre la désinformation

La ministre souligne qu’elle a jugé important de par-
ler de la désinformation dans son exposé, car les fake 
news et les théories conspirationnistes sont devenues 
un enjeu central pour les Affaires étrangères et qu’il 
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geworden; ze brengen hybride dreigingen met zich. Voor 
de minister vormen de eigen informatiekanalen het belang-
rijkste middel om daartegen op te treden. De overheden 
moeten hun burgers en gesprekspartners betrouwbare 
informatie ter beschikking stellen. Communicatie biedt 
enorme mogelijkheden ter bevordering van het imago 
en de belangen van België in het buitenland, alsook van 
de door ons land voorgestane waarden en standpunten. 
De minister heeft de Belgische ambassadeurs verzocht 
ter zake extra waakzaamheid aan de dag te leggen; in 
dat verband hebben zij hun rapportering aangescherpt. 
Bepaalde actoren, zoals Rusland, gaan ter zake zeer 
offensief te werk en laten geen middel onbenut. In heel 
wat landen wordt die desinformatie gretig gedeeld via de 
sociale media, waardoor ze niet alleen naar de bevolking 
haar weg vindt, maar soms zelfs ook naar de overheden. 
Daarenboven heeft de minister de hoofden van de posten 
verzocht het verspreiden van desinformatie ook bij de 
lokale pers tegen te gaan, onder meer bij ontmoetingen 
met journalisten. Ze heeft hen tevens aangemoedigd nog 
verder te gaan, de influencers van de publieke opinie 
op te sporen en hen te contacteren. Er wordt nagegaan 
of nog andere actiemiddelen kunnen worden ingezet, 
zoals de opleiding van het personeel, of nog concrete 
projecten die kunnen worden gesteund, meer bepaald 
met de VN. De desinformatie heeft immers een invloed 
op tal van vredeshandhavingsmissies, zowel in Mali, de 
Centraal-Afrikaanse Republiek als de DRC.

Het Belgische voorzitterschap van de EU

De minister geeft aan dat de voorbereidingen voor 
het Belgische EU-voorzitterschap goed vlotten en de 
afgelopen weken in een stroomversnelling zijn gekomen, 
inzonderheid op budgettair vlak, een cruciaal onderdeel 
en één van de sleutels tot het welslagen van het voor-
zitterschap. De minister streeft naar een doeltreffend, 
ecologisch en resultaatgericht voorzitterschap. Het zal 
dus bovenal zaak zijn te focussen op relevante evene-
menten die het Europese project vooruithelpen en dicht 
bij de burger staan. Volgens de minister schieten de 
voorbereidingen inzake het budget goed op. Sinds enkele 
weken lopen er op het federale niveau besprekingen om 
de prioriteiten en de vereiste middelen na te gaan om 
een efficiënt voorzitterschap te verwezenlijken. Er zal fors 
meer budget moeten worden uitgetrokken om het aantal 
personeelsleden sterk op te trekken op Buitenlandse 
Zaken, bij de Permanente Vertegenwoordiging, maar ook 
in de talrijke andere betrokken federale departementen. 
Daarbij dient ook rekening te worden gehouden met de 
huidige budgettaire beperkingen.

De Europese politieke gemeenschap

De Europese politieke gemeenschap zal op  6 ok-
tober 2022 voor de eerste keer in Praag vergaderen. 

s’agit de vecteurs de menaces hybrides. Pour elle, le 
premier moyen d’action réside dans les outils d’infor-
mation propres. Il est du devoir des autorités de fournir 
des informations fiables aux citoyens et aux interlocu-
teurs. La communication offre d’énormes possibilités 
de promotion à l’étranger de l’image et des intérêts de 
la Belgique, ainsi que des valeurs et positions qu’elle 
défend. En termes de diagnostic, la ministre a demandé 
une vigilance accrue aux ambassadeurs belges, qui ont 
renforcé leur rapportage sur cette dimension. Certains 
acteurs sont très offensifs sur la question, comme la 
Russie, qui ne se refuse aucun moyen. Dans de nom-
breux pays, cette désinformation évolue en terrain fertile 
à travers les réseaux sociaux, touchant la population et 
influant parfois même sur les autorités officielles. D’autre 
part, elle a demandé aux chefs de poste de poursuivre 
leurs efforts vis-à-vis de la presse locale, notamment 
à l’occasion de rencontres avec les journalistes. Elle 
les a aussi encouragés à aller plus loin, à identifier les 
influenceurs d’opinion publique et prendre contact avec 
eux. D’autres moyens d’action sont examinés, comme la 
formation des agents, ou des projets concrets à soutenir. 
Notamment avec l’ONU, car l’effet de la désinformation 
touche de nombreuses opérations de maintien de la paix, 
du Mali à la RD Congo, en passant par la République 
centrafricaine.

La présidence belge de l’UE

La ministre indique que les préparatifs de la présidence 
belge de l’UE vont bon train et se sont accélérés ces 
dernières semaines, notamment en matière budgétaire, un 
volet crucial et l’une des clés du succès de la présidence. 
La ministre souhaite que cette présidence soit efficace, 
écologique et focalisée sur les résultats. Il s’agira donc 
avant tout de favoriser des évènements pertinents, qui 
font avancer le projet européen et touchent les citoyens 
de près. Pour la ministre, les préparatifs sur le budget 
se déroulent bien et des discussions sont en cours au 
niveau fédéral depuis plusieurs semaines pour identifier 
les priorités et les moyens nécessaires pour réaliser une 
présidence efficace. Parmi les postes budgétaires impor-
tants, il faudra nécessairement procéder à des renforts 
conséquents en personnel, aux Affaires étrangères, à la 
Représentation permanente mais également dans les 
nombreux autres départements fédéraux concernés. Tout 
cela compte tenu des restrictions budgétaires actuelles.

 La Communauté politique européenne

La Communauté politique européenne tiendra sa 
première réunion le 6 octobre 2022 à Prague. Il s’agit 
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België vindt dit weliswaar een interessant concept, dat 
echter geen alternatief voor de uitbreiding van de EU 
mag zijn. De politieke gemeenschap streeft ernaar te 
voorzien in een Europabreed forum om in dialoog te 
gaan over strategie en beleid, waarbij alle Europese 
landen rond de grondwaarden worden verenigd, los 
van de mate waarin ze behoren tot de EU of ermee zijn 
geassocieerd. Die eerste vergadering zou de politieke 
cohesie van het Europese continent ten goede moeten 
komen, alsook een pan-Europese dialoog tot stand 
moeten brengen over het beheer van het continent. 
België pleit in dezen voor een deelname van een zeer 
groot aantal landen, teneinde de Europeanen met el-
kaar te verbinden en te bewijzen dat er wel degelijk een 
gemeenschappelijke grondslag van gedeelde waarden 
bestaat. Dat alle landen – met uitzondering van Rusland 
en Wit-Rusland – bijeenkomen, vindt de minister een 
zeer krachtig signaal van deze eerste vergadering, die de 
koers zal uitzetten voor het vervolg dat aan dit initiatief 
zal worden gegeven.

De herziening van de Europese verdragen

De minister wijst erop dat de herziening van de 
Europese verdragen werd geopperd in het raam van de 
werkzaamheden inzake de Conferentie over de toekomst 
van Europa. België was van meet af aan een fervent 
voorstander van de Conferentie over de toekomst van 
Europa, en de federale regering heeft dan ook een aantal 
belangrijke evenementen in dat kader georganiseerd. Op 
initiatief van de FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Ontwikkelingssamenwerking werden nationale 
burgerparticipatiepanels georganiseerd. De uiteindelijke 
aanbevelingen van die panels vormden belangrijke input 
voor de werkzaamheden van de Conferentie en zijn 
opgenomen in de 49 slotaanbevelingen, die hun beslag 
hebben gekregen in 326 maatregelen. De Conferentie 
kan dan ook als een zeer positief initiatief worden be-
schouwd, aldus de minister; zij bevestigt dat andere 
gelijkaardige burgerinitiatieven gepland zijn, inzonderheid 
in het kader van het Belgische voorzitterschap van de 
Raad in 2024. Wat de uit de Conferentie voortvloeiende 
aanbevelingen betreft, komt het elk van de Europese 
instellingen toe er op het eigen bevoegdheidsdomein 
gevolg aan te geven en te trachten ze in de praktijk te 
brengen. In die context heeft het Europees Parlement 
op basis van artikel 48 van het Verdrag betreffende de 
Europese Unie ertoe opgeroepen een Conventie te 
houden om de verdragen te herzien, met het oog op 
de tenuitvoerlegging van het zeer geringe aandeel van 
aanbevelingen van de Conferentie die zulks echt vereisen.

In de Raad van de EU rijst momenteel niet alleen de 
vraag hoe de Raad op die oproep zal reageren, maar 
ook of een dergelijke oefening wenselijk is. België is in 
se niet gekant tegen een herziening van de verdragen, 

pour la Belgique d’une idée intéressante, qui ne doit 
pas être une alternative à l’élargissement mais dont 
l’objectif est d’établir un lieu de dialogue stratégique et 
politique à l’échelle continentale, qui permette d’ancrer 
tous les pays européens autour des valeurs fondamen-
tales, indépendamment de leur degré d’intégration ou 
d’association avec l’UE. Cette première réunion devrait 
renforcer la cohérence politique du continent européen 
et établir un dialogue pan-européen sur la gestion du 
continent. La Belgique plaide pour une participation très 
large, afin de rallier les Européens entre eux et affirmer 
l’existence d’un socle commun de valeurs partagées. 
Que tous se réunissent, excepté la Russie et le Belarus, 
est pour la ministre un signal très fort de cette première 
réunion, qui sera déterminante pour la suite qui sera 
donnée à cette initiative.

La révision des traités européens

La ministre rappelle que l’idée de la révision des 
traités européens est née à la suite des travaux sur la 
Conférence sur l’avenir de l’Europe. La Belgique a été un 
fervent partisan de la Conférence sur l’avenir de l’Europe 
depuis le début et plusieurs évènements d’importance 
ont été organisés au niveau du gouvernement fédéral. 
À l’initiative du SPF Affaires étrangères, des panels 
nationaux participatifs de citoyens ont été organisés 
et leurs recommandations finales ont contribué de 
manière substantielle aux travaux de la Conférence et 
se retrouvent dans les 49 recommandations finales, qui 
ont été traduites en 326 mesures. La ministre confirme 
donc que la Conférence est considérée comme une ini-
tiative très positive et que d’autres initiatives citoyennes 
similaires sont envisagées, notamment dans le cadre de 
la présidence belge du Conseil en 2024. S’agissant des 
recommandations issues de la Conférence, il appartient 
à chacune des institutions européennes d’y donner 
suite, dans leur domaine de compétences respectif, 
et de tenter de les faire aboutir. Dans ce contexte, le 
Parlement européen a invoqué l’article 48 du traité sur 
l’UE pour appeler au lancement d’une Convention qui 
mènerait à une révision des traités, afin de pouvoir mettre 
en œuvre la très faible proportion de recommandations 
issues de la Conférence qui le requièrent vraiment.

L’une des questions qui se posent actuellement au 
Conseil de l’UE est de savoir quelle réponse le Conseil 
donnera à cet appel, mais aussi si un tel exercice est 
opportun. Pour sa part, la Belgique n’est pas opposée 
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op voorwaarde dat zulks de Unie efficiënter kan maken. 
Voor een dergelijke oefening mag dan echter wel vrij 
makkelijk een meerderheid kunnen worden gevonden, 
maar het is veel moeilijker die herziening ook rond te 
krijgen, aangezien alle lidstaten daarmee eenparig moe-
ten instemmen en die herziening moeten bekrachtigen. 
Dat was het geval bij vorige herzieningen van verdragen, 
zoals die van het Verdrag van Lissabon, waarvan de 
bekrachtiging zeer moeizaam verliep. De minister is er 
niet van overtuigd dat de aandacht en de energie van de 
Europese Unie thans daaraan moeten worden besteed. 
Ze geeft voorts aan dat de overgrote meerderheid van 
de aanbevelingen van de Conferentie over de toekomst 
van Europa in werkelijkheid in het huidige raamwerk van 
de verdragen ten uitvoer kan worden gelegd. Het is dus 
zaak eerst te focussen op het wetgevende werk, temeer 
daar heel wat aanbevelingen ook betrekking hebben op 
domeinen waarin de Europese Unie reeds actief is. Er 
moet dus beter worden gecommuniceerd over wat er 
reeds gebeurt. Dat debat kan op Europees niveau worden 
opgestart tijdens de Raad Algemene Zaken van 18 ok-
tober 2022. België is tevens ingenomen met het debat 
dat het Tsjechische voorzitterschap heeft gelanceerd 
over het mogelijke gebruik van overbruggingsclausu-
les, die het mogelijk maken om, met inachtneming van 
bepaalde voorwaarden, Europese regelgeving eenparig 
met gekwalificeerde meerderheid aan te nemen zonder 
aan de verdragen te tornen. België had graag gezien dat 
vaker met gekwalificeerde meerderheid wordt gestemd 
op het vlak van het gemeenschappelijk buitenlands en 
veiligheidsbeleid, teneinde de geopolitieke geloofwaardig-
heid van de EU te boosten. Dat is trouwens een belofte 
van de regering.

Economische diplomatie

Inzake de diplomatieke bezoeken voor de komende 
twee jaar staat onder meer een prinselijke economische 
missie naar Senegal in mei 2023 op het programma. 
Daarbij zal vooral aandacht gaan naar energie, de agro-
industrie, de logistiek, diensten en gezondheidszorg. 
Eind 2023 zal nog een prinselijke economische missie 
naar Australië plaatsvinden. De missies voor 2024 moe-
ten nog worden gepland. Naast die missies staan ook 
staatsbezoeken op de agenda, die altijd een sterke 
economische invalshoek hebben. De minister is tevens 
van plan activiteiten in het kader van economische di-
plomatie te organiseren tijdens haar bezoeken aan het 
buitenland, teneinde de uitmuntendheid van de Belgische 
ondernemingen onder de aandacht te brengen, alsook 
om de troeven van ons land als aantrekkelijke bestem-
ming voor buitenlandse investeringen uit te spelen. De 
economische missie naar Japan staat gepland van 5 tot 
en met 9 december en voorziet in activiteiten in Tokio, 
Nagoya, Osaka en Kyoto. Het volledige programma 
moet nog zijn beslag krijgen; dat is de taak van teams 

à une révision des traités, à condition que cela permette 
de rendre l’Union plus efficace. Mais il faut aussi tenir 
compte du fait que si un tel exercice est assez facile à 
lancer en termes de majorité requise, il est par contre 
beaucoup plus difficile à faire atterrir, puisqu’il nécessite 
l’unanimité et la ratification par tous les États membres. 
C’était le cas lors des précédentes révisions de trai-
tés, dont celui de Lisbonne, dont la lors ratification a 
été très difficile. La ministre n’est pas certaine que 
l’Union européenne devrait concentrer son attention et 
son énergie à cela à l’heure actuelle. Elle souligne par 
ailleurs que la très grande majorité des recommandations 
issues de la Conférence sur l’avenir de l’Europe sont 
en réalité réalisables dans le cadre actuel des traités. 
Il y a donc lieu de d’abord se concentrer sur ce travail 
législatif, d’autant plus que bon nombre des recomman-
dations touchent aussi à des domaines dans lesquels 
l’Union européenne est déjà active. Il faut donc mieux 
communiquer sur ce que se fait déjà. Cette discussion 
pourra être lancée au niveau européen lors du Conseil 
Affaires générales du 18 octobre 2022. La Belgique 
accueille aussi positivement le débat lancé par la pré-
sidence tchèque sur l’utilisation potentielle des clauses 
passerelles qui permettent, à certaines conditions, de 
faire passer des matières européennes de l’unanimité 
à la majorité qualifiée, sans réouverture des traités. La 
Belgique souhaite notamment que le vote à la majorité 
qualifiée soit davantage utilisé dans le domaine de la 
politique étrangère et de sécurité commune, de manière 
à renforcer la crédibilité géopolitique de l’UE. C’est 
d’ailleurs un engagement du gouvernement.

Diplomatie économique

Concernant les visites diplomatiques prévues ces 
deux prochaines années, une mission économique 
princière est prévue au Sénégal en mai 2023. L’énergie, 
l’agro-industrie, la logistique, les services et la santé 
seront les secteurs d’attention. Une autre mission éco-
nomique princière est prévue en Australie fin 2023. Les 
missions de 2024 ne sont pas encore programmées. 
À cela s’ajoutent les visites d’État, qui comprennent 
toujours un important volet économique. La ministre 
compte également organiser des activités de diplomatie 
économique lors de ses déplacements à l’étranger, à la 
fois pour mettre en valeur l’excellence des entreprises 
belges et vendre les atouts de la Belgique comme 
destination attractive pour les investisseurs étrangers. 
Concernant la mission économique au Japon, elle 
devrait se dérouler du 5 au 9 décembre et des activités 
seront organisées à Tokyo, Nagoya, Osaka et Kyoto. 
Le programme complet n’est pas encore finalisé. Les 
équipes sont en ce moment en mission au Japon pour 
finaliser le programme. L’accent sera mis notamment sur 



1610/067DOC 5566

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

die momenteel op missie in Japan zijn. De klemtoon 
van de missie zal vooral liggen op de sector van de 
hernieuwbare energie, life sciences en de auto-industrie.

Armenië – Azerbeidzjan

De minister bevestigt dat de spanningen tussen 
Armenië en Azerbeidzjan sinds het einde van de tweede 
Nagorno Karabach-oorlog eind 2020 regelmatig oplopen. 
De Armeniërs en de Azeri schuiven de verantwoordelijk-
heid voor elke schending van het staakt-het-vuren syste-
matisch op elkaar af, en in het Armeens-Azerbeidjaanse 
grensgebied zijn geen internationale onafhankelijke waar-
nemers aanwezig. In de periode van 13 tot 15 september 
werd door de sterkste opflakkering van geweld plaats 
sinds het Memorandum van 2020 een einde gemaakt 
aan het conflict over de enclave. De Armeniërs beschul-
digen de Azeri ervan te pogen bepaalde strategische 
hoogten op Armeens grondgebied te bezetten. De Azeri 
verklaren dan weer dat ze een poging tot infiltratie heeft 
willen verijdelen van een Armeense eenheid die mijnen 
op het Azerbeidjaanse grondgebied wou plaatsen. 
In beide kampen zijn honderden doden gevallen. De 
minister vindt het niet alleen onaanvaardbaar dat de 
recente opflakkering van geweld een hoge menselijke 
tol heeft geëist, maar ook dat Azerbeidzjan voor het 
eerst burgers met aanvalsdrones en zware artillerie op 
enkele kilometers van het grensgebied heeft bestookt.

De minister verwijst ook naar beelden van executies 
van Armeense krijgsgevangen die op sociale media 
circuleerden, en die dan oorlogsmisdaden betreffen, 
als die authentiek zijn. Azerbeidzjan wordt dan ook 
opgeroepen alles in het werk te stellen om het voorval 
te onderzoeken en de schuldigen te straffen. Als de 
Azerbeidzjaanse autoriteiten hiertoe niet in staat blijken 
te zijn, roept België op tot een onafhankelijk onderzoek 
ter zake. De internationale gemeenschap, waaronder 
de EU en België, heeft er onmiddellijk toe opgeroepen 
het geweld in toom te houden en te de-escaleren, erop 
wijzend dat alleen de politieke en de diplomatische weg 
soelaas kan brengen. Nog ruim vóór die kwalijke evolutie 
had de minister met haar Armeense en Azerbeidjaanse 
ambtgenoten gesproken over het vredesproces in de 
raam van de Algemene Vergadering van de Verenigde 
Naties en had ze hun meegedeeld dat ons land wil helpen 
het conflict te beslechten. Bij die gelegenheid hebben 
beiden bevestigd dat hun respectieve land veel belang 
hecht aan het onderhandelingsproces, dat weliswaar 
moeizaam verloopt, maar niettemin noodzakelijk is om 
de oorlog te beëindigen.

Tot slot bevestigt de minister dat het Minsk-proces 
vastzit omdat de drie medevoorzitters – Frankrijk, de 
Verenigde Staten en Rusland – niet met elkaar praten 
door de Russische oorlog in Oekraïne. Daarom wordt 

les secteurs des énergies renouvelables, des sciences 
de la vie et de l’automobile.

Arménie – Azerbaidjan

La ministre confirme que depuis la fin de la deuxième 
guerre du Haut-Karabagh fin 2020, les tensions entre 
l’Arménie et l’Azerbaïdjan s’accroissent régulièrement. 
Les Arméniens et les Azéris se rejettent systématiquement 
la responsabilité de chaque violation du cessez-le-feu et 
il n’y a pas d’observateurs internationaux indépendants 
dans la région frontalière arméno-azerbaïdjanaise. Dans 
la période du 13 au 15 septembre, la plus grande flambée 
de violence depuis le Mémorandum de 2020 a mis fin au 
conflit autour de l’enclave. Les Arméniens accusent les 
Azéris de tenter d’occuper certaines hauteurs stratégiques 
sur le territoire arménien. Les Azéris, pour leur part, 
déclarent avoir voulu déjouer une tentative d’infiltration 
d’une unité arménienne pour poser des mines sur le ter-
ritoire azéri. Le bilan humain est de plusieurs centaines 
de morts dans les deux camps. Pour le ministre, ce qui 
est inacceptable dans la récente flambée de violence 
n’est pas seulement le lourd coût humain qui a été payé, 
mais aussi le fait que l’Azerbaïdjan, pour la première 
fois, a pris des civils pour cible à quelques kilomètres 
de la zone frontalière avec des drones d’attaque et de 
l’artillerie lourde.

La ministre évoque également les images montrant 
des exécutions de prisonniers de guerre arméniens qui 
ont été diffusées sur les médias sociaux et qui, si elles 
sont authentiques, constituent des crimes de guerre. 
L’Azerbaïdjan est dès lors exhorté à mettre tout en œuvre 
pour enquêter sur cet incident et pour sanctionner les 
coupables. S’il s’avère que les autorités azerbaïdjanaises 
n’en sont pas capables, la Belgique appelle à mener une 
enquête indépendante sur la question. La communauté 
internationale, y compris l’UE et la Belgique, a immédia-
tement appelé à l’endiguement et à la désescalade, en 
soulignant que les moyens politiques et diplomatiques 
sont les seules issues possibles. D’ailleurs, bien avant 
ces funestes développements, la ministre avait discuté 
du processus de paix avec ses homologues arméniens 
et azerbaïdjanais, en marge de l’Assemblée générale 
des Nations Unies, et leur avait fait part du soutien de 
la Belgique à une résolution du conflit. L’un et l’autre 
avaient confirmé l’attachement de leur pays au processus 
de négociation, certes difficile mais indispensable pour 
sortir de la guerre.

Enfin, la ministre confirme que le protocole de Minsk 
est dans une impasse car les trois coprésidents – la 
France, les États-Unis et la Russie – refusent de se 
parler en raison de la guerre en Ukraine. C’est pourquoi 
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er gewacht op een vierde onderhandelingsronde die 
binnenkort tussen de Armeense en de Azerbeidzjaanse 
gezagsdragers geïnitieerd zal worden.

Het Maghreb-gebied

Voor België is de migratieagenda met Afrikaanse 
landen, in het bijzonder met Noord-Afrikaanse landen 
die zowel herkomst-, transit- als aankomstlanden zijn, 
belangrijk, zowel in de bilaterale verhoudingen als op 
multilateraal vlak. De minister is van mening dat de 
readmissie van uitgeprocedeerde asielzoekers en van 
irreguliere migranten moet toenemen. Zij verwijst naar de 
staatssecretaris voor Asiel en Migratie voor vragen over 
migratiepacten en de terugkeer van uitgeprocedeerde 
asielzoekers. België onderzoekt alle mogelijkheden om 
de vrijwillige of gedwongen terugkeer van uitgeproce-
deerde asielzoekers naar hun land van herkomst in de 
Maghreb te vergemakkelijken.

Handelsbeleid

De minister brengt in herinnering dat het Belgische 
handelsbeleid aan bod is gekomen in een in juli 2022 ge-
publiceerd voortgangsrapport, dat door vice-eersteminister 
Clarinval werd toegelicht.

Na een aantal jaren waarin de assertiviteit en de 
duurzaamheid van het Europese handelsbeleid werden 
benadrukt, zal in de komende maanden waarschijnlijk 
ook de bilaterale handelsagenda weer op de voorgrond 
staan. Er wordt over verschillende akkoorden onder-
handeld, waarvan sommige in de komende maanden 
worden gesloten, zoals de modernisering van de as-
sociatieovereenkomst met Chili.

België is tevreden dat de onderhandelingen tot mo-
dernisering van de associatieovereenkomst met Chili 
vlot verlopen en hoopt dat die snel een ambitieuze en 
evenwichtige overeenkomst zullen opleveren. Volgens 
de minister blijft het belangrijk de politieke relaties en de 
handelsbetrekkingen met de gelijkgestemde landen nau-
wer aan te halen, zo niet zou het aldus ontstane vacuüm 
weleens kunnen worden ingevuld door landen die het 
minder nauw nemen met onder meer duurzame handel 
en ontwikkeling. De Belgische offensieve economische 
belangen in die onderhandelingen hebben voornamelijk 
betrekking op de toegankelijkheid van de overheids-
opdrachten, de vrije toegang tot de dienstenmarkt, het 
afschaffen van de nog resterende tariefbelemmeringen, 
transparantie en de strijd tegen corruptie. België is voorts 
ingenomen met het deel van de overeenkomst dat over 
landbouw gaat, en dan vooral met de beslissing om de 
automatische verhoging van bepaalde landbouwquota 
ten voordele van Chili op te heffen. Tot slot moet die 

on s’attend à un quatrième cycle de négociations, qui 
sera bientôt lancé entre les responsables arméniens et 
azerbaïdjanais.

La région du Mahgreb

La Belgique accorde de l’importance à l’agenda migra-
toire conclu avec les pays africains, en particulier avec 
les pays de l’Afrique du Nord, qui sont à la fois des pays 
d’origine, de transit et d’arrivée, tant dans les relations 
bilatérales que sur le plan multilatéral. La ministre estime 
qu’il convient d’augmenter le taux de réadmission des 
demandeurs d’asile déboutés et des migrants en situation 
irrégulière. En ce qui concerne les questions à propos 
des pactes migratoires et du retour des demandeurs 
d’asile déboutés, elle renvoie à la secrétaire d’État à 
l’Asile et la Migration. La Belgique examine l’ensemble 
des possibilités visant à faciliter le retour volontaire ou 
forcé des demandeurs d’asile déboutés vers leur pays 
d’origine au Maghreb.

Politique commerciale

La ministre rappelle que la politique commerciale de 
la Belgique a fait l’objet d’un rapport d’état d’avance-
ment en juillet 2022 qui a été exposé par le vice-premier 
ministre Clarinval.

Après plusieurs années, marquées par l’assertivité 
et la durabilité de la politique commerciale européenne, 
l’agenda commercial bilatéral fera probablement aussi son 
retour sur le devant de la scène. Différentes conventions 
font l’objet de négociations, qui aboutiront à la conclusion 
de certaines d’entre elles au cours des prochains mois, 
notamment la modernisation de la convention d’asso-
ciation avec le Chili.

La Belgique se félicite du bon déroulement des 
négociations visant à moderniser l’accord d’associa-
tion avec le Chili et espère aboutir rapidement à un 
accord ambitieux et équilibré. Il reste important, pour 
la ministre, de renforcer les relations commerciales 
et politiques avec les pays like-minded, sans quoi la 
place laissée vacante pourrait être occupée par des 
pays moins regardants, notamment sur le commerce et 
le développement durables. Les intérêts économiques 
offensifs de la Belgique dans ces négociations sont 
principalement l’accessibilité des marchés publics, 
l’accès libre au marché des services, la suppression 
des barrières tarifaires restantes, la transparence et la 
lutte contre la corruption. La Belgique se réjouit en outre 
du volet agricole de l’accord, en particulier quant à la 
décision de supprimer l’augmentation automatique de 
certains quotas agricoles au bénéfice du Chili. Enfin, cet 
accord doit être le plus ambitieux possible en termes 
de développement durable, moyennant des dispositions 
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overeenkomst de lat zo hoog mogelijk leggen op het 
vlak van duurzame ontwikkeling, middels bepalingen 
inzake handel en gender, alsook inzake duurzame voed-
selketens. De onderhandelingen werden echter reeds 
in oktober 2021 beëindigd, waardoor het niet meer zo 
eenvoudig is de nieuwe benadering van de Europese 
Commissie met betrekking tot duurzame handel en ont-
wikkeling daarin op te nemen. Indien Chili niet bereid is 
de tekst te herzien, zal een pragmatische aanpak vereist 
zijn om vooruitgang te boeken. De Commissie moet nu, 
na overleg met de Chileense overheid, een structuur en 
een formaat voor de overeenkomst voorstellen.

Wat de overeenkomst met de Mercosur-landen be-
treft, kan de minister niet bevestigen of de Europese 
Commissie aan een nota werkt, aangezien de lidstaten 
daarvan niet in kennis zijn gesteld. De jongste maanden 
valt in dat verband weinig nieuws te noteren, gezien de 
presidentsverkiezingen in Brazilië van 2 oktober. Een 
aantal lidstaten – waaronder Tsjechië, dat momenteel de 
Raad van de EU voorzit, alsook Zweden en Spanje, die 
vervolgens het voorzitterschap zullen opnemen – willen de 
debatten de komende weken opnieuw opstarten. België 
blijft erbij dat de huidige versie van de overeenkomst niet 
voor bekrachtiging vatbaar is. De overeenkomst moet 
worden aangevuld met juridisch bindende en uitvoer-
bare voorwaarden, via een aanvullend protocol dat de 
bepalingen inzake het tegengaan van ontbossing moet 
aanscherpen, de uitbouw van de sociale rechten moet 
waarborgen en de kwetsbare Europese landbouwsectoren 
beter moet beschermen. Ook de nieuwe aanpak inzake 
duurzame ontwikkeling moet erin worden opgenomen. De 
minister beklemtoont niettemin dat het uiterst belangrijk 
is dat deze overeenkomst in werking treedt en dat een 
akkoord beter is dan helemaal geen akkoord, zowel op 
het strikt commerciële en geopolitieke vlak, als op het 
vlak van ecologie en duurzame ontwikkeling.

De ontbossing zal niet gebaat zijn bij de niet-onder-
tekening van de overeenkomst, integendeel: zonder die 
overeenkomst beschikt de EU niet over een hefboom om 
de Zuid-Amerikaanse partners ertoe aan te zetten de 
vereiste milieubeleidsmaatregelen aan te nemen om in 
aanmerking te blijven komen voor de handelsvoordelen 
die deze overeenkomst biedt. Bovendien zouden andere 
internationale actoren die minder milieuvriendelijk inge-
steld zijn, daarmee hun voordeel kunnen doen. Op het 
vlak van duurzame ontwikkeling voorziet de overeenkomst 
in bindende, maar niet-uitvoerbare verbintenissen met 
betrekking tot basisprincipes die betrekking hebben op 
bepaalde internationale verdragen of richtlijnen, zoals 
de Universele Verklaring van de Rechten van de Mens, 
de Overeenkomst van Parijs inzake het klimaat, IAO-
verdragen of nog de OESO-gids over de zorgplicht. De 

relatives au commerce et au genre, ainsi qu’aux sys-
tèmes alimentaires durables. Toutefois, le fait que les 
négociations auraient été clôturées en octobre 2021 ne 
facilite pas l’inclusion de la nouvelle approche de la 
Commission sur le commerce développement durable. 
Si le Chili ne souhaite pas une réouverture du texte, 
une position pragmatique sera nécessaire pour aller de 
l’avant. La Commission doit maintenant proposer une 
structure et un format de l’accord, suite à ses contacts 
avec les autorités chiliennes.

Concernant l’accord avec les pays du Mercosur, la 
ministre ne peut pas confirmer si la Commission euro-
péenne travaille sur une note car cela n’a pas été com-
muniqué aux États membres. Peu d’éléments nouveaux 
ont été notés ces derniers mois, étant donné l’élection 
présidentielle au Brésil le 2 octobre. Plusieurs États 
membres souhaitent relancer les discussions dans 
les prochaines semaines, notamment la présidence 
tchèque du Conseil de l’UE et les futures présidences 
suédoise et espagnole. La Belgique estime toujours que 
l’accord ne peut pas être ratifié en l’état. Des conditions 
additionnelles juridiquement contraignantes et exécu-
toires doivent être jointes à l’accord, via un protocole 
additionnel qui doit renforcer les dispositions relatives à 
la lutte contre la déforestation, assurer le renforcement 
des droits sociaux et mieux protéger les secteurs agri-
coles sensibles européens. La nouvelle approche en 
matière de développement durable doit également être 
reflétée. La ministre souligne néanmoins que l’entrée 
en vigueur de cet accord est cruciale et qu’un accord 
est préférable à l’absence d’accord, tant sur le plan 
strictement commercial et géopolitique, que sur le plan 
environnemental et du développement durable.

Sur le plan environnemental, ne pas signer l’accord ne 
règlerait pas la question de la déforestation. Au contraire, 
abandonner l’accord empêcherait l’UE de disposer 
d’un levier pour inciter les partenaires sud-américains 
à adopter les politiques environnementales nécessaires 
pour continuer à jouir des bénéfices commerciaux induits 
par l’accord. Par ailleurs, d’autres acteurs internationaux 
moins regardants sur le plan environnemental pourraient 
en profiter. Sur le plan du développement durable, 
l’accord prévoit des engagements contraignants mais 
non exécutoires, sur des principes fondamentaux, qui 
concernent certaines conventions ou lignes directrices 
internationales comme la Déclaration universelle de 
droit de l’homme, l’Accord de Paris sur le climat, des 
conventions de l’OIT ou le guide OCDE sur le devoir 
de vigilance. De nouveau, ne pas ratifier l’accord ferait 
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minister herhaalt dat indien de EU de overeenkomst niet 
bekrachtigt, ze zichzelf een hefboom onthoudt om de 
partnerlanden ertoe aan te zetten de vereiste hervor-
mingen door te voeren.

Het Multilateraal Investeringstribunaal

België blijft zich in werkgroep III van de Commissie 
van de Verenigde Naties voor het internationaal han-
delsrecht inzetten voor een hervorming van de huidige 
ad-hocarbitrageregeling voor geschillen tussen inves-
teerders en Staten. Samen met de Europese Unie en 
haar lidstaten promoot ons land met name de oprichting 
van een Multilateraal Investeringstribunaal dat op termijn 
de ISDS-arbitrage zou moeten vervangen. Tijdens de 
zittingen van februari en september 2021 heeft een eer-
ste lezing van het statuut van het toekomstige Tribunaal 
plaatsgevonden; dat voorstel zal in het tweede semester 
van 2023 worden herbesproken. Het is de bedoeling om 
tegen 2026 een volledig hervormingspakket te kunnen 
voorleggen. Het is belangrijk dat België actief blijft om 
tegen het einde van de onderhandelingen als lid van 
die Commissie te worden herkozen en dus ook over het 
uiteindelijke pakket te kunnen stemmen.

Handel en duurzame ontwikkeling

De verhouding tussen handel en duurzame ont-
wikkeling is een thema dat zowel in de handelsover-
eenkomsten als op internationaal niveau een almaar 
belangrijkere plaats inneemt, onder meer binnen de 
Wereldhandelsorganisatie. Volgens de minister is de 
bekendmaking door de Europese Commissie van haar 
mededeling over de tenuitvoerlegging van de hoofdstuk-
ken “Handel en duurzame ontwikkeling” (TSD-bepaling 58) 
een belangrijke fase. Dat initiatief zal het mogelijk maken 
een daadwerkelijke tenuitvoerlegging van de sociale 
normen en van de milieunormen te waarborgen in het 
kader van de handelsovereenkomsten van de Europese 
Unie. België is met die mededeling derhalve ten zeerste 
ingenomen. De minister pleit er namelijk voor dat prag-
matische oplossingen zouden worden gevonden om 
die aanpak in de nieuwe overeenkomsten op te nemen. 
Bij de reeds geratificeerde overeenkomsten kan van de 
herzieningsclausules van die overeenkomsten gebruik 
worden gemaakt, al is het noodzakelijk realistisch te 
blijven daar zulks niet mogelijk is zonder de medewer-
king van de partners. Voorts preciseert de minister dat 
de overeenkomsten eerst moeten zijn geratificeerd, 
alvorens de erin opgenomen herzieningsclausules in 
werking kunnen worden gesteld. Dat is met name het 
geval voor CETA. Zij roept dan ook op tot een spoedige 
ratificering van die overeenkomst, opdat in samenwerking 
met de Canadezen gebruik kan worden gemaakt van de 
herzieningsclausule van de overeenkomst.

perdre à l’UE le levier pour inciter les pays partenaires 
à mettre en œuvre les réformes nécessaires.

Le Tribunal multilatéral d’investissements

La Belgique poursuit ses efforts dans le cadre du 
groupe de travail III de la Commission des Nations Unies 
pour le droit commercial international pour réformer le 
système actuel d’arbitrage ad-hocpour  les différends 
entre investisseurs et États. Avec l’Union européenne et 
ses États membres, la Belgique promeut, notamment, la 
création d’une Cour multilatérale d’investissement, qui 
devrait à terme remplacer l’arbitrage ISDS. Une première 
lecture du statut de la future Cour a été effectuée lors 
des sessions de février et de septembre 2021 et cette 
proposition sera rediscutée au second semestre 2023. 
L’objectif est de fournir un ensemble complet de réformes 
d’ici 2026. Il est important que la Belgique continue 
d’être active pour être réélue en tant que membre de 
cette Commission d’ici la fin des négociations et puisse 
voter sur le paquet final.

Commerce et développement durable

La relation entre le commerce et le développement 
durable est une thématique qui a une place de plus en 
plus importante, tant dans les accords commerciaux 
qu’au niveau international, notamment à l’OMC. Pour 
la ministre, la publication par la Commission euro-
péenne de sa communication sur la mise en œuvre 
des chapitres “Commerce et développement durable” 
(TSD58) constitue une étape importante. Cette initiative 
permettra de garantir une mise en œuvre effective des 
normes sociales et environnementales dans le cadre 
des accords commerciaux de l’Union européenne. La 
Belgique accueille dès lors cette communication de 
manière très positive. La ministre plaide en effet pour 
que des solutions pragmatiques soient trouvées afin 
d’inclure cette approche dans les nouveaux accords. 
Concernant les accords qui ont déjà été ratifiés, il est 
possible de faire appel aux clauses de révision de ces 
accords mais il faut rester réaliste car cela n’est pas 
possible sans coopération des partenaires. Par ailleurs, 
la ministre précise que les clauses de révision comprises 
dans les accords ne peuvent pas être activées tant que 
ceux-ci n’ont pas été ratifiés. C’est notamment le cas du 
CETA. Elle appelle donc à une ratification rapide de cet 
accord afin de pouvoir faire appel à la clause de révision 
de l’accord, en coopération avec les Canadiens.
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NAVO – Defensie en veiligheid – STAR-plan

Aangaande het budget dat België besteedt aan zijn 
NAVO-verplichtingen heeft de regering, als reactie op 
de aanbevelingen van de NAVO-Top van Wales in 2014, 
de initiatieven van de vorige regering versterkt. Het gaat 
onder meer om de actualisering van de strategische 
visie, bekend als het STAR-plan, waarin voor 2030 een 
defensiebegroting van 1,54 % van het bbp in uitzicht 
wordt gesteld.

Voorts heeft de regering ter gelegenheid van de Top 
van Madrid nieuwe toezeggingen gedaan om het per-
centage van de defensie-uitgaven tegen 2035 op  2 % 
te brengen. Dit is een grote stap vooruit, die tijdens de 
volgende regeerperiodes verwezenlijkt moet worden. 
Binnen de NAVO moet snel worden nagedacht over de 
doelstellingen voor de defensie-uitgaven na 2024. België 
zal aandacht moeten blijven besteden aan deze kwestie 
om zijn geloofwaardigheid bij zijn partners te behouden.

Na de aanneming van het Strategisch Kompas 
in maart 2022 heeft de Europese Raad van mei 2022 nieu-
we ambitieuze defensiedoelstellingen vastgesteld. België 
zal alles in het werk stellen om de tenuitvoerlegging van 
die beslissingen te vergemakkelijken en om zijn eigen 
bijdrage te maximaliseren. Het STAR-defensieplan 
voorziet onder meer in een provisie ten behoeve van de 
Belgische deelname aan Europese programma’s voor 
capaciteitsontwikkeling. Bovendien neemt ons land deel 
aan door de NAVO opgezette programma’s zoals DIANA 
en het Innovatiefonds. Verscheidene Belgische onder-
nemingen zijn in dat verband trouwens geselecteerd, 
waaronder de innovatieversneller WSL en meerdere 
testcentra, zoals Flanders Make, IMEC en het Von 
Karman Institute VKI.

TPNW – NPV – Nuclear Sharing Agreement van 
de NAVO

Wat de kernwapens betreft, was België in juni 2022 als 
waarnemer aanwezig op de Conferentie van Staten die 
partij zijn bij het Verdrag tot verbod van kernwapens in 
Wenen, maar het betreft geen eerste stap naar de on-
dertekening van dit verdrag. Het standpunt van België 
over dat verdrag is niet veranderd. De minister merkt 
op dat in de tijdens die eerste conferentie aangenomen 
slotverklaring met geen woord wordt gerept over de 
toestand in Oekraïne noch over de nucleaire dreiging 
van Rusland, al moet erbij worden gezegd dat laatst-
genoemd land geen partij is bij het verdrag. Tijdens 
de NPV-toetsingsconferentie waren de Staten die bij 
het TPNW partij zijn, bereid om de centrale rol van het 
NPV als hoeksteen van de mondiale nucleaire non-
proliferatie- en ontwapeningsstructuur te herbevestigen, 

OTAN – Défense et sécurité – Plan Star

En ce qui concerne le budget consacré par la Belgique 
à ses obligations à l’égard de l’OTAN, le gouvernement a 
renforcé les initiatives prises par le précédent gouverne-
ment, en réaction aux recommandations du sommet de 
l’OTAN au pays de Galles qui s’est tenu en 2014. Il s’agit 
notamment de l’actualisation de la vision stratégique, 
connue sous le nom de plan STAR, qui prévoit que le 
budget de défense atteindra 1,54 % du PIB en 2030.

Dans le cadre du sommet de Madrid, le gouverne-
ment a en outre pris de nouveaux engagements afin 
de porter les dépenses en matière de défense à 2 % 
en 2035. Il s’agit d’une grande avancée, qu’il conviendra 
de concrétiser au cours des prochaines législatures. Il 
conviendra de réfléchir rapidement, au sein de l’OTAN, 
aux objectifs relatifs aux dépenses en matière de défense 
après 2024. La Belgique devra continuer à être attentive 
à cette question afin de rester crédible auprès de ses 
partenaires.

Après l’adoption de la Boussole stratégique 
en mars 2022, le Conseil européen de mai 2022 a fixé 
de nouveaux objectifs ambitieux en matière de défense. 
La Belgique fera tout pour faciliter la mise en œuvre de 
ces décisions et pour maximiser sa propre contribution. 
Le plan STAR de la défense prévoit entre autres une 
provision pour la participation de la Belgique à des pro-
grammes européens de développement capacitaire. À 
cela s’ajoute une participation à des programme mis en 
place par l’OTAN comme DIANA et le Fonds d’innovation. 
Plusieurs entreprises belges ont d’ailleurs été sélec-
tionnées dans ce cadre, parmi lesquels l’accélérateur 
d’innovation WSL et plusieurs centres de test, tels que 
Flanders Make, IMEC et Von Karman Institute VKI.

TIAN – TNP – Nuclear Sharing Agreement de l’OTAN

En ce qui concerne les armes nucléaires, la Belgique 
a participé en tant qu’observateur à la Conférence 
des États parties au Traité sur l’interdiction des armes 
nucléaires (TIAN), qui a eu lieu à Vienne en juin 2022, 
mais la ministre précise que cela ne constitue pas un 
premier pas vers la signature de ce traité. La position 
de la Belgique vis-à-vis de ce traité n’a pas changé. La 
ministre fait remarquer que la déclaration finale adoptée 
à cette première conférence ne fait aucune mention de 
la situation en Ukraine et de la menace nucléaire par 
la Russie, alors même que la Russie n’est pas partie 
au traité. Lors de la conférence de révision du TNP, les 
États parties au TIAN étaient prêts à réaffirmer le rôle 
central du TNP en tant que pierre angulaire de l’architec-
ture mondiale de non-prolifération et de désarmement 
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maar zij vormen geen homogeen front en zijn er niet 
in geslaagd om bij de beraadslagingen collectief een 
relevante invloed te doen gelden. In dit stadium lijkt het 
TPNW dan ook geen gunstige nieuwe dynamiek op 
gang te brengen, ook al zal België de dialoog in stand 
blijven houden. De Nuclear Sharing Agreements van 
de NAVO blijven volledig in overeenstemming met het 
NPV en worden door de Staten die bij het NPV partij zijn, 
aanvaard. De bondgenoten zijn hun NPV-verplichtingen 
altijd nagekomen en zullen dat blijven doen.

Op  18 november 2022 zal in Dublin de vergade-
ring plaatsvinden voor de aanneming van de Political 
Declaration on Strengthening the Protection of Civilians 
from the Humanitarian Consequences arising from the use 
of Explosive Weapons in Populated Areas (EWIPA). De 
minister wil zich bij die consensuele verklaring aansluiten, 
maar gaat vooralsnog na op welk niveau België verte-
genwoordigd zal zijn. Die politieke verklaring wordt ook 
positief onthaald in het kader van de Eerste Commissie 
van de Verenigde Naties.

Foreign Terrorist Fighters

Aangaande de strijd tegen het gewelddadig extremisme 
in Syrië en de detentie van Foreign Terrorist Fighters 
(FTF) onderstreept de minister dat een aantal Belgen in 
de kampen in Noordoost-Syrië volgens de criteria van 
de Nationale Veiligheidsraad niet voor repatriëring in 
aanmerking komen. Het gaat om mannen die sowieso 
niet in aanmerking komen, dan wel om vrouwen die 
geen moeder zijn. Maar ook om Belgische kinderen van 
wie de moeder de Belgische nationaliteit verloren heeft 
tengevolge van een proces in België. Het gewijzigde 
beleid van de Nationale Veiligheidsraad is gericht op het 
beste belang van het kind. Hierbij kunnen ook moeders 
worden gerepatrieerd als dat vrijwillig gebeurt, als het niet 
anders kan en als ze een veiligheidsscreening van onze 
veiligheids- en inlichtingendiensten hebben doorlopen. 
Concreet steunt België het Internationale Rode Kruis 
(ICRC) in zijn werkzaamheden, inclusief in Syrië. Een 
en ander is niet specifiek gericht op de werking van het 
ICRC in de kampen, maar draagt bij aan de aandacht 
voor de humanitaire omstandigheden in de kampen.

Turkije

De minister benadrukt dat Turkije een belangrijke 
partner is op het vlak van migratie en veiligheid. Het 
is ook een NAVO-bondgenoot. Aan dat land kan dus 
in zekere zin niet voorbij worden gegaan. De minister 
betreurt de spanningen tussen Turkije en Griekenland 
en veroordeelt de agressieve retoriek van Turkije. In 
verband met de bilaterale spanningen in de Egeïsche 
Zee roept België op tot de-escalatie en tot dialoog om de 

nucléaire, mais ils ne constituent pas un front homogène 
et ne sont pas parvenus à peser collectivement sur les 
délibérations. À ce stade, le TIAN ne semble donc pas 
apporter une nouvelle dynamique positive, même si la 
Belgique continuera à maintenir le dialogue. En ce qui 
concerne les accords de partage nucléaire de l’OTAN, 
ils continuent d’être pleinement cohérents avec le TNP 
et sont acceptés par les États parties au TNP. Les Alliés 
ont toujours respecté leurs obligations au titre du TNP 
et continueront de le faire.

La réunion pour l’adoption de la Déclaration politique 
sur le renforcement de la protection des civils contre les 
conséquences humanitaires découlant de l’utilisation 
d’armes explosives dans les zones peuplées (EWIPA) 
aura lieu à Dublin le 18 novembre 2022 et la ministre 
souhaite s’associer à cette déclaration consensuelle 
mais examine encore à quel niveau la Belgique sera 
représentée. Cette déclaration politique est également 
accueillie favorablement dans le cadre de la première 
commission des Nations Unies.

Foreign Terrorist Fighters

En ce qui concerne la lutte contre l’extrémisme violent 
en Syrie et la détention de combattants terroristes étran-
gers (FTF), la ministre souligne qu’un certain nombre de 
Belges, postés dans les camps du Nord-Est de la Syrie, 
ne sont pas éligibles au rapatriement selon les critères 
du Conseil national de sécurité. Il s’agit soit d’hommes 
qui ne sont de toute façon pas éligibles, soit de femmes 
qui ne sont pas mère, mais également d’enfants belges 
dont la mère a été déchue de la nationalité belge à la 
suite d’un procès en Belgique. La nouvelle politique du 
Conseil national de sécurité met l’accent sur l’intérêt 
supérieur de l’enfant. Dans ce cadre, le rapatriement de 
mères est également possible s’il est volontaire, s’il n’y 
a pas d’autre solution et si elles satisfont à un contrôle 
de sécurité effectué par nos services de sécurité et de 
renseignement. Concrètement, la Belgique soutient la 
Croix-Rouge internationale (CICR) dans son travail, y 
compris en Syrie, pas spécifiquement dans le cadre du 
travail qu’elle effectue Rouge dans les camps, mais en 
contribuant à l’attention portée aux conditions humani-
taires dans ces camps.

La Turquie

En ce qui concerne la Turquie, la ministre souligne 
que ce pays est un partenaire important en matière de 
migration et de sécurité. C’est également un allié au 
sein de l’OTAN. Ce pays est donc en quelque sorte 
incontournable. La ministre déplore les tensions entre la 
Turquie et la Grèce et condamne la rhétorique agressive 
de la Turquie. En ce qui concerne les tensions bilatérales 
en mer Égée, la Belgique appelle à la désescalade et 
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bilaterale geschillen op te lossen; indien nodig kan dat via 
arbitrage gebeuren teneinde een conflict te voorkomen. 
De minister bevestigt dat Turkije de afgelopen jaren 
verder af is komen te staan van het EU-lidmaatschap. 
De programma’s inzake mensenrechten en inzake de 
rechtsstaat voor het middenveld in het kader van het 
pretoetredingsinstrument dienen het gemeenschappelijk 
belang. België blijft van mening dat de binnenlandse 
situatie in Turkije een belemmering vormt voor verdere 
stadia op weg naar toetreding. De minister beklemtoont 
evenwel dat het pleidooi voor een formele intrekking van 
de kandidatuur van Turkije niet de vereiste unanieme 
steun zal krijgen. De betrekkingen met Turkije komen 
geregeld in het gedrang. Zulks is niet alleen te wijten 
aan het Turkse interventionisme in de regio, maar ook 
aan het feit dat de mensenrechten en de rechtsstaat 
gaandeweg minder worden geëerbiedigd. Om de span-
ningen met Turkije het hoofd te bieden, heeft België 
zich in Europees verband verbonden tot een positieve 
benadering. Dat betekent dat ons land op bilateraal en 
op Europees echelon gewonnen is voor de voortzetting 
van de politieke en consultatieve contacten betreffende 
de mensenrechten en de rechten van minderheden, de 
consulaire aangelegenheden, de terrorismebestrijding, de 
Foreign Terrorist Fighters (FTF), de migratie, de econo-
mische en de handelskwesties evenals de regionale en 
de internationale aangelegenheden. Het is wenselijk dat 
de betrekkelijke de-escalatie die in 2021 in het oostelijke 
Middellandse Zeegebied heeft plaatsgevonden, aanhoudt 
in 2022. De toenemende spanningen tussen Turkije en 
Griekenland moeten door een hervatting van de dialoog 
worden bedaard teneinde de positieve agenda niet in 
gevaar te brengen. De bal ligt in het kamp van Turkije.

Voorts is België tegen een nieuwe Turkse militaire 
operatie in Noord-Syrië gekant, daar een militaire operatie 
tegen de SDF in Noord-Syrië de gezamenlijke strijd tegen 
IS in de regio Syrië-Irak zou kunnen schaden. Bovendien 
zou zulks de burgers onvermijdelijk bijkomend leed be-
rokkenen. Turkije heeft de boodschap gekregen. België 
veroordeelt elke schending van de territoriale integriteit 
van Syrië en van Irak door regionale mogendheden, 
ongeacht of het daarbij gaat om Turkije, Iran of Israël.

De rechtsstaat in Europa

De minister heeft de bevordering van de rechtsstaat 
in Europa aangemerkt als een prioriteit. België heeft 
zich op dit stuk sterk geëngageerd en het is van belang 
dienaangaande een uitgesproken standpunt in te ne-
men en te handhaven. Het gaat hier om fundamentele 
waarden die verankerd zijn in artikel 2 van het Verdrag 
betreffende de Europese Unie, die het bindmiddel vor-
men van het Europese bouwwerk en waarover niet te 
onderhandelen valt. In de Raad Algemene Zaken heeft 

au dialogue pour résoudre les différends bilatéraux, 
si nécessaire moyennant un arbitrage afin d’éviter le 
conflit. La ministre confirme que la Turquie s’est éloi-
gnée de l’adhésion à l’UE ces dernières années. Les 
programmes relatifs aux droits humains et à l’état de 
droit pour la société civile, dans le cadre de l’instrument 
de préadhésion, sont d’un intérêt commun. La Belgique 
reste d’avis que la situation intérieure de la Turquie fait 
obstacle à de nouvelles étapes vers l’adhésion. Mais la 
ministre souligne que le plaidoyer pour un retrait formel de 
la candidature turque ne recevra pas le soutien unanime 
requis. Or les relations avec la Turquie sont régulièrement 
mises à mal, en raison de l’interventionnisme turc dans 
la région, mais aussi de la détérioration du respect des 
droits humains et de l’état de droit. Pour faire face aux 
tensions avec la Turquie, la Belgique s’est engagée, 
dans le contexte européen, à adopter une approche 
positive. Cela signifie qu’au niveau bilatéral et européen, 
la Belgique est favorable à la poursuite des contacts 
politiques et de consultation sur les droits humains et 
des minorités, les affaires consulaires, la lutte contre 
le terrorisme, les Foreign Terrorist Fighters (FTF), la 
migration, les questions économiques et commerciales, 
ainsi que les affaires régionales et internationales. Il est 
souhaitable que la désescalade relative en Méditerranée 
orientale en 2021 se poursuive en 2022. Les tensions 
croissantes entre la Turquie et la Grèce doivent être 
calmées par la reprise du dialogue, de manière à ne 
pas compromettre l’agenda positif. La balle est dans le 
camp de la Turquie.

Par ailleurs, la Belgique s’oppose à une nouvelle 
opération militaire turque dans le nord de la Syrie car 
une opération militaire contre les FDS dans le Nord de 
la Syrie pourrait nuire à la lutte commune contre Daesh 
dans la région Syrie-Irak. De plus, cela entraînerait iné-
vitablement des souffrances supplémentaires pour les 
citoyens. Le message a été transmis à la Turquie. La 
Belgique condamne toute violation de l’intégrité territoriale 
de la Syrie et de l’Irak par des puissances régionales, 
que ce soit la Turquie, l’Iran ou Israël.

État de droit en Europe

Pour la ministre, l’état de droit en Europe est une 
priorité essentielle sur laquelle la Belgique est très 
engagée et il est important de maintenir une position 
ferme sur cette question. Ces valeurs fondamentales, 
reprises à l’article 2 du Traité sur l’Union européenne 
constituent le ciment de la construction européenne et 
ne sont pas négociables. La Belgique fait régulièrement 
part de ses préoccupations, au sein du Conseil Affaires 
générales, concernant les développements inquiétants 
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België meermaals te kennen gegeven dat het zich 
zorgen maakt over de situatie in Hongarije en Polen. 
Daarnaast maakt ons land stelselmatig gebruik van de 
aan de lidstaten geboden mogelijkheid om zich uit te 
spreken in bij het Europees Hof van Justitie aanhangig 
gemaakte inbreukprocedures, naar aanleiding van de 
Hongaarse LGBTQI-wet bijvoorbeeld. In dit specifieke 
geval heeft België beslist de Europese Commissie bij 
te treden. Ook het conditionaliteitsmechanisme voor de 
rechtsstaat is stof voor debat. De Europese Commissie 
heeft het op  27 april 2022 geactiveerd ten aanzien van 
Hongarije. Men maakt zich namelijk zorgen over hoe 
Boedapest EU-middelen besteedt. De Commissie is 
gestoten op systematische onregelmatigheden bij de 
gunning van overheidsopdrachten, stelt vast dat de 
strafrechtelijke procedures weinig doeltreffend zijn en 
is tot de bevinding gekomen dat het aan een raamwerk 
ontbreekt om corruptie afdoende te bestrijden. Daarom 
heeft de Commissie op  18 september 2022 voorgesteld 
om 65 % van de middelen (ongeveer 7,5 miljard euro) 
voor drie operationele programma’s van het cohesiebeleid 
op te schorten. De Raad heeft nu een maand de tijd om 
met een gekwalificeerde meerderheid van stemmen te 
beslissen of die maatregelen al dan niet worden aan-
genomen. Die termijn kan met twee maanden worden 
verlengd, om Hongarije de gelegenheid te bieden cor-
rigerende maatregelen te treffen. De Hongaarse regering 
heeft 17 toezeggingen gedaan om die zorgpunten aan 
te pakken; het gaat daarbij om een aanscherping van 
de audit- en controlemechanismen en om een daad-
krachtigere bestrijding van corruptie. Hongarije heeft 
zich ertoe verbonden dat het de Commissie tegen uiter-
lijk 19 november 2022 volledig in kennis zal stellen van 
de tenuitvoerlegging van de belangrijkste maatregelen 
daartoe. België zal de situatie nauwlettend blijven volgen.

De minister volgt de achteruitgang van de rechtsstaat 
in Polen en de problemen in verband met de vrouwen-
rechten en de onafhankelijkheid van de rechterlijke 
macht op de voet, zowel bilateraal via de ambassade 
aldaar en via contacten met het middenveld als in het 
raam van de Europese mechanismen. Zo is België erg 
bedrijvig inzake artikel 7 van het Verdrag betreffende de 
Europese Unie en wordt onderzocht of een uitbreiding 
van het toepassingsgebied mogelijk is. Voorts is Polen 
één van de vijf landen die de Raad van de Europese 
Unie zal bespreken tijdens de volgende dialoog over 
de rechtsstaat op  18 november 2022. België zou zich 
daarbij opnieuw moeten uitspreken over bepaalde kern-
thema’s: de onafhankelijkheid van de rechterlijke macht, 
de bestrijding van corruptie, mediapluralisme en insti-
tutionele waarborgen. België volgt ook aandachtig de 
besprekingen over de tenuitvoerlegging van het Poolse 
herstelplan. De goedkeuring daarvan werd gekoppeld 
aan de naleving van bepaalde strikte voorwaarden inzake 

en Hongrie et en Pologne et utilise systématiquement la 
possibilité offerte aux États membres d’intervenir dans 
les procédures d’infractions qui sont portées devant la 
Cour européenne de Justice, comme c’est le cas avec 
la “loi hongroise sur les LGBTQI”. La Belgique a décidé 
d’intervenir en soutien de la Commission européenne sur 
ce cas particulier. Le mécanisme de conditionnalité fait 
également l’objet de discussions et a officiellement été 
déclenché à l’encontre de la Hongrie par la Commission 
le 27 avril 2022, en raison de préoccupations sur la 
manière dont Budapest gère les fonds européens. La 
Commission constate des irrégularités systématiques 
dans l’attribution des marchés publics et peu d’effica-
cité des poursuites pénales et l’absence d’un cadre 
efficace de lutte contre la corruption. En conséquence, 
le 18 septembre 2022, la Commission a proposé la sus-
pension de 65 % des crédits (environ 7,5 milliards d’euros) 
pour trois programmes opérationnels de la politique de 
cohésion. Le Conseil dispose maintenant d’un mois 
pour décider à la majorité qualifiée de l’adoption ou 
non de ces mesures, délai qui peut être prolongé de 
deux mois pour laisser à la Hongrie l’opportunité de 
mettre en œuvre des mesures correctives. Le gouver-
nement hongrois a pris 17 engagements pour répondre 
à ces préoccupations, concernant le renforcement des 
mécanismes d’audit et de contrôle et du cadre de lutte 
contre la corruption. La Hongrie s’est engagée à informer 
pleinement la Commission sur la mise en œuvre des 
principales mesures d’application d’ici le 19 novembre. 
La Belgique continuera à suivre de près la situation.

En ce qui concerne la détérioration de l’état de droit 
en Pologne et les questions de droits des femmes et 
d’indépendance judiciaire, la ministre suit le sujet de 
près, tant de manière bilatérale via l’ambassade sur 
place et les contacts avec la société civile, que dans 
le cadre des mécanismes européens. Notamment, la 
Belgique est très active sur l’article 7 et souhaite voir 
si une extension du champ d’application est possible. 
Par ailleurs, la Pologne est l’un des cinq pays qui feront 
l’objet d’une discussion au Conseil de l’Union euro-
péenne lors du prochain dialogue sur l’état de droit 
le 18 novembre 2022. La Belgique devrait de nouveau 
y intervenir sur les thèmes clés que sont l’indépendance 
de la justice, la lutte contre la corruption, le pluralisme 
des médias et les garanties institutionnelles. La Belgique 
suit également avec attention les discussions autour 
de la mise en œuvre du plan de relance polonais, dont 
l’adoption avait été conditionnée au respect de certaines 
conditions strictes sur l’indépendance judicaire, car 
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onafhankelijkheid van de rechterlijke macht, omdat het 
van wezenlijk belang is dat die worden nageleefd voor-
aleer er Europese middelen worden uitbetaald.

Zorgplicht

De minister bevestigt dat het thema “Ondernemingen en 
mensenrechten” een belangrijk onderdeel blijft van haar 
mensenrechtenbeleid. Zoals de EU is België van oordeel 
dat die bij consensus binnen de VN-mensenrechtenraad 
te Genève goedgekeurde leidende beginselen wereldwijd 
moeten worden toegepast. Alle bedrijven worden ertoe 
opgeroepen om ze in alle omstandigheden toe te passen, 
ook in China. Inzake de onderhandelingsrondes over een 
juridisch bindend VN-instrument ter zake benadrukt de 
minister dat een aanzienlijk deel van de tekst onder de 
exclusieve bevoegdheid van de EU valt en dat de lid-
staten over geen enkel aspect actief kunnen deelnemen 
aan de onderhandelingen. Samen met andere lidstaten 
zal België blijven ijveren voor een daadwerkelijk actieve 
deelname van de EU aan die onderhandelingen. België 
blijft zich inzetten voor het thema “Ondernemingen en 
mensenrechten” en is gestart met het opstellen van 
een tweede Nationaal Actieplan, met toepassing van 
de leidende beginselen van de VN.

De minister is van oordeel dat, met het oog op een 
level playing field tussen de bedrijven uit de verschil-
lende lidstaten, het in februari 2022 door de Europese 
Commissie aangenomen voorstel voor een richtlijn het 
meest relevante instrument is en de meeste kans op 
succes heeft. Ze is ermee ingenomen dat de EU het 
vraagstuk ter harte neemt, vooral omdat België één van 
de meest open economieën ter wereld is. Daarom roept 
de minister op tot zoveel mogelijk Europese afstemming. 
Na de goedkeuring van de Europese richtlijn zal België 
de omzetting ervan in Belgisch recht onderzoeken en 
zullen flankerende maatregelen worden uitgewerkt, 
overeenkomstig het federale regeerakkoord.

Ecocide

Tijdens de 19de zitting van de Vergadering van Staten 
die partij zijn bij het Statuut van Rome (de oprichtingsakte 
van het Internationaal Strafhof) in december 2020 te 
Den Haag, heeft België verklaard dat tijdens de vol-
gende zittingen zou moeten worden onderzocht of de 
opname van het misdrijf ecocide in het Statuut van Rome 
wenselijk is. Voorts grijpt België elke gelegenheid aan 
om de internationale gemeenschap hiervan bewust te 
maken, met name tijdens evenementen in de marge van 
internationale conferenties.

le respect de ces conditions est primordial avant tout 
versement de fonds européens.

Devoir de vigilance

La ministre confirme que le thème “Entreprise et droits 
humains” continue de constituer un aspect important de 
sa politique relative aux droits humains. La Belgique, 
comme l’UE, est d’avis que ces principes directeurs, 
approuvés par consensus au sein de Conseil des droits 
de l’homme à Genève, doivent être appliqués à l’échelle 
mondiale. Elle appelle toutes les entreprises à les mettre 
en œuvre en toutes circonstances, y compris en Chine. 
Concernant les cycles de négociation d’un instrument 
juridiquement contraignant des Nations Unies en la 
matière, la ministre souligne qu’une partie importante 
du texte relève de la compétence exclusive de l’UE et 
que les États membres ne peuvent pas prendre une 
part active aux négociations sur n’importe quel aspect. 
La Belgique continuera à œuvrer, avec d’autres États 
membres, pour une participation réellement active 
de l’UE à ces négociations. Elle reste engagée sur le 
sujet des “Entreprises et droits humains” et a entamé 
la rédaction d’un deuxième Plan d’action national en 
application des principes directeurs des Nations Unies.

Pour la ministre, la proposition de directive adoptée par 
la Commission européenne en février 2022 est l’instru-
ment le plus pertinent et le mieux à même de préserver 
un level playing field entre les entreprises des différents 
États membres. Elle se réjouit du fait que l’UE se soit 
saisie de cette problématique, notamment vu l’ouverture 
fondamentale de l’économie belge. La ministre plaide 
dès lors pour une harmonisation européenne la plus forte 
possible. Une fois la directive européenne adoptée, la 
Belgique se penchera sur sa transposition en droit belge 
et un cadre de soutien sera développé, en conformité 
avec l’accord de gouvernement fédéral.

Écocide

Lors de la 19e session de l’Assemblée des États parties 
au Statut de Rome de la CPI en décembre 2020 à La 
Haye, la Belgique avait déclaré qu’il serait utile d’étu-
dier l’introduction du crime d’écocide dans le système 
du Statut de Rome lors des prochaines sessions. Par 
ailleurs, la Belgique profite des occasions qui se pré-
sentent, notamment lors d’événements organisés en 
marge de conférences internationales, pour y sensibiliser 
la communauté internationale.
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Toetreding Westelijke Balkanlanden en invloed 
van China in de regio

Het uitbreidingsbeleid van de Europese Unie blijft de 
spil van de betrekkingen van België met de Westelijke 
Balkan. Daarbij bewegen de landen zich in verschil-
lend tempo in de richting van Europese integratie. De 
jongste jaren werd weinig vooruitgang geboekt, wegens 
aanzienlijke moeilijkheden die voortvloeien uit de nog 
bestaande bilaterale geschillen in de regio. Bij sommige 
regeringen ontbreekt de politieke wil om de noodzakelijke 
hervormingen door te voeren. België blijft voorstander 
van een toetredingsperspectief voor de zes Westelijke 
Balkanlanden, maar volgens de vastgelegde processen 
en op een realistische manier. De geloofwaardigheid 
van het gevoerde uitbreidingsbeleid hangt ervan af. Wat 
de onderhandelingen met Servië betreft: in 2009 werd 
een aanvraag ingediend om lid te worden van de EU en 
in 2012 heeft het land de status van kandidaat-lidstaat 
verkregen. De formele toetredingsonderhandelingen 
werden in 2014 aangevat. Thans zijn 22 van de 35 on-
derhandelingshoofdstukken geopend, en slechts 2 hoofd-
stukken werden voorlopig gesloten. De onderhandelingen 
verlopen moeizaam en er rijzen nog veel obstakels. 
Om vooruitgang te boeken, moet de nieuwe Servische 
regering blijven werken aan fundamentele hervormingen 
op het gebied van justitie, de rechtsstaat, de bestrijding 
van corruptie, het aanpakken van de georganiseerde 
misdaad, de mediavrijheid enzovoort. Het gewicht van 
de nationalistische partij van de president vormt daarbij 
een rem. De erg geringe afstemming van Servië op het 
gemeenschappelijk buitenlands en veiligheidsbeleid 
van de EU blijft problematisch en België zal daar sterk 
op blijven hameren.

Betreffende de invloed van China in de Westelijke 
Balkanlanden, met name via de in het raam van het 
Belt and Road Initiative verstrekte leningen, bevestigt 
de minister de problemen inzake transparantie, schuld-
creatie en duurzaamheid in verschillende landen, met 
name in Montenegro. Aan soevereine Staten kan niet 
worden opgelegd hoe zij zich moeten gedragen, maar 
er kan wel een alternatief worden geboden voor dit ini-
tiatief met geopolitieke gevolgen, om aldus de Chinese 
invloed te beperken. Er dient op te worden gewezen 
dat de Chinese leningen ooit zullen moeten worden 
terugbetaald. De financiële last in die landen kan tot 
gevolg hebben dat er veel minder manoeuvreerruimte 
is om hervormingen met het oog op hun toetreding tot 
de EU door te voeren. België roept die Staten dan ook 
op om inzake gemeenschappelijk buitenlands en vei-
ligheidsbeleid stelselmatig zoveel mogelijk afstemming 
met de Europese beslissingen na te streven. Betreffende 
de invloed van China in deze regio haalt de minister 
het voorbeeld aan van het 17+1-formaat, een initiatief 
dat China in 2012 lanceerde met het oog op nauwere 

Adhésion des pays des Balkans occidentaux et 
influence de la Chine dans la région

La politique d’élargissement de l’Union européenne 
reste la clé de voûte des relations de la Belgique avec les 
Balkans occidentaux. La ministre note à cet égard que 
les pays concernés se rapprochent de l’intégration euro-
péenne à des rythmes différents. Peu de progrès ont 
été réalisés ces dernières années, avec des difficultés 
considérables en raison des différends bilatéraux qui 
subsistent dans la région. Certains gouvernements 
manquent de volonté politique pour mettre en œuvre 
les réformes nécessaires. La Belgique reste en faveur 
d’une perspective d’adhésion pour les six pays des 
Balkans occidentaux, mais dans le respect des processus 
établis et de manière réaliste. Il en va de la crédibilité 
de notre politique d’élargissement. Quant aux négocia-
tions avec la Serbie, elle a demandé à adhérer à l’UE 
en 2009 et a obtenu le statut de candidat en 2012. Les 
négociations formelles d’adhésion ont débuté en 2014. 
Actuellement, 22 des 35 chapitres de négociation sont 
ouverts, et seuls 2 chapitres sont provisoirement fermés. 
Les négociations sont difficiles et de nombreux obstacles 
subsistent. Pour progresser, le nouveau gouverne-
ment serbe doit continuer à travailler sur des réformes 
fondamentales concernant la justice, l’état de droit, la 
lutte contre la corruption, le crime organisé, la liberté 
des médias, etc. La domination du parti nationaliste du 
président constituent un frein. L’alignement très faible 
de la Serbie sur la politique étrangère et de sécurité 
commune de l’UE reste problématique et la Belgique 
continue à insister fortement sur ce point.

Concernant l’influence de la Chine dans les Balkans 
occidentaux et, notamment, les prêts concédés dans 
le cadre de la “Belt and Road Initiative”, la ministre 
confirme les problèmes de transparence, de création 
de dettes et de durabilité qui se posent dans plusieurs 
pays, notamment au Monténégro. On ne peut pas dicter 
leur conduite à des États souverains, mais offrir une 
alternative à cette initiative à portée géopolitique est 
possible, pour limiter l’influence chinoise. Il y a lieu de 
sensibiliser quant au fait que le remboursement des prêts 
chinois constitue une charge financière qui risque de 
compromettre fortement la marge de manœuvre de ces 
pays pour mener des réformes en vue de leur adhésion à 
l’UE. La Belgique invite également systématiquement ces 
États à s’aligner le plus possible sur les décisions euro-
péennes en termes de politique étrangère et de sécurité 
commune. Concernant l’influence de la Chine dans 
cette région, la ministre cite l’exemple du format 17+1, 
une initiative lancée par la Chine en 2012 pour renforcer 
ses partenariats avec les pays d’Europe centrale et 
orientale. Récemment, 3 États ont décidé de se retirer 
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partnerschappen met de landen van Midden- en Oost-
Europa. Onlangs hebben drie Staten beslist om zich 
terug te trekken uit dit samenwerkingsmodel, waaruit 
blijkt dat de Chinese invloed op grenzen botst.

Het WK voetbal in Qatar

België is bekommerd om de mensenrechten, inclusief 
om het respect voor sociale rechten, in Qatar in het kader 
van de Wereldbeker, maar ook om de duurzaamheid en 
de ecologische afdruk ervan. Tijdens haar ontmoeting 
met de Qatarese minister van Buitenlandse Zaken te 
New York heeft de minister haar bezorgdheid geuit. Ze 
is van oordeel dat de kritisch-constructieve dialoog met 
Doha, in afstemming met like-minded landen, resultaat 
oplevert, althans wat het sociaal recht en het arbeids-
recht betreft. België zal met het land samenwerken en 
de IAO heeft toezeggingen gedaan op het stuk van 
sociale inspectie. Wat de resolutie over sportevene-
menten betreft (DOC55 2330/009), vallen sommige 
aanbevelingen onder de bevoegdheid van de deelstaten. 
Zij zijn de eerste gesprekspartners van de internationale 
sportfederaties. Voorts benadrukt de minister dat de 
oproep om de mensenrechten, de arbeidsrechten en 
de IAO-conventies na te leven niet alleen gericht is tot 
de landen die sportevenementen organiseren, maar 
dat het een algemene oproep betreft. Tot slot heeft de 
federale regering nog niet beslist op welke manier en op 
welk niveau België tijdens de wedstrijden van de Rode 
Duivels vertegenwoordigd zal zijn.

FOD Buitenlandse Zaken

Wat het actieplan inzake diversiteit van de 
FOD Binnenlandse Zaken betreft, beklemtoont de mi-
nister dat het personeel tot drie dagen per week mag 
telewerken. Om medische redenen kan meer flexibiliteit 
worden geboden, voor zover zulks bestaanbaar is met 
de functie. Hetzelfde geldt voor de personeelsleden met 
een handicap, indien een dergelijk verzoek zou worden 
geformuleerd, maar dat is tot dusver nog niet het geval 
geweest. De FOD Buitenlandse Zaken is op dat vlak al 
lang actief, in het bijzonder via de geregelde deelname 
aan de bijeenkomsten en de activiteiten van het federaal 
netwerk Diversiteit. De FOD Buitenlandse Zaken zal zijn 
engagement omtrent dat thema opnieuw bevestigen 
via de ondertekening van het in 2022 uitgebrachte 
nieuwe Charter Diversiteit en Inclusie ten behoeve van 
de federale overheid. De minister stipt voorts aan dat 
een werkgroep inzake diversiteit werd opgericht, met 
als doel terzake een bewust en doordacht beleid uit te 
werken. Daarenboven wordt een actieplan 2023-2024 

de ce modèle de coopération, ce qui montre les limites 
de l’influence chinoise.

La Coupe du monde au Qatar

En ce qui concerne la Coupe du monde de football 
au Qatar, la Belgique s’inquiète du respect des droits 
humains – y compris des droits sociaux – dans ce pays, 
mais aussi de la durabilité et de l’empreinte écologique 
de cet événement. La ministre a fait part de ses pré-
occupations lors de sa rencontre avec le ministre des 
Affaires étrangères du Qatar à New York. Elle estime 
que le dialogue critique-constructif avec Doha, en coor-
dination avec les pays like-minded, donne des résultats, 
du moins en ce qui concerne le droit social et les droits 
du travail. La Belgique coopérera avec le pays et avec 
l’engagement de l’OIT en matière d’inspection sociale. En 
ce qui concerne la résolution sur les événements sportifs 
(DOC55 2330/009), certaines des recommandations 
relèvent de la compétence des entités fédérées, qui sont 
les principaux interlocuteurs des fédérations sportives 
internationales. La ministre souligne par ailleurs que le 
plaidoyer pour le respect des droits humains, y compris 
les droits des travailleurs et le respect des conventions 
de l’OIT, n’est pas spécifique aux pays accueillant des 
événements sportifs et qu’il est universel. Enfin, le gou-
vernement fédéral n’a pas encore décidé de la nature et 
du niveau de la représentation de la Belgique lors des 
matches des Diables rouges.

Le SPF Affaires étrangères

Concernant le “plan d’action diversité” des Affaires 
étrangères, la ministre souligne que les collaborateurs 
ont la possibilité de faire jusqu’à trois jours par semaine 
de télétravail. Davantage de flexibilité peut être offerte 
pour des raisons médicales, pour autant que la fonc-
tion le permette. De même pour les agents avec un 
handicap, si la question devait être posée, ce qui n’a 
pas été le cas jusqu’à présent. Le SPF est actif depuis 
longtemps, notamment à travers sa participation régu-
lière aux réunions et aux activités du Réseau fédéral 
Diversité. Le SPF va réaffirmer son engagement sur 
ce thème en signant la nouvelle Charte de la diversité 
et de l’inclusion 2022 pour l’Administration fédérale. 
La ministre signale par ailleurs qu’un groupe de travail 
Diversité a été créé pour travailler de manière consciente 
et réfléchie à une politique en la matière et qu’un “plan 
d’action diversité et inclusion 2023-2024” est en cours 
de préparation et s’inscrit dans le “Plan global de pré-
vention bien-être 2023-2027”, qui prendra appui sur la 
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inzake diversiteit en inclusie voorbereid, als deel van 
het alomvattende preventie- en welzijnsplan voor de 
periode 2023-2027. Dat plan zal gebaseerd zijn op het 
nieuwe charter en zal focussen op criteria zoals han-
dicap of gender.

Wat het beleid inzake de gezinnen van het personeel 
in het buitenland betreft, herbevestigt de minister haar 
engagement en haar inspanningen ten bate van met 
name bilaterale overeenkomsten betreffende de betaalde 
activiteiten van de gezinsleden. Nu al werden maar 
liefst 26 overeenkomsten ondertekend en met een dertig-
tal derde landen, waaronder Oeganda, Mexico, Angola, 
Kameroen, Japan, Vietnam en het Verenigd Koninkrijk 
wordt nog onderhandeld over bilaterale akkoorden om 
de toegang tot de lokale arbeidsmarkt voor de partners 
van Belgische ambtenaren te vergemakkelijken.

Het dossier betreffende de heer Paul Rusesabagina

De minister verklaart dat België veel aandacht hecht 
aan de de situatie van de heer Paul Rusesabagina. De 
ambassade van België in Kigali heeft hem een aantal 
consulaire bezoeken kunnen brengen, onlangs nog 
op  27 september.

België en Rwanda hebben die zaak geregeld bespro-
ken. De minister zelf heeft op  20 september 2022 te 
New York een onderhoud over dat onderwerp gehad 
met de Rwandese minister van Buitenlandse Zaken, 
de heer Biruta. België is altijd voorstander geweest van 
dialoog en is van plan de contacten met de Rwandese 
overheid voort te zetten. Elke vooruitgang in verband met 
de situatie van de heer Rusesabagina vereist dialoog 
met Rwanda. Tot slot wordt frequent contact met zijn 
familie onderhouden.

Bevoegdheidsverdeling inzake economische 
diplomatie

Wat de rol van het federale niveau inzake buitenlandse 
handel betreft, stelt de minister dat de buitenlandse handel 
een gewichtig onderdeel van de economische diplomatie 
vormt, waarvan het zwaartepunt sinds de staatshervor-
mingen inderdaad naar de gewesten is verschoven. Als 
federaal minister bevoegd voor Buitenlandse Handel 
is zij belast met de verdediging van de economische 
belangen van België; dat is in de huidige context van 
groot belang. Zelden hebben geopolitieke aspecten 
de Belgische economie dermate beïnvloed, want de 
onstabiele energiemarkten treffen onze medeburgers 
en de ondernemingen; bovendien zijn er zorgen over 
onze strategische autonomie, onze veerkracht en onze 
bevoorradingszekerheid. De minister verklaart dat in 
dat verband goed moet worden samengewerkt met de 
gewesten, zowel in het buitenland – via de gewestelijke 

nouvelle charte et proposera un focus sur des critères 
tels que le handicap ou le genre.

En ce qui concerne la politique familiale du personnel 
expatrié, la ministre réaffirme son engagement et ses 
efforts, notamment, en faveur d’accords bilatéraux sur 
les activités rémunérées des membres de la famille. Pas 
moins de 26 accords ont déjà été signés et des accords 
bilatéraux sont en cours de négociation avec une trentaine 
de pays tiers, dont l’Ouganda, le Mexique, l’Angola, le 
Cameroun, le Japon, le Vietnam et le Royaume-Uni, afin 
de faciliter l’accès au processus d’emploi local pour les 
partenaires des fonctionnaires belges.

Le dossier de M. Paul Rusesabagina

En ce qui concerne M. Paul Rusesabagina, la ministre 
indique que la Belgique prête une grande attention à la 
situation de cette personne. L’ambassade de Belgique 
à Kigali a pu organiser plusieurs visites consulaires, la 
dernière en date étant le 27 septembre. 

La Belgique et le Rwanda ont régulièrement discuté 
de cette affaire. La ministre a elle-même eu une conver-
sation à ce sujet avec le ministre rwandais des Affaires 
étrangères, M. Biruta, le 20 septembre à New York. 
La Belgique a toujours été favorable au dialogue et a 
l’intention de poursuivre les contacts avec les autorités 
rwandaises. Toute avancée concernant la situation de 
M. Rusesabagina passe par le dialogue avec le Rwanda. 
Enfin, des contacts réguliers sont également entretenus 
avec sa famille.

Répartition des compétences en matière de 
diplomatie économique

Sur le rôle du fédéral dans le commerce extérieur, 
la ministre admet que depuis les réformes de l’État, le 
centre de gravité du commerce extérieur, qui est une 
dimension importante de la diplomatie économique, se 
trouve au niveau régional. En tant que ministre fédérale 
du Commerce extérieur, elle est chargée de veiller à 
la défense des intérêts économiques de la Belgique, 
ce qui est particulièrement important dans le contexte 
actuel. Rarement la géopolitique n’avait autant influencé 
l’économie de la Belgique. C’est le cas dans les mar-
chés de l’énergie, où l’instabilité affecte les concitoyens 
et les entreprises, mais aussi en matière d’autonomie 
stratégique, de résilience et de sécurité des chaînes 
d’approvisionnement. La ministre indique que cela doit 
se faire en bonne coopération avec les Régions, que ce 
soit à l’étranger, par le biais des représentants régionaux 
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vertegenwoordigers en de ambassades – als bij de 
organisatie van de staatsbezoeken en de prinselijke 
economische missies.

Egypte

Wat Egypte betreft, geeft de minister aan dat de men-
senrechten inderdaad deel uitmaken van de bilaterale 
dialoog en onder meer ter sprake werden gebracht tijdens 
de ontmoeting van de minister met haar collega Sameh 
Choukri, naar aanleiding van de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties. Volgens de minister lijken de 
Egyptische mensenrechtenstrategie en de onlangs op-
gestarte nationale politieke dialoog het begin te vormen 
van een hervormingstraject. Honderden activisten werden 
vrijgelaten. België moedigt de Egyptische overheid aan 
om de inspanningen ter versterking van de vrijheid van 
meningsuiting en van vereniging voort te zetten. Ten 
aanzien van Egypte werd gekozen voor bilaterale en 
multilaterale besprekingen met openheid van geest, in 
samenwerking en coördinatie met gelijkgezinde landen.

Follow-up van de resolutie inzake metissen en van 
de resolutie inzake illegale adopties

De minister stelt voor een schriftelijk antwoord te 
geven op de vragen betreffende de resolutie over de 
segregatie waarvan de metissen uit de periode van de 
Belgische kolonisatie in Afrika het slachtoffer zijn geweest 
(DOC 54 2952/007), want het is noodzakelijk in te gaan 
op precieze aspecten van de follow-up.2

Wat de resolutie inzake de illegale adopties betreft, 
beklemtoont de minister dat die aangelegenheid onder 
de bevoegdheden ressorteert van de minister van Justitie 
en van de deelstaten. Buitenlandse Zaken zal hulp bie-
den wanneer het departement daartoe wordt verzocht.

C. Replieken van de leden

Met betrekking tot het Belgische voorzitterschap van 
de EU en het plan van de minister om burgerparticipatie 
te organiseren, hoopt mevrouw Anneleen Van Bossuyt 
(N-VA) dat niet dezelfde fout zal worden gemaakt als bij 
de burgerbevragingen en de discussiepanels in het raam 
van de conferentie over de toekomst van Europa. Zij 
meent dat aan dat initiatief steevast mensen met hetzelfde 
profiel hebben deelgenomen in plaats van de gemiddelde 
Europese burger, temeer daar de toekomst van Europa 
een ingewikkeld thema is. Op die manier wordt Europa 
volgens het lid niet dichter bij de burger gebracht. Zij stelt 
dat de meeste conclusies van de besprekingen over de 
toekomst van Europa afkomstig zijn van het Europees 
Parlement en weinig meerwaarde bieden voor de burger.

2 Een schriftelijk antwoord is inmiddels aan het lid verstrekt.

et des ambassades, ou dans l’organisation des visites 
d’État et des missions économiques princières.

Egypte

Concernant l’Égypte, la ministre indique que les droits 
humains font effectivement partie du dialogue bilatéral, y 
compris lorsque la ministre a rencontré son homologue 
Sameh Choukri, en marge de l’Assemblée générale. Pour 
la ministre, la stratégie égyptienne en matière de droits 
humains et le Dialogue politique national lancé récem-
ment semblent avoir amorcé un processus de réforme. 
Des centaines d’activistes ont été libérés. La Belgique 
encourage les autorités à poursuivre sur cette voie du 
renforcement du respect des libertés d’expression et 
d’association. Avec l’Égypte, l’approche est de parler 
avec un esprit ouvert, ensemble et en coordination avec 
des pays like-minded, au niveau bilatéral et multilatéral.

Suivi de la résolution “Métis” et de la résolution 
sur les adoptions illégales

En ce qui concerne la résolution sur la ségrégation 
subie par les métis issus de la colonisation belge en 
Afrique (DOC 54 2952/007), la ministre propose de 
fournir une réponse écrite car il y a lieu de faire état de 
points de suivi assez précis.2

Pour ce qui concerne la résolution sur les adoptions 
illégales, la ministre souligne que cela relève des compé-
tences du ministre de la Justice et des entités fédérées 
et que les Affaires étrangères participeront là où elles 
seront invitées à le faire.

C. Répliques des membres

Concernant la présidence belge de l’UE et l’idée 
de la ministre de prévoir une participation citoyenne, 
Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) espère que la même 
erreur ne sera pas commise que lors de la consultation 
citoyenne et des panels de discussion pour la Conférence 
sur l’avenir de l’Europe. Elle estime qu’à cette occasion, 
ce sont toujours les mêmes personnes qui ont participé 
et pas l’Européen “moyen”, d’autant plus que l’avenir de 
l’Europe est une notion complexe. L’objectif de rapprocher 
l’Europe du citoyen n’est pas atteinte de cette manière, 
selon la membre. Pour elle, la plupart des conclusions 
tirées des discussions sur l’avenir de l’Europe ont été 
prises par le Parlement européen et n’apportent pas 
une réelle plus-value pour le citoyen.

2 Une réponse écrite a entretemps été fournie au député. 
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Wat de economische diplomatie betreft, meent het lid 
te begrijpen dat die opdracht volgens de minister door 
het federale niveau moet worden vervuld. Zij vraagt zich 
af of de minister insinueert dat de deelstaten op dat vlak 
niet genoeg doen, waardoor zij het roer moet overne-
men. Het lid herinnert eraan dat het federale niveau ter 
zake slechts een ondersteunende rol heeft en dat de 
deelstaten tijdens de discussies de boventoon moeten 
voeren. Wanneer de minister stelt dat zij samenwerkt met 
de deelstaten, schenkt zij volgens mevrouw Van Bossuyt 
geen klare wijn.

Het lid is voorts verbaasd dat de minister niet is inge-
gaan op het bij de tijd brengen van de samenwerkings-
akkoorden, hoewel die nota bene al van 1994 dateren. 
Bovendien maakt de minister gewag van een evaluatie, 
terwijl mevrouw Van Bossuyt meent dat het tijd is om 
actie te ondernemen in plaats van te evalueren.

Vervolgens zou het lid het standpunt van de minister 
willen kennen inzake de vrijhandelsakkoorden. De mi-
nister heeft terecht beklemtoond dat indien dergelijke 
overeenkomsten niet door ons worden gesloten, ze zullen 
worden gesloten door andere landen, ten nadele van de 
mensenrechten, de duurzaamheid enzovoort. Mevrouw 
Van Bossuyt roept de minister derhalve op om niet te 
talmen met die akkoorden, in het bijzonder wegens de 
stijging van de voedselprijzen. De Mercosurovereenkomst 
is bijvoorbeeld belangrijk voor onze economie, want 
die hangt in grote mate af van de uitvoer van sommige 
producten.

De spreekster geeft toe dat Turkije een belangrijke 
partner van ons land is op geopolitiek vlak, alsook met 
betrekking tot het migratiebeheer, maar zulks betekent 
niet dat die Staat lid moet worden van de EU. Mevrouw 
Van Bossuyt stelt dat met politieke wil altijd een juridische 
oplossing kan worden gevonden en dat het altijd mogelijk 
zal zijn om een tussenoplossing te vinden waarmee de 
betrekkingen met Turkije kunnen worden geformaliseerd 
zonder dat het land wordt toegelaten tot de EU.

Tot slot merkt het lid op dat er een twintigtal overeen-
komsten zouden zijn met betrekking tot het verrichten 
van arbeid door de partners van in het buitenland ge-
stationeerde diplomatieke personeelsleden. Zij vindt dat 
weinig en meent dat er nog veel werk aan de winkel is, 
in het belang van het personeel en de gezinnen van de 
Belgische diplomaten.

Mevrouw Ellen Samyn (VB) beklemtoont dat haar 
vraag betreffende de indienstneming van mensen met 
een handicap niet gedetailleerd werd beantwoord door 
de minister. De spreekster zou ter zake de plannen van 
de minister willen vernemen.

Concernant la diplomatie économique, la membre 
entend que la ministre estime que cette tâche doit être 
prise en main au niveau fédéral et elle se demande si la 
ministre sous-entend que les entités fédérées ne le font 
pas correctement et qu’elle doit dès lors s’en occuper. 
La membre rappelle que le niveau fédéral n’a qu’un rôle 
d’appui à ce sujet et que les entités fédérées doivent 
mener les discussions. La membre ne trouve pas le 
message clair lorsque la ministre dit qu’elle collabore 
avec les entités fédérées.

La membre s’étonne par ailleurs du fait que la ministre 
n’ait pas abordé la question de l’actualisation des accords 
de coopération, qui datent tout de même de 1994, ce qui 
n’est pas un détail. Par ailleurs, la ministre parle d’une 
évaluation, la membre estime que le moment est venu 
d’agir et non plus d’évaluer.

Ensuite, la membre aurait aimé connaître la position 
de la ministre en ce qui concerne les accords de libre-
échange. La ministre a souligné, à juste titre, que si 
ces accords ne sont pas conclus, d’autres le feront aux 
dépens, notamment, des droits humains, de la durabilité, 
etc. Elle appelle dès lors la ministre à ne pas tarder avec 
ces accords, en particulier dans ce contexte de hausse 
des prix des denrées. Par exemple, les accords du 
Mercosur sont importants pour notre économie, qui est 
particulièrement dépendante de certaines exportations.

Concernant la Turquie, la membre admet que c’est 
un partenaire important de la Belgique sur le plan géo-
politique ou au niveau de la gestion des migrations, 
mais cela ne signifie pas qu’il faut admettre cet État 
en qualité de membre de l’UE. Pour la membre, une 
issue peut toujours être trouvée sur le plan juridique à 
partir du moment où la volonté politique existe et il sera 
toujours possible de trouver une solution intermédiaire 
pour formaliser les relations avec la Turquie autrement 
qu’en acceptant son adhésion au sein de l’UE.

Enfin, la membre relève qu’il existerait une vingtaine 
d’accords existants pour les épouses du personnel 
diplomatique posté à l’étranger qui voudraient travail-
ler. Elle estime que ce n’est pas beaucoup et qu’il y a 
encore beaucoup à faire mais que c’est dans l’intérêt 
du personnel et des familles des diplomates belges.

Mme Ellen Samyn (VB) souligne que sa question 
concernant l’engagement de personnes porteuses d’un 
handicap n’a pas été abordée en détail par la ministre, 
elle aimerait connaître ses intentions à ce sujet.
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Mevrouw Samyn vraagt voorts hoe de zaken staan met 
betrekking tot ontvoeringen door ouders. Zij zou willen 
vernemen hoe de minister van Buitenlandse Zaken dat 
thema denkt aan te pakken met de minister van Justitie.

De heer Michel De Maegd (MR) uit zijn tevredenheid 
over de antwoorden van de minister. Hij komt terug op 
het conflict tussen Armenië en Azerbeidzjan en bevestigt 
dat er, behalve enkele Russen met een heel beperkt 
mandaat, geen waarnemers ter plaatse zijn. Het lid 
neemt echter met voldoening nota van de oproep van 
de minister ten aanzien van Azerbeidzjan. De minister 
heeft aangegeven dat een onafhankelijk onderzoek zou 
kunnen worden gevoerd; het lid bevestigt dat zulks nodig 
is. De heer De Maegd hoopt trouwens op een positieve 
balans van de eerste vergadering van de Europese 
politieke gemeenschap in Praag.

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) betreurt dat altijd 
over het Israëlisch-Palestijnse conflict wordt gepraat alsof 
het gaat om betrekkingen tussen gelijkwaardige partners. 
Volgens hem hebben we hier integendeel te maken met 
een kolonisator die een volk onderdrukt. Ten opzichte 
van het standpunt van de voorgangster van de minister 
in dit dossier heeft hij geen nieuw element gehoord. Er 
is nog steeds sprake van één oplossing, namelijk de op 
de grenzen van 1967 gebaseerde tweestatenoplossing. 
Hij leidt daaruit af dat de Belgische regering niet van plan 
is de Palestijnse staat tijdens de huidige zittingsperiode 
te erkennen. De hervatting van de vergaderingen van 
de Associatieraad EU-Israël interpreteert de spreker 
als een impliciete erkenning van het optreden van de 
Israëlische Staat; het land wordt aldus zelfs beloond en 
mag straffeloos zijn gang gaan. Hij onderstreept dat dat 
in strijd is met artikel 2 van het Verdrag van de Europese 
Unie, dat in essentie de waarden met betrekking tot de 
naleving van de mensenrechten en van de democratie 
omvat. Eens te meer geldt hier volgens de spreker een 
beleid waarbij men met twee maten meet.

Wat ontwapening betreft, betekent de naleving van het 
non-proliferatieverdrag expliciet dat werk wordt gemaakt 
van een ontwapeningsproces. Multilaterale ontwapening 
bindt enkel landen die kernwapens bezitten. België valt 
daar dus buiten. De Amerikaanse kernkoppen op ons 
grondgebied zouden dan ook eenvoudigweg naar de 
Verenigde Staten kunnen worden teruggestuurd, zonder 
dat daarmee het NAVO-verdrag op de helling komt te 
staan; dat zou niet met dat verdrag in strijd zijn. Het lid 
wijst erop dat kernwapens sinds 2021 illegaal zijn op grond 
van het internationale recht. Ook biologische wapens 
zijn verboden. Voorts is de efficiëntie van kernwapens 
als afschrikkingsmiddel niet bewezen. Dat kan integen-
deel aanleiding geven tot misverstanden of ongelukken. 
Het lid vindt dan ook dat kernwapens eenvoudigweg 
zouden moeten verdwijnen. Na de klimaatverandering 

Mme Samyn demande aussi ce qu’il en est du rapt 
parental, elle aimerait savoir comment elle compte 
aborder cette question avec le ministre de la Justice.

M. Michel De Maegd (MR) se dit satisfait des réponses 
de la ministre. Il revient sur le conflit entre l’Arménie et 
l’Azerbaïdjan et confirme qu’aucun observateur n’est 
présent sur le terrain, en dehors de quelques Russes, 
qui ont un mandat très limité. Mais il entend l’appel de 
la ministre à l’Azerbaïdjan et s’en réjouit. La ministre a 
évoqué la possibilité d’une enquête indépendante et le 
membre confirme sa nécessité. Il espère par ailleurs 
que le bilan de la première réunion de la Communauté 
politique européenne à Prague sera positif.

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) regrette que le conflit 
israélo-palestinien soit toujours évoqué comme s’il était 
question de relations entre partenaires équivalents, alors 
qu’il estime qu’il s’agit d’un colonisateur qui oppresse 
un peuple. Il n’a pas entendu de nouvel élément par 
rapport à la prédécesseure de la ministre, il est tou-
jours question d’une solution la solution à deux États, 
sur la base des frontières de 1967. Il en conclut que le 
gouvernement belge n’a pas l’intention de reconnaître 
l’État palestinien pendant cette législature. Pour lui, la 
reprise des réunions du Conseil d’association revient 
à reconnaître implicitement les agissements de l’État 
israélien, voire à les récompenser et à autoriser l’impu-
nité pour Israël. Il souligne que cela va à l’encontre de 
l’article 2 du TUE, qui reprend globalement les valeurs 
de respect des droits humains et de la démocratie. Il 
estime donc qu’il s’agit de nouveau d’une politique de 
deux poids, deux mesures.

En ce qui concerne le désarmement, le fait de res-
pecter le Traité de non-prolifération prévoit explicitement 
qu’un processus de désarmement soit mis en marche. 
Le désarmement multilatéral concerne les pays déten-
teur d’armes nucléaires, ce que la Belgique n’est pas. 
Les ogives nucléaires américaines présentes sur notre 
territoire pourraient tout bonnement être renvoyées aux 
États-Unis, sans que cela soit perçu comme une remise 
en cause du traité de l’OTAN, ce n’est pas incompatible. 
Le membre rappelle que les armes nucléaires sont 
illégales depuis 2021, selon le droit international. Les 
armes biologiques sont également interdites. Quant au 
fait de garder des armes nucléaires comme dissuasion, 
il n’est pas prouvé que cela fonctionne. Au contraire, des 
malentendus ou des accidents peuvent survenir. Pour le 
membre, les armes nucléaires devraient tout bonnement 
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vormen kernwapens de tweede grootste bedreiging 
voor de mensheid.

Overigens meent het lid dat België en de landen van 
Europa de Russische agressie expliciet zouden moeten 
veroordelen. Vandaag zit het conflict meer en meer in 
een spiraal van voortschrijdende escalatie en wordt de 
situatie steeds risicovoller. Rusland blijft een buurland 
van Europa. Daarom moeten de betrekkingen met het 
land worden genormaliseerd en moet worden ingezet op 
diplomatie en op organisaties zoals de OVSE en de VN 
om de conflictlogica te doorbreken, een modus vivendi te 
vinden en in vrede veeleer dan in wapens te investeren.

De minister legt uit dat zij schriftelijk bijkomende 
informatie zal verschaffen.

III. — BESPREKING VAN DE VOORSTELLEN 
VAN AANBEVELING

A. Voorstellen van aanbeveling nrs. 1 tot 18

Mevrouw Annick Ponthier en mevrouw Ellen Samyn 
(VB) dienen de voorstellen van aanbeveling nrs. 1 tot 18 in, 
luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 1

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende:

“De commissie beveelt de regering aan om de syste-
matische roofmoorden, verkrachtingen en plunderingen 
gericht tegen de Zuid-Afrikaanse Afrikanerboeren en de 
institutionele discriminatie tegen deze bevolkingsgroep 
bij het toekennen en verdelen van coronasteun door de 
overheid, ernstig te nemen, aan te kaarten en te veroor-
delen in internationale organisaties als de VN en de EU 
en indien nodig economische sancties te treffen tegen 
de Zuid-Afrikaanse regering, die niets onderneemt om 
deze misdrijven te erkennen en te stoppen.”

Voorstel van aanbeveling nr. 2

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 

disparaître. Il s’agit de la seconde menace existentielle 
de l’humanité, après le changement climatique.

Par ailleurs, le membre juge que l’agression de la 
Russie devrait être condamnée explicitement par la 
Belgique et les pays d’Europe. En ce moment, on entre 
de plus en plus dans une spirale d’escalade progressive 
et la situation est de plus en plus risquée. La Russie 
reste un pays voisin de l’Europe, il faut que les relations 
se normalisent et les relations diplomatiques et les orga-
nisations telles que l’OSCE et l’ONU devraient servir à 
sortir de la logique de conflit, à trouver un mode d’entente 
et à investir dans la paix plutôt que dans des armes.

La ministre explique qu’elle adressera un complément 
d’information par écrit.

III. — DISCUSSION SUR LES PROPOSITIONS 
DE RECOMMANDATION

A. Propositions de recommandation nos 1 à 18

Mmes Annick Ponthier et Ellen Samyn (VB) présentent 
les propositions de recommandation nos 1 à 18, rédigées 
comme suit:

Proposition de recommandation n° 1

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, et des Institutions culturelles 
fédérales, présente la proposition de recommandation 
suivante:

“La commission recommande au gouvernement de 
prendre au sérieux, de dénoncer et de condamner, au 
sein d’organisations internationales telles que l’ONU et 
I’ UE, les vols, viols et pillages systématiques perpétrés 
contre les agriculteurs sud-africains, ainsi que la discri-
mination institutionnelle dont ce groupe de population 
fait l’objet au niveau de l’octroi et de la distribution des 
aides dans le cadre de la pandémie de coronavirus et, 
si nécessaire, d’adopter des sanctions économiques 
contre le gouvernement sud-africain, qui ne fait rien 
pour reconnaître ces infractions et y mettre fin.”

Proposition de recommandation n° 2

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
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Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende:

“De commissie beveelt de Belgische regering aan 
om concreet humanitaire, geneeskundige en logistieke 
hulp naar Artsakh te sturen om de burgerbevolking ter 
plekke uit de nood te helpen.”

Voorstel van aanbeveling nr. 3

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“De commissie vraagt de federale regering om op 
internationaal niveau te blijven ijveren voor een oplos-
sing van de Cyprus-kwestie op basis van de resoluties 
van de VN en de arresten van het Europees Hof voor de 
Rechten van de Mens en elk Europees initiatief tegen 
te houden dat enige formele of feitelijke erkenning in-
houdt, hetzij uitdrukkelijk, hetzij impliciet, van de Turkse 
bezetting van Cyprus.”

Voorstel van aanbeveling nr. 4

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“De commissie verzoekt de regering haar standpunt 
inzake de toetreding van Turkije tot de Europese Unie 
te herzien in de zin van een definitieve stopzetting van 
onderhandelingen op Europees niveau ter zake.”

Voorstel van aanbeveling nr. 5

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“De commissie vraagt de federale regering op 
Europees niveau de nodige politieke stappen te zet-
ten teneinde definitief een einde te maken aan de on-
derhandelingen met Turkije over een toetreding tot de 
Europese Unie.”

du Commerce extérieur, et des Institutions culturelles 
fédérales, présente la proposition de recommandation 
suivante:

“La commission recommande au gouvernement 
belge d’envoyer une aide humanitaire, médicale et 
logistique concrète à l’articleakh afin de venir en aide 
à la population civile.”

Proposition de recommandation n° 3

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, et des Institutions culturelles 
fédérales, présente la proposition de recommandation 
suivante:

“La commission demande au gouvernement fédéral 
de poursuivre ses efforts au niveau international pour 
résoudre la question chypriote sur la base des résolutions 
des Nations Unies et des arrêts de la Cour européenne 
des droits de l’homme et d’empêcher toute initiative euro-
péenne qui impliquerait une reconnaissance, explicite 
ou implicite, de l’occupation turque de Chypre.”

Proposition de recommandation n° 4

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, formule une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“La commission demande au gouvernement de revoir 
sa position sur l’adhésion de la Turquie à l’Union euro-
péenne dans le sens d’une cessation définitive des 
négociations en la matière au niveau européen.”

Proposition de recommandation n° 5

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, présente une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“La commission demande au gouvernement fédéral 
d’effectuer les démarches politiques nécessaires au 
niveau européen en vue de mettre définitivement fin aux 
négociations avec la Turquie concernant son adhésion 
à l’Union européenne.”
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Voorstel van aanbeveling nr. 6

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“De commissie beveelt de regering aan om alles te 
doen wat binnen haar mogelijkheden ligt om Turkije uit 
de NAVO te doen zetten.”

Voorstel van aanbeveling nr. 7

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“De commissie vraagt de federale regering om het 
Memorandum of Understanding – waarin haar voor-
gangster minister Wilmès het engagement aangaat om 
de banden met Spanje te vernauwen- te koppelen aan 
respect voor de rechten van politieke tegenstanders, 
met name de voorvechters van Catalaanse onafhanke-
lijkheid die in Spanje worden opgesloten.”

Voorstel van aanbeveling nr. 8

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“De commissie vraagt de federale regering niet toe 
te laten dat uit België afkomstige Syriëstrijders/IS-
terroristen recht zouden hebben op enige vorm van 
consulaire bijstand of repatriëring, maar dat integendeel 
erop toegezien wordt dat deze worden gevangengezet 
en berecht in de regio waar zij hun misdaden hebben 
gepleegd.”

Voorstel van aanbeveling nr. 9

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

Proposition de recommandation n° 6

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, présente une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“La commission recommande au gouvernement de 
faire tout ce qui est en son pouvoir pour faire exclure 
la Turquie de l’OTAN.”

Proposition de recommandation n° 7

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, présente une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“La commission demande au gouvernement fédéral 
de lier le Memorandum of Understanding – dans lequel 
la prédécesseure de la ministre, Mme Wilmès, s’engage 
à resserrer les liens avec l’Espagne – au respect des 
droits des opposants politiques, notamment les indépen-
dantistes catalans qui sont emprisonnés en Espagne.”

Proposition de recommandation n° 8

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, présente une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“La commission demande au gouvernement fédéral 
de ne pas permettre aux combattants en Syrie/ter-
roristes de l’EI originaires de Belgique de bénéficier 
d’une quelconque forme d’assistance consulaire ou 
de rapatriement, mais, au contraire, de veiller à ce 
qu’ils soient détenus et jugés dans la région où ils ont 
commis leurs crimes.”

Proposition de recommandation n° 9

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, présente une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:
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“De commissie vraagt de federale regering bij hoog-
dringendheid actie te ondernemen hetzij op Europees 
niveau, hetzij op internationaal niveau over de ver-
ontrustende situatie van de Iraanse wetenschapper 
Ahmadreza Djalali.”

Voorstel van aanbeveling nr. 10

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Beveelt de regering aan om het zelfbeschikkingsrecht 
van de volkeren, zoals geformuleerd in het Handvest van 
de Verenigde Naties, ten volle te erkennen en daarom 
Taiwan officieel te erkennen als onafhankelijke Staat.”

Voorstel van aanbeveling nr. 11

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Beveelt de regering aan om het uitleveringsverdrag 
met China zo snel mogelijk definitief stop te zetten.”

Voorstel van aanbeveling nr. 12

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Roept de regering op om in de Raad van de EU niet 
in te stemmen met de goedkeuring van het Europees-
Chinees investeringsakkoord, wanneer dit opnieuw op 
tafel zou liggen.”

Voorstel van aanbeveling nr. 13

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“La commission demande au gouvernement fédéral 
de prendre des mesures urgentes, soit au niveau euro-
péen, soit au niveau international, concernant la situation 
préoccupante du scientifique iranien Ahmadreza Djalali.”

Proposition de recommandation n° 10

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, présente une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“Recommande au gouvernement de reconnaître 
pleinement le droit des peuples à l’autodétermination, 
tel qu’il est formulé dans la Charte des Nations Unies, 
et donc de reconnaître officiellement Taïwan comme 
un État indépendant.”

Proposition de recommandation n° 11

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, présente une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“Recommande au gouvernement de mettre défini-
tivement fin dès que possible au traité d’extradition 
avec la Chine.”

Proposition de recommandation n° 12

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, dépose une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“Appelle le gouvernement à ne pas donner son assen-
timent, au sein du Conseil de l’UE, à l’accord d’inves-
tissement sino-européen, si celui-ci était de nouveau 
examiné.”

Proposition de recommandation n° 13

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, dépose une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:
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“Beveelt de regering aan om geen steun te leveren aan 
de onderhandelingen over het herstel van de nucleaire 
deal met Iran (JCPoA).”

Voorstel van aanbeveling nr. 14

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Vraagt de regering om het verdrag met betrekking 
tot de overbrenging van gevonniste personen met Iran 
per direct en definitief stop te zetten.”

Voorstel van aanbeveling nr. 15

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Beveelt de regering aan om de relaties met com-
munistische landen als Cuba en Venezuela niet te 
versoepelen, gezien het gevaarlijke dictaturen zijn.”

Voorstel van aanbeveling nr. 16

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Roept de regering op om de intensiverende wereld-
wijde christenvervolgingen in de islamitische wereld, 
maar ook in China, aan de kaak te stellen in de bilaterale 
relaties en op de relevante internationale fora.”

Voorstel van aanbeveling nr. 17

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Recommande au gouvernement de n’apporter aucun 
concours aux négociations relatives à l’accord nucléaire 
avec l’Iran (JCPOA).”

Proposition de recommandation n° 14

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, dépose une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“Demande au gouvernement de mettre fin directement 
et définitivement au traité avec l’Iran sur le transfèrement 
de personnes condamnées.”

Proposition de recommandation n° 15

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, dépose une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“Recommande au gouvernement de ne pas assou-
plir les relations avec des pays communistes tels que 
Cuba et le Venezuela dès lors qu’il s’agit de dictatures 
dangereuses.”

Proposition de recommandation n° 16

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, dépose une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“Appelle le gouvernement à dénoncer, dans le cadre 
des relations bilatérales et dans les forums internationaux, 
les persécutions de chrétiens qui s’intensifient dans le 
monde et en particulier dans le monde islamique, mais 
également en Chine.”

Proposition de recommandation n° 17

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, dépose une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:
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“De commissie vraagt de federale regering om in 
uw departement (en bij uitbreiding alle departementen 
binnen de federale regering) te voldoen aan een werk-
gelegenheidsgraad van ten minste 3 % van personen 
met een handicap, aangezien de overheid haar eigen 
quotum van 3 % niet haalt.”

Voorstel van aanbeveling nr. 18

De commissie,

Na minister van Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Europese Aangelegenheden, mevrouw Hadja 
Lahbib te hebben gehoord, dient voorstellen van aan-
beveling in, luidende

“Beveelt de regering aan om de problematiek inzake 
parentale ontvoering, gegeven het aantal moeilijke en 
opgeloste dossiers, ter harte te nemen samen met uw 
collega de minister van Justitie.”

B. Voorstellen van aanbeveling nrs. 19 tot 24

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) dient de voor-
stellen van aanbevelingen nrs.19 tot 24 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 19

“Aangezien de regering actief betrokken wil blijven 
bij nucleaire ontwapening en non-proliferatie op we-
reldniveau raden wij aan alle Amerikaanse kernwa-
pens van het Belgische grondgebied te verwijderen 
en publiek aan te kondigen dat België niet langer zal 
deelnemen aan het “nuclear sharing”-programma van de 
NAVO; alsook op Europees niveau en met gelijkgezinde 
Staten te ijveren voor een nieuwe ronde van multilaterale 
ontwapeningsonderhandelingen.”.

Voorstel van aanbeveling nr. 20

“Aangezien de regering actief betrokken wil blijven 
bij nucleaire ontwapening en non-proliferatie op we-
reldniveau raden wij de regering eveneens aan om het 
Verbodsverdrag op kernwapens te ondertekenen.”.

Voorstel van aanbeveling nr. 21

“Wij raden de regering aan om een voortrekkersrol te 
spelen in het heropstarten van onderhandelingen tussen 
de partijen betrokken bij de oorlog in Oekraïne met het 
doel om het geweld zo snel mogelijk te beëindigen door 
een wapenstilstand en er vervolgens voor te ijveren om in 

“La commission demande au gouvernement fédéral 
d’atteindre dans votre département (et, par extension, 
dans tous les départements au sein du gouvernement 
fédéral) un taux d’occupation de personnes en situa-
tion de handicap de 3 % étant donné que les pouvoirs 
publics n’atteignent pas leur propre quota de 3 %.”

Proposition de recommandation n° 18

La commission,

Après avoir entendu Mme Hadja Lahbib, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
du Commerce extérieur, dépose une proposition de 
recommandation rédigée comme suit:

“Recommande au gouvernement de s’occuper conjoin-
tement avec votre collègue le ministre de la Justice de 
la problématique des rapts parentaux, vu le nombre de 
dossiers difficiles et non résolus.”

B. Propositions de recommandation nos 19 à 24

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) présente des pro-
positions de recommandation nos 19 à 24, rédigées 
comme suit:

Proposition de recommandation n° 19

“Dès lors que le gouvernement entend continuer 
à s’investir de manière active dans le désarmement 
nucléaire et la non-prolifération au niveau mondial, nous 
recommandons de retirer toutes les armes nucléaires 
américaines du territoire belge et d’annoncer publique-
ment que la Belgique ne participera plus au programme 
de partage du nucléaire de l’OTAN; nous recomman-
dons aussi de plaider, au niveau européen et avec les 
États qui partagent nos convictions, pour la tenue d’un 
nouveau cycle de négociations multilatérales sur le 
désarmement nucléaire.”.

Proposition de recommandation n° 20

“Dès lors que le gouvernement entend continuer 
à s’investir de manière active dans le désarmement 
nucléaire et à la non-prolifération au niveau mondial, 
nous recommandons également au gouvernement de 
signer le Traité sur l’interdiction des armes nucléaires.”.

Proposition de recommandation n° 21

“Nous recommandons au gouvernement de jouer 
un rôle de pionnier dans la reprise des négociations 
entre les parties belligérantes en Ukraine en vue de 
faire cesser la violence le plus rapidement possible au 
moyen d’un armistice, puis de plaider, dans le cadre des 
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het kader van de Verenigde Naties of van de Organisatie 
voor Veiligheid en Samenwerking in Europa een nieuwe 
ronde onderhandelingen op te starten voor een nieuwe 
en inclusieve veiligheidsarchitectuur voor Europa.”.

Voorstel van aanbeveling nr. 22

“Wij raden de regering aan om binnen de EU te pleiten 
voor de opschorting van het EU-Israël-Associatieakkoord 
en alle bijeenkomsten die in het kader van deze over-
eenkomst plaatsvinden en deze opschorting pas op te 
heffen nadat Israël zijn schendingen van het internationaal 
recht en misdaden tegen de menselijkheid beëindigt.”.

Voorstel van aanbeveling nr. 23

“Aangezien de minister verklaart voorstander te zijn 
van een tweestatenoplossing voor Palestina en Israël 
raden wij de regering aan om naast de Staat Israël ook 
de Staat Palestina te erkennen.”.

Voorstel van aanbeveling nr. 24

“Aangezien de minister de centrale rol van de Verenigde 
Naties wil versterken als enige globale organisatie die 
een alomvattend antwoord op crisissen mogelijk maakt, 
raden wij de regering aan om tijdens het lopende voor-
zitterschap van België van de Vijfde Commissie van de 
Algemene Vergadering, die zich met administratieve en 
budgettaire aangelegenheden bezighoudt, ervoor te 
pleiten het budget van de Verenigde Naties, momenteel 
een schamele 300 miljard, gevoelig te verhogen.”.

C. Voorstel van aanbeveling nr. 25

Voorstel van aanbeveling nr. 25

De heer Michel De Maegd c.s. dient voorstel van 
aanbeveling nr. 25 in, luidende:

“De commissie voor Buitenlandse Betrekkingen,

Na mevrouw Hadja Lahbib, minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Buitenlandse Handel, en de 
Federale Culturele Instellingen, op woensdag 5 okto-
ber 2022 te hebben gehoord,

Stemt in met de beleidsvisie zoals voorgesteld in de 
beleidsverklaring (DOC 55 1610/066) en vraagt deze 
beleidsvisie uit te voeren.”

*
*   *

Nations Unies ou de l’Organisation pour la sécurité et la 
coopération en Europe, pour le lancement d’un nouveau 
cycle de négociations en vue d’élaborer une architecture 
de sécurité nouvelle et inclusive pour l’Europe.”.

Proposition de recommandation n° 22

“Nous recommandons au gouvernement de plaider, 
au sein de l’Union européenne, pour la suspension de 
l’accord entre l’Union européenne et Israël et de toutes 
les réunions organisées dans le cadre de cet accord, et 
de ne lever cette suspension qu’après que Israël aura 
cessé de commettre des violations du droit international 
et des crimes contre l’humanité.”.

Proposition de recommandation n° 23

“Dès lors que la ministre se déclare favorable à une 
solution à deux États pour la Palestine et Israël, nous 
recommandons au gouvernement de reconnaître égale-
ment l’État de Palestine, parallèlement à l’État d’Israël.”.

Proposition de recommandation n° 24

“Dès lors que la ministre entend renforcer le rôle 
des Nations Unies en sa qualité de seule organisation 
mondiale permettant d’apporter une réponse globale 
aux crises, nous recommandons au gouvernement de 
plaider, durant l’actuelle présidence belge de la Cinquième 
Commission de l’Assemblée générale, chargée des 
questions administratives et budgétaires, pour une 
augmentation sensible du budget des Nations Unies, qui 
s’élève aujourd’hui au montant dérisoire de 3 milliards 
de dollars.”.

C. Proposition de recommandation n° 25

Proposition de recommandation n° 25

M. Michel De Maegd et consorts présentent une pro-
position de recommandation n° 25 rédigée comme suit:

“La commission des Relations extérieures,

Ayant entendu ce mercredi 5 octobre 2022 Mme Hadja 
Lahbib, ministre des Affaires étrangères, des Affaires eu-
ropéennes et du Commerce extérieur, et des Institutions 
culturelles fédérales,

Marque son accord sur la vision politique présentée 
dans l’exposé d’orientation politique (DOC 55 1610/066) 
et demande d’exécuter cette vision politique.”

*
*   *
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Over de voormelde voorstellen van aanbevelingen 
worden geen opmerkingen gemaakt.

IV. — STEMMINGEN

A. Voorstellen van aanbeveling nrs. 1 tot 
18 (ingediend door mevrouw  Ponthier en 
mevrouw Samyn)

De voorstellen van aanbeveling nrs. 1 tot 5, 7 tot 9, 
13, 14, 16 tot 18 worden achtereenvolgens verworpen 
met 10 tegen 3 stemmen.

Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

Hebben tegengestemd:

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Hebben zich onthouden: nihil

De voorstellen van aanbeveling nrs. 6, 10 en 15 worden 
achtereenvolgens verworpen met 10 tegen 2 stemmen 
en 1 onthouding.

Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

Hebben tegengestemd:

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

Ces propositions de recommandation ne donnent lieu 
à aucune observation.

IV. — VOTES

A. Propositions de recommandation n° 1 à 18 
déposées par Mmes Ponthier et Samyn

Les propositions de recommandation n° 1 à 5, 7 à 9, 
13, 14, 16 à 18 sont successivement rejetées par 10 voix 
contre 3.

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

Ont voté contre:

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Se sont abstenus: nihil

Les propositions de recommandation n° 6, 10 et 15 sont 
successivement rejetées par 10 voix contre 2 et une 
abstention.

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

Ont voté contre:

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej
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MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Hebben zich onthouden:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

De voorstellen van aanbeveling nrs. 11 en 12 worden 
achtereenvolgens verworpen met 11 tegen 2 stemmen.

Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

Hebben tegengestemd:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Hebben zich onthouden: nihil

B. Voorstellen van aanbeveling nrs. 19 tot 24 
(ingediend door de heer De Vuyst)

De voorstellen van aanbeveling nrs. 19, 20 en 24 
worden achtereenvolgens verworpen met 12 stemmen 
tegen 1.

Resultaat van de naamstemming:

Heeft voorgestemd:

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

S’est abstenue:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

Les propositions de recommandation n° 11 et 12 sont 
successivement rejetées par 11 voix contre 2.

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

Ont voté contre:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Se sont abstenus: nihil

B. Propositions de recommandation n° 19 à 24 
déposées par M. De Vuyst

Les propositions de recommandation n° 19, 20 et 24 
sont successivement rejetées par 12 voix contre une.

Résultat du vote nominatif:

À voté pour:

PVDA-PTB: Steven De Vuyst
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Hebben tegengestemd:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Hebben zich onthouden: nihil

De voorstellen van aanbeveling nrs. 21 tot 23 wor-
den achtereenvolgens verworpen met 10 stemmen 
tegen 1 en 2 onthoudingen.

Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Hebben tegengestemd:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Hebben zich onthouden:

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

C. Voorstel van aanbeveling nr. 25 (ingediend door 
de heer De Maegd c.s.)

Het voorstel van aanbeveling nr. 25 wordt aangenomen 
met 9 tegen 4 stemmen.

Ont voté contre:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Se sont abstenus: nihil

Les propositions de recommandation n° 21 à 23 sont 
successivement rejetées par 10 voix contre une 
et 2 abstentions.

Résultat du vote nominatif:

À voté pour:

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Ont voté contre:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Se sont abstenues:

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

C. Proposition de recommandation n° 25 déposée 
par M. De Maegd et consorts

La proposition de recommandation n° 25 est adoptée 
par 9 voix contre 4.
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Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Hebben tegengestemd:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Hebben zich onthouden: nihil

   De rapporteur,  De voorzitster,

Michel DE MAEGD  Els VAN HOOF

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Samuel Cogolati, Wouter De Vriendt

PS: Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Michel De Maegd, Christophe Bombled

cd&v: Els Van Hoof

Open Vld: Goedele Liekens

Vooruit: Kris Verduyckt

Ont voté contre:

N-VA: Anneleen Van Bossuyt

VB: Annick Ponthier, Ellen Samyn

PVDA-PTB: Steven De Vuyst

Se sont abstenus: nihil

   Le rapporteur, La présidente,

Michel DE MAEGD Els VAN HOOF
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BIJLAGE 1: Aangenomen aanbeveling

“De commissie voor Buitenlandse Betrekkingen,

Na mevrouw Hadja Lahbib, minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Buitenlandse Handel, en de 
Federale Culturele Instellingen, op woensdag 5 okto-
ber 2022 te hebben gehoord,

Stemt in met de beleidsvisie zoals voorgesteld in de 
beleidsverklaring (DOC 55 1610/066) en vraagt deze 
beleidsvisie uit te voeren.”

BIJLAGE 2. Bijkomende antwoorden die de minister 
op  11 oktober 2022 heeft verschaft

Syrische vluchtelingen

België hecht belang aan de aanbevelingen in deze 
resolutie.

België brengt het lot van de Syrische vluchtelingen 
systematisch aan bod op Europese en internationale fora.

Via nationale maatregelen, Europese mechanismen 
en fondsen, en steun aan VN-agentschappen die actief 
zijn in de landen die een groot deel van de Syrische 
vluchtelingen opvangen, dragen wij bij tot duurzame 
oplossingen. De steun aan internationale organisaties 
en fondsen (waaronder Madad) en aan maatschappelijke 
organisaties, zowel structureel als flexibel, bedraagt meer 
dan 20 miljoen euro per jaar. België verleent al vele ja-
ren steun aan Syrië en de Syrische vluchtelingen. Voor 
nadere informatie zie collega Meryame Kitir, minister 
van Ontwikkelingssamenwerking.

Ons land heeft herhaaldelijk en consequent ver-
klaard zoals tijdens de Zesde Conferentie van Brussel 
voor Syrië in het voorjaar – dat Syrische vluchtelingen 
vanzelfsprekend naar hun land kunnen terugkeren als 
zij dat wensen, op voorwaarde dat dit veilig, vrijwillig 
en onder waardige omstandigheden kan gebeuren. 
Gedwongen terugkeer valt hier niet onder. België blijft 
deze boodschap naar de buurlanden van Syrië sturen.

In de beleidsnota die de minister in november zal 
voorleggen, wordt bijzondere aandacht besteed aan de 
opvolging van de Syrische vluchtelingencrisis.

ANNEXE 1: Recommandation adoptée

“La commission des Relations extérieures,

Ayant entendu ce mercredi 5 octobre 2022 Mme Hadja 
Lahbib, ministre des Affaires étrangères, des Affaires 
européennes et du Commerce extérieur, et des Institutions 
culturelles fédérales,

Marque son accord sur la vision politique présentée 
dans l’exposé d’orientation politique (DOC 55 1610/066) 
et demande d’exécuter cette vision politique.”.

ANNEXE 2: Réponses complémentaires de la ministre 
communiquées le 11 octobre 2022

Réfugiés syriens

La Belgique attache de l’importance aux recomman-
dations formulées dans cette résolution.

La Belgique évoque systématiquement le sort des réfu-
giés syriens dans les forums européens et internationaux.

La Belgique contribue à l’élaboration de solutions 
durables par le biais de mesures nationales, des méca-
nismes et fonds européens et de son soutien aux agences 
onusiennes actives dans les pays qui accueillent une 
grande partie des réfugiés syriens. Notre soutien, tant 
structurel que flexible, aux organisations et aux fonds 
internationaux (dont Madad) et aux organisations de la 
société civile excède vingt millions d’euros par an. La 
Belgique apporte son soutien à la Syrie et aux réfugiés 
syriens depuis de nombreuses années. Les membres 
qui souhaitent obtenir plus d’informations à ce sujet 
peuvent s’adresser à Mme Meryame Kitir, ministre de 
la Coopération au développement.

La Belgique a indiqué à plusieurs reprises et de façon 
systématique – par exemple au cours de la sixième 
Conférence de Bruxelles pour la Syrie organisée au prin-
temps – que les réfugiés syriens pouvaient naturellement 
retourner en Syrie s’ils le souhaitaient, à condition que 
ce retour soit sûr et volontaire, et qu’il puisse avoir lieu 
dignement. Le retour forcé ne remplit pas ces conditions. 
Tel est le message que la Belgique continuera à envoyer 
aux voisins de la Syrie.

La note de politique générale que la ministre présentera 
en novembre accordera une attention toute particulière 
au suivi de la crise des réfugiés syriens.
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Samenwerkingsakkoorden 1994-95

Het regeerakkoord bepaalt dat de samenwerkingsover-
eenkomsten inzake buitenlands beleid van 1994 moeten 
worden geëvalueerd en bijgewerkt.

In het kader van dit complexe dossier, dat al vele jaren 
op tafel ligt in het Overlegcomité, heeft de Interministeriële 
Conferentie voor Buitenlands Beleid beslist werkgroepen 
op te richten om deze akkoorden te evalueren. Voor 
de zomer vonden er twaalf vergaderingen plaats met 
vertegenwoordigers van de federale regering en van 
de regeringen van de deelstaten.

De kwestie van de vertegenwoordiging van België in 
de verschillende formaties van de Raad van de Europese 
Unie stond uiteraard centraal in het debat.

Op basis van de geformuleerde verzoeken – die 
vooral afkomstig waren van vertegenwoordigers van de 
Vlaamse regering – heeft het kabinet van de minister 
een eerste compromisvoorstel uitgewerkt. Momenteel 
is hier echter nog geen overeenstemming bereikt. De 
komende weken volgen nieuwe contacten om verder 
te discussiëren en tegen de volgende interministeriële 
conferentie, waarvan de datum momenteel wordt vast-
gelegd, vooruitgang te boeken in dit dossier.

***

Accords de coopération 1994-95

L’accord de gouvernement prévoit que les accords de 
coopération de 1994 en matière de politique étrangère 
devront être évalués et actualisés.

Dans le cadre de ce dossier complexe, qui est exa-
miné depuis déjà de nombreuses années par le Comité 
de concertation, la Conférence interministérielle de 
politique étrangère a décidé de créer des groupes de 
travail chargés de l’évaluation de ces accords. Douze 
réunions réunissant des représentants du gouvernement 
fédéral et des gouvernements des entités fédérées ont 
eu lieu avant l’été.

La question de la représentation de la Belgique au sein 
des différentes formations du Conseil de l’Union euro-
péenne était évidemment au cœur du débat.

Le cabinet de la ministre a élaboré une première 
proposition de compromis, sur la base des demandes 
formulées (qui émanaient principalement de représen-
tants du gouvernement flamand). Cependant, aucun 
consensus ne s’est dégagé jusqu’à présent à ce sujet. 
De nouveaux contacts auront lieu au cours des semaines 
à venir pour poursuivre les discussions et réaliser des 
avancées dans ce dossier d’ici la prochaine conférence 
interministérielle, dont la date est en cours de fixation.

***
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